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دنیزلی یا 
تومباکوویچ؟

زجرکش اسکوچیچ

تجارب کاملا متفاوت آجورلو در استخدام 
سرمربی خارجی

تلاش های باشگاه استقلال برای جذب سرمربی 
جدید ادامه دارد و دســت کم مشخص شده این 
مربی، خارجی خواهد بود. آبی ها یک دور مذاکره 
کامل با الکس نوری انجام دادند که به نتیجه نرسید 
و حالا دنبال نفر بعدی هســتند. گمانه زنی هایی 
در مورد گزینه های باشــگاه وجود دارد اما شاید 
مدیران اســتقلال با توجه به تجربه تلخ ناشی از 
هجوم هواداران به صفحه الکــس نوری، ترجیح 
بدهند این بار چراغ خامــوش، مذاکرات را پیش 
ببرند. مصطفی آجورلو، مدیرعامل استقلال بعد از 
منتفی شدن حضور نوری در تهران مدعی شد این 
هفته سرمربی جدید تیم معرفی خواهد شد. حتی 
شاید الان که شما این مطلب را می خوانید جانشین 
فرهاد مجیدی مشخص شده باشد. با این حال یکی 
از مسائلی که هواداران استقلال را در نوسان بین 
بیم و امید نگه می دارد، کارنامه عجیب آجورلو در 

استخدام مربیان خارجی است.
مدیرعامل فعلی استقلال سابقه به ایران کشاندن 
یکی از جذاب ترین مربیان خارجی تاریخ فوتبال 
کشــور را در کارنامــه دارد. آجورلــو زمانی که 
مدیرعامل پاس تهران بــود، مصطفی دنیزلی را 
به عنوان سرمربی این تیم برگزید. افندی با فوتبال 
جذابی که از تیمش می گرفت و نتایج خوبی که به  
دست آورد، مورد توجه قرار گرفت. تیم او تا آستانه 
قهرمانی در لیگ پنجم هــم پیش رفت اما از قضا 
اختلاف دنیزلی با نزدیکان خود آجورلو باعث شد 
این فرصت از دســت برود. حضور افندی در ایران 
آن قدر جــذاب بود که بعدها پرســپولیس در دو 
مقطع و تراکتور در یک نوبت سراغ این مربی رفتند 

و با او همکاری کردند.
اگر یک طرف ســکه آجورلو و مربیان خارجی به 
استخدام دنیزلی محبوب مربوط می شود، سمت 
دیگرش را بایــد در معرفی یــک مربی عجیب و 
غریب به اســم لوبیشــا تومباکوویچ جست وجو 
کرد. این مربی صربســتانی با کارنامه ای کم جان 
سرمربی استیل آذین شد و با تصمیمات اسفبارش 
آن تیم پرستاره را ناکام کرد. یکی از شاهکارهای 
تومباکوویچ، اســتفاده از علی کریمی در پســت 
دفاع آخر بود! دنیزلی بعدها در تراکتور نیز اقدام 
به جذب مربی خارجی کرد. او که کارش با یحیی 
گل محمدی خوب پیش نرفت، همین ارطغرول 
ساغلام را جانشین سرمربی فعلی پرسپولیس کرد. 
تیم ســاغلام خوب بازی می کرد اما نتایج جالبی 
نگرفت و این مربی جدا شد. پرسش اینجاست که 
انتخاب جدید آجورلو برای استقلال از چه سنخی 
خواهد بود؛ دنیزلی، تومباکوویچ یا شاید هم حد 

وسط آنها یعنی ساغلام؟

ماه هاست بلاتکلیفی دمار از روزگار دراگان 
درآورده و حالا شرایط بدتر هم شده است

درســت از روزی که تیم ملی با دراگان اسکوچیچ 
بــه جام جهانی قطر صعــود کــرد و مخصوصا از 
زمانی که ما بازی با کره جنوبی را در سئول آنطور 
باختیم، تردیدها در مورد اینکه مربی کروات باید 
در جام جهانی روی نیمکت ایران بنشیند یا نه شروع 
شد. هر کســی دیدگاه خودش را داشت، اما بارها 
نوشتیم، گفتیم و فریاد زدیم که تکلیف این آدم باید 
مشخص شود؛ یعنی اگر او را می خواهید باید بلند و 
قاطع حمایتش کنید و پای حرف تان بایستید، اگر 
هم دنبال یک مربی بزرگ تر هستید، خیلی سریع 
بدون از دست دادن زمان، او را جانشین اسکوچیچ 
کنید. فدراسیون اما هیچ یک از این دو کار را انجام 
نداد و با فرمول مرگبار »بی تصمیمی« جلو رفت. 
این شرایط بعد از شکست برابر الجزایر بدتر هم شد؛ 
به طوری که همه جا حرف از اخراج اســکوچیچ و 
جایگزینی یک مربی دیگر )مثلا کارلوس کی روش( 
ســر زبان ها افتاد. معلوم است که خط به خط این 
مطالب، جان اســکوچیچ را آب می کند. او در این 
شرایط نیاز به حمایت یا حداقل تعیین تکلیف دارد، 

اما خبری نیست.
به نظر می رسد فدراسیون موقت فوتبال قصد دارد 
دراگان را زجرکش کند. اگر مخالفید، این بخش 
از ســخنان میرشــاد ماجدی، سرپرست موقت 
فدراسیون را بخوانید: »اســکوچیچ با ما قرارداد 
دارد و تحت حمایت فدراسیون است، اما اولویت 
اعضای هیأت رئیسه و ارکان فدراسیون، تیم ملی 
است. بزرگ تر از نام ایران در عرصه ورزش و فوتبال 
نیست. هرکاری را برای سرمربی و تیم ملی انجام 
خواهیم داد. تاکنون ســرمربی ما قرارداد دارد و 
فدراسیون به این موضوع متعهد است .« به عبارت 
ساده یعنی فدراســیون صرفا تا زمان پیدا شدن 
سرمربی بعدی از اسکوچیچ حمایت می کند و این 
یعنی کشک! حالا شاید بشود فهمید چرا دراگان 
بعد از گل تساوی بخش علیرضا جهانبخش برابر 
الجزایر آنطور دیوانه وار شادی می کرد. او می دانست 
عده ای برای ســرنگون کردنش کمین کرده اند و 
باخت به الجزایر می تواند به قیمت از دست رفتن 
جام جهانی تمام شــود. حالا هم حرفی نیســت؛ 
اگر واقعا صلاح تیم ملی را در حذف اســکوچیچ 
می دانید، بدون لفاظی و تعارف هر چه ســریع تر 
بیرونش کنید. در ماه های منتهی به جام جهانی هر 
روزی که می گذرد، جواهری غیرقابل بازیابی است.

چهره روز
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یادداشت
مصطفی قربانی؛ کارشناس مسائل سیاسی

از جمله مهم ترین سؤال هایی که درباره آینده وضعیت 
اقتصادی کشور مطرح می شود، این است که آیا دولت 
ســیزدهم می تواند وضعیت اقتصادی را سروسامان 
دهد و آیا اساساً در این زمینه برنامه ای دارد؟ این سؤال به صورت دیگری هم مطرح 
می شود و آن اینکه اگر مذاکرات احیای برجام همچنان بی نتیجه بماند، آیا دولت 
برنامه ای برای مدیریت اقتصادی دارد؟ در پاســخ به این قبیل سؤال ها باید گفت 
که یکی از ویژگی های مهم دولت ســیزدهم، توجه همزمان به موضوع های روابط 
خارجی، درعین توجه به مدیریت اقتصادی در داخل و به عبارت دقیق تر، عدم گره 
زدن کامل سرنوشت اقتصاد کشور به نتیجه مذاکرات هسته ای)احیای برجام( است.

به همین دلیل است که این دولت، در کنار تلاش برای به نتیجه رساندن مذاکرات 
احیای برجام، طرح تحول اقتصادی خود را آماده کرده و نخستین گام آن در قالب 
»اصلاح پرداخت یارانه ها« را عملیاتی و اجرایی کرد. براین اســاس، دولت کنونی 
اساســاً به مذاکرات هســته ای و نتیجه آن، نه به عنوان عامل اصلی حل مشکلات 
اقتصادی، بلکه به عنوان یک کاتالیزوری که نقش حداقلی در حل مشکلات اقتصادی 
کشــور دارد، نگاه می کند. بنابرایــن، چندان منتظر به نتیجه رســیدن مذاکرات 

هسته ای نمانده  است.
برنامه دولت برای مدیریت وضعیت اقتصادی کشــور، چه احیای برجام به نتیجه 
برســد و چه نرســد، مبتنی بر 2متغیر مهم »کنترل و مدیریت متغیرهای کلان 
تأثیرگذار بر اقتصاد ایران و بهبود شاخص های عدالت، به ویژه در بعُد توزیعی آن« 
است. برای تحقق این مهم، دولت در کنار اصلاح پرداخت یارانه ها، چند برنامه مهم 

را در دستور کار خود قرار داده است که عبارتند از: 

کنترل سرعت رشد نقدینگی: رشــد نقدینگی که در ابتدای سال گذشته 
به شدت در حال افزایش بود، با روی کار آمدن دولت 1

سیزدهم تا حدودی کنترل شده است. حتی در مهرماه سال 
گذشته و فروردین امسال، رشــد نقدینگی منفی شده است. میان رشد نقدینگی و 

رشد یا نرخ تورم هم رابطه مستقیمی وجود دارد. 
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 با تصویب لایحه قضازدایی در مجلس از ورود
 سالانه 2میلیون پرونده کیفری به محاکم جلوگیری می شود 

 کاهش هزینه ها و اطاله دادرسی و کم شدن
زندانیان  در زندان ها از مزیت های تصویب این قانون است

بازگشت بلدیه به تهران
احداث ساختمان قديمی بلديه پايتخت  در میدان امام خمینی)ره(  به مراحل پايانی نزديک شده است
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ايرانی ها چقدر 
گوشت قرمز 

مصرف می کنند؟

50هزار تن
 گوشت قرمز ماهانه  توسط 

ایرانی ها  مصرف می شود.

600گرم
گوشت قرمز  سرانه مصرف هر 

ایرانی در ماه است.

2برابر 
عرضه گوشت قرمز در 

کشتارگاه ها بیشتر شده است.

 25.1هزار تن 

در اردیبهشت98

 50.8هزار تن 

در اردیبهشت1401

 درصد 

مصرف گوشت

 به تفکیک دام

 50درصد 
گاو و گوساله

 2درصد 
سایر انواع دام

42درصد
گوسفند و بره

6درصد
بز و بزغاله

عرضه گوشت قرمز در کشتارگاه ها
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رئیس جمهور در ســالگرد انتخابات 

گزارش
ریاست جمهوری 28خرداد1400، 
معنی انتخاب مردم در این انتخابات را 
تأکید مجدد بر اجــرای آرمان های 
اصیل انقلاب شامل عدالت گستری و مبارزه با فقر، فساد 
و تبعیض دانست. سیدابراهیم رئیسی در تشریح شرایط 
تحویل دولت و تشــکیل کابینه ســیزدهم ازجمله 
فشارهای خارجی و مسائل داخلی گفت: به رغم همه 
تحریم ها و تهدیدها آینده را بســیار روشن می بینم و 
یقین دارم که دشــمن همانگونه که تاکنون در برابر 
جمهوری اســلامی راه به جایی نبرده، پس از این نیز 
نمی تواند ما را متوقف کرده یا به عقب براند؛ فقط یک راه 
پیش رو داریم و آن راه حرکت به ســمت پیشرفت و 
اجرای عدالت است. رئیسی در ســفر استانی تهران، 
شــنبه ابتدای هفته کاری خود را بــه بازدید از پروژه 
نیمه تمام مجتمع مسکونی آژینه در حاشیه شهر پیشوا، 

مجتمع ۹80واحدی سبحان واقع در قرچک ورامین، 
پروژه راه آهن شــهری ورامین و پل قاسم آباد و پروژه 
نیمه تمام بیمارستان ۹۶تختخوابی پیشوا اختصاص 
داد. برخی از ایــن پروژه ها تأخیر بیش از 10ســاله 
داشــته اند و با دســتورات رئیس جمهور قرار شــد 
پروژه های نیمه تمام جنوب شرق استان تهران تا 2ماه 
دیگر فعال شود. او در حضور جمعی از مردم شهرستان 
پیشــوا، قرچک و ورامین که در ورزشگاه تختی این 
شهرســتان گرد هم آمده بودند، با اشــاره به سالگرد 
انتخابات ریاست جمهوری1400 گفت: بنده تصمیم 
گرفتم که امروز و در نخســتین سالروز انتخاب دولت 
مردمی به جای حضور در جلسات نمادین به میان مردم 
بیایم و پیگیر تکمیل پروژه های نیمه تمام باشم. برای 
بنده به عنوان نماینده مردم حضور در میان این مردم و 
رســیدگی به آنچه مایه نگرانی و دغدغه آنان است، 
دلنشین تر از دیدارها و جلسات نمادین است. براساس 

گزارش پایــگاه اطلاع رســانی ریاســت جمهوری، 
سیدابراهیم رئیسی با اشاره به بازدید خود از تعدادی از 
طرح های نیمه تمام در بخش های مختلف شهرستان 
ورامین، افزود: به برکت انقلاب اســلامی، اقدامات و 
کارهای زیادی برای این منطقه انجام شده، اما کارهای 
انجام نشــده زیادی نیز باقــی مانده اســت. امروز از 
پروژه هایی بازدید کردیم که بعضی از آنها 1۷ســال و 
برخی دیگر حدود 10سال است که آغاز شده، اما هنوز 

به اتمام نرسیده اند.

توانستیم از مرحله سخت عبور کنیم
رئیسی به مشــکلات مالی و بودجه ای دولت مردمی 
در آغاز به  کار خود اشــاره کرد و گفت: خیلی ها به ما 
می گفتند چگونه می خواهید مشــکل کسری بودجه 
480هزار میلیارد تومانی را رفع کنید. این در حالی بود 
که دولت در ماه ابتدایی فعالیت خود با مشکل پرداخت 

حقوق کارکنان مواجه بود، اما بــه لطف خدا و آگاهی 
مردم توانستیم بدون استقراض از بانک مرکزی یا چاپ 
پول که می توانست باعث ایجاد مشکلات جدید شود، 
از این مرحله سخت عبور کنیم.  او در ادامه سخنانش 
با اشــاره به برخی از اظهارات درباره سفرهای استانی، 
گفت: کسانی که به سفرهای استانی و حضور بنده در 
میان مردم خرده می گیرند، تجربه حضور در میان مردم 
و دیدار با آنها را ندارند. بنده به آنها پیشنهاد می کنم که 
در اجتماعات مردمی حضور یابند و لذت بودن در میان 
مردم را بچشند. رئیس دولت سیزدهم درباره مهم ترین 
موانع فعالیت دولت یادآور شد: دشمنان و بدخواهان 
جمهوری اسلامی ایران در ماه های گذشته سعی کردند 
برای دولت حاشیه سازی کنند، اما به همه دولتمردان 
تأکید کردم که مانند برخی از دوره ها که مســئولان 
گرفتار حاشیه شــدند و زیان آن متوجه مردم و کشور 

شد، مراقب باشند که گرفتار حاشیه نشوند.

لذت بودن میان مردم را بچشید
رئیسی خطاب به منتقدان در سالگرد انتخابات ریاست جمهوری1400:

هانی زاده، کارشناس مسائل منطقه ای: سعودی ها با درپیش گرفتن راهبرد »ایران هراسی« می کوشند توجه آمریکا را جلب کنند

ایران در کانون رایزنی های واشنگتن - ریاض
 در شرایطی که بحرانی تر شدن وضعیت سوخت در آمریکا، 

گپ
جو بایدن، رئیس جمهور این کشور را برای حضور در ریاض 
و دیدار با ولیعهد ســعودی مجاب کرده است، اما به نظر 
می رسد این سفر بیش از هرچیز زیرسایه نقش منطقه ای جمهوری اسلامی از 
یک سو و وضعیت مبهم مذاکرات هسته ای برای احیای برجام قرار گرفته  
است. به گزارش همشهری، با توجه به اخبار منتشر شده، در این سفر 2روزه 
که احتمالا طی روزهای 15و 1۶جولای )24و25تیرماه( انجام خواهد شد، 
موضوع ایران یکی از مهم تریــن محورهای گفت وگــوی بایدن و محمد 
بن سلمان خواهد بود و براساس گمانه زنی های برخی رسانه های آمریکایی، 
ولیعهد سعودی دراین گفت وگوها »احتمالا خواستار دریافت ضمانت های 
امنیتی در ارتباط با ایران و متحدش، انصارالله خواهد شد«. سفر بایدن به 
عربستان سعودی از آن جهت نشان دهنده استیصال مقام های کاخ سفید در 
شرایط کنونی بازار انرژی  جهان است که بایدن در ابتدا با طرح انتقادهای 
صریح از ریاض برای قتل »جمال خاشقچی« روزنامه نگار منتقد سعودی، 
می کوشید چنین وانمود کند که دولت آمریکا رویکردهای حقوق بشری خود 
را قربانی منافع اقتصادی و تجارت انرژی نخواهد کرد؛ موضوعی که اکنون 

خلاف آن ثابت شده  است.

انگیزه های نزدیکی ریاض - واشنگتن
با وجود این اما جنگ اوکراین و به دنبال آن بحران حوزه انرژی که در شرایط 
کنونی آمریکا و اروپا را درگیر خود کرده  است، ثابت کرد واشنگتن با وجود 
همه ژست های حقوق بشری خود، روی کمک ریاض، به عنوان »بزرگ ترین 
صادرکننده نفت خام جهان« حساب ویژه ای باز کرده  و رویکرد آشتی جویانه 
بایدن در قبال ســعودی ها نیز برهمین اساس قابل تفســیر است. براین 
اساس شبکه خبری »سی.ان.ان« گزارش کرده  است که برت مک گورک، 
هماهنگ کننده امورخاورمیانه در شــورای امنیت ملــی آمریکا و آموس 
هاچستاین، مشاور ارشد وزرات امورخارجه آمریکا در امنیت انرژی 2چهره ای 
محسوب می شوند که درحال انجام تلاش های پشت پرده برای ترمیم رابطه 
عربستان سعودی و آمریکا هستند و از ماه دسامبر تاکنون، 4بار به ریاض سفر 
کرده اند و درجریان آخرین حضور خود در عربستان، با ولیعهد سعودی نیز 
دیدار و گفت وگو داشته اند. اینها درحالی است که برخی معتقدند وضعیت 
مبهم گفت وگوهای هسته ای برای احیای برجام میان جمهوری اسلامی ایران 
و گروه1+4و همچنین تحولات منطقه ای اخیر، بیش از پیش بایدن را برای 
سفر به ریاض تحت فشار قرار داده  است. ازسوی دیگر کارشناسان معتقدند در 
اولویت قرار گرفتن رویکرد دیپلماسی فعال منطقه ای ازسوی دولت سیزدهم 

نیز در اتخاذ چنین تصمیمی ازسوی بایدن اثرگذار بوده  است.

ایران، محور سفر منطقه ای بایدن
یک کارشناس مســائل خاورمیانه دراین زمینه به همشهری گفت: سفر 
قریب الوقوع جو بایدن به عربستان سعودی و چند کشور منطقه را می توان 
در چارچوب بازگشت اعتماد میان ریاض و واشنگتن مورد بررسی قرار داد. 
از ســال 2020 که بایدن در انتخابات ریاست جمهوری آمریکا پیروز شد، 

روابط 2 کشور تحت تأثیر رخدادهای داخلی و منطقه ای به سردی گرایید.
حسن هانی زاده افزود: قتل جمال خاشقچی، روزنامه نگار برجسته سعودی، 
موضوع های حقوق بشری، جنگ یمن و دخالت محمد بن سلمان در تحولات 
منطقه ای ازجمله مسائلی بود که خشــم بایدن و تیم او نسبت به ولیعهد 
سعودی را به همراه داشت و برهمین اساس روابط 2 کشور در 2سال اخیر 
به شدت تنزل یافت. وی با اشاره به تلاش های عربستان برای ترمیم روابط با 
واشنگتن، گفت: این گونه به نظر می رسد که توسل سعودی ها به لابی های 
صهیونیستی اثرگذار بوده و نگرش آمریکا به عربستان درحال تغییر است و 
با توجه به تحولات منطقه ای و جهانی اخیر و به ویژه بحران انرژی، دوطرف 

سعی می کنند بار دیگر روابط خود را ارتقا ببخشند.
این کارشناس مســائل خاورمیانه ادامه داد: ازسوی دیگر با توجه به اینکه 
پیش بینی می شــود در آینده نه چندان دور قدرت در عربستان به محمد 
بن سلمان منتقل شود و این انتقال قدرت با چالش های سیاسی - امنیتی 
برای ولیعهد سعودی همراه خواهد بود، به نظر می رسد این سفر زمینه ای 
برای قدرت گرفتن مشروط بن سلمان خواهد بود. هانی زاده با بیان اینکه 
احتمالا آمریکا با دیکته کردن مطالباتی، با پادشــاهی بن سلمان در آینده 
موافقت خواهد کرد،  افزود: با وجود همه اینها اما به نظر می رسد رایزنی درباره 
ایران، از مهم ترین محورهای این ســفر خواهد بود و دوطرف می کوشند 
در راستای گســترش همکاری های دوجانبه برای مقابله با قدرت گیری 
روزافزون جمهوری اسلامی در منطقه گام بردارند. وی گفت: آن طور که از 
شرایط برمی  آید، پیش بینی می شود روند شکل گیری محور عبری – عربی 

علیه محور مقاومت درحال آغاز شــدن است و واشنگتن و 
ریاض می کوشــند اقدام هایی را علیه ایران ساماندهی 
کنند تا از نفوذ روزافزون جمهوری اســلامی در منطقه 

جلوگیری کنند.

درخواست ریاض از واشنگتن
این کارشــناس مســائل منطقه با اشاره 
به درخواســت ریاض از واشنگتن برای 
دریافت تضمین هــای امنیتی در برابر 

ایران، گفت: سعودی ها در سال های 

اخیر نگرانی های غیرقابل قبولی نسبت به جمهوری اسلامی داشته اند که آنان 
را به سوی دریافت تضمین های امنیتی از واشنگتن سوق داده  است. هانی زاده 
افزود: نگرانی های بی اساس ریاض نسبت به تهران در شرایطی است که در 
سال های اخیر بن سلمان با دخالت  در امور داخلی کشورهای محورمقاومت، 
زمینه ساز بروز بحران های عمیق منطقه ای شده  است. ازسوی دیگر سعودی ها 
نه  تنها کمکی به مردم فلسطین نمی کنند بلکه با برقراری رابطه پنهانی با رژیم 
صهیونیستی، به آرمان های قدس شریف پشــت کرده اند. وی عنوان کرد: 
استفاده هواپیماهای صهیونیستی از آسمان عربستان، نشان دهنده گام هایی 
است که ریاض درمسیر عادی سازی روابط با رژیم صهیونیستی برمی دارد. 
هانی زاده با بیان اینکه به نظر می رسد سعودی ها با درپیش گرفتن راهبرد 
»ایران هراسی« می کوشند توجه آمریکا را جلب کنند، ادامه داد: براین اساس 
نیز جریان سازی ها علیه جمهوری اسلامی شکل گرفته ، اما نکته اینجاست که 
سعودی ها باید بدانند که آمریکا در جایگاهی نیست که بتواند درباره امنیت 
عربستان در قبال ایران، به سعودی ها تضمینی بدهد. وی با اشاره به اینکه 
رویکرد بن سلمان یادآور ماجراجویی های صدام در دهه های گذشته است، 
تأکید کرد: رفتارهای تهاجمی ولیعهد سعودی آسیب های زیادی به مردم 
منطقه وارد کرده  است. آمارها نشان می دهد عربستان سعودی برای جنگ در 

یمن تاکنون 350میلیارد دلار هزینه کرده  است.

مذاکرات تهران - ریاض
این کارشناس مسائل خاورمیانه درباره تأثیر ســفر بایدن به عربستان بر 
مذاکرات تهران – ریاض هم گفت: مذاکرات میان مقام های جمهوری اسلامی 
ایران و عربستان سعودی، که از اردیبهشــت سال گذشته آغاز شد و به دور 
پنجم هم رســید، در برخی محورها خوب پیش رفته  اســت و در بعضی 
بخش ها نیز نیازمند حسن نیت طرف های سعودی است. هانی زاده افزود: 
یکی از محورهای گفت وگوی دوطرف، درباره لــزوم پایان جنگ در یمن 
بود که حتی طرف ســعودی به صورت یک طرفه پایان جنگ یمن را اعلام 
کرد. با وجود این به نظر می رسد در شرایط کنونی، ادامه مذاکرات میان 
تهران و ریاض متوقف به نتایج دیدار بایدن و بن سلمان باشد. وی ادامه 
داد: در ماه های اخیر شاهد بوده ایم که عربستان در جریان گفت وگوها 
با تهران دست به وقت کشی زد و به نوعی سعی داشت روند مذاکرات را 
طولانی تر کند تا بتواند رایزنی های خود با واشنگتن را به 
نتیجه برساند. هانی زاده همچنین اضافه کرد: بنابراین 
چندان دور از انتظار نیســت که گفت وگوی بایدن و 
بن ســلمان، رفتارهای تهاجمی عربستان نسبت به 

جمهوری اسلامی ایران را تشدید کند.
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روایتدولتازتحولاتیکسالگیانتخاباتریاستجمهوری1400
مهم ترین دستاوردهای دولت به بهانه انتخابات ریاست جمهوری 28خردادماه سال گذشته در 

اظهارات دولتمردان پررنگ بودند. در بخشی از این گزارش عملکردها به موارد زیر اشاره شد:
  آمار تلفات کرونا از روزانه حدود ۷۰۰قربانی، تک رقمی شده و در برخی روزها صفر می شود.
  ۵میلیون خانواده نیازمند بدون پرداخت هیچ وجهی تحت پوشش بیمه سلامت قرار گرفتند.

  سال۱۴۰۰ را با رشد اقتصادی نزدیک به ۵درصد به پایان رساندیم.
  صنعت گردشگری ایران در 2۰2۱ با رشد ۴۰درصدی همراه بود.

  ۱/6 میلیارد دلار از دارایی های توقیف شده ایران در عراق آزاد شد. 

قولهایرئیسیدرسفرجنوبشرقاستانتهران
رئیس جمهور در سفر استانی تهران قول هایی برای پیگیری مشکلات بر زمین مانده شهرستان های 

جنوب شرق تهران ازجمله ورامین، قرچک و پیشوا و همچنین برخی مشکلات کشوری داد: 
  فرمانداری ورامین به فرمانداری ویژه ارتقا پیدا می کند.

  راهکارها و شرایط تاسیس 2استان در شرق و غرب استان تهران بررسی می شود.
  ساخت ۴میلیون واحد مسکونی در طول ۴ســال وعده دولت، نیاز کشور و تصریح قانون 

است و باید به آن عمل کنیم.
  دولت برای سال۱۴۰۱ رشد 8درصدی را هدفگذاری کرده است.

مکثمکث

شفاف سازی درباره پروژه جدید 
»ایران هراسی«

کمالوندی در واکنش به گزارش جهت دار نیویورک تایمز: 
آژانس کاملا در جریان فعالیت های ایران در نطنز قرار دارد

فضاســازی های سیاسی  رســانه ای از ســوی طرف های غربی 
جمهوری ا سلامی در گفت وگوهای وین در روزهای اخیر وارد فاز 
تازه ای شده و شبهه افکنی یک رسانه آمریکایی درباره فعالیت های 
هسته ای ایران زمینه ساز دور جدیدی از اتهام زنی ها به فعالیت های 
صلح آمیز هسته ای ایران شده  است؛ موضوعی که با واکنش تهران 
نیز مواجه و اعلام شد آژانس در جریان فعالیت های ایران در این 
حوزه قرار دارد. به گزارش همشهری، روزنامه نیویورک تایمز در 
گزارشی مدعی شد که »ارزیابی می شــود با تکمیل این رشته 
تونل ها، ایران ســایت اصلی غنی ســازی اورانیوم خود را به دل 
زمین در اعماق کوه منتقل کنــد تا از اصابت احتمالی بمب های 
سنگرشکن و حملات سایبری و همچنین حملات الکترونیکی در 
امان باشد.« نیویورک تایمز، همسو با راهبرد »ایران هراسی« رژیم 
صهیونیستی، با انتشار این گزارش سعی کرده فعالیت های عمرانی 
در نطنز را اقدامی مخفیانه و تهدید آمیز جلوه دهد. این درحالی 
 است که مقام های مربوط در تهران تأکید کرده اند که اقدام های 
انجام شــده در این منطقه با هماهنگی کامل آژانس بین المللی 
انرژی  اتمی انجام شده  است. سخنگوی سازمان انرژی  اتمی ایران 
به گزارش های اخیر درباره فعالیت های هسته ای ایران واکنش 
نشان داد و تأکید کرد که آژانس بین المللی انرژی  اتمی در جریان 
کامل اقدام های جمهوری  اســلامی در مجتمع نطنز قرار دارد؛ 
موضوعی که نشان می دهد ایران با وجود بدعهدی های اخیر این 
نهاد بین المللی، همچنان به همکاری های پادمانی خود با آژانس 
ادامه می دهد. بهروز کمالوندی در این زمینه به »نورنیوز« گفته  
است که به دنبال عملیات تروریستی سال  گذشته علیه مجتمع 
تولید ســانتریفیوژ در کارخانه »تســا« در کرج، تصمیم گرفته 
شد برای جلوگیری از تداوم شرارت ها علیه تأسیسات هسته ای، 
تدابیر حفاظتی و امنیتی پیرامون این تأسیســات تشدید شود. 
وی همچنین تأکید کرده  است با وجود اینکه جمهوری  اسلامی 
تعهدی در ارائه اطلاعات فراپادمانی خود به آژانس ندارد، اما از آغاز 
اقدام های عمرانی برای جابه جایی فعالیت های کارخانه تسای کرج 
به اطراف سایت نطنز، این نهاد بین المللی را در جریان فعالیت های 

خود قرار داده  است.

افزایش حفاظت از تأسیسات هسته ای
کمالوندی هدف از این جابه جایــی را افزایش ضریب حفاظت از 
تأسیسات صلح آمیز هسته ای ایران، با اطلاع آژانس، عنوان و اظهار 
کرده  است که »با توجه به شفافیت کامل اقدام های ایران، تردیدی 
نیست که فضاسازی های رسانه های وابسته به جریان صهیونیستی 
برای ایجاد ابهام و سوءاستفاده های سیاسی راه به جایی نخواهد 
برد.« وی همچنین با اشاره به عملیات تروریستی که سال گذشته 
علیه کارخانه تولید سانتریفیوژ تسای کرج صورت گرفت، افزوده 
 اســت:»با توجه به تداوم شــرارت ها علیه تاسیسات هسته ای، 
تصمیم گرفته شــد تدابیر امنیتی به ویژه درخصوص تأسیسات 
حساس تشدید شود و به همین دلیل اماکن تولید سانتریفیوژ با 
هدف افزایش ضریب حفاظتی و امنیتی آنها افزایش یافته است.« 
کمالوندی با تأکید بر اینکه آژانــس در جریان کامل این تغییر و 
تحولات بوده  است، عنوان کرد که »آژانس بین المللی انرژی اتمی 
در اجرای وظایف صیانتی خود کوتاهی داشته  است؛ به طوری  که 
حتی در حد محکوم کردن اقدام های تروریستی علیه تأسیسات 

ایران نیز اقدامی انجام نداد.«

 دولت سیزدهم
 و فرجام احیای برجام

هنر دولت درایــن زمینه آن بــوده که با 
جلوگیری از خلق بی ضابطه پول، توانسته 
است ســرعت رشــد نقدینگی را تا حدودی کنترل کند. قابل 
ذکر اســت که میزان نقدینگی در زمــان روی کار آمدن دولت 
سیزدهم، حدود 4هزار »همت« بود که هم اکنون به حدود 4هزار 
و800»همت« رسیده است. درصورت عدم کنترل رشد نقدینگی 
توسط دولت، این رقم اکنون از مرز 5هزار »همت« بالاتر رفته بود 

و تبعات تورمی بیشتری داشت.
تقویت تولید، سرمایه گذاری و اشتغال زایی: به همین دلیل 

است که در سفرهای اســتانی، رئیس جمهور و اعضای 2
هیأت دولت همواره به وضعیت شــرکت های تولیدی رسیدگی 
می کنند و یکی از محورهای ثابت سفرهای استانی اعضای هیأت 

دولت، رسیدگی به وضعیت تولید در استان هاست.
اصلاح ســاختار بودجه: در این محور، دولت بر کاهش 

هزینه ها و افزایش درآمدها، جهت جلوگیری از کسری 3
بودجه)برای لایحه بودجه ســال آینده( متمرکز است و در این 
رابطه، به شــرکت های دولتی زیان ده هشــدارهای لازم را برای 

انضباط بخشی مالی صادر کرده است.
تقویت ارتباطات با کشــورهای دوست و همسایه: سفر 

مقام های کشورهای مختلف در روزهای اخیر به ایران و ۴
تقویت منطقه گرایی در سیاست خارجی دولت سیزدهم دراین 
زمینه ارزیابی می شود. برنامه دولت در حوزه سیاست خارجی این 
اســت که به صورت حداکثری از ظرفیت کشــورهای دوست و 
همسایه برای دور زدن تحریم ها و رفع مضیقه های کالایی و ارزی 
اســتفاده کند. قابل ذکر اســت که یکی از مهم ترین محورهای 
دیپلماسی اقتصادی دولت سیزدهم، مربوط به حوزه کشاورزی 
است و دراین زمینه، با کشــورهایی چون افغانستان، پاکستان، 
ونزوئلا و روســیه وارد مذاکراتی برای کشت فراسرزمینی جهت 
تأمین و ارتقای امنیت غذایی در ایران شده است که به احتمال زیاد 

به زودی به نتایج مطلوبی خواهد رسید.
توسعه تجارت: دولت سیزدهم مصمم است تا با تقویت 

زیرساخت های لازم در داخل کشــور، زمینه لازم برای ۵
استفاده از ظرفیت های ژئوپلیتیکی و ارتباطی ایران را توسعه دهد. 
توسعه مناطق آزاد، تقویت زیرساخت های لجستیکی کشور در 
حوزه های ریلی، هوایی و بنادر جزو اقداماتی است که به منظور 

توسعه تجارت در دستورکار دولت قرار دارد.
با توجه به آنچه گفته شد، می توان ادعا کرد که دولت با ریل گذاری 
خوبی حرکت خود را آغاز کرده  است و امید می رود که درصورت 
کنترل رشد نقدینگی و انجام اصلاحات ساختاری در بودجه سال 

آینده افق روشن تری برای اقتصاد کشور رقم بخورد.

محمد مهدی رحیمی
مدیرکل روابط عمومی ریاست جمهوری

رئیســی با اشــراف بــر تــوان متخصصان 
»هسا« ساخت هواپیمای مسافربری را 
طلب کرد و قول حمایت داد.نماینده محترم 
که با فاصله ایستاده بود، احتمالا آرزویش 
برای »ســاخت ۸هواپیما تا سفربعدی« 
را از قــول رئیس جمهــور مطــرح کــرده! 
خودتحقیرها هم فرصت را برای تخریب 

رئیس جمهور مغتنم شمردند./مهر

کاظم غریب آبادی/دبیر ستاد حقوق بشر
اسدالله اسدی از مصونیت دیپلماتیک 
برخــوردار اســت؛ بازداشــت ایشــان در 
آلمان و نگهداری ۱۰۱روزه اش در وضعیت 
نامناســب مغایــر بــا حقــوق بین الملل، 
حقوق بشر و کنوانسیون ۱۹۶۳ وین ناظر 
بر روابط کنسولی بود. در پرونده نوری هم 
حقوق وی کاملا نقض شده و بازداشت 
وی کاملا غیرقانونی بود؛ آنها مستنداتی 

در اختیار نداشتند./میزان

ابوالفضل ابوترابی/نماینده مجلس
در روزهای گذشــته و با دیپلماســی قوی 
دولــت ســیزدهم، ۱/۶میلیــارد دلار از 
دارایی های ایران در عراق آزاد شد و تقریبا 
دارایی های توقیف شده ایران در عراق به 
صفر رسیده  است. این دارایی ها از ناحیه 
فروش گاز ایران بــه عراق بود که به دلیل 
تحریم هــای اعمــال شــده در سیســتم 
بانکی علیه ایران و البته دیپلماسی فشل 

دولت روحانی در عراق توقیف بود./ایرنا

 3پیشنهاد قالیباف 
برای حل بحران آب

رئیس مجلس در دیدار با وزیر نیــرو با بیان این که 
بحران آب و مدیریت منابع آبی یکی از مشــکلات 
اساسی کشور و جزو مسائلی است که باید در برنامه 
توسعه هفتم مورد توجه قرار گیرد، گفت : معتقدم 
برای حل بحران کنونی و پیــش رو درباره آب باید 
در 3 ســطح اقدامات اساســی انجام دهیم؛ نخست 
اینکه باید با اســتفاده از ظرفیت های ایجاد شــده و 
قرارگاه های جهادی به صورت ضربتی مشــکل آب 
روســتاها و مناطقی که دچار تنش آبی شده اند حل 
شود، همچنین لازم است به پروژه های منتخب این 
حوزه توسط وزارت نیرو نیز توجه ویژه شود تا در زمان 
مقرر به بهره برداری برسد و مردم از منافع آن بهره مند 
شوند و سوم این که باید حتما سند حکمرانی آب را 
در یک زمان منطقی تدوین و نهایی و برای اجرای آن 

برنامه ریزی و اقدام کنیم. 
به گزارش خانه ملــت، محمدباقر قالیباف تأکید کرد: 
ما در مجلــس آمادگی داریم تــا در قوانین مختلف و 
نیز برنامه هفتم توســعه به وزارت نیرو کمک کنیم تا 
تصمیمات اصولی درباره کاهش اشکالات 
در مدیریت منابع آبی گرفته شود و 
همچنین کمیسیون های تخصصی 
مجلــس آماده انــد در فراینــد 
تدویــن یک ســند برای 
چگونگی حکمرانی در 
 موضوع آب به دولت

 کمک کنند.

نقل قول خبر

خبر

یادداشت

 خبر

هسته ای

ادامه از 
صفحه اول

 موج سواری 
با شایعه استعفای باقری کنی

در شرایطی که براساس اعلام منابع ارشد در وزارت امور خارجه 
 ایران، این وزارتخانه هیچ برنامه ای برای تغییر در تیم مذاکره کننده 
هسته ای کشورمان ندارد، انتشار برخی شایعات درباره استعفای 
علی باقری کنی، معاون وزیر امورخارجه و مذاکره کننده ارشــد 
ایران در گفت وگوهــای احیای برجام، بخشــی از پازل افزایش 
فشارهای هسته ای بر جمهوری اسلامی ارزیابی می شود. به  گزارش 
همشــهری، پس  از تصویب قطعنامه ضد ایرانی در شورای حکام 
آژانس بین المللی انرژی  اتمی، موج تازه ای از فضاسازی ها علیه 
فعالیت های صلح آمیز هسته ای کشــورمان با هدف تحت  فشار 
قرار دادن تصمیم سازان جمهوری اسلامی در مذاکرات برجامی 
آغاز شد؛ رویکردی که یکی از محورهای آن، تحت تأثیر قرار دادن 
بازارهای مالی و به دنبال آن، ایجاد نارضایتی عمومی بود. در چنین 
شرایطی مدیریت مناسب بازارها و انجام اقدام های تأثیرگذار در 
مسیر دور نگه  داشتن بازارهای مالی از التهاب های سیاسی راهبرد 
موفقی بود که از سوی دولت اجرا شد و برنامه ریزی های اتاق های 
جنگ روانی را ناکام گذاشــت. بر همین اساس با کاهشی شدن 
قیمت طلا و دلار در بازار تهران، طرح شایعه استعفای باقری کنی از 
وزارت امور خارجه بود که هدف توقف کاهش قیمت ها در بازارهای 
مالی را دنبال می کرد؛ طرح ریزی ای که البته ناکام ماند. ماجرا از 
جایی آغاز شد که اتاق های عملیات روانی علیه ایران تلاش کردند 
با سوءاستفاده از توییت های باقری کنی که بخش هایی از سخنرانی 
وی در اجلاسیه کانون دانشگاهیان ایران اسلامی در دانشگاه تهران 
بود، با انتشار شایعه استعفای او، موج سواری رسانه ای جدیدی را 
علیه کشورمان سامان دهند. این شایعه حتی نیاز به تکذیب هم 
نداشت، چراکه وزیر امور خارجه کشورمان در توییتی بر ادامه مسیر 
ایران در مذاکرات هســته ای تأکید کرد و نوشت که »جمهوری 

اسلامی ایران از مسیر مذاکره منتج به نتیجه فاصله نمی گیرد.«

توصیهایبهبایدنبرایاحیایبرجام
یک نشریه آمریکایی در گزارشی درباره اهداف 
سفر رئیس جمهور این کشــور به عربستان، به 
بایدن توصیه کرد که به جای ســفر به ریاض، هر 
کاری لازم است برای بازگشــت نفت ایران به 
بازارهای جهانی انجام دهــد. »نیوزویک« در 

گزارشی تحلیلی، به بررسی دلایل سفر بایدن به 
عربستان سعودی که قرار است اواسط ماه آینده 
میلادی انجام شــود، پرداخت و نوشت: اگرچه 
دستورکارهای زیادی برای سفر بایدن به ریاض 
تعریف  شده است، اما تنها یک دلیل برای این سفر 
وجود دارد و آن، قماری ناامیدانه ازسوی بایدن 

برای متقاعد کردن ریاض به افزایش تولید نفت 
خود برای کاهش قیمت هــای تاریخی بنزین در 
آمریکاست، درحالی که تنها چند ماه به انتخابات 

میان دوره ای کنگره باقی مانده است.
نیوزویک ادامه داد: اما این یک اشتباه وحشتناک 
اســت، به ویژه وقتی که می دانیم مقادیر برابر 

نفت، اگر نگوییم بیشــتر، با حصول یک توافق 
هسته ای جدید با ایران آزاد خواهد شد. تعمیق 
روابط با عربستان و امتناع از پرداختن به عوامل 
اصلی وابستگی آمریکا به نفت، تنها هزینه های 
دنبال کردن سیاســت های معقول تر را افزایش 

خواهد داد.

مکث
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 ســاختمان خانه شــهر)بلدیه( 

گزارش 
بزرگ  ترین پروژه بازآفرینی ابنیه 
شهری با حفظ ساختار سنتی شهر 
تهران محسوب می شود. ساختمان بلدیه به عنوان 
نماد شهرداری تهران در دوره قاجار احداث شد، اما 
در گذر زمان دســتخوش اتفاقات بسیاری شد؛ 
چنان که این بنا یک بار تخریب شــد، درحالی که 
ساختمان بلدیه جزئی از تاریخ شهر تهران است. به 
گزارش همشهری، به همین دلیل، در سال های 
اخیر شهرداری تهران تصمیم گرفت این ساختمان 
را بار دیگر با معماری سابق در همان محل)میدان 
امام خمینی( بنا کند و با نام »خانه شــهر« فعال 
شــود. اکنون پروژه احداث خانه شهر به مراحل 
پایانی نزدیک شــده اســت. مدیرعامل سازمان 
عمرانی مناطق شهرداری به عنوان کارفرمای پروژه 
خانه شهر در این رابطه به همشهری گفت: »خانه 
شهر را با توجه به موقعیت آن، می توان بزرگ ترین 
پروژه بازآفرینی ابنیه شــهری با حفظ ساختار و 
شکل ســنتی بنا در پایتخت تعبیر کرد.« هادی 
حق بین با اشاره به سهم قابل توجه پروژه احداث 
خانه شهر در افزایش سرانه فضاهای فرهنگی در 
مرکز شهر تهران عنوان کرد: »برنامه ریزی ها در 
مورد این پروژه به گونــه ای صورت گرفته تا کار با 
بهترین کیفیت به لحاظ فنی و اجرایی پیش برود.« 

به گفتــه مدیرعامل ســازمان عمرانــی مناطق 
شــهرداری تهران، عملیــات مرتبط با ســازه و 
لوله کشــی های مربوط به تاسیسات آتش نشانی 
و اطفای حریق این پــروژه، به طور کامل به پایان 
رسیده است: »هم اکنون عملیات اجرایی پیرامون 
نمای ســاختمان و عملیات شــیب بندی بام در 

مراحل پایانی قرار دارد.«
تکمیل عملیات نمای باقیمانده در ورودی شمالی، 
ســفت کاری با بلوک و اجرای دیوار با آجر گازی 
هبلکس ازجمله مواردی است که فعالیت کارگاه 
روی آن متمرکز شده اســت. همچنین قرارداد 
ســازه ای بنای خانه شــهر به طور کامل به پایان 
رســیده اســت. حق بین تأکید کرد:  »وضعیت 
پیشرفت پروژه در قســمت چهار نمای این سازه 
تا 62درصد افزایش داشته اســت. به طوری که 
می تــوان گفت پیشــرفت کلی پــروژه تاکنون 

68درصد است.« 
او در ادامه یادآور می شود که برای اتمام پروژه خانه 
شهر نیاز به تامین منابع مالی است:  »خط مشی 
پروژه بر اتمام عملیــات باقیمانده مرتبط با نما و 
با اولویت اتمام چهار نمای بیرونی، تهیه و نصب 
پنجره های چوبی، اجرای عایق رطوبتی بام، تهیه 
و تکمیل کانال هــای هوا در طبقــات و تکمیل 
ســفت کاری بنا قرار گرفته اســت. با این حال، 

برای تکمیل کل پروژه نیازمند تامین منابع مالی 
مورد نیاز هســتیم که درصورت تحقق این مهم، 
عملیات اجرایی تکمیلی با سرعت بیشتری پیش 
خواهد رفت؛ به طوری که در پایان سال جاری به 

بهره برداری پروژه نزدیک خواهیم شد.« 

مرمت بناهای تاریخی
مرمت بناهــای تاریخی در شــهر تهــران از 
اولویت های شهرداری است و ساختمان بلدیه 
نیز جزو بناهای تاریخی در پایتخت محســوب 
می شود. یک کارشناس مرمت بناهای تاریخی 
با اشــاره به در دســتور کار قرار گرفتن حفظ 
محصوریت گذشته میدان امام خمیني با ارجاع 
تاریخی در مدیریت شهری و احداث ساختمان 
خانه شهر)بلدیه سابق( به عنوان بخشی از پروژه 
بزرگ بازســازی این میدان، گفت: »در همین 
راستا، در گام نخست ساختمان بانک تجارت، 
ساختمان کاوه و ساختمان های معروف به پشت 
شهرداری بازسازی شده و پیرایش زواید در آن 
اتفاق افتاد. با اتمام عملیات سازه ای ساختمان 
خانه شهر، جدار ســاختمان های با ارزش شهر 
شکل گرفت و قســمتی از ساختار تاریخی این 
میدان تجدید شد.« اسکندر مختاری ادامه داد: 
»موزه علی اکبرخان صنعتی، بانک تجارت، موزه 
ســکه، موزه ارتباطات، کاخ گلستان، مدرسه 
دارالفنون و بازار بزرگ تهــران، گنجینه هایی 
ارزشمند در محدوده مرکزی پایتخت هستند 
که با تکمیل خانه شــهر، قوام و پیوستگی آنها 
بیشتر شده و میدان امام خمیني از یک گذرگاه 
به کلیــد مرکز تاریخی تهــران، مبدل خواهد 

شد.« 

بازگشت بلدیه به تهران
پروژه احداث خانه شهر در ضلع شمالی میدان امام خمیني به مراحل پایانی نزدیک  شده است

 بخشی از ارتباط 2 مجموعه فرهنگی -گردشگری عباس آباد و پارک پردیسان با ایجاد مسیر عبوری سبز از درون منطقه 6 ممکن می شود
مسیر طبیعت روی تونل رسالت

بوســتان های بزرگ، فضا های پراکنده گردشــگری و 

گزارش2
پیاده راه ها پراکندگی نامنظمی دارند. برخی پارک های 
محلی که برای مردم ساکنان همان محله ها طراحی شده  
است و ابعاد کوچکی دارند اما هر فضای بزرگ که به مسیر های رفت وآمد 

اصلی شهر متصل باشد، کاربرد فرامنطقه  ای پیدا می کند.
به گزارش همشهری، در سال های اخیر که ساخت پیاده راه و میدانگاه ها 
افزایش پیدا کرده است، فرهنگ عمومی شهروندان نیز به گذراندن اوقات 
فراغت در فضای عمومی گرایش نشان داده است. اتصال مراکز تفریحی و 
گردشگری یکی از زیرساخت های مهم برای افزایش استقبال شهروندان 
است. ساخت مجموعه بزرگ اراضی عباس  آباد، بوستان ولایت و دریاچه 
شهدای خلیج فارس )چیتگر( نشان داد که درصورت فراهم بودن امکانات 
لازم می توان از حضور شهروندان بهره برد. در طرح بزرگی که چند سال 
قبل پیشنهاد شد، مجموعه چند فضای گسترده با اتصالات بزرگ به 
یکدیگر وصل می شــوند. در این طرح فضای نمایشگاه بین المللی در 
نزدیکی اوین به سمت جنوب گسترش پیدا می کند و به پارک ملت وصل 
می شود. بین مجموعه فرهنگی تفریحی عباس آباد و پارک پردیسان 
نیز مسیری ساخته می شــود که این دو را از میان بزرگراه ها و پستی 
و بلندی های خیابان های ولیعصر و چمران بــه هم وصل کند. اراضی 
نمایشگاه بین المللی دچار مسائل حقوقی و مالی زیادی است و موضوع 
تملک و تغییر کاربری آن نیاز به طی کردن مراحل پیچیده ای دارد که 
ارگان  های دیگر هم در آن نقش دارند. اما ارتباط بین دو بخش تفریحی 
بزرگ  یعنی اراضی عباس آباد و پارک پردیسان از طریق مسیر های پیاده 
و دوچرخه سواری یا وسایل حمل ونقل پاک و غیربنزینی، می تواند تغییر 
بزرگی در وضعیت این دو محدوده ایجاد کند. در روی نقشــه تهران 
نزدیک ترین و ممکن ترین راه ارتباط میــان اراضی عباس آباد و پارک 
پردیسان از مسیر بزرگراه های شهید سلیمانی )رسالت( و شهید حکیم 
است. اما بزرگراه رسالت در این محدوده به زیر زمین می رود و تبدیل به 
تونل رسالت می شود که در ســال1385 افتتاح شد. اکنون شهرداری 
منطقه 6 از اجرای طرحی خبر می دهد که فضای بالای این تونل را تبدیل 

به فضای سبز و پیاده راه می کند.

شهردار منطقه 6 می گوید: »پروژه فرامنطقه ای مسیر طبیعت از تقاطع 
خیابان رز و خیابان اسد آبادی شروع می شود و به سمت شرق تا خیابان 

آفریقا ادامه دارد و از این نقطه  به اراضی عباس آباد متصل می شود.«
مسعود رنجبریان با اشاره به اینکه کل تونل رسالت در محدوده منطقه 6 
قرار دارد، می افزاید: »طول پروژه در فضای فوقانی تونل 1200متر است 

ولی مساحت آن در طرح نهایی به 40هزار مترمربع می رسد.«
او با اشاره به کمبود فضای سبز و فضای تفریحی در شهر تهران می گوید: 
»اگر شهرداری می خواست 40هزار مترمربع از زمین های منطقه را تملک 
کند و تغییر کاربری بدهد، هزینه بســیار زیادی داشت اما با استفاده از 
فضای فوقانی تونل می توانیم امکانات زیادی برای شهروندان ایجاد کنیم.«
اما این مسیر با موانع زیادی روبه رو ست مانند خیابان های گاندی و ولیعصر 
که راه را قطع می کنند. رنجبریان در این باره می گوید: »در خیابان گاندی و 
ولیعصر پل هایی داریم که روی آن مسیر پیاده راه، ورزش و دوچرخه سواری 
ایجاد می شود.« مناطقی که مسیر طبیعت از آن می گذرد، بیشتر در نقاط 

اداری و تجاری قرار دارند که در طول روز بسیار شلوغ ولی شب ها خلوت 
است. شهردار منطقه6 تهران در ادامه با بیان اینکه روز ها بالغ بر 3 میلیون 
نفر جمعیت در این منطقه تردد دارند،   می  گوید: »شب ها نیز این منطقه 
250 هزار نفر جمعیت ساکن دارد و جمعیت شب خواب ها خیلی کم است 
و علت آن استقرار بیشترین وزارتخانه ها، سازمان ها، ادارات و بیمارستان ها 

در این منطقه است.«
رنجبریان با بیان اینکه اجرای این پروژه در طرح تفصیلی ابلاغ شده است، 
 می افزاید: »باتوجه به مشکلات شب مردگی و زیست شبانه، با اجرایی شدن 

این پروژه مشکلات شب مردگی برطرف خواهد شد.«
در ســال 1393 و زمانی که ارتباط بیــن پارک آب و آتــش و باغ موزه 
دفاع مقدس از طریق پل طبیعت روی بزرگراه مدرس برقرار شد، استقبال 
شهروندان و افزایش جمعیت مراجعان به این دو بوستان به همراه رونق 
کسب وکار های آن نشان داد که طرح های تفریحی از این دست می تواند 

بر کیفیت زندگی در شهر بیفزاید.

 ضرورت الگوسازی
 از اسوه های انقلاب و دفاع مقدس

رئیس شورای اسلامی شهر تهران گفت: شهید چمران معتقد بود 
خداوند اگر ما را دوست داشته باشد توفیق شهادت نصیب مان 

می کند.
به گزارش پایگاه خبری شهر، مهدی چمران در نشست خبری 
به مناسبت بزرگداشت شــهید مصطفی چمران؛ با بیان اینکه 
31خردادماه سالگرد شهادت شهید چمران است، گفت: شهید 
چمران طرحی را در نظر گرفت و از شمال رودخانه کرخه پلی 
را ایجاد و شبانگاه دهلاویه را آزاد کرد که برای نیروهای عراقی 
بسیار گران تمام شد؛ چراکه مجبور شدند همانگونه که دکتر 
چمران پیش بینی کرد از سوســنگرد تا دهلاویه عقب نشینی 

کنند.
وی همچنین خاطرنشان کرد: به دنبال این اقدام جاده آسفالته 
سوسنگرد به دهلاویه به دست نیروهای ایرانی افتاد و این برای 
عراق بسیار سخت بود. هر شب حمله می کرد تا دهلاویه را پس 
بگیرد و هیچ گاه موفق نشد؛ شب های ســختی در این منطقه 
گذشت. 31خردادماه شب بسیار سختی بود و نیروهای زرهی به 
منطقه حمله کردند و نیروهای ما تا صبح در حال جنگ بودند و 

دشمن بدون اینکه بتواند قدمی بردارد، عقب نشینی کرد.
رئیس شورای شهر با اشاره به اینکه شهید چمران صبحگاه آن 
روز از این حادثه بسیار ناراحت شد، گفت: شهید ایرج رستمی در 
این روز به شهادت رسید و دکتر چمران، در روز 31خرداد پس از 
این عملیات، تصمیم گرفت شهید سیداحمد مقدم پور را به جای 
شهید رســتمی انتخاب و معرفی کند که سابقه نظامی خوبی 
داشت؛ شهید مقدم پور به همراه یکی از کارمندان صنایع دفاعی 

در کنار دکتر چمران به جبهه رفت.
رئیس شورای اسلامی شــهر تهران با بیان اینکه شهیدچمران 
پس از ســخنرانی کوتاه خود که درخصوص شهید رستمی با 
این مضمون که »خداوند شهید رســتمی را دوست داشت که 
او را برد؛ اگر ما را هم دوست داشته باشد می برد« در خاکریزی 
که در منطقه وجود داشت به شهادت رسید، خاطرنشان کرد: 
»اولین خمپاره درست پشت  سر شهید مصطفی چمران فرود 
آمد و خمپاره دوم پشــت پای شهیدچمران به زمین نشست و 
خمپاره سوم به شهید چمران و مقدم پور اصابت کرد و منجر به 

شهادت آنها شد.«
رئیس شورای اسلامی شــهر تهران با پرداختن به اینکه برخی 
می گویند شــهیدچمران ترور شــده چون قرار بوده به عنوان 
رئیس جمهور انتخاب شــود، گفت: برخی گفتنــد عده ای از 
منافقین از پشت به شهیدچمران حمله کردند و او را به شهادت 
رســاندند؛ درحالی که اینطور نبود و ممکن اســت بخواهند از 
ارزش شهادت شــهیدچمران بکاهند و آن را به اندازه یک ترور 

جلوه دهند.
وی ادامه داد: شــهیدچمران نظامی ارتشــی و سپاهی نبود و 
به صورت داوطلبانه و با حکم حضرت امام خمینی)ره( به همراه 
مقام معظم رهبــری به جبهه جنگ رفت و ســتاد جنگ های 
نامنظم را تشکیل داد. شــهیدچمران پس از انتصاب در وزارت 
دفاع، ســازمان صنایع دفاعی را تأســیس کرد و پیوندی بین 
دانشگاه و صنایع نظامی در این سازمان ایجاد شد و امروز شاهد 
این هستیم که این سازمان دســتاوردهای بزرگی را طراحی 

می کند.

چمران با اشــاره به اینکه تمــام تصاویر و دست نوشــته های 
شهیدچمران جمع آوری و نگهداری شده است، خاطرنشان کرد: 
این دست نوشته ها موضوع بندی و کتبی بر این اساس منتشر 
شده که نخستین کتاب، »بینش و نیایش« بود و کتاب »لبنان« 
نیز دیگر کتاب شاخصی اســت که براساس دست نوشته های 
شهیدچمران منتشر شــده است. کتاب »کردســتان« نیز بر 
اساس دست نوشته های این شهید به چاپ رسیده است؛ »عشق 
و حماســه و عرفان« هم مبتنی بر دست نوشته های متعدد در 
طول دفاع مقدس جمع آوری و منتشر شده است. کتاب »خدا 
بود و دیگر هیچ نبود« بیش از یکصد بار تجدید چاپ شده است. 
»روزه« با تأکید بر سخنرانی های شهیدچمران در قالب کتاب 
مکتوب، گویا و دیجیتال نیز در دستور کار قرار گرفته که به چاپ 
برسد. چمران ضمن ابراز خرسندی از پرداختن به شهید سپهبد 
سلیمانی به عنوان یک الگو، گفت: برای شخصیت های مختلف در 
دنیا الگوسازی می کنند و ما بزرگ ترین اسوه ها و الگوهای خود را 

به فراموشی می سپاریم.
او با بیان اینکه به دلیل شیوع کرونا برنامه ای در 2سال گذشته به 
مناسبت سالگرد شهادت شهیدچمران برگزار نشد، خاطرنشان 
کرد: در دهلاویه به دلیل اینکه شرایط مناسب نبود، برگزار نشد 

و برنامه های تهران نیز مختصر بود.
وی با اشــاره به اجرای برنامــه در اول تیرمــاه در خانه موزه 
شهیدچمران با حضور فرماندهان ســتاد جنگ های نامنظم، 
تصریح کرد: همچون روال ســال های قبل ایــن برنامه برگزار 

می شود.
  برنامــه اصلی بزرگداشــت شــهیدچمران فردا دوشــنبه 
30خردادماه در تالار بزرگ وزارت کشــور برگزار می شود. در 
دانشگاه دفاع ملی و سازمان صنایع دفاع نیز برنامه ای در همین 

زمینه برگزار خواهد شد.
  سه شنبه 31خردادماه در وزارت دفاع برنامه ای برگزار خواهد 
شد و روز چهارشنبه یکم تیرماه نیز در مجلس شورای اسلامی 
و پس از اذان مغرب، برنامه ای در خانه موزه شهیدچمران برگزار 

می شود.
  پنجشــنبه در محل بهشــت زهرا)س( مزار شهیدچمران، 
ایستگاه صلواتی برپا خواهد شد و در شهرستان هایی شامل یزد، 
اصفهان، مشهد و دهلاویه نیز برنامه هایی پیش بینی شده است.

محمدهادی علی احمدی
 شهردار منطقه۱۳ 

اوایل تیرماه باشگاه نشاط سالمندی با 
شعار »سلامت ما، حال خوب ما« در 
ســرای محله های صفا، نیروی هوایی، 
حافظیه و آشتیانی راه اندازی می شود. 
در ایــن باشــگاه، برنامه هــای مختلــف 
فرهنگی، هنری، ورزشی و گردشگری 
ویــژه ســالمندان بــه همــراه مشــاوره و 
راســتای  در  درمانــی  آموزش هــای 
غنی سازی اوقات فراغت و پاسخ دادن 
بــه نیازهــای روانــی و حفــظ ســلامت 
جســمی ســالمندان، پیش بینی شده 

است.

 محمدرضا پوریافر
 شهردار منطقه4 تهران 

 خانه اسکوتر بوستان پلیس به عنوان 
یکی از مراکز پایلوت در تهران با تأکید 
بــر میکروموبیلیتــی بــودن آن افتتــاح 
شد و از ســاعت ۱۲ تا ۲۱ به شهروندان 
ارائــه خدمــات می نمایــد. شــهروندان 
ســایت بــه  مراجعــه  بــا   می تواننــد 

 myroro.ir و دانلود و نصب اپلیکیشن 
در ســایت مورد نظــر، ثبت نــام کرده و 
پس از احراز هویت آنلاین، ثبت نام در 
لحظه انجام و پیامک صادر می شــود. 
قرارگیــری  محــل  می تواننــد  افــراد 
اســکوترها را در صفحــه تلفــن همــراه 
خــود مشــاهده و بــا انتخاب دســتگاه، 

قفل اسکوتر را با کد QR باز کنند. 

 سورن 
جایگزین پژو  و سمند تاکسی

معاون حمل ونقل و ترافیک شــهرداری تهران گفت: 
قیمت خودروی ســمند سورن نســبت به وام های 
پیش بینی شــده برای تاکسیرانان، بالاســت. البته 
شهرداری هم در تلاش است تا مبلغ تسهیلات نوسازی 
تاکسی های فرسوده را افزایش دهد. به گزارش پایگاه 
خبری شهر، سال گذشته سازمان ملی استاندارد اعلام 
کرد که اعتبار و کیفیت خودروهای تیبا و سمند را تأیید 
نمی کند و باید این دو خودرو از خط تولید خارج شوند. 
در همین اثنا بود که وزیر صمت در روزهای پایانی اسفند 
سال گذشته خبر توقف تولید خودروهای قدیمی برای 

سال1401 را اعلام کرد.  
معاون حمل ونقل و ترافیک شــهرداری تهران درباره 
وضعیت نوسازی تاکسی های فرسوده ناوگان تاکسیرانی 
تهران می گوید: مکاتبه ای با وزارت صمت انجام شده تا 
هرچه سریع تر خودروهای جایگزین سمند و پژو405 
را به شهرداری معرفی کنند. زیرا خودروهای تولید داخل 
دیگری هم وجود دارد که می توانند به عنوان تاکسی در 
ناوگان فعالیت کنند. سید مجتبی شفیعی با بیان اینکه 
وزارت صمت، خودروی سمند سورن را به عنوان جایگزین 
پیشنهاد داده است، می افزاید: اما قیمت این خودرو نسبت 
به وام های پیش بینی شده برای تاکسیرانان، بالاست. 
البته شــهرداری هم در تلاش است تا مبلغ تسهیلات 
نوسازی تاکسی های فرسوده را افزایش دهد. شهرداری از 
خودروسازان هم درخواست کرده تا خودروهای جایگزین 
سمند و پژو405 برای ناوگان تاکسیرانی را معرفی کنند.

مدیریت شهر

نقل قول خبر

حمل و نقل

یادبود

ضلعشمالیمیدانامامخمیني
میدان امام خمیني در قلب تهران قرار دارد و 6خیابان قدیمی و مهم شهر به آن منتهی می شود؛ 
خیابان لاله زار از شمال شــرق، خیابان فردوسی از شمال غرب، خیابان امام خمیني از غرب، 
خیابان امیرکبیر )چراغ برق( از شرق، خیابان باب همایون از جنوب غرب و خیابان ناصرخسرو 
از جنوب شرق. هم اکنون »خانه شهر« در ضلع شمالی این میدان در محل سابق ساختمان بلدیه 

و با همان طرح و ساختار قدیمی به عنوان یک یادگار تاریخی در حال ساخت است.

مکث

مشخصات خانه شهر )بلدیه(

 

امکانات و کاربری 

  فروشگاه محصولات فرهنگی و کتاب 
با عنوان »چهار سوق کتاب تهران«

 گالری و فضاهای نمایشی
 بام سبز مشرف به میدان

 کافه
 استقرار مرکز اسناد و نگارخانه شهرداری 

تهران
تجهیزات برای کاهش مصرف انرژی 

 پنل خورشیدی
 فاضلاب خاکستری 

62

68

 پیشرفت در قسمت 
چهار نمای سازه

  پیشرفت کلی
 پروژه 

 تعداد طبقات:
 4 طبقه

 مساحت هر طبقه: 
4هزار مترمربع

 ظرفیت سالن همایش: 
400نفر

 الگوی معماری: برگرفته 
از موزه هنرهای معاصر و 

فرهنگسرای نیاوران

  وضعیت مسکن و اجاره آن در شهر تهران 
با حضور شهردار بررسی شد

راه حل های تامین مسکن 
استطاعت پذیر

جلسه بررسی وضعیت مسکن و اجاره آن در شهر تهران به ریاست 
علیرضا زاکانی برگزار شد. به گزارش همشهری، دیروز صبح جلسه 
بررسی آخرین وضعیت مسکن و اجاره بهای آن در شهر تهران و 
ضرورت ها، الزام ها و راهکارهای تامین مســکن استطاعت پذیر 
با حضور علیرضا زاکانی، شــهردار پایتخت و تعدادی از معاونان 
شهردار برگزار شد. در ابتدای جلسه، حمیدرضا صارمی، معاون 
شهرســازی و معماری شــهرداری تهران پیرامون ضرورت ها، 
الزام ها و راهکارهای تامین مسکن استطاعت پذیر گزارشی ارائه 
کرد. نبود بانک اطلاعاتی جامع در حوزه مســکن شهر تهران، 
شناسایی زمین و ظرفیت های حریم تهران، افزایش هزینه تولید، 
کاهش قدرت خرید خانوارها، پایین بودن سهم تسهیلات بانکی 
در قیمت تمام شده مسکن، افزایش نقدینگی و نرخ تورم و تأثیر 
آن بر قیمت مسکن ازجمله موضوعاتی بود که در بخش مسائل 
مسکن تشریح شد. در ادامه جلسه معاون شهرسازی و معماری 
شهرداری تهران به تشریح راه حل های مسکن استطاعت پذیر، 
ضرورت طرح مسکن استطاعت پذیر و راه حل های تکمیل بانک 

اطلاعاتی مسکن در شهر تهران پرداخت.
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یکشنبه 29 خرداد 41401
 شماره  8523

ایرانی ها در یک سال گذشته به طور 

گزارش
میانگین ماهانه 50هزار تن گوشت 
قرمز مصرف کرده اند، البته این آمار 
برایندی از وضــع عرضه ماهانه گوشــت قرمز در 
کشــتارگاه های کشور اســت. به این ترتیب سرانه 
مصرف ماهانه گوشت قرمز هر ایرانی 600گرم برآورد 
شده است. آمار یادشده گویای این واقعیت است که؛ 
هم از یک سو سرانه مصرف گوشت قرمز ایرانیان در 
دهه90 نصف شده و از سوی دیگر کشتار دام مولد در 

حال افزایش است.
به باور کارشناسان، افزایش 2برابری عرضه گوشت 
قرمز در کشتارگاه های رســمی از 25.1هزار تن در 
اردیبهشت98 به 50.8درصد در اردیبهشت1401 
و عرضه ماهانه بیش از 50هزار تن گوشت قرمز بیش 
از آنکه از افزایش ظرفیت تولید حکایت داشته باشد، 
زنگ خطر کشتار دام مولد را به صدا درآورده است. 
بی توجهی به این زنگ هشدار، امنیت غذایی کشور 

را متزلزل می سازد.
به گزارش همشهری، بررسی روند تغییرات ماهانه 
عرضه گوشــت قرمز در اردیبهشــت 6سال اخیر 
نشان می دهد عرضه گوشت قرمز در کشتارگاه ها از 
36.5هزار تن در اردیبهشت96 به 35.5هزار تن در 
اردیبهشت سال97 رسیده اما در اردیبهشت سال98 
این میزان عرضه به کمترین حد خود یعنی 25.1هزار 
تن رسید و دراردیبهشت سال99 به 30.8هزار تن و 
در اردیبهشت سال1400 به 45.8هزار تن افزایش 
یافت. حالا مرکز آمار ایران روایت می کند میانگین 
عرضه گوشت قرمز در اردیبهشــت امسال به رقم 
50.8هزارتن رسیده اســت. البته بخشی از گوشت 
قرمز عرضه شده در کشتارگاه ها صادر می شود و در 
مقابل گوشت قرمز تازه یا منجمد وارد می شود و اگر 
مبنای محاسبه را عرضه گوشت قرمز کشتارگاه ها 
درنظر بگیریم و فرض بر این باشد که همه گوشت 

عرضه شده در داخل کشور مصرف می شود، میانگین 
سرانه مصرف سالانه هر ایرانی در اردیبهشت امسال 

به 7.2کیلوگرم می رسد.
تازه تریــن گزارش مرکــز آمار نشــان می دهد در 
اردیبهشت ماه امسال وزن گوشت قرمز عرضه شده 
انواع دام های ذبح شده در کشــتارگاه های رسمی 
به 50هزارو761تن رســیده که سهم گوشت گاو و 
گوساله بیش از سایر دام ها بوده است. به گونه ای که 
گوشت گاو و گوساله با 25هزارو395تن 49.8درصد 
وزن کل گوشــت قرمز را به خــود اختصاص داده 
و سهم گوشــت گوســفند و بره 21هزارو331تن 
)معادل 42درصد( بز و بزغاله 3هزارو141تن برابر با 
6.2درصد و سایر انواع دام با 994تن معادل 2درصد 

بوده است.
طبق این گزارش در اردیبهشت ماه امسال 11درصد 
بیشتر از اردیبهشت پارسال گوشت قرمز از طریق 
کشتارگاه های رسمی عرضه شده با این تفاوت که 
مقدار عرضه گوشت گوســفند و بره 30درصد، بز و 
بزغاله 10درصد و گاومیش و بچه گاومیش 18درصد 
رشد کرده و در مقابل عرضه گوشت گاو و گوساله یک 

درصد و شتر و بچه شتر 8درصد کم شده است.
در خرداد ســال1398 حمیدرضــا جلالی، رئیس 
وقت گروه آمارهای دام و طیور دفتر کشاورزی مرکز 
آمار ایران مصرف سرانه گوشــت قرمز هر ایرانی را 
6کیلوگرم برآورد و اعلام کرده بود بررســی سری 
زمانی ســرانه مصرف گوشــت قرمز نشان می دهد 
مصرف این محصول کاهشی بوده و از 8.7کیلوگرم 
در سال90 به 6کیلوگرم در ســال96 رسیده که با 
افزایش بهای گوشت قرمز، مصرف کنندگان ایرانی 
به دنبال کالای جایگزین ازجمله گوشت مرغ رفته ا ند.

این در حالی است که مسعود رسولی، دبیر انجمن 
صنعت بسته بندی گوشت و مواد پروتئینی ایران 
چند روز پیش از کاهش مصرف ســرانه گوشــت 

ایرانیان در امسال نسبت به سال گذشته خبر داده 
و اعلام کرده اســت: مرکز آمار ایران سرانه مصرف 
گوشت قرمز در سال را 4کیلوگرم برآورد کرده اما 
واقعیت این است که هم اکنون ســرانه مصرف به 
3کیلوگرم رســیده که نگران کننده است. به گفته 
این مقام صنفی، استاندارد جهانی مصرف گوشت 
قرمز برای هر نفر در روز 100گرم گوشــت اســت 
که با آمار فعلی فاصله ای بســیار زیاد داریم و حتی 
در شــرایط بد هم هر نفر باید در سال 20کیلوگرم 

گوشت مصرف کند.
مرکز آمار ایران دی ماه ســال گذشــته اعلام کرد: 
ســرانه مصرف گوشــت دام، ماهی و میگو در یک 
دهه اخیر روندی کاهشــي داشته و در مقابل سرانه 
مصرف گوشــت پرندگان افزایش یافته که بخشی 
از تغییر الگوی مصرف خانوارها ناشــی از قیمت و 
البته واردات گوشــت مرغ بوده به گونه ای که سرانه 
مصرف گوشت دام از 13کیلوگرم در سال90 عملا 
نصف و حتی بیشتر شــده و به 6کیلوگرم در سال 
رسیده درحالی که ســرانه مصرف گوشت پرندگان 
از 31کیلوگرم در سال90 به 40کیلوگرم در پایان 

سال1400 رسیده است.
کاهش 50درصدی سرانه مصرف گوشت ایرانیان در 
دهه90 در شرایطی رخ داده که هر کیلوگرم گوشت 
قرمز در این دهه 12برابر شده و میزان سرانه درآمد 

ایرانیان 33درصد کاهش یافته است.

رشد قیمت گوشت
تازه ترین برآورد مرکز آمار حکایــت از آن دارد که 
قیمت هر کیلوگرم گوشت گوسفندی در اردیبهشت 
امسال به طور میانگین بیش از 170هزار تومان بوده 
که نسبت به اردیبهشت سال گذشته 23.8درصد 
رشد داشــته و هر یک کیلوگرم گوشــت گوساله 
هم با رشــدی 32.3درصدی به رقم 166هزار تن 

رسیده است.

خطر کشتار دام مولد
اما روی دیگر ســکه افزایش عرضه گوشت قرمز در 
یک سال اخیر نگران کننده است زیرا زنگ هشدار 
کشتار دام مولد را به صدا درآورده است. خشکسالی، 
کمبود خوراک دام و افزایش هزینه پرورش دام باعث 
شده تا فعالان این صنعت اعلام کنند که با این روند 
کشتار احتمال از بین رفتن نسل دام مولد وجود دارد 
و در آینده کشور با بحران تامین گوشت قرمز مواجه 
خواهد شد. به گونه ای که برخی مقامات دولتی پیش 
از این هشدار داده بودند کشتار دام مولد 11درصد 

بیشتر از حد مجاز برآورد می شود.

دولت جلوی قیام هزینه  تولید را بگیرد
افزون بر خشکســالی، قیمت تمام شده پرورش دام 
به ویژه دام مولد افزایش یافته و دامداران چاره راه را 
در کشتار این دام ها می دانند. آمارهای رسمی نشان 
می دهد شــاخص قیمت تولیدکننــده محصولات 
گاوداری های صنعتی در سال گذشته )تورم تولید( 
به 59درصد رسیده که در تمام فصل های سالی که 
گذشــت نرخ تورم تولید در گاوداری های صنعتی 
ایران روندی صعودی را تجربه کــرده به نحوی که 
در تابســتان1400 این نرخ به 82.4درصد رسید. 
دولت برای جلوگیری از روند کشتار دام های مولد 
باید جلوی رشد هزینه تولید و پرورش دام را بگیرد. 
زیرا به گفته مرکز آمار ایران در سال گذشته هزینه 
پرورش و نگهداری گاو تلیسه غیرباردار 51.1درصد، 
گاو شیری 46.7درصد، گاو نرداشتی 52.5درصد، 
گوســاله پرواری 57.6درصد، گاو حذفی شــیری 
68.4درصد، گوساله نر زیر 4ماه 24.2درصد و هزینه 
تولید شیر در دامداری های صنعتی 61.8درصد رشد 

کرده است.

عرضه گوشت قرمز قد کشید
براساس آمارهای رسمی عرضه گوشت قرمز در بهار امسال، نسبت به 3سال پیش، دوبرابر شده است

اسامیاداراتبرقخوارسهشنبهاعلاممیشود
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ گفت: 

انرژی
به دنبال اخطارهای مکرر به اداراتی که اقدام به کاهش 
مصرف برق نکرده اند، با تشدید فعالیت های مراقبتی، 
اسامی این ادارات از روز سه شنبه هفته جاری برای اطلاع عموم، منتشر 
خواهد شد.کامبیز ناظریان افزود: با استفاده از کنتورهای هوشمند، همه 
ادارات شهر تهران به صورت لحظه ای تحت رصد از راه دور مصرف برق 
هستند. به گفته او، در روزهای گذشته هر اداره ای که همراهی لازم را در 
این حوزه نداشته، به صورت جدی با قطع برق مواجه شده است. به گفته 
او، براساس مصوبه هیأت وزیران همه دســتگاه های اجرایی، بانک ها، 
نیروهای مســلح و نهادهای عمومی موظفند در ساعات اداری حداقل 
30درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته و در ساعات غیراداری به 

میزان 60درصد، مصرف برق خود را کاهش دهند.
مصطفی رجبی مشهدی، مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران 
هم گفت: امسال طرح های تشــویقی برق 10برابر سال گذشته شده 
است. او افزود: بر این اساس به ازای هر کیلووات ساعت کاهش مصرف 
500تومان پاداش به مشترکان تخصیص داده می شود. سخنگوی صنعت 
برق گفت: اگر شــهروندی در مناطق عادی کشور مانند تهران و شیراز 
که منطقه عادی محسوب می شود، 300کیلووات ساعتی را که میزان 
مصرف آن مشخص شده به 250کیلووات ساعت کاهش دهد، قبض برق 
رایگان دریافت خواهد کرد و با بیش از این میزان صرفه جویی تا 500هزار 
تومان پاداش به این مشترک تعلق می گیرد. رجبی مشهدی تأکید کرد: 
شرایط تامین برق امسال با سال گذشته قابل مقایسه نیست. بر همین 
اساس با اجرای برنامه های مدیریت مصرف برق در همه بخش ها، تابستان 
امسال را با کمترین محدودیت پشت سر خواهیم گذاشت که همکاری 

مردم در آن نقش بسزایی دارد.

او افزود: بعد از تابستان ســال1400 وزارت نیرو برنامه مفصلی را برای 
احداث و تعمیرات نیروگاهی تدوین کرد و براساس این برنامه ها توانستیم 
تعمیرات نیروگاهی و تعمیرات شــبکه های برق که معمولا به صورت 
متعارف تا پایان خرداد به طول می انجامید را پایان اردیبهشــت ماه به 
اتمام برسانیم و رکوردی را در این زمینه ثبت کنیم. سخنگوی صنعت 
برق درباره وضعیت تامین برق صنایع در تابستان امسال هم گفت: امسال 
توافق خوبی با وزارت صمت داشتیم که براساس آن قرار شد صنایع بزرگ 
تعطیلات خود را به تابستان و روزهای اوج مصرف موکول کنند تا از این 

طریق به ما در امر برق رسانی به سایر مشترکان یاری رسانند.
رجبی مشهدی ادامه داد: طرح مدیریت مصرف صنایع شامل 92درصد 
صنایع نمی شود و وضعیت شــهرک های صنعتی بسیار متفاوت است؛ 
به طوری که محدودیت شرکت های صنعتی تنها یک روز در هفته آن هم 
با اعلام قبلی است، در صورتی که در سال گذشته محدودیت شرکت های 
صنعتی روزانه انجام می شــد. او افــزود: در واقع امســال برنامه هایی 
تدوین شده تا واحدهای صنعتی با کمترین محدودیت به فعالیت خود 

ادامه دهند.
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ذخیره سدهای ایران به 51/9درصد رسید 
مدیریت انقباضی علیه تنش آبی 

موجودی آب در مخازن سدهای کشور 5درصد کمتر از مدت 
مشابه سال قبل است؛ اما از یک سو به واسطه بهبود 3درصدی 
ورودی آب به سدها در ســال جاری و از سوی دیگر با مدیریت 
انقباضی در رهاسازی منابع آبی سدها، شرایط مساعدتری برای 

عبور از تنش آبی تابستان امسال فراهم شده است.
به گزارش همشــهری، آخرین اطلاعاتی کــه دفتر اطلاعات و 
داده های آب کشور منتشر کرده، حاکی از این است که تا شامگاه 
27خرداد1401، از مجموع ظرفیت 50.5میلیارد مترمکعبی 
سدهای کشور، 51.9درصد پر آب اســت. البته این میزان در 
مقایسه با دوره مشابه سال قبل 5درصد کمتر است؛ اما همزمان 
خروجی سدها نیز در مقایسه با سال قبل 23درصد کاهش پیدا 

کرده که می تواند تراز آبی سدها را به وضع نرمال برگرداند.

وضعیت آبگیری سدها
آمارهای دفتر اطلاعات و داده های آب نشان می دهد، با سپری 
شدن 269روز از سال آبی 1401-1400 )از اول مهر 1400تا 
شــامگاه 27خردادماه 1401( کل ذخیره آب سدهای کشور 
به 26میلیارد و 190میلیون مترمکعــب )معادل 51.9درصد 
ظرفیت مخازن سدها( رسیده که نسبت به مدت مشابه سال آبی 

گذشته بیانگر 5درصد کاهش است. 
فیروز قاسم زاده، مدیرکل دفتر اطلاعات و داده های آب کشور 
در مورد وضعیت ورودی ســدهای کشــور در این بازه زمانی 
می گوید: ورودی آب به مخازن در سال آبی جاری 27میلیارد و 
170میلیون مترمکعب بوده که این میزان نسبت به مدت مشابه 
سال آبی گذشته 3درصد افزایش نشان می دهد. طبق اظهارات 
او، در شرایط فعلی، میزان پرشدگی ســد زاینده رود در استان 
اصفهان، حدود 30درصد، سدهای اســتان تهران 34درصد، 
سدهای استان خوزســتان 56.7درصد و سدهای حوضه آبریز 
دریاچــه ارومیه 68درصد اســت. مدیرکل دفتــر اطلاعات و 
داده های آب کشور تأکید می کند: با توجه به برنامه ریزی صورت 
گرفته برای عبور بدون تنش از فصــل گرمای پیش رو، رعایت 
الگوی بهینه مصرف از ســوی مردم عزیز، بسیار کمک کننده 

خواهد بود.

حال و هوای بارندگی
براساس آخرین آمارهای دفتر مطالعات پایه منابع آب، میزان 
بارش های جوی از ابتدای ســال آبی جاری تا هفته قبل )اول 
مهر1400 تا شامگاه 20خرداد( معادل 183.7میلی متر بوده 
که این مقدار بارندگی نســبت به دوره مشابه سال آبی گذشته 
)146.6میلی متــر( حدود 25درصد افزایش نشــان می دهد؛ 
اما همچنان نســبت به میانگین دوره های مشــابه درازمدت 
)235.5میلی متر( بالغ بر 22درصد کمتر است. بر این اساس، 
همچنان ایران در مقایسه با میانگین بارندگی 53سال اخیر، در 
وضعیت کم بارشی قرار دارد و درگیر خشکسالی است. بررسی 
آمارها نشان می دهد این وضعیت کم بارشی و کم آبی در مناطقی 
از کشور که در سال های اخیر با خشکسالی جدی روبه رو بوده اند 
جدی تر است به گونه ای که مثلا در اســتان اصفهان میانگین 
بارش های جوی از ابتدای سال معادل 103.1میلی متر بوده که 
نسبت به مدت مشابه در سال آبی گذشته 12درصد و نسبت به 

متوسط درازمدت 32درصد کاهش نشان می دهد.

نقشه آبی سدها
از زمستان سال گذشــته، داده های حوزه آب نیز مشمول اصل 
محرمانگی شد و دسترسی رسانه ها به داده های عمومی این حوزه 
مسدود شده است. باوجوداین، گزارش های دوره ای که از سوی 
وزارت نیرو یا منابع زیرمجموعه این وزارتخانه منتشر می شود 
می تواند یک تصویر کلی از شرایط آبی کشــور به دست دهد. 
طبق آخرین آمارهای وزارت نیرو، موجودی مخزن 19سد در 
کشور نسبت به سال قبل کاهش داشته که از این  بین می توان به 
کاهش 53درصدی حجم سدهای چاه نیمه در استان سیستان  
و بلوچستان، کاهش 28درصدی حجم ســد پانزده خرداد در 
حوضه قمــرود و کاهش 20درصدی حجم مجموع ســدهای 
پنج گانه تهران اشــاره کرد. طبق آمارها، میزان پرشدگی سد 
زاینده رود اصفهان به 30درصد رسیده که این میزان 20درصد 
کمتر از مدت مشابه سال قبل است. در 13سد حوضه دریاچه 
ارومیه نیز به طور میانگین 24درصد کاهش ذخیره آبی تجربه 
شده است. همچنین حجم آب سد دوستی در خراسان رضوی 
با کاهش 31درصدی و آب سد شیرین دره خراسان  شمالی با 
کاهش 17درصدی مواجه بوده است. از سوی دیگر، حجم ذخیره 
آبی سد گلپایگان کوچری 14درصد و سد گاوشان و سلیمان شاه 
در کرمانشاه 30درصد نسبت به سال قبل کمتر شده است. در 
همدان نیز سدهای اکباتان و آبشینه 59درصد، در زنجان سد 
تهم 43درصد و سد ایلام نیز 46درصد کاهش حجم مخزن را 

تجربه کرده اند.
در این میان سدهایی نیز با افزایش ذخیره آبی مواجه بوده اند که 
ازجمله آنها می توان به سد شمیل و نیان در استان هرمزگان با 
جهش 211درصدی و سد استقلال با رشد 98درصدی ذخیره 
آبی مواجه بوده اند. همچنین ســدهای درودزن و ملاصدرا در 
استان فارس 21درصد، سد یامچی در استان اردبیل 19درصد 
و سد شــهر بیجار گیلان 18درصد نسبت به سال قبل پرآب تر 

شده اند.

پیشگیری پیش از زلزله
علــی بیت اللهــی، مدیر بخــش زلزله و 
خطرپذیری مرکز تحقیقات راه، مسکن و 
شهرسازی ضمن تحلیل زلزله های اخیر 
استان هرمزگان، بار دیگر بر ضرورت توجه 
به مقاوم ســازی ســاختمان های شهری و روســتایی مناطق 
زلزله خیز تأکید کرده است. بیت اللهی می گوید: در زلزله های 
هرمزگان، تا فاصله 100 کیلومتری اطراف کانون زلزله ها، 4شهر 
جناح، چارک، بستک و کیش قرار گرفته که جمعیتی در حدود 
60 هزار نفر را در خود جای داده اند و متأسفانه از حدود 19 هزار 
واحد مسکونی در این شهرها، حدود 5 هزار واحد فاقد اسکلت 
هستند. او می افزاید: تا شعاع شدت 4 از رومرکزهای زلزله های 
بندر چارک، تعداد 145 آبادی واقع شده و به طورکلی 101 هزار 

و 819 نفر در این تعداد از آبادی ها ساکن هستند.
تعداد کل واحدهای مســکونی این آبادی هــا 21 هزار و 830 
واحد اســت که بالغ بر 20 هزار و 32 واحد از آنها فاقد اسکلت 
هســتند. به بیانی دیگر، 92 درصد از کل واحدهای مسکونی 
مستقر در این منطقه زلزله خیز اســکلت ندارند و به شدت در 
برابر زمین لرزه آســیب پذیر هســتند که بیانگر ریسک بالای 
لرزه در این منطقه است. هشدارهای بیت اللهي در حالی برای 
چندمین بار تکرار شده و البته مورد بی توجهی قرار گرفته، که 
در شرایط فعلی نیز بخش قابل توجهی از سازه های مسکونی در 
شهرهای کوچک و مناطق روستایی به واسطه بالاتر بودن هزینه 
احداث سازه های دارای اســکلت، به صورت دیوار باربر احداث 
می شوند و عملًا از ابتدای کار به جرگه ساختمان های نیازمند 
مقاوم سازی می پیوندند. سال هاست که اجرای مباحث 22 گانه 
ســاختمان در ایران مغفول مانده و الزامات حوزه مهندسی به 
دلایل مختلف رعایت نمی شود. نتیجه این وضعیت ازیک طرف 
احداث ساختمان هایی نظیر متروپل آبادان است و از سوی دیگر 

سازه های مسکونی نیازمند مقاوم سازی.

پایان معطلی 8ساله
  خبر: بالاخره با گذشت 8سال از افتتاح راه آهن 
گرمســار - اینچه برون، برای نخســتین بار قطار 
ترانزیتی ریلی قزاقستان- ترکمنستان- ایران- ترکیه 
از مرز اینچه برون وارد کشور شده و به زودی به تهران 
خواهد رســید. این قطار حامل محموله کانتینری 

گوگرد قزاقستان است.
  نقد: راه آهن گرمسار - اینچه برون 12 آذر1393 
با حضور رؤســای جمهور وقت ایران و ترکمنستان 
در منطقه مرزی اینچه برون به بهره برداری رسید 
اما نتوانســت پذیرای ترانزیت کالاهای قزاقستانی 
باشــد و همچنان کالای این کشــور از طریق بندر 
اکتائوی قزاقســتان به بندر باکو و ســپس با قطار 
بکو-تفلیس- قارص به ترکیه می رفت. سیدمحسن 
پورسیدآقایی، مدیرعامل اسبق راه آهن پیش از این 
درباره علت اقتصادی نشدن این مسیر گفته بود که 
ایران با پول خودش راه آهن گرگان- اینچه برون را 
احداث کرد ولی روس ها بار به این خط نیاوردند؛ در 
حالي که از قبل گفته بودند اگر ایران، ترکمنستان 
و قزاقســتان خط آهن شرق روســیه را بسازند، ما 
10میلیون تن بار به این خط آهن می آوریم. حالا اما، 
در شرایطی که 8سال از بهره برداری اولیه این خط 
ریلی می گذرد، نخستین قطار ترانزیتی قزاقستان 
وارد این مسیر شده و طلســم معطلی 8ساله آن را 
شکسته اســت. این اتفاق در پی امضای توافقنامه 
دوجانبه ایران و قزاقســتان برای راه اندازی کریدور 
ترانزیتی قزاقســتان - ترکیه از مســیر ریلی ایران 
رخ داده که اوایــل خردادماه به امضا رســید. قرار 
اســت این قطار سه شــنبه 31خرداد و همزمان با 
سفر رئیس جمهور قزاقستان به ایران، وارد ایستگاه 
راه آهن تهران شده و کریدور جدید ریلی قزاقستان 

به ترکیه با برگزاری مراسم نمادین، افتتاح شود.

چهره روز

خبر

نقد  خبر

آب

میزان پرشدگی سدهای مهم

 سدهای 5گانه 
تهران

 سد زاینده رود
اصفهان

 34
درصد

 30
درصد

سدهای استان 
خوزستان

 سدهای حوضه 
دریاچه ارومیه

 56.7
درصد

 68
درصد

سرانه مصرف کالاهای منتخب غذایی هر ایرانی )کیلوگرم(
قندوشکرروغنماهی و میگوگوشت پرندگانگوشت دامماکارونی گندمبرنجسال

1390441707133142324
1391421697123042424
1392381727113132222
1393351726103032120
1394351637113342320
1395351686113342319
1396381626103342220
139736163683332118
139836167683532219
139933168773321916
140035169864022117

مسافران اتوبوس سوار
آمارهای رســمی از وضعیت مســافرت های جاری، از کاهش 
مسافرت حکایت دارد؛ اما با وجود این اتفاق، استقبال از سفر با 

اتوبوس های بین شهری با رشد قابل توجهی مواجه بوده است.
به گزارش همشــهری، طی 2ماهه امســال، 19.8میلیون نفر 
مسافر در قالب 160هزار سفر در جاده های کشور جابه جا شده اند 
که 29.2درصد از آنها استفاده از ناوگان اتوبوس های بین شهری 
را ترجیح داده اند. داریوش باقرجوان، مدیرکل حمل ونقل مسافر 
سازمان راهداری به صداوسیما گفته است: جابه جایی مسافران 
با استفاده از اتوبوس های بین شهری طی 2 ماهه امسال نسبت 
به مدت مشابه ســال قبل 24.7درصد افزایش نشان می دهد. 
این در حالی اســت که آمارهای ارائه شــده از سوی باقرجوان 
از کاهش 5درصدی تعداد مســافران در 2ماهه امسال نسبت 
به مدت مشابه ســال قبل حکایت دارد. به عبارت دیگر، به نظر 
می رسد، امسال مسافران بیشــتری ترجیح داده اند سفر خود 
را با ناوگان اتوبوسرانی که ایمنی بیشتر و هزینه کمتری نسبت 

به خودروهای شخصی دارد انجام دهند.
بررسی آمارهای مربوط به نقل وانتقال مسافر جاده ای در سال 
1400نیز نشان می دهد که در 12ماهه سال قبل، حدود 103 
میلیون مسافر از طریق پایانه های مسافربری جابه جا شده اند 
که این تعداد نسبت به سال 1399 افزایش 11.8درصدی در 
پی داشته است. با این حساب، مســافرت های 2ماهه امسال، 
در حالی کاهش 5درصــدی را تجربه کرده کــه برای حفظ 
شیب افزایش معمول در سال های قبل، بیش از 10درصد نیز 
افزایش می یافت. به بیانی دیگر، تعداد مسافران 2ماهه امسال، 
حداقل 15درصد کمتر از ارقام مورد انتظار است. این موضوع تا 
حدودی می تواند ریشه در تنگنای معیشتی و رشد هزینه های 

خانوار داشته باشد.

روند تغییرات ماهانه عرضه گوشت قرمز در کشتارگاه های کشور در ماه های منتخب
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 رعایت پروتکل های بهداشــتی 
باز هــم رونــد نزولــی به خود 
گرفت. به طوری که براســاس 
جدیدترین آمارها، استفاده از ماسک در کشور 
به حدود 41درصد کاهش پیدا کرد و نسبت به 
گزارش هایی مربوط به یک هفتــه قبل از آن، 
6درصد کاهش داشــت. بنا بر گزارشی که روز 
گذشته منتشر شد و مربوط به 21 تا 28خرداد 
اســت، میزان رعایت پروتکل های بهداشــتی 
به طور کلی به حدود 48درصد رســیده است. 
هرچند که هم اکنون هیچ شــهری در وضعیت 
قرمز و نارنجی قرار ندارد و تعداد شــهرهای با 
وضعیت زرد هم 106 و وضعیت آبی، 342شهر 
است، اما سخنگوی ســتاد ملی مقابله با کرونا، 
مانند سایر متخصصان، پیش بینی کرده که در 
فصل سرد سال، موج جدیدی از کرونا وارد کشور 
شود. عادی انگاری رعایت پروتکل های بهداشتی 
در شرایطی است که طبق اعلام وزارت بهداشت، 
هنوز 15میلیون نفر واکسن نزده اند. این در حالی 
است که در این وضعیت زمزمه های جشن پایان 
کرونا بــه گوش می رســد. موضوعی که عباس 
شیراوژن در یک برنامه تلویزیونی به آن اشاره و 
تأکید کرد:»هنوز برای پایان پاندمی، زود است 
اما می توان گفت که بیماری مهار شده و تا یکی 

دو ماه آینده موج جدیدی رخ نخواهد داد.« 
بنابر گزارش معاونت بهداشت وزارت بهداشت، 
از هفتــه منتهــی به 28خــرداد، بیشــترین 
میزان اســتفاده از ماسک در کشــور مربوط به 
اســتان هرمزگان با 62.75درصــد و کمترین 
میزان رعایــت مربوط به آذربایجان شــرقی با 
28.95درصد اســت. فرودگاه ها با 90درصد و 
اســتخرهای شــنا و مراکز تفریحی با نزدیک 
به 33درصــد، بیشــترین و کمتریــن میزان 
رعایت اســتفاده از ماســک را در مدت اعلام 
شده، داشــتند. در کنار ماســک، رعایت سایر 
پروتکل های بهداشتی هم کاهش داشته است. 
ازجمله بهداشت فردی، اســتفاده از تهویه و... 
بر این اســاس میانگین میزان رعایت بهداشت 
فردی در مدت اعلام شــده، حــدود 55درصد 
بود که بیشترین میزان رعایت مربوط به استان 
خراسان شــمالی و کمترین آن هم مربوط به 

استان تهران با 46.25درصد است. فرودگاه ها 
با حدود 92درصد بیشــترین میــزان رعایت و 
پاســاژها با حدود 49درصــد کمترین میزان 

رعایت ها را داشته اند.
رعایت پروتــکل فاصله گــذاری اجتماعی هم 
از 18 تــا 25خرداد، افت کــرده و به 47درصد 
رسیده است. خراسان شمالی با حدود 63درصد، 
بیشــترین میزان رعایت و همدان با 33درصد 
کمترین میزان رعایت این پروتکل را داشته اند. 
ادارات و سازمان ها با حدود 80درصد و پاساژ ها 
با حدود 37درصد، بیشترین و کمترین رعایت 
در فاصله گذاری اجتماعی را داشته اند. میانگین 
رعایت تهویه مناســب هم از 18 تا 25خرداد، 
حدود 55درصد ثبت شد. در اینجا هم فرودگاه ها 
بیشترین میزان رعایت و مراکز ورزشی کمترین 
رعایت را داشتند. براساس اعلام وزارت بهداشت، 
در همیــن مــدت، 28هزارو915مرکز تهیه و 
توزیع، فروش و عرضه مواد غذایی، اخطار گرفته 
و به مراجع قضایی معرفی شدند. 536مرکز هم 

پلمب شدند.
نگاهی بــه 2گــزارش قبلی از میــزان رعایت 
پروتکل هــای بهداشــتی در اردیبهشــت و 
خرداد1401، اما بر رونــد نزولی و نگران کننده 
رعایــت پروتکل هــای بهداشــتی تأکید دارد 
به طوری کــه در هفته113 از شــیوع کرونا در 
کشــور، میزان رعایت پروتکل های بهداشــتی 
51درصد بود و میانگین اســتفاده از ماســک، 
50.66درصد گزارش شــده بود. میزان رعایت 
پروتکل فاصله گذاری هم 48درصد اعلام شده 
بود. بعــد از آن در خرداد هم گــزارش دیگری 
منتشر شد که نشان می داد رعایت پروتکل ها یک 
درصد کاهش داشته و به 50.54درصد رسیده 
اســت. در آن دوره، میانگین رعایت بهداشــت 
فــردی در مکان های عمومــی 55.60درصد، 
رعایت بهداشت فردی، 55.60درصد و استفاده 
از ماســک حدود 47درصد بود. فاصله گذاری 
هم به میــزان 47.58درصد و تهویه مناســب 

54.54درصد، رعایت می شد.

کاهش مرگ کرونایی در 29استان
گزارش هــای تکمیلی هم حکایــت از کاهش 

موارد مرگ های کرونایی در 29اســتان دارد. 
براساس اعلام وزارت بهداشــت، در هفته سوم 
خرداد1401 یا همان هفته121 از شیوع کرونا 
در کشــور، کاهش و ثبات بیماران بستری در 
21اســتان و کاهش یا ایســتایی موارد مثبت 

متوفی در 29استان کشور گزارش شده است. 
بررسی ها نشــان می دهد در هفته اخیر، تعداد 
موارد ســرپایی مثبت شناسایی شــده کرونا، 
892نفر، تعداد بستری های جدید198 و تعداد 

فوتی ها 20نفر بوده است.
 وضعیت در تهران هم نشان دهنده کاهش آمار 
اســت، به طوری که در همین مدت، 86بیمار 
سرپایی مثبت، 57بیمار بستری جدید و 7مورد 

فوتی ثبت شده است.

وضعیت جهانی کرونا؛ افزایش موارد ابتلا در 
کشورهای همسایه

نگاهی بــه آخریــن وضعیت شــیوع کرونا در 
جهان اما حکایت از پیشــروی ویروس کرونا در 
کشــورهایی دارد که واکسیناسیون شان ماه ها 
قبل  از ایران آغاز شده بود و حالا به دلیل کاهش 
ایمنی، بار دیگر، با خیز ویروس مواجه  شده اند. 
حالا آخرین اطلاعات منتشــر شــده از تعداد 
قربانیان روزانه کرونا نشان می دهد کشورهای 
آمریکا و تایوان، بالاترین تعداد مرگ های روزانه 

کرونا را به نام خود ثبت کرده اند.
 براســاس اطلاعاتــی که روی ســایت جهانی 
ورلدومتر، قــرار گرفته و با توجــه به داده های 
کشــورهای مختلف از میزان شــیوع کرونا که 
مربوط به دو روز گذشــته است، مشخص شده 
تنها 56کشــور جهــان فوتی کرونا داشــتند، 
37کشــور موارد مرگ تک رقمی ثبت کردند 
و 18کشــور هم تنها یک مورد فوتی داشتند. 
کشورهایی مثل آمریکا با 200فوتی در یک روز، 
تایوان با 154فوتی، اســپانیا با 81فوتی، برزیل 
با 76فوتــی، مکزیک با 69فوتی، انگلســتان با 
65مورد، روسیه با 63مورد، استرالیا با 51مورد، 
فرانســه با 43مورد و ایتالیا با 41مورد بالاترین 
میزان مرگ روزانه کرونا را بــه نام خود کردند. 
در این میان بیشترین موارد ابتلای جدید هم با 
81هزارو733مورد به آمریکا تعلق گرفت. پس 

از آمریکا، تایوان با 55.220مورد ابتلای جدید، 
فرانسه با 50.605مورد، ایتالیا با 35.427مورد و 
استرالیا با 30.125مورد در رتبه های بعدی قرار 
دارند. در مدت زمان اعلام شده، 47کشور جهان، 
کمتر از 100مورد ابتلا و 118کشور هم بدون 
حتی یک مورد ابتلا را ثبــت کردند. همچنین 
براساس اطلاعات جمع آوری شده روی سایت 
»ourworldindata« در تاریخ 17ژوئن، موارد 
ابتلا به کرونا در کشورهای همسایه ایران در حال 
افزایش است. به طوری که در همین تاریخ، در 
هر یک میلیون نفر در قطر، حدود 146نفر، در 
امارات حدود 133نفر، در آذربایجان، ارمنستان 

و ایران حدود 2نفر مبتلا به کرونا شده اند. 
براساس اعلام سخنگوی ســتاد ملی مقابله با 
کرونا، نزدیک به 99درصد ســویه های بیماری 
کرونا در کشــور، اومیکرون است که به صورت 

خفیف افراد را درگیر می کند.
براساس آخرین آمارهای جهانی، تاکنون بیش 
از 543میلیون و700هــزار و 495مورد ابتلا و 
6میلیون و339هزار و 528مورد فوت بر اثر کرونا 
گزارش شده است. آمریکا، هند، برزیل، فرانسه، 
آلمان، انگلستان، روســیه، کره جنوبی، ایتالیا 
و ترکیه بالاترین میــزان مبتلایان و فوتی های 
کرونا را داشــته اند. در ایران مجموع مبتلایان 
7میلیــون و234 هزار و 523 مــورد و فوتی ها 
141هزارو361مورد اســت که ایران را در رتبه 
هفدهم در دنیا قرار می دهد. بررســی ها نشان 
می دهــد روند افزایــش آمار ابتلا بــه بیماری 
کووید-19 که تاکنون در 228کشور و منطقه 

در جهان شیوع یافته، ادامه دارد.

حرکت آرام اما خطرناک کرونا
میزان رعایت پروتکل های بهداشتی کرونا، به 48درصد کاهش پیدا کرده؛ سهم استفاده از ماسک تنها 41درصد است که 

نشان دهنده افت قابل توجه نسبت به گذشته دارد. براساس اعلام ستاد ملی مقابله با کرونا، 15میلیون نفر هنوز واکسن نزده اند

مهاجرت برای تحصیل در مدارس خارجی، این روزها یکی از روش های اخذ اقامت کشورهای اروپایی به شمار می رود
شهریه ۵۰۰ میلیونی مدارس اروپایی در ایران

 مدارس بین المللی یکی از مدل های مختلف مدارس 

آموزش
موجود در کشــور اســت که میزبان دانش آموزانی  
هستند که سال ها خارج از کشور بوده و حالا به ایران 
بازگشته اند یا مخصوص آن دسته ای است که قصد مهاجرت به خارج 
از کشــور را دارند. 10 مدرســه بین المللی و 48 مدرسه ویژه اتباع 
خارجی در کشور ما وجود دارد؛ همچنین در شهر تهران نیز 3مدرسه 
بین المللی دختران و پسران فعالیت می کنند. بیشتر دانش آموزانی 
که در این مدارس تحصیل می کنند، کسانی هستند که چند سالی را 
خارج از کشور گذرانده  و هم اکنون به ایران بازگشته اند یا اتباع سایر 
کشورها هســتند، اما حالا ماجرای تازه ای پیش آمده است. گویا به 
تازگی دانش آموزان ایرانی با آزمــون و هزینه های هنگفت در این 
مدارس ثبت نام می شوند. تحصیل در مدارس خارجی در ایران این 
روزها بــرای مهاجرت تحصیلــی، یکی از روش هــای اخذ اقامت 
کشورهای اروپایی به شــمار می رود. کشورهای اروپایی مدارسی با 
هزینه های هنگفت و شهریه 500 میلیونی در ایران دارند. به گفته 
مهدی فیاضی، رئیس مرکز امور بین الملل و مدارس خارج از کشور، 
چند کشور نظیر فرانسه، ترکیه، ایتالیا و آلمان مدارسی در ایران دارند 
که شهریه  آنها چند صد میلیونی اســت. دانش آموزان ایرانی برای 

گرفتن اقامت آن کشور مجبور به تحصیل در این مدارس هستند. 
فیاضی درباره آزمون جذب دانش آموزان در مدارس ترکیه، اظهار 
کرد: »خبر داشتیم که بعضی سفارتخانه ها ازجمله سفارت ترکیه 
نسبت به مهاجرفرستی در ســنینی که هیچ توجیهی ندارد، اقدام 
می کنند، ولی مشــخصا از این آزمون خبر نداشــتیم.« وقتی از او 
پرسیده شد که آیا می توانستید جلوی این آزمون را بگیرید؟ ادامه 
می دهد: »این آزمون را خبر نداشتیم. متأسفانه اقدامات مشابهی در 
این زمینه وجــود دارد.« فیاضی اضافه می کند: »برای مؤسســات 
رسمی وابســته به بعضی ســفارتخانه ها، کارکردهای فرهنگی و 
اجتماعی تعریف کردند و از ایران مجوز گرفتند و در اقدام متقابل، ما 
هم در کشور آنها به دلیل روابط دوســتانه ای که می خواهیم با هم 
داشته باشیم، این فعالیت ها را داریم.« وی تصریح کرد: »متأسفانه 
مؤسسه وابسته به سفارت ترکیه در یک اقدام غیرقانونی، غیرمجوزدار 
و بدون اطلاع ایران، به سرمایه انسانی ما دست اندازی کرده است؛ آن 
هم در سنینی که شاید بچه ها و خانواده ها بیشتر احساسی درباره این 

سن تصمیم بگیرند تا برآوردهای دقیق تر داشته باشند.«
رئیس مرکز امور بین الملل و مدارس خارج از کشور در واکنش به 
این پرســش که چه برخوردی با این اقدام ترکیه داشتید؟ گفت: 

»طبیعتا سخنگوی بین 2 کشــور، وزارتخانه ها و نمایندگی های 
سیاسی آنها یعنی سفارتخانه ها هســتند؛ نامه اعتراضی از سوی 
ما تنظیم شــده و به وزارت امور خارجه داده شده است؛ این نامه از 
سوی وزارت امور خارجه به ســفارت ترکیه داده شده که قطعا این 
کار باید کان لم یکن اعلام شده و اینگونه فعالیت ها متوقف شود.« 
فیاضی درباره نحوه اقدام ســایر کشــورها برای جذب دانش آموز 
در مدارس شــان گفت: »اقدام آنها آزمون نیســت بلکه یک اقدام 
دیگر انجام می دهند که خســارتش هم بیشتر است. آنها مدارسی 
دارند که در این مدارس با شهریه های 200، 300 تا 500 میلیون 
تومانی، 200، 300 دانش آموز را ثبت نــام می کنند و به آنها قول 
اقامت می دهند یا می گویند درخواست قبلی اقامت شما به شرطی 
تمدید می شود که شــما در مدرسه آلمانی، فرانســوی، ایتالیایی 
داخل ایران ثبت نام کنید، چون شما می خواهید شهروند ما باشید 
یا شهروند ما هستید و قصد تمدید اقامت دارید.« او در ادامه افزود: 
»مهاجرفرستی با هزینه خود خانواده ها و البته هزینه های نجومی 
انجام می شود، برای تعدادی از دانش آموزان، اقامت در آن کشورها 
رخ می دهد، اما عموما مجبورند که هزینه کنند؛ یعنی حدودا سالی 

30 هزار یورو هزینه کنند.«

گزارش
بــا توجــه بــه آخریــن داده هــا از میــزان 
شیوع کرونا، تنها 56کشور جهان فوتی 
کرونا داشــتند، 37کشــور مــوارد مرگ 
تک رقمــی ثبت کردنــد و 18کشــور هم 

تنها یک مورد فوتی داشتند

 راهکارهای تکراری
 برای حل معضل دارو

صنعت دارویی کشور، روزهای ســختی را می گذراند. طی 
روزهای اخیر فعالان این حوزه نسبت به متوازن نبودن قیمت 
دارو با هزینه های تولید هشــدار و از احتمال ورشکستگی و 
تعطیلی زودهنگام خطوط تولید دارو در آینده ای نزدیک خبر 
دادند. با وجود این وضعیت اما بهرام عین اللهی، وزیر بهداشت 
تأکید می کند که: »اکنون صنایع دارویــی ایران 97درصد 
از داروها را پوشــش مي دهد.« با این آمار اما، هرگونه اخلال 
در تولید دارو می تواند مشکلات متعددی را در بازار دارویی 
کشور رقم بزند. حسین وطن پور، رئیس انجمن شرکت های 
دانش بنیان ســلامت درباره چالش هــای پیش روی صنایع 
دارویی به همشــهری توضیح می دهد و می گوید: »صنعت 
دارو با وجود حساسیتی که دارد تاکنون از نظام رسیدگی های 
مالی خوبی برخــوردار نبوده و ارزش ایــن صنایع به صورت 
شفاف نشان داده نشده است. این شرکت ها با وجود مشکلات 
اقتصادی و زیان ده بودن، سودده نشان داده می شوند و این 
مسئله را می توان درباره برخی از آنها در بازار بورس مشاهده 
کرد. اما این ســود واقعی نیست و نشــان از سوءمدیریت در 
مدیریت شرکت های دارویی دارد.«  به گفته وطن پور» شیوه 
فروش محصولات دارویی هم مناسب نیست و برخی از این 
شرکت ها با جوایز اقدام به فروش دارو می کنند، این در حالی 
است که از نظر تکنولوژی هم از شرکت های دارویی ما از سطح 
اروپایی به چینــی و به هندی رســیده اند و مواداولیه ای که 
تامین می کنند، باعث افت کیفیت داروها شده است. از سوی 
دیگر ناتوانی در بازسازی صنعت دارو، باعث ارتقا پیدا نکردن 
تجهیزات و تولید نشدن محصولاتی با تکنولوژی جدید شده 
است. به نوعی باید گفت که در این حوزه ها هیچ اقدامی انجام 
نشده اما این شــرایط به عنوان عقب افتادگی صنایع دارویی 
مطرح نیســت و به همین دلیل مورد توجه قرار نمی گیرد.« 
عضو هیأت علمی دانشگاه شهید بهشتی درباره محقق نشدن 
ارتقاي کیفیــت در صنعت دارو، با وجود مشــکلاتی که در 
بحث قیمت گذاری و نبود حمایت ها مطرح می شود، توضیح 
بیشتری می دهد و می گوید: »در ســازمان غذا و دارو برای 
پرداختن به قیمت تمام شده دارو، هیچ ساختار علمی و اتاق 
فکری وجود ندارد. هر کسی در راس سازمان قرار می گیرد، 
تحت تأثیر فشــارها تصمیم  می گیرد که قیمت ها را افزایش 
بدهد یا خیر. درحالی که ساختار قیمت گذاری باید علمی و 
مستمر و با درنظر گرفتن تمام مولفه های مرتبط با دارو باشد. 
مولفه هایی ازجمله تحقیق و توسعه، کیفیت، ارتقاي تولید 
دارو و... تا زمانی هم که به این موارد پرداخته نشــود و فقط 
قیمت گذاری دیده شود، این مشکلات همچنان به قوت خود 
باقی خواهد ماند.« او معتقد است در بحث قیمت گذاری دارو به 
تولید مناسب و میزان هزینه ای که برای یک داروی باکیفیت 
انجام می شود، توجهی ندارند اما مبنای قیمت گذاری این است 
که تولیدکننده چقدر هزینه کرده است: »این شرایط باعث 
تحلیل شرکت های دارویی شده و آنها هر سال هزینه های خود 
را کوچک کرده اند. دولت هم براساس همین کوچک شدن 
قیمت دارو را تعیین می کند که یک انحراف اساســی است. 
همین حالا هم در بحث قیمت گذاری دارو تأخیر داریم. قیمت 
دارو در آخرین فهرست کالاهای مورد نیاز مردم قرار گرفته، 
بعد از برنج، روغن، مواد شوینده، بهداشتی و... به همین دلیل 
به طور دائم عنوان شد که دارو گران نمی شود و اکنون هم در 
شرایطی هستیم که کشور ظرفیتی برای افزایش قیمت های 
بیشتر را ندارد. چرا که این افزایش، فشــار زیادی به مردم و 
دولت وارد خواهد کرد. اما صنعت دارو هم وامانده و به دلیل 
قرار گرفتن بعد از دیگر کالاها و متناسب نشدن با هزینه های 
تولید در شرایط نگران کننده ای قرار دارد.« به گفته وطن پور، 
این زمان بر شدن قیمت گذاری باعث نگرانی و اعتراض فعالان 
صنعت داروسازی شده و می تواند عواقب نامطلوبی را به همراه 
داشته باشد: »تولیدکنندگان دارو تحت فشارند. ارزهای آنها با 
تأخیر و مشکلات زیاد تخصیص پیدا می کند. مواداولیه صنایع 
دارویی تحلیل رفته و اگر به موقع وارد نشویم، نگرانی جدی از 
آینده دارو وجود خواهد داشت.« او ادامه می دهد: »در بحث 
قیمت گذاری اینکه دوباره مطرح می کنند بیمه ها باید گرانی 
داروها را پوشش دهند، راهکارهای تکرار  شده ای است که در 
یک دهه گذشته هر وقت بحث قیمت دارو مطرح شد، تنها 
راهکار همین بوده است. هیچ پیشنهاد جدیدی داده نمی شود. 
قیمت گذاری جدید باید همراه با افزایش کیفیت باشــد اما 
همین حالا هم مشخص نیست که صنایع داروسازی باز هم با 
همان خطوط تکراری و فرسوده به تولید ادامه خواهد داد یا 
نوسازی انجام خواهد شد. سیاست فعلی بر افزایش قیمت ها، 

جز افزایش بار بر دوش بیمه ها نتیجه ای نخواهد داشت.«
 رئیس انجمن شــرکت های دانش بنیان ســلامت با بیان 
اینکه اکنون هم مسئولیت پوشــش بیمه آنقدر زیاد است 
که در پرداخت حق بیمه ها عقب مانده است، تأکید می کند: 
»یکی از معضلات اقتصادی در چرخه تولید، توزیع و عرضه 
دارو، عقب ماندگی پرداخت بیمه هاســت. اگر این شرایط و 
پرداختی ها به روز بود، می توانستیم امیدوار باشیم که بیمه 
توان پوشش گران شدن داروها را دارد اما این شیوه و روش 
فعلی جوابگو نیست و هیچ زمانی راهکار اساسی نیست.« او 
در پاسخ به این سؤال که با وضعیت موجود راهکار چیست 
که منجر به اخلال در تولید داروي مورد نیاز کشــور نشود، 
می گوید: »تعدادی از داروها، اساسی هستند اما قیمت  گران 
و مصرف کننده های محــدودی دارند که ناتوان در پرداخت 
هســتند. باید این افراد و داروهای مورد نیازشــان در قالب 
بیمه دسته بندی و حمایت شــوند. درباره سایر داروها، باید 
دست دولت از قیمت گذاری  برداشته شود و به تدریج داروها  
OTC از پوشش بیمه خارج شوند. در همه جای دنیا بیمه ها 
عمدتا فهرســت محدودی برای پرداخت دارند و بقیه اقلام 
به صورت آزاد خریداری می شــوند. بیمه ها می توانند برای 
خرید دارو مناقصه برگزار و با قیمت مناسب آن را تامین کنند. 
هیچ دلیلی ندارد که دارو با قیمت کارخانجات و شبکه های 
پخش دارو از سوی بیمه ها خریداری شود.« البته وطن پور 
درباره اینکه نبود نظارت دولت بــر قیمت گذاری منجر به 
افسارگسیختگی قیمت دارو نخواهد شد هم توضیح می دهد: 
»با وجود این تعداد از تولیدکنندگان دارو و اصل رقابت قطعا با 
افزایش قیمت ایجاد نمی شود، چرا که آنها باید محصولاتشان 
را به بهترین کیفیت و مناسب ترین قیمت عرضه کنند تا در 

بازار مصرف بمانند.« 

 محمدحسین حمیدی 
 رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی 

تهران بزرگ
مصرف الــکل در بیــن راننــدگان تهرانــی در 
مقایسه با ســال گذشته افزایشــی نداشته 
امــا نظارت هــا و کنترل هــای پلیس بیشــتر 
می شــود. مأمــوران راهور به دوربین البســه 
مجهز هستند و پلیس به صورت ۲۴ ساعته 
برخورد با رانندگانی که حالت طبیعی ندارند 

را در دستور کار خود قرار داده است./مهر 

 محمداسماعیل اکبری
 رئیس انجمن آموزش پزشکی ایران 

طــی یــک نظرســنجی، زنــان اظهــار کردند، 
تمایــل دارنــد به طــور میانگیــن ۲تــا 3بچــه 
داشــته باشــند، امــا 30درصــد آنهــا ازدواج 
نمی کنند یا تک فرزند هستند. الان فاصله 
بیــن ازدواج تا تولد نخســتین فرزنــد به طور 
متوسط 5سال است و این نشان می دهد که 
ما ملزم هستیم روی بحث تسهیلات ازدواج 

و فرزندآوری کار کنیم./ تسنیم

جهانبخش مرادی
 معاون حمایت و سلامت خانواده کمیته 

امداد استان تهران
 براســاس قانــون، مددجویــان کمیتــه امــداد 
از پرداخــت هزینــه خدمــات انشــعاب آب، 
فاضلاب، برق و گاز برای یک بار معاف هستند. 
در همین راســتا ســال گذشــته ۱350خانواده 
تحت حمایت در استان تهران برای استفاده از 
این خدمات به شرکت های مورد نظر معرفی و 

از این معافیت برخوردار شدند.

دانش آمــوز در آزمــون ورودی مدارس 
ســمپاد در پایــه هفتــم و دهم شــرکت 
کردنــد کــه از مجمــوع آنهــا ۱0 درصــد 
داوطلبان پذیرفته خواهند شد. امسال 
در آزمون پذیــرش مدارس ســمپاد در 
ســطح کشــور در پایه هفتم، ۱۹0 هزار 
داوطلب و در آزمون پایه دهم نیز بیش 

از۱۱0هزار داوطلب شرکت کردند.

ابتلا بــه بیمــاری تــب کریمه کنگــو و ۲ 
مــورد فوتــی ناشــی از ایــن بیمــاری در 
کشــور ثبــت شــد. بیمــاری تــب کنگو 
در مقایســه با ســال گذشــته که فقط 
۱3 مورد ابتلا بود، رو به افزایش است 
و بــه همیــن دلیــل ذبــح دام در معابــر 
عمومی و منازل ممنوع و فقط در مراکز 
بهداشتی کشتارگاه ها باید انجام شود؛ 
زیــرا خونابه،  امــکان انتقال بیمــاری را 

تشدید می کند./ ایرنا 

ایرانــی تحــت پوشــش بیمــه ســلامت 
قــرار دارنــد. البتــه آمــار دقیقــی از 
تعــداد از ایرانیــان بدون پوشــش بیمه  
در دســت نیســت اما ایــن آمــار حدود 
۱0.3درصــد از جمعیــت کشــور یعنی 
حدود 8.5میلــون نفر عنوان می شــد 
که از ابتدای سال جاری تاکنون نزدیک 
به 6میلیون نفر از آنهــا تحت عنوان 3 
دهــک پاییــن به صــورت رایــگان بیمــه 

شدند.

۳۰۰
هزار

22
مورد

45
میلیون

 شروط توانمندی مالی
 برای فرزندخواندگی 

توانمندی مالی در حد میانگین جامعه برای پذیرش 
یک کودک به فرزندخواندگی موردنیاز است اما تنها 
ملاک، رفاه و توانمندی مالی نیست و شاخصه های 
دیگری مانند سطح تحصیلات، وضعیت اجتماعی 
خانــواده و توانمندی جســمی هم مطرح اســت. 
سعید بابایی، مدیرکل امور کودکان و نوجوانان سازمان 
بهزیستی، درباره شرایط فرزندخواندگی با اشاره به بند 
14 قانون حمایت از کودکان و نوجوانان بی سرپرست 
و بدسرپرست به ایرنا گفت: »دادگاه درصورتی حکم 
سرپرستی صادر می کند که بخشی از اموال یا حقوق 
درخواست کننده به کودک یا نوجوان تحت سرپرستی 
تملیک شود و تشــخیص نوع و میزان مال با دادگاه 
است. البته مواردی بوده که به سبب وضعیت مناسب 
اجتماعی خانواده فرزندپذیر، دادگاه به رغم مستأجر 
بودن آنان حتی حکم به فرزندخواندگی داده است.« 
بابایی افزود: »در مواردی که دادگاه تشخیص دهد 
اخذ تضمین عینی از درخواســت کننده ممکن یا 
به مصلحت نیست و سرپرســتی کودک یا نوجوان 
ضرورت داشــته باشد، دســتور اخذ تعهد کتبی به 
تملیک بخشی از اموال یا حقوق در آینده را صادر و 
پس از قبول درخواست کننده و انجام دستور، حکم 
سرپرستی صادر می شــود.   به گفته بابایی براساس 
قانون، فرزندخوانده از والدین فرزندپذیر ارث نمی برد. 
قانونگذار تلاش کرده برای جبران این موضوع و برای 
حمایت از فرزندخوانده، بندهایی را درنظر بگیرد تا او 

در این مسئله متضرر نشود. 
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شاباش های میلیاردی دست قاچاقچیان را رو کرد

خیابان میعاد23 کمالشهر نیازمند زیرسازی و آسفالت است
ضمن تشکر از شهرداری کمالشــهر برای اقداماتی که اخیرا در 
راستای بهسازی معابر و خیابان ها انجام داده ازجمله بازگشایی 
بلوار مشاهیر و تعمیرات مجسمه های آن و نیز آسفالت میعاد13 
تقاضا می شود زیرسازی و آسفالت میعاد23 را هم در دستور کار 

قرار دهد.
دهقان نیری از کمالشهر کرج 

زنبورداری به صرفه نیست 
زنبورداری هستم که تا 2 ســال قبل 600کندو  و 6کارگر داشتم 
و اکنون با 100کندو خودم دســت تنها کار می کنم. هرآنچه که 
مربوط به شغل ماســت گران شــده و دیگر زنبورداری به صرفه 
نیست. از سوی دیگر خشکســالی گسترده باعث کاهش گیاهان 
و نابودی طبیعت شده و همچنین اســتخراج معدن حتی بدون 
داشــتن مجوز به نابودی منابع طبیعی ســرعت بخشیده است. 

مسئولان و دلسوزان فکری بکنند.
رضوانی از روستای سادیان اصفهان 

 
بسته حمایتی مشکلی از بازنشستگان حل نمی کند

بســته حمایتی که مســئولان ســخن از آن می گوینــد به کار 
مســتمری بگیران نمی آید. چون براســاس نیاز واقعی خانوارها 
متفاوت است. ضمن اینکه ثابت نیســت و مقطعی است. اکنون 
صاحبخانه جوابم کرده و نمی دانیم بــا این حقوقی که داریم چه 
کنیم و آیا خانه ای با رقمی بالاتر می توانیم اجاره کنیم یا نه، چرا که 
هنوز تکلیف دریافتی مان مشخص نیست. خورد و خوراک و فرزند 

و عروس و داماد بماند.
عبداللهی از تهران 

توقف خودروهای مســافر بر در خیابان میرداماد موجب 
ترافیک شده است

در بلوار میرداماد مسیر غرب به شــرق نزدیک ایستگاه مترو، 
خودروهای مسافربر جهت سوار کردن مسافران توقف می کنند. با 
توجه به کم عرض بودن خیابان این مسئله موجب ترافیک شده 

است. از پلیس درخواست رفع این معضل را داریم.
کریمای از تهران

ماشین آلات راهسازی چهارمحال و بختیاری نوسازی شوند
چهارمحال و بختیاری استانی کوهستانی است که ماشین آلات 
راه سازی و راهداری آن به خصوص در فصول سرد سال استهلاک 
بیشتری دارند. با وجود این چندین سال است هیچ نوسازی و 
بهسازی در این ادوات صورت نگرفته است. لازم است اعتبارات و 
تجهیزات به این امر اختصاص دهند تا در زمان بسته بودن راه ها 

و ریزش برف سنگین بتوان به جامعه خدمت کرد.
راننده لودر از شهرکرد

اگر آب نبود چرا اجازه کشت دادند
اهالی برنجکار لنجان در اصفهان با هماهنگی مسئولان کشاورزی 
استان و با استعلام از آنها مانند سنوات گذشته اقدام به خرید نشاء 
برنج و کشت آن کردند. اکنون که زمان آبیاری است آب زاینده 
رود قطع و تمام زحمات ما هدر رفته است. به شخصه با ته مانده 
توان مالی ام که 9میلیون تومان بود نشاء تهیه کردم که آن هم 
نابود شد و زندگی من و چند خانواده دیگر معلوم نیست چگونه 

باید بگذرد! اگر قرار بود آب نباشد چرا به ما اجازه کشت دادند؟
قاسمی از لنجان اصفهان 

دلیل توقف طولاني مدت سهام بورس چیست؟
برخی سهام بورس به مدت طولانی بسته هستند و سرمایه سهامدار 
مسدود شده است. حداقل شرکت ها توضیح دهند که مثلا فلان 
سهم به دلیل فلان مسئله تا اطلاع ثانوی بسته است یا قبل از بسته 
شدن به سهامداران اطلاع دهند که سهامداران بلاتکلیف نمانند. 
اکنون چندین سهم مهم مدت های طولانی است که بسته هستند و 

هیچ توضیحی هم ارائه نمی شود.
بهمن یار از سهامداران بورس

افزایش مجدد قیمت شوینده ها چه معنایی دارد
در سایه ناکافی بودن نظارت ها در چند ماه اخیر قیمت شوینده ها 
افزایش یافته بود. داشــتیم با قیمت ها کنار می آمدیم که یکباره 
دوباره افزایش قیمت صورت گرفته و بعد از پیگیری متوجه شدیم 
این افزایش قیمت مصوبه قانونــی دارد. آنهایی که این افزایش را 
تصویب و اجرا کرده اند آیا متوجه نبودند که شوینده ها بدون مصوبه 
چندین بار افزایش قیمت داشته اند تا جایی که اگر قرار بود همین 
مصوبه روی قیمت شوینده ها قبل از افزایش های بی برنامه اعمال 
شود هم اکنون شوینده به رغم افزایش قیمت قانونی 30تا 50درصد 

ارزان تر بود.
 صیامی از تهران 

مشوق های فرزندآوری کارساز نیست، سن ازدواج پایین بیاید
اگر ســن ازدواج پایین بیاید خودبه خود موضوع فرزندآوری حل 
خواهد شد. اکنون ســن ازدواج بالا رفته اســت و همین موضوع 
اصلی ترین کاهش تعداد فرزندان اســت. اگر مشــوق های مالی و 
شرایط اقتصادی ملاک فرزندآوری باشد باید پرسید خانواده های 
دارای توان اقتصادی بالا چرا صاحب فرزند نمی شوند. پس معلوم 
می شود به صرف تشویق مالی نمی توان انتظار فرزندآوری داشت. 
بهتر است به جای مشوق های فرزندآوری،  مشوق های ازدواج در 

سن مناسب را افزایش دهند.
جلیل زاده از یزد

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

بخشش قاتل در یک قدمی قصاص  
صاحب یک کارگاه مبل سازی  که در درگیری با زنی جوان، وی را به 
قتل رسانده و در یک قدمی مجازات قصاص قرار داشت، با بخشش 

اولیای دم از مرگ رهایی یافت.
به گزارش همشــهری، بیســت وهفتم اسفند ســال93 گزارش 
ناپدیدشدن زنی جوان به پلیس پایتخت اعلام شد.  به گفته خانواده 
این زن، وی آخرین بار برای رفتن به مزار پدرش در بهشت زهرا از 

خانه خارج شده و دیگر برنگشته بود. 
تحقیقات برای یافتن ردی از زن گمشده ادامه داشت تا اینکه اول 
فروردین سال94 جســد وی در بیابان های جاده خاوران کشف 
شد. زن جوان بر اثر فشــار بر عناصر حیاتی گردن به قتل رسیده 
بود. با پیدا شــدن جسد زن گمشــده ماموران متوجه شدند که 
وی آخرین بار با مرد آشــنایی به نام پویا در تماس بوده و با او قرار 
ملاقات داشته اســت. پویا مدتی بود که با مقتول ارتباط داشت و 
قرار بود با یکدیگر ازدواج کنند.به این ترتیب مرد جوان دستگیر 
شد و در بازجویی ها اسرار قتل زن جوان را فاش کرد. متهم به قتل 
که صاحب یک کارگاه مبل ســازی  در محدوده خاوران است در 
بازجویی ها گفت: مقتول از مشتریان قدیمی من بود. او برای خرید 
مبل و لوازم چوبی خانه اش به کارگاه من می آمد و کم کم آشنایی ما 
شکل گرفت. قرار بود با یکدیگر ازدواج کنیم اما من شرایط ازدواج 
نداشتم و همین مسئله موجب شد تا با هم دچار اختلاف شویم. وی 
ادامه داد: روز حادثه زن جوان به کارگاه من آمد و بار دیگر بحثمان 
شد. وقتی درگیری میان ما بالا گرفت او به سمت من هجوم آورد 
و گلویم را گرفت. می خواست خفه ام کند که با دستانم گردن او را 
گرفتم و ناگهان او بی حال شد. وقتی به خود آمدم، متوجه شدم که 
فتانه جانش را از دست داده است. به همین دلیل جسد را داخل 
صندوق عقب ماشینم قرار دادم و در همان محدوده رهایش کردم. 
عامل این جنایت، پس از محاکمــه در دادگاه کیفری به قصاص 
محکوم شد و حکم به تأیید قضات دیوان عالی کشور رسید. پس از 
قطعی شدن رأی، پرونده پیش روی قاضی محمدامین کرمانی ن ژاد 
رئیس شعبه چهارم اجرای احکام دادســرای جنایی تهران قرار 
گرفت و از همان زمان   تلاش تیم صلح و سازش دادسرای جنایی 
تهران برای جلب رضایت از اولیای دم آغاز شد تا اینکه چند وقت 
قبل خانواده مقتول حاضر شــدند قاتــل را به خاطر رضای خدا 
ببخشند. به این ترتیب قاتلی که در یک قدمی مرگ بود از قصاص 

گریخت و دیروز از زندان آزاد شد.

اعتراف مرد بی رحم به قتل هولناک 
دختر 5ساله 

وقتی زن جوان اعتراف کرد که با همدستی مرد آشنا، جان دختر 
5ساله خود را گرفته اند، مرد جوان بازداشت شد و دیروز اسرار قتل 

هولناکی که مرتکب شده بود را فاش کرد.
به گزارش همشهری، رسیدگی به این پرونده از روز نهم اردیبهشت 
شــروع شــد. آن روز گزارش مــرگ دختری خردســال که در 
بیمارستانی در پایتخت بستری بود به قاضی محمد وهابی، بازپرس 
ویژه قتل اعلام شد. آثار سوختگی و کبودی روی دست ها و پاها و 
قسمت های دیگر بدن این دختر وجود داشت و نشان می داد که او 
بر اثر شکنجه و ضربه به سر به قتل رسیده است. در ادامه بررسی ها 
مشخص شد که پدر و مادر کودک جدا از هم زندگی می کنند. مادر 
کودک گفت: بعد از جدا شدن از شوهرم خانه ای در پردیس اجاره 
کرده بودم و با دخترم زندگی می کردم. روز قبل از حادثه شوهرم 
که در پاکدشت زندگی می کند ســراغم آمد و گفت دلش برای 
دخترمان تنگ شده و او را با خودش برد. اما صبح روز بعد، زمانی 
که از خانه بیرون رفتم تا زباله ها را بیرون بگذارم، پیکر نیمه جان 
دخترم را دیدم که جلوی در افتاده بود و  او را به بیمارستان رساندم 
اما فوت شد. من مطمئن هستم که دخترم توسط پدرش به قتل 
رسیده اســت. در ادامه پدر دختربچه بازداشت شد اما خودش را 
بیگناه دانست. او گفت که همســرش دروغ می گوید و وی اصلا 
دخترش را با خود نبرده است. وی همچنین مدعی شد: یا همسرم 
دخترمان را کشته، یا فردی آشــنا که به خانه همسرم رفت وآمد 
می کرد. پدر و مادر دختر بی گناه هر دو بازداشت شدند و دستور 
دستگیری فرد آشنا که به خانه مادر رفت وآمد داشت نیز صادر شد. 
این مرد مدتی بعد دستگیر شد و اعتراف کرد که  روز حادثه او و 

مادر کودک، وی را کتک زده و باعث مرگش شده اند. 
در این شرایط مادر کودک و مرد آشنا  بازداشت شدند و تحقیقات 
از آنها ادامه داشت تا مشخص شــود چه کسی ضربه کشنده را به 
دختربچه وارد کرده است. روز گذشته مرد آشنا که متولد سال74 
است برای تحقیق به دادسرای جنایی تهران منتقل شد و اعتراف 

کرد که به تنهایی مرتکب قتل شده است. 
او گفت: بیتا)مقتول( حرف مرا گوش نمی کرد. در اطراف خانه آنها 
بستگان پدرش زندگی می کردند و من بارها از او خواسته بودم که 
از خانه بیرون نرود مبادا بستگان پدرش را ببیند و برایشان از من 

تعریف کند. اما بیتا نافرمانی می کرد.
متهم ادامه داد: روز حادثه از سرکار به خانه برگشتم و دیدم بیتا 
مقابل در مشغول بازی است. عصبانی شدم و او را با خودم به خانه 
بردم. کتکش زدم که سرش به دیوار خورد و از حال رفت. ترسیدم و 
مادر بیتا را که در حیاط بود صدا زدم. سپس باهم بیتا را به درمانگاه 
و بعد به بیمارستان بردیم اما دیگر کار از کار گذشته بود. پس از آن 
بود که مادر بیتا گفت وسایلت را جمع و فرار کن. من هم فرار کردم 
و با هویت جعلی در یک کارخانه ریسندگی مشغول به کار شدم که 
پلیس آنجا را شناسایی کرده و دســتگیر شدم.  عامل جنایت در 
ادامه و در پاسخ به این سئوال که آیا معتاد است، گفت: تریاک و 
شیشه می کشم. هر وقت شیشه مصرف می کنم خشن و عصبانی 
می شــوم. به همین دلیل بارها بیتا را کتک زدم. البته بیتا دختر 
نافرمانی بود. به او می گفتم دستشــویی می روی خودت را تمیز 
بشور اما او حرفم را گوش نمی داد و ناچار می شدم او را کتک بزنم 
و شکنجه اش بدهم اما همه این کارهایم تحت تأثیر مواد بود و الان 
خیلی پشیمانم که با بی رحمی جان دختر بچه بیگناهی را گرفتم.

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

کوتاه از حادثه

درگیــری مســلحانه بین فروشــندگان 
مواد مخدر در شهرستان اندیمشک 3کشته 

بر جای گذاشت. 
به گزارش همشهری، این حادثه روز گذشته 
در یکی از محله های اندیمشــک رخ داد و 
صدای تیراندازی وحشت به دل مردم شهر 

انداخت. کریم صحرایی، دادستان اندیمشک 
در تشریح جزئیات این حادثه گفت: سحرگاه 
دیروز در پی اختلاف و درگیری بین 2گروه 
از فروشندگان مواد مخدر، درگیری سختی 
میان آنها رخ داد که در جریان این درگیری 

یک نفر از طرفین کشته شد.

وی افزود: به دنبال وقوع این قتل، بستگان و 
برادر مقتول با هدف انتقام جویی از قاتلان، 
با سلاح گرم به ســراغ قاتلان رفته و پس از 
مشاهده مظنونان به قتل در خیابان به آنها 
حمله کرده  و 2نفر از آنها را به ضرب گلوله 
به قتل می رســانند و یک نفر را نیز زخمی 

3کشتهدردرگيریمسلحانهموادفروشها

بزرگ ترین باند قاچاق مواد مخدر جنوب کشور با گردش مالی هزار میلیارد تومانی منهدم شد

اعضــای بانــد بین المللــی قاچاق 
مواد مخدر که سرکردگان آن 4برادر 
بودند و در کمتر از 2ســال بیش از 
2هزار تن انواع مواد مخدر قاچــاق کرده اند و گردش 
حساب هایشان بیش از هزار میلیارد تومان بود در چند 
عملیات ضربتی دستگیر شدند و پرونده شان با صدور 

کیفرخواست به دادگاه فرستاده شد.
به گزارش همشــهری، رســیدگی به این پرونده از 
چندی قبل به دنبال انتشــار چند فیلم کوتاه از یک 
جشن عروسی آغاز شد. این فیلم های کوتاه که مربوط 
به عروسی در یکی از روستاهای شهرستان میناب، 
واقع در استان هرمزگان بود، افرادی را نشان می داد 
که شاباش های میلیاردی به داماد می دادند. همچنین 
اغلب افرادی که در عروسی حاضر بودند ماشین های 
لوکس و وضعیت مالی بســیار خوب و چشمگیری 
داشــتند. این در حالی بود که ساکنان روستا شغل 
و درآمد مشخصی نداشــتند و معلوم نبود که از چه 
راهی به این درآمد و وضعیت مالی عالی رسیده اند. 
این فیلم ها برای مدتی در شبکه های اجتماعی دست 
به دست می چرخید و همه را انگشت به دهان گذاشته 
بود. در این شــرایط بود که حساسیت ها نسبت به 
ساکنان این روستا بیشــتر و تحقیقات برای روشن 
شدن ابعاد مختلف وضعیت مالی ساکنان آنجا آغاز 
شد. در بررسی های اولیه معلوم شد که اکثریت که در 
مراسم عروسی شاباش میلیاردی داده بودند در کار 
قاچاق مواد مخدر هستند اما هنوز ابعاد پنهان فعالیت 
آنها مشخص نبود. هرچه تحقیقات در این خصوص 
ادامه پیدا می کرد مأموران به اطلاعات بیشتری دست 

پیدا می کردند.

باند خانوادگی
با ادامه تجسس ها مشخص شد که در پشت پرده این 
باند قاچاق 4برادر قرار دارند که حوزه فعالیت شــان 
بیش از تصورات اولیه اســت. آنها انواع مواد مخدر را 
در حجم بسیار زیاد از طریق دریا وارد کشور کرده و 
در ادامه بخشی از آن را توسط باندهای قاچاق دیگر 
در استان های دیگر توزیع کرده و بخش دیگری را از 
مرزهای غربی کشور ترانزیت می کردند. آنها برای این 
کار از نفرات زیادی استفاده می کردند و برای هرکدام 
از آنها وظایف مشخصی درنظر گرفته بودند. گروهی 
از اعضای باند محموله های سنگین مواد مخدر را از 
افغانستان تحویل گرفته و با استفاده از لنج و قایق های 

تندرو به ســواحل هرمزگان می رســاندند. گروهی 
دیگر محموله را در ساحل تحویل گرفته و از طریق 
خودروهای سنگین به روستایی که مقر اعضای باند 
بود منتقل و در آنجا دپو می کردند. همه این مراحل با 
نظارت و هدایت 4برادر که سرکرده باند بودند انجام 
می شد و در ادامه باندهایی که زیرشــاخه این باند 
بودند وارد عمل می شدند. حوزه فعالیت این باندها 
در استان های تهران، سیستان و بلوچستان، فارس و 
سایر شهرهای استان هرمزگان بود و بخش دیگری 
از مواد مخدر به شــکلی کاملا حساب شده از طریق 

مرزهای غربی به کشورهای دیگر ترانزیت می شد.

دستگیری باند 76نفره
با ادامه یافتن تجسس ها که توسط سربازان گمنام 
امام زمان)عج( انجام می شد 13نفر از نفرات اصلی این 
باند قاچاق مواد مخدر ازجمله 4برادر که سرکردگان 
باند بودند در روســتای مورد نظر شناســایی و در 
عملیاتی ضربتی دستگیر شدند. بررسی سوابق این 
4برادر نشان می داد که آنها هیچ سابقه کیفری ندارند 
و در 2سال فعالیت شان نیز تلاش کرده بودند تا هیچ 
ردی از خود بــه جا نگذارند. با وجود این ســرانجام 
دست شان رو شد. بازجویی از دستگیرشدگان ابعاد 
تازه تری از فعالیت های بانــد را برملا کرد و موجب 
شناســایی و دســتگیری نفرات دیگری نیز شد و 
در مدت زمان کوتاهی شــمار افراد دســتگیر شده 
این باند به 76نفر رســید. در بازرســی از مخفیگاه 
اعضای این باند درمجموع 15کیلوگرم طلا و مبلغ 
6.5میلیارد تومان پول در حســاب های بانکی شان 

کشف و توقیف شد.

گردش مالی هزار میلیارد تومانی
بررسی تراکنش های مالی دستگیرشدگان مأموران 
رسیدگی کننده به پرونده را حیرت زده کرد؛ چرا که 
جمع بندی این حساب ها نشان می داد آنها در مدت 
کمتر از 2سال بیش از هزار میلیارد تومان تراکنش 
مالی داشته اند و این موضوع از فعالیت گسترده آنها 
در قاچاق مواد مخدر حکایــت می کرد که همه این 
اموال توقیف شــدند. همه مبادلات مالی حاصل از 
اقدامات مجرمانه این افراد در زمینه حمل و نگهداری 
مواد مخدر از طریق کارت های بانکی اعضای خانواده 
آنها انجام می شد. شناسایی و دستگیری اعضای این 
باند توانسته بود اسرار پرداخت شاباش های میلیاردی 
در عروسی که فیلم های آن تا مدت ها همه جا منتشر 

می شد را برملا کند.

قاچاق 2هزار تن موادمخدر در 2سال
مجتبی قهرمانی، رئیس کل دادگســتری هرمزگان 
جزئیات بیشتری از فعالیت این باند حرفه ای قاچاق 
مواد مخدر را بازگو کرد و از صدور کیفرخواست برای 
متهمان خبر داد. او گفت: پرونده اعضای این باند که 
بزرگ ترین باند مواد مخدر جنوب کشور در سالیان 
اخیر بوده است بیش از 1250صفحه دارد و اعضای 
این باند ســازمان یافته در نتیجه عملیات ضربتی 
و رصد اطلاعاتی ســربازان گمنــام امام زمان)عج( 
شناسایی شدند. براساس بررسی های صورت گرفته 
آنها در مدت کوتاهی توانسته بودند بیش از 2هزار تن 
مواد مخدر را به کشور وارد کند که از این میزان بیش 
از 11هزار کیلوگرم از آن در قالب 9عملیات جداگانه 

کشف و ضبط شده است.

مجتبی قهرمانی ادامه داد: اعضای این باند بین المللی، 
مواد مخدر را از یکی از کشورهای همسایه خریداری 
و آنها را پس از انتقال به سواحل هرمزگان در سراسر 
کشور توزیع می کردند. البته گستره فعالیت های باند 
مذکور فقط محدود به مرزهای سرزمینی ایران نبود 
و آنها مشتریانی را در کشورهای خارجی نیز داشتند 
که تحقیقات برای شناسایی و دستگیری آنها ادامه 
دارد. او در ادامه گفت: به دستور مقام قضایی  علاوه 
بر توقیف حســاب های بانکی، 49واحد مسکونی و 
تجاری آنها پلمب شد و 250نفر شتر از آنها نیز توقیف 

شده است.

افساد فی الارض برای سرکردگان باند
رئیس کل دادگســتری هرمزگان همچنین درباره 
عناوین اتهامــی اعضای این باند نیــز گفت:  در قرار 
نهایی صادر شده توسط دادسرای عمومی و انقلاب 
شهرستان بندرعباس، اتهام متهمان اصلی پرونده، 
افساد فی الارض از طریق مشــارکت در مدیریت و 
ســازماندهی باند قاچاق کلان و عمده مواد مخدر، 
خریــد و وارد کردن مواد مخدر به کشــور و توزیع و 
فروش آن در اســتان های مختلف، پشتیبانی مالی 
و ســرمایه گذاری در باند قاچاق عمده مواد مخدر از 
طریق تهیه وسایل نقلیه از قبیل لنج، قایق  و خودرو 
و مدیریت پرداخت ها و واریز وجوه بابت مواد مخدر 
و پرداخت حق الزحمه به اعضای باند با اســتفاده از 
کارت ها و حســاب های افراد مختلف و اجیر کردن 
اشخاصی برای قاچاق مواد از مبادی ورودی کشور تا 

تحویل به خریداران، اعلام شده است.
قهرمانی همچنین از صدور کیفرخواست برای اعضای 
این باند و ارسال پرونده اتهامی شان به دادگاه انقلاب 
خبر داد. او گفت: قرار نهایی درخصوص اعضای این 
باند بین المللی مواد مخدر صادر شده و پس از صدور 
کیفر خواســت به همراه دلایل، مستندات و ضمائم 
پرونده به دادگاه انقلاب اسلامی شهرستان بندرعباس 
ارســال شده اســت و قرار اســت به زودی متهمان 
محاکمه شــوند. او همچنین با اشاره به نقش مهم و 
تعیین کننده حافظان امنیت کشــور در شناسایی 
عوامل این باند مخوف و ســازمان یافته و همچنین 
تکمیل روند تحقیقات به منظور مشــخص شــدن 
زوایای پنهان فعالیت های مجرمانه این افراد، از اقدام 
به موقع و مقتدرانه سربازان گمنام امام زمان)عج( در 

این خصوص تشکر و قدردانی کرد.

وکلای مردی که به اتهــام قتل در 
زندان به ســر می برد درخواســت 
آزمایش دی ان ای کردنــد تا ثابت 
کنند موکلشان بی گناه است اما نتیجه آزمایش نشان 
داد که این مرد در جنایتی دیگر هم دست داشته است.

به گزارش همشــهری به نقــل از نیویورک تایمز، در 
ســال1987 زن جوانی به نام لسلی دیکنسون که در 
یک پیست اتومبیلرانی در جنوب فلوریدا کار می کرد 
به طرز هولناکی به قتل رسید. جسد این زن در اتاق 
استراحتش در حالی پیدا شــد که آثار ضربات چاقو 
روی مچ دست هایش به چشم می خورد و پیدا شدن 
یک چاقوی خون آلود در کنار جسد، فرضیه اینکه وی 
خودکشی کرده است را قوت می بخشید. در آن زمان 
پلیس به تصور اینکه زن جوان خودکشــی کرده، از 
پیگیری پرونده خودداری کرد تا اینکه 3سال بعد یعنی 
در سال1990 جنایت دیگری در پیست اتومبیلرانی 
رخ داد. زن جوانی به نام پاملا آلبرتسون که به عنوان 
آرایشگر در پیست کار می کرد توسط قاتلی ناشناس 
کشته و محل استراحتش به آتش کشیده شد. هرچند 
قاتل تلاش کرده بود ماجرا را آتش سوزی جلوه دهد 
اما در ادامه تحقیقات مشخص شــد که زن جوان با 
ضربات چاقو کشته شده، اموالش سرقت شده و پس از 
آن محل استراحتش در پیست به آتش  کشیده شده 
است. طولی نکشــید که مأموران موفق به شناسایی 
یک مظنون شــدند. مردی به نام رابرت ارل هیز که 
او نیز همانند پاملا آلبرستون در پیست کار می کرد. 
رابرت در جریان بازجویی ها جنایــت را انکار کرد اما 

همه شواهد از این حکایت داشت که او آخرین کسی بوده که به سراغ مقتول 
رفته و در این جنایت دست داشته است. در ادامه و با انجام آزمایش دی ان ای 
شواهد محکم تری علیه او به دست آمد و وی بازداشت شد. پس از دستگیری 
رابرت این فرضیه مطرح شد که زنی که 3سال قبل در این پیست کشته شد 
و همه تصور می کردند خودکشی کرده است نیز توسط رابرت به قتل رسیده 
است. در این شرایط بررسی پرونده قبلی نیز از سر گرفته شد و در نهایت و با 
به دست آمدن شواهد بیشتر، رابرت با 2اتهام قتل عمد در دادگاه حاضر شد. 
او یک سال بعد به اتهام قتل پاملا آلبرستون به اعدام و به اتهام قتل لسلی 
دیکنسون به 45سال زندان محکوم شــد. با این حال وی و وکلایش به این 
حکم اعتراض کردند و 3سال بعد دیوان عالی فدرال آمریکا پس از بررسی 

پرونده اعلام کرد که آزمایش دی ان ای صورت گرفته در 
قتل پاملا آلبرستون ناقص است و به همین دلیل حکم 
اعدام لغو شد. رابرت چند ســال بعد و در محاکمه ای 
دوباره و با توجه به فقدان دلایل محکمه پسند از اتهام 
قتل پاملا آلبرستون تبرئه شــد اما هنوز به اتهام قتل 

لسلی دیکنسون باید در زندان می ماند.

تلاش برای اثبات بی گناهی 
در حالی که رابرت هیز 54ســاله همچنان در زندان 
به سر می برد، مدتی قبل وکلای او تلاش برای اثبات 
بی گناهــی وی را آغاز کردند. آنهــا معتقد بودند که 
در زمانی که قتل ها در پیســت اتومبیلرانی رخ داده، 
یک فرد سفیدپوســت هم در آنجا کار می کرده که 
احتمالا وی قاتل اصلی است و هر دو قتل را او مرتکب 
شده اســت. آنها برای گرفتار کردن این فرد و اثبات 
بی گناهی رابرت درخواســت کردند که با استفاده از 
تکنولوژی های جدید در آمریکا، بــار دیگر آزمایش 
دی ان ای انجام شــود. چرا که در صحنــه قتل پاملا 
آلبرســتون، موهای متعلق به یک فرد سفیدپوست 
به دست آمده بود، حال آنکه رابرت هیز سیاهپوست 
بود. وکلای رابرت عقیده داشــتند که اگر ثابت شود 
که پاملا آلبرستون توسط کارگر سفیدپوست پیست 
به قتل رسیده، بی شک قتل لسلی دیکنسون نیز کار 
وی بوده و این یعنی رابرت بی گناه است. با درخواست 
وکلای رابرت، بــار دیگر آزمایــش دی ان ای انجام 
شــد. نتایج این آزمایش اما وکلا را کاملا شوکه کرد. 
آزمایش دی ان ای نشان داد که موهای پیدا شده در 
صحنه جنایت متعلق به مقتول بوده است. اما این همه ماجرا نبود. چرا که 
آزمایش دی ان ای ثابت کرد که زمانی که پاملا به قتل رسیده بود، قاتل به 
او تجاوز کرده بود و دی ان ای به جا مانده در محل جنایت، متعلق به رابرت 
بوده است. این نتیجه نشــان می  داد که رابرت هیز نه تنها بی گناه نیست، 
بلکه دادگاه به اشتباه او را در قتل پاملا تبرئه کرده و وی کسی بوده که هر 
دو جنایت را مرتکب شده است. حال آنکه براساس قوانین آمریکا، فردی 
که یک بار در یک پرونده قتل تبرئه شده باشد، دوباره محاکمه نخواهد شد. 
به این ترتیب هر چند ثابت شــده که رابرت هیز به اشتباه از سوی دادگاه 
بی گناه قلمداد شده اما او فقط مجازات قتل لســلی دیکنسون را تحمل 

خواهد کرد و چند سال بعد از زندان آزاد خواهد شد.

گزارش

بی گناهی که قاتلی مخوف از آب درآمد مصدومیت 2خلبان 
در سقوط اف۱۴

ســقوط یک فروند هواپیمای اف14 در اصفهان 
موجب مصدومیت 2 خلبان آن شد.

به گزارش همشهری، این هواپیمای اف14 متعلق 
به ارتش، ساعت10:30 صبح روز گذشته )شنبه( 
هنگام بلند شــدن از باند پایگاه هشــتم شکاری 
اصفهان دچار نقــص فنی شــد و در محوطه این 

پایگاه سقوط کرد.
ســرهنگ معتمدی، مدیــر روابط عمومی ارتش 
در اســتان  اصفهان در این باره گفت: این ســانحه 
هیچ گونه تلفات جانی نداشت و خلبان این جنگنده 
که از استاد خلبانان نیروی هوایی است با تصمیم 
به موقع و مهارت موجب نجات جان خود و کمک 
خلبان شد و قبل از سقوط، ایجکت کردند و با چتر 
نجات از هواپیما به بیــرون پریدند و از این حادثه 
جان ســالم به در بردند اما به دلیل مصدومیت به 
بیمارستان الزهرا منتقل شــدند. به گفته او علت 
دقیق حادثه در دست بررسی است، اما به احتمال 
قوی نقص فنی در موتور این هواپیما سبب سقوط 

آن شده است.
این حادثه در شــرایطی اتفاق افتاد که روز ســوم 
خردادماه امســال نیز یک فروند جنگنده شکاری 
هنگام آموزش در اطراف انارک از توابع شهرستان 
نایین واقع در شــرق اصفهان ســقوط کرد و هر 

2سرنشین آن به شهادت رسیدند.

تلاش وکلای قاتل آمریکایی برای تبرئه او، راز جنایت دیگر این مرد را هم فاش کرد

خارجی

می کنند.
صحرایی ادامــه داد: براســاس تحقیقات 
صــورت گرفته انگیــزه قتل هــای انجام 
شده اختلاف شــخصی بین فروشندگان 

مواد مخدر بوده است.
دادستان عمومی و انقلاب اندیمشک گفت: 
عاملان این جنایات توسط نیروهای انتظامی 
و امنیتی شناسایی شده و به زودی دستگیر و 

به اشد مجازات خواهند رسید.
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روزنامه وال استریت ژورنال ]آمريكا[

پوتین علیه غرب
وال استریت ژورنال ســخنان اخیر ولادیمیر پوتین در 
یک نشست اقتصادی در ســن پترزبورگ را در صفحه 
نخســت خود مورد توجه قرار داده و حملات او علیه 
غرب را منتشر کرده اســت. پوتین گفته است: آمریکا 
بعد از پیروزی در جنگ ســرد، خود را فرستاده خدا 
در زمین قلمداد می کرد؛ این درحالی اســت که دوران 
یکجانبه گرایی و جهان تک قطبــی دیگر پایان یافته 
است. غربی ها فکر می کنند که سلطه اقتصادی غرب، 

عامل ثبات جهان است.

افراط گرایی قومی و مذهبی، گاه 
سر از آمریکا در می آورد و به مرگ 
سیاهپوستان در تیراندازی های 
نژادی سفید پوستان تبدیل می شود و روز دیگر، 
در هند جان اقلیت مسلمانان را در حمله هندوهای 
تندرو و نیروهای دولتی حامی آنها می گیرد و به 
تخریب خانه ها و مغازه های آنها منجر می شــود. 
ریشــه هر دو اما یک تئوری توطئــه، معروف به 

»نظریه جایگزینی بزرگ« است.
نظریه جایگزینی بزرگ در قرن بیســتم میلادی 
در فرانســه میان ملی گرایان بومی ریشه دواند؛ 
نظریــه ای که امــروز در اروپــا، آمریکا و آســیا 
گسترده شده اســت. عبارت جایگزینی بزرگ در 
دهه1990 توسط نویسنده سفید پوست ملی گرای 
فرانســوی »رناد کامو« ابداع شــد و ایده آن که 
متحول شــدن زندگی و فرهنگ برتری طلبان، از 
هر نژاد و فرهنگی،  توسط مهاجران، پناهجویان، 
رنگین پوستان یا اقلیت های قومی و مذهبی است، 
به ســرعت مورد توجه طیف سیاسی راست گرای 
افراطی در کشــورهای مختلف جهــان به ویژه 
کشورهای اروپایی و آمریکا قرار گرفت. جدیدترین 
نمونه تبعات باور به این نظریه در آمریکا تیراندازی 
نوجوانی 18ســاله در بوفالوی آمریــکا در اواخر 
اردیبهشــت ماه و در محله ای سیاهپوست نشین 
بود که منجر به مرگ 10نفر شد. ابعاد این نظریه 
تحریک آمیز اما امــروز فراتر از غــرب رفته و در 
دومین کشــور پرجمعیت جهان، یعنی هند هم 
بحران آفرین شده است. سیاســتمداران افراطی 
ملی گرای هند با اتکا بر ایــن نظریه و کمی هم با 
دســتاویز قرار دادن تاریخ حکمرانی مسلمانان 
بر هند، هندوها را علیه مســلمانان می شورانند 
و حتی اقدام به تخریب کســب وکار و خانه های 
مســلمانان می کننــد. اگرچه مســلمانان تنها 
14درصد از جمعیت 1.3میلیــارد نفری هند را 
تشــکیل می دهند، اما هندوهــای برتری طلب 
و سیاســتمداران راســت گرا در این کشور با اتکا 
بر نظریه جایگزینــی بزرگ، در تلاشــند آتش 

مسلمان ستیزی را در جامعه روشن نگه دارند.

بزنگاهی برای سرکوب 
دور جدید سرکوب مســلمانان هند از زمانی آغاز 
شد که اعتراضات نســبت به سخنان توهین آمیز 
2سیاســتمدار هندی علیه پیامبر اســلام)ص( 

در گرفت. اواســط خردادماه بود که نوپور شارما، 
ســخنگوی حزب ملی گرای »بهاراتیا جاناتا« در 
یک برنامه تلویزیونی سخنان توهین آمیزی علیه 
پیامبر اســلام)ص( به زبان آورد و پس از او ناوین 
جیندال، یکی از مسئولان رســانه ای این حزب 
در پســتی توییتری درباره پیامبر اســلام)ص( 
اظهارات توهین آمیزی داشت. این سخنان موجی 
از اعتراضــات را در میان مســلمانان هند و دیگر 
کشورها به راه انداخت. هر دو سیاستمدار پس از آن 
عذرخواهی کردند و حزب بهاراتیا جاناتا، عضویت 
شــارما را لغو و جیندال را اخراج کرد. اعتراضات 
مسلمانان در هند اما ادامه پیدا کرد و آنها خواستار 
عذرخواهی مقام های دولت بودند؛ دولتی که طی 
سال های اخیر، فعالیت گروه های تندروی هندو 
علیه مســلمانان را بدون هیــچ محدودیتی آزاد 
گذاشته اســت. دولت ملی گرای نارندرا مودی در 
آســتانه دور جدید انتخابات هند، با هدف جلب 
حمایت گروه هــای ملی گرای بودایــی، در برابر 
اقدامات آنهــا در حمله به مســاجد و محله های 
مسلمان نشین سکوت کرده است. از سوی دیگر، 
مسئولان محلی، به خصوص در ایالت اوتار پرادش، 
که خود عضو گروه های تندروی هندو هســتند، 
روند تخریــب خانه های فعالان مدنی مســلمان 

را سرعت بخشــیده اند. اتهام این افراد حضور در 
اعتراضات به توهیــن مقامات هندی علیه پیامبر 
اسلام)ص( اســت. تخریب ها در شهرهایی مانند 
کانپور، ســهاران پور و پرایاگراج )الله آباد سابق( 
انجام شده  است. تنش هایی که در نتیجه اعتراض 
به توهین به پیامبر اسلام)ص( و اعتراض به اعمال 
خشونت علیه مسلمانان درگرفته تاکنون منجر به 
مرگ چندین معترض و دســتگیری 300نفر در 

ایالت اوتار پرادش شده است.

مسلمان ستیزی مبتنی بر دروغ
بخشی از خشــونتی که هندوها علیه مسلمانان 
روا می دارند ریشــه در این تصور نادرســت دارد 
که جمعیت مســلمان هند درحال افزایش است 
و مســلمانان در مســیر جایگزینی دیگر اقوام و 
مذاهب در این کشور هســتند؛ ترسی که با آغاز 
حکومت نارندرا مودی و ســلطه حزب ملی گرای 
بهاراتیا جاناتا بر هند شــدت گرفته است. »یاتی 
نارســینگاناند« یکــی از روحانیــون بودایــی 
ضد مسلمان و افراطی است که این ایده را به شدت 
تبلیغ می کند. روزنامه گاردین نوشــته که او در 
یکی از سخنانش خطاب به هندوها گفته است: »یا 
بچه های بیشتری به دنیا بیاورید یا منتظر باشید تا 

در کشوری اسلامی زندگی کنید.« او یکی از ده ها 
فعال هندوی اسلام ستیز است که بارها گفته که 
هند به زودی تحت اداره یک نخست وزیر مسلمان 
قرار می گیرد. او گفته است: »طی سال های پیش 
رو، در حکومت مســلمانان بر هند، 50درصد از 
هندوها مجبور به تغییر مذهب شده و 40درصد از 

آنها به دست مسلمانان کشته خواهند شد.« 
گروه های هندو طی ماه های اخیر به دروغ تبلیغ 
می کنند که نرخ باروری در میان مسلمانان هند 
بســیار بالاتر از دیگر جوامع و اقوام هندی است 
و قرار اســت هندوها قربانی این افزایش جمعیت 
شوند. این همان ســنگ بنای نظریه جایگزینی 
بزرگ است. با این همه داده های جدید مرکز ملی 
سلامت خانواده هند نشــان می دهد نرخ باروری 
میان مسلمانان هند بین سال های 2015 تا 2016 
و 2019 تا 2020 بیشــترین کاهش را در میان 
تمام جوامع هند داشــته و به 2.63 رسیده است. 
این اطلاعات نشان می دهد نرخ باروری مسلمانان 
طی 3دهه گذشــته در هند به نصف کاهش پیدا 
کرده است. همچنین مؤسسه بین المللی مطالعات 
جمعیتی هند اعلام کرده که اســتفاده از وسایل 
پیشــگیری از بارداری در میان مســلمانان هند 
به طور چشمگیری افزایش یافته و از 22درصد در 
سال های 1993-1992 نزدیک به 66درصد در 

سال های 2020-2019 رسیده است.
روزنامه گاردین به نقل از کارشناسان حوزه مذاهب 
هند نوشته که وجود حمایت دولتی از دروغ های 
راســت گرایان افراطی در هند، همزمان با انفعال 
مقامات ارشد کشور ازجمله نخست وزیر باعث شده 

افراط گرایی علیه مسلمانان در هند از بین نرود.
نظریه جایگزینی بزرگ در هند از نظرات حامیان 
آن در آمریکا هم تغذیه می کند و گروه های هندو 
با تبلیغ سخنان نمایندگان افراطی کنگره آمریکا، 
به دنبال دســت و پا کردن اعتباری برای سخنان 

خود در جامعه هند هستند.
نخست وزیر هند این روزها در قبال بحرانی که در 
جامعه شکل گرفته سکوت کرده اما او در گذشته 
به تــرس از افزایش جمعیت مســلمانان در هند 
دامن زده است. مودی در سال2002 در سخنانی 
توهین آمیــز، کمپ های خیریه ای که از ســوی 
انجمن  های اســلامی برای کمک به مســلمانان 
بی بضاعت ایجاد شــده بود را بــه »کارخانه های 

بچه سازی« تشبیه کرده بود.

تئوری توطئه؛ اساس اسلام ستیزی در هند
 گروه های افراطی هندو با ترویج روایت های تاریخی دروغ علیه مسلمانان هند، آتش اسلام ستیزی را 

در این کشور روشن نگه داشته اند

 سازمان ملل هشدار داده که کمبود مواد غذایی به دلیل ادامه جنگ اوکراین، باعث بی ثباتی کشورها و آغاز قحطی
 در برخی مناطق جهان خواهد شد

حرکت جهان به  سوی بی ثباتی و قحطی

سازمان ملل هشدار داده است که کمبود بی سابقه 
غذا می تواند شورش ها و اعتراضات گسترده ای را در 
ده ها کشــور جهان رقم بزند. به گفته دیوید بیسلی، 
رئیس برنامه جهانی غذای ســازمان ملل متحد، کمبود مواد غذایی 
در گوشه و کنار جهان می تواند منجر به آغاز اعتراضات، شورش ها و 

ناآرامی های سیاسی گسترده ای در جهان شود.
خبرگزاری رویترز به نقل از بیسلی نوشته که کمبود مواد غذایی در 
کشورهایی که به واردات گندم از اوکراین و روسیه وابسته هستند، 
می تواند به زودی به یک بحران جدی تبدیل شود. او گفته است که 
حتی پیش از آغاز جنگ اوکراین هم جهان تحت تأثیر افزایش قیمت 
سوخت و همه گیری کرونا، با بحران کمبود مواد غذایی مواجه بوده 
است. در آن زمان همه تصور می کردند که این بدترین حالت ممکن 

است، اما جنگ آغاز شد و وضعیت اکنون اسفبارتر از گذشته است.
اوکراین ســالانه غذای مورد نیاز 400میلیون نفر را تامین می کرده 
است. این کشور تولید کننده 42درصد از روغن آفتابگردان، 16درصد 
از ذرت و 9درصد از گندم جهان است. ســومالی کشوری است که 
به صورت کامل وابسته به واردات گندم از روســیه و اوکراین است. 

مصر هم 80درصد از غلات خود را از این دو کشــور تامین می کند. 
حتی برنامه جهانی غذای ســازمان ملل هم 40درصد از گندم مورد 
نیاز برنامه های جهانی خود برای حمایت از گرسنگان را از اوکراین 
تامین می کرد و بــا آغاز جنگ و پس از افزایــش ماهانه هزینه های 

عملیاتی این ســازمان به 70میلیون دلار، مجبور شد جیره چندین 
کشور را نصف کند.

بیسلی با اشاره به افزایش هزینه حمل ونقل، کود و سوخت در کنار 
همه گیری کرونا، بحران جنگ اوکراین و تغییرات اقلیمی به عنوان 
عوامل کلیدی ایجاد بحران کمبود غذا، اعلام کرد طی 5سال گذشته 
جمعیت افرادی که به گرسنگی مزمن مبتلا هستند، از 650میلیون 
نفر به 810میلیون نفر افزایش یافته است. او همچنین می گوید که 
در دورانی مشــابه آمار افرادی که شوک گرسنگی را تجربه کرده اند 
از 80میلیون نفر به 325میلیون نفر رسیده است. این افراد گروهی 

هستند که در سطحی بحرانی از ناامنی غذایی زندگی می کنند.
به گفته رئیس برنامه جهانی غذای سازمان ملل متحد، پس از رکود 
اقتصادی سال های 2007 تا 2009، افزایش قیمت کالا و تورم منجر 
به آغاز شورش و ناآرامی در 48کشور جهان شد. امروز اما فاکتورهای 
اقتصادی جهان بسیار وخیم تر از 15سال پیش است و در صورتی که 
چاره ای برای مهار این بحران اندیشــیده نشود، قحطی، بی ثباتی و 
مهاجرت های گسترده در جهان رخ خواهد داد؛ همانطور که تاکنون 

در سریلانکا، تونس، پاکستان و پرو رخ داده  است.

رویداد

گزارش

چین در دریا؛ سایه به سایه آمریکا
چین قصد دارد با توسعه ناوهای خود، برتری دریایی 

آمریکا را به چالش بکشد

چین روز جمعه نسل تازه ای از ناوهای هواپیمابر خود را رونمایی 
کرد تا به تکنولوژی جدیدی دست پیدا کند که تاکنون در اختیار 
آمریکا بوده است؛ موضوعی که نشــان می دهد پکن براساس 
استراتژی کلان نظامی خود به دنبال به چالش کشیدن برتری 

دریایی آمریکا در جهان است.
به گزارش رســانه های دولتی چین، ناو »فوجیــان« با خروج 
از کارخانه کشتی ســازی شانگهای در اســکله مجاور آن پهلو 
گرفت. طراحی و ساخت این ناو برای نخستین بار تماما توسط 
مهندســان چینی انجام گرفته و نقطه عطفی در افزایش برد و 
قدرت نیروی دریایی این کشور محســوب می شود. این ناو که 
در زمره ناوهــای کلاس 003 طبق بندی می شــود به آخرین 
فناوری های تسلیحاتی و امکانات پروازی جنگنده ها مجهز است 
و با نمونه های غربی رقابت می کند. چین که هم اکنون به لحاظ 
کمیت بزرگ ترین نیروی دریایی جهان را در اختیار دارد با این 
ناو هواپیمابر بر تنوع و تعداد ناوهای هواپیمابر خود افزوده است.

رضوان رحمت، تحلیلگر ســنگاپوری در مســائل نظامی، در 
گفت  و گو با یورونیوز درباره اهمیت رونمایی از ناو فوجیان گفته 
است: »حالا دیگر مهندسان چینی می توانند تمامي مدل های 
جنگنده های ســطحی دریایی ازجمله ناو، ناوچه، ناوشــکن و 
کشتی های تهاجمی آبی- خاکی را به صورت بومی بسازند. اینکه 
پکن توانســته چنین ناو هواپیمابر پیچیده ای را از صفر بسازد 
تحول بزرگی برای صنعت کشتی ســازی این کشور محسوب 

می شود.«
اولین ناو هواپیمابر چین )کلاس 001( یک کشتی تغییر کاربری 
یافته متعلق به دوران شوروی سابق بود. دومین ناو نیز با وجود 
اینکه توسط چین ساخته شده بود )کلاس 002( ولی طراحی 
آن الگوبرداری شده از نمونه های شوروی سابق بود. هر دو نمونه 
در زمره ناوهای دارای باند پروازی شــبیه پیست اسکی پرش 
بودند که یک سطح شیب دار در انتهای باند پرواز تعبیه شده بود.

ناو هواپیمابر کنونی از کلاس 003، از فناوری الکترومغناطیسی 
برای پرتاب های موســوم به »منجنیقی« بهــره می گیرد که 
پیش از این تنها در اختیار ارتش آمریکا بوده اســت. استفاده 
از الکترومغناطیــس به جای بخار امکان کاهش فشــار بر ناو و 
همچنین افزایش تنوع جنگنده های پروازی را به چین خواهد 

داد.

تغییر معادلات دریایی میان آمریکا و چین
دریای جنوبی چیــن یکــی از مهم ترین آبراه هــای جهان و 
اصلی ترین نقطه تنش دریایی میان چین و آمریکاست. سالانه 
5تریلیون دلار کالا از این دریا عبور می کند و دارای ذخایر غنی 
ماهیگیری و ذخایر قابل توجه نفت و گاز زیر دریاست. 6کشور 
حاشیه این منطقه، مدعی حاکمیت بر تمام یا بخشی از این آبراه 
هستند. چین مهم ترین کشور حاشیه این دریاست و بیشترین 
ادعا را نسبت به آن دارد. چینی ها طی سال های اخیر در جزایری 
از این منطقه، پایگاه های نظامی به پا کرده اند و همین بهانه لازم 
برای حضور دریایی آمریکا در این آب ها را فراهم کرده اســت. 
نیروی دریایی آمریکا بارها به بهانــه تأمین امنیت تجارت آزاد 
بین المللی، ناوهای هواپیمابر خــود را از کنار جزایر مصنوعی 
ساخت چین عبور داده که موجب برانگیخته شدن حساسیت 

چین شده است.
چین طبق استراتژی کلان نظامی اش، به دنبال تقویت حضور 
دریایی خود در مناطق مختلف جهان به خصوص در اقیانوس 
آرام است. در سال های اخیر، چین حضور خود را در اقیانوس 
هند، غرب اقیانوس آرام و فراتر از آن گسترش داده و نخستین 
پایگاه خود در خارج از مرزهایش در جیبوتی را دایر کرده است.

در پی بالا گرفتن تنش های ژئوپلیتیک میان چین و آمریکا، 
چین تمرکز جدی و گســترده تری بر سیاست تقویت نیروی 
دریایی خود داشته است. این سیاست در دوره دونالد ترامپ 
آغاز شد و در دوره جو بایدن ادامه پیدا کرد. جو بایدن در دوره 
ریاست جمهوری خود، مهار چین را در اولویت سیاست خارجی 
خود قرار داده و همین چین را برای تقویت حضور دریایی خود 
مصمم تر کرده اســت. آمریکا طی این مدت به دنبال تقویت 
روابط با متحدان و شرکای منطقه ای خود در آسیا و اقیانوسیه 
بوده تا شــاید بتواند نفوذ اقتصادی و قــدرت نظامی پکن را 

محدود کند.
از جنگ جهانی دوم، آمریکا همیشه قدرت برتر دریایی منطقه 
بوده اما تمایل شــی جین پینگ، رئیس جمهوری چین برای 
ساخت یک نیروی دریایی در ســطح جهانی تا سال2035 به 
ســرعت معادلات در این حوزه را تغییر داده اســت. چین در 
20سال گذشته ناوگان خود را 3برابر کرده و قصد دارد تا پایان 
ســال 2022 تعداد کشــتی های جنگی خود را به 400 فروند 
برساند؛ این در حالی است که طرح آمریکا برای افزایش تعداد 
ناوهای خود به 355 هنوز برنامه زمانی مشخصی ندارد. پنتاگون 
می گوید که هم اکنون چین 350کشــتی جنگــی در مقابل 

293کشتی جنگی آمریکا دارد.

فوجیان عملیاتی شده است؟
نام این ناو جدید از نام استان فوجیان در سواحل جنوب شرقی 
این کشــور گرفته شده اســت.2ناو دیگر ارتش خلق چین نیز 
براساس همین سنت به نام استان های لیائونینگ و شاندونگ 
نامیده شده اند. با پهلو گرفتن این ناو، تجهیز داخل آن بین 2 تا 6 
ماه زمان خواهد برد. همچنین حداقل 6 ماه نیز برای آزمون های 
پروازی با سیستم موسوم به منجنیق لازم است. گفته می شود 
که نخستین هواپیما احتمالا در اواخر سال2023 یا اوایل 2024 
از این ناو به پرواز درخواهد آمد و احتمالا عملیاتی شدن صد در 

صدی این ناو در سال2025 اعلام خواهد شد.

ولادیمیر پوتین 
رئیس جمهور روسیه 

روسیه کسی را با تسلیحات هسته ای 
تهدید نمی کند. اما به هــر حال ما این 
تســلیحات را داریم و درصورت لزوم از 
آن برای حفاظت از حاکمیت کشورمان 
استفاده خواهیم کرد. روسیه مخالف 
پیوســتن اوکرایــن بــه اتحادیــه اروپــا 
نیســت، اما با ایــن کار اوکرایــن به یک 
نیمه مســتعمره غرب تبدیل می شود. 

)روسیا الیوم(

هیلاری کلینتون 
وزیر خارجه پیشین آمریکا

ما در پرتــگاه از بیــن رفتن دمکراســی در 
آمریکا ایســتاده ایم. مهم ترین مســئله، 
پیــروزی دمکرات هــا در انتخابــات بعدی 
است. گزینه جایگزین این پیروزی آنقدر 
وحشتناک است که هرچیزی به پیروزی 
دمکرات هــا کمــک نکنــد بایــد فعــلا از 
دستور کار خارج شود. )فایننشال تایمز(

کاتارینا بارلی 
معاون پارلمان اروپا

اتحادیه اروپا نباید در عضویت اوکراین 
عجله کند. نباید اســتثنایی قائل شد. 
مجارســتان را ببینید که عضو اتحادیه 
اســت اما حاکمیت قانون را زیر سؤال 
می برد. مهم تر از عضویت، معیارهایی 
است که باید درنظر گرفته شود؛ ثبات 
نهاد هــای اجتماعــی، وجــود اقتصــاد 
مبتنی بــر بازارهای کارآمــد و حاکمیت 

قانون. )اشپیگل(

گرمای شدید، مهمان اروپا
بسیاری از کشورهای اروپایی طی روزهای اخیر 
با موج شدیدی از گرما روبه رو شده اند. به نوشته 
دویچه وله، هواشناســی آلمان هشــدار داده که 
گرمای شدید همراه با خشکسالی، احتمال بروز 
آتش سوزی را افزایش داده اســت. از این رو، در 
شــماری از مناطق جنگلی آلمان، هشدار بروز 
آتش سوزی اعلام شده است. دمای هوا در مناطق 
جنوبی آلمان به 32درجه رســیده و پیش بینی 
می شود که در مناطق غربی این کشور، دما حتی 
به 38درجه نیز افزایش یابد. به نوشته خبرگزاری 
AFP، هوا در فرانسه به شدت گرم شده؛ به طوری 
که دمای هوا در شــهر تولوز بیــش از 40درجه 
گزارش شده است. افزایش شدید دما در فرانسه به 
نگرانی های کشاورزان در خصوص خشکسالی در 
این کشور دامن زده است. گرمای هوا در فرانسه 
به حدی است که شماری از مراسم ها، جشنواره ها 
و رویدادهای فرهنگی و ورزشــی در شــهرهای 

مختلف این کشور، لغو شده اند.
اســپانیا نیز دیگر کشــوری اســت کــه با موج 
کم سابقه ای از گرما روبه رو شده است؛ به طوری 
که هزاران هکتار از زمین های این کشــور، دچار 
آتش سوزی شده اند. دولت اسپانیا عصر روز جمعه 
به دلیل احتمال بروز آتش ســوزی بــر اثر گرما، 
هزاران نفر را از پارک ها و مناطق تفریحی پرخطر 

در این کشور خارج کرد. 

نقل قول جهان نما

 خبر

کیوسک

یکبهانهتاریخیبرایاسلامستیزی
گروه های افراطی هندو برای توجیه حمله به مســاجد، خانه ها 
و محله های مســلمان نشــین می گویند: زمانی مسلمان ها بر 
هند حکومت می کردند و علیه هندوها دســت به این اقدامات 
می زدند؛ اکنون نوبت ماست. این گفته ریشه در یک روایت دروغ 
تاریخی دارد که از سوی این گروه ها در حد وسیع تبلیغ می شود. 
استناد آنها به امپراتوری است که بیش از 300سال پیش در هند 
حکومت می کرده اســت. ارائه چهره ای خلاف واقعیت از او یکی 
از تکنیک هایی اســت که برتری طلبان هندو از آن برای ترویج 
اسلام ستیزی استفاده می کنند. اورنگ زیب، ششمین امپراتور 
گورکانی که بین سال های 1658 تا 1707 میلادی بر هند حکومت 

می کرد، تلاش داشت هند را به کشوری مسلمان تبدیل کند. اگرچه نام او در تاریخ تو در توی 
هند گم شده اما هندوهایی که اکنون در دولت ملی گرای نارندرا مودی به قدرت رسیده اند، بار 
دیگر نام او را به عنوان فردی سرکوبگر بر سر زبان ها انداخته اند. ملی گرایان اصرار دارند که 
حاکمانی مانند اورنگ زیب فرهنگ هندو را نابود کرده،  معابد را ویران و به جای آنها مسجد بنا 
کرده  و یا هندوها را وادار به تغییر مذهب کرده  اند؛ باوری که در سال1992 خشونتی گسترده 
برای بازپس گیری یکی از این معابد از مسلمانان را در هند به بار آورد و جان بیش از 2هزار نفر 
که عموما مسلمان بودند را گرفت. بسیاری از تاریخدانان شهادت می دهند که این داستان ها 
به شدت بزرگ نمایی شــده اند و حقیقت ندارند. با این همه ملی گرایان هند از این امپراتور 
شخصیتی شیطانی خلق کرده اند که سایه تهدید او همچنان برسر هندوها باقی است. به ویژه 
حامیان حزب حاکم، بهاراتیا جاناتا و جنبش راشتریا سویامسواک سانگ که جنبشی رادیکال 

و متهم به نفرت پراکنی علیه مسلمانان است، از این تصویر حمایت می کنند.
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گرینویچ

افزايش اختلال روانی در جهان

 

نیويورك: ســازمان جهانی بهداشت نسبت به 
افزایش اختلال هــای روانــی در جوامع به ویژه 
پس از همه گيــری کرونا هشــدار داد. این نهاد 
وابسته به سازمان ملل متحد در گزارش بهداشت 
روان خود، کــه گســترده ترین مطالعه طی دو 
دهه اخير محسوب می شــود، اعلام کرده است 
که حتی قبل از همه گيــری کووید-19 نزدیک 
به یک ميليارد نفر در دنيا بــا یک اختلال روانی 
زندگی می کرده انــد. در ســال اول همه گيری 
ميزان افسردگی و اضطراب در جوامع یک چهارم 
افزایش یافته است درحالی که سرمایه گذاری در 
این زمينه رشدی نداشته است. همچنين به طور 
متوسط فقط 2 درصد از بودجه های ملی سلامت 
و کمتر از یک درصد از کل کمک های بهداشتی 

بين المللی صرف سلامت روان می شود.

از چاله به چاه انفعال اجتماعی

هارمونی موسیقايی در اقیانوس 

ريودلاپلاتا: دو برادر با تبدیل تصاویر و رنگ های اقيانوس 
به موسيقی وجود این هارمونی را اثبات کردند. به گزارش 
ایندیپندنــت، برادران واندرمولن ایــن تبدیل تصویری به 
موسيقی را از منطقه ریودلاپلاتا )دهانه ای که از هم رسی رود 
اروگوئه و رود پارانا در جنوب شرقی خط ساحلی آمریکای 
جنوبی به وجود می آید( آغاز کردند. آنها  پيشــنهاد کردند 
که با استفاده از یک نرم افزار رابط برنامه نویسی، داده های 
تصاویر ماهواره ای از منطقه را به نت های موسيقی ترجمه 
کنند و از دل آنها یک سمفونی باشکوه بيرون بکشند و این 
ایده عملی شد. نکته جالب این است که داده ها درست مانند 
تصاویر ثبت شــده از اقيانوس، وقتی به موســيقی تبدیل 
می شدند، دارای هارمونی بودند. هدف دیگر این ابداع هنری 
این بود که برخی تصاویر مقایسه ای بين سال های مختلف 
و تناليته های متفاوت آن که به توليد موســيقی متفاوتی 
می انجاميد بهانه ای  برای اشــاره به تغييرات اقليمی باشد. 
مطالعه رنگ اقيانوس ها به دانشــمندان کمک می کند تا 
درک بهتری از »فيتوپلانکتون« و تأثير آنها بر سيستم زمين 
به دســت آورند؛ ماموریتی که به عهده آزمایشگاه اکولوژی 
اقيانوس موسوم به گدارد بود و نتایج آن هم در رسانه های 

خارجی منتشر شد. 

ايلان، انتقاد و اخراج
 

کالیفرنیا: دست کم 5 کارمند شــرکت فضایی اسپيس ایکس 
پس از تهيه نامه ای سرگشاده در انتقاد از ایلان ماسک، بنيانگذار 
این شرکت اخراج شدند. پيش تر این افراد در نامه ای به مدیران 
اسپيس ایکس، ایلان ماسک را مایه »مزاحمت، حواس پرتی و 
شرمساری« برای این شرکت خوانده بودند و از مقامات مسئول 
خواســته بودند به صورت علنی رفتــار وی را محکوم کنند. در 
هفته های اخير اقدام ایلان ماسک در خرید 44 ميليارد دلاری 
شبکه اجتماعی تویيتر بحث ها و حاشيه های فراوانی را به همراه 
داشته و آقای ماســک به دفعات با انتشار تویيت هایی جنجالی 
درباره شيوه انعقاد قرارداد و شرایط خرید اظهارنظر کرده است. 
به گزارش یورونيوز، نویسندگان نامه در متن خود آورده بودند 
که »اسپيس ایکس باید به سرعت و به صراحت، خود را از برند 
شــخصی ایلان جدا کند.« در ادامه این نامه همچنين با اشاره 
به »رفتارهای غيرقابل قبول« ایلان ماســک، از مدیران شرکت 
خواسته شده بود تا با مســئوليت پذیری و اقدام به موقع، آقای 

ماسک را مهار کنند.

مسابقات موتور کراس کودك - ورزشگاه آزادی- تهران   عكس/ همشهری: منا عادل اول آخر

 باشگاه
نویسندگان

یکشنبه

درباره نسل تیک تاک

مدتی پيش گروه رسانه ای »وایس« 
در آمریکا گزارشــی تهيه کرده بود از 
خانه های تيک تاک. این خانه ها که اغلب در ساحل غربی آمریکا و 
در کاليفرنيا قرار دارند، ویلاهای بزرگی هستند که در آنها گروهی 
از جوان های حدود 18 تا 24ساله جمع می شوند، زندگی می کنند و 
ویدئو می سازند. این جوان ها که از جاهای مختلف کشور به کاليفرنيا 
دعوت شده اند، دنبال کنندگان زیادی در شبکه اجتماعی تيک تاک 
دارند و ویدئوهایشان ميليون ها بار دیده می شود؛ برای همين، ایده 
این است که آنها دور هم جمع می شــوند و در کنار هم ویدئوهای 
جمعی و مشترکی را می سازند؛ به این ترتيب، همه طرف ها راضی 
هستند؛ مخاطبان ميليونی تيک تاک، آگهی دهنده ها، صاحب خانه 
که پروژه را مدیریت می کند و خود بچه ها که هم »کار« می کنند، هم 

خوش می گذرانند و هم پول زیادی گيرشان می آید.
نسل Z به نسلی گفته می شود که عموما متولدین حدود سال 2000 
ميلادی هستند؛ کسانی که امروز در ابتدای دوره جوانی شان هستند. 
به نظر می رسد که افراد متعلق به این نسل، جای خودشان را در جهان 
امروز، از بقيه بهتر پيدا کرده اند. این نسل که می توانيم نامشان را نسل 
تيک تاک هم بگذاریم، گاهی تا چند زبان می دانند، تسلط بالایی به 
نرم افزارهای جدید و کارکردن با تکنولوژی دیجيتال دارند، تا حد 
خوبی در توليد محتوا از زبان به شيوه نوشتاری آن عبور کرده اند و 
می توانند معناهای مورد نظرشان را با فرم های مختلف تصویری بيان 
کنند )گيف، ميم و مش-آپ ویدئو چند نمونه از این فرم ها هستند( 
و البته که گيمر هستند و دسته های بازی یا حتی گوشی موبایل در 
دستانشان موقع بازی کردن جوری است که انگار بخشی از بدنشان 
است. اینهایی که نوشــتم توصيف هایی ناقص و دور از ویژگی های 
نسل تيک تاک است. تيک تاکی ها مسير خودشان را بنا نهاده اند تا 
به زودی نوبتشان در اداره جهان فرابرسد؛ مسيری که از دل بازی و 
سرخوشی و البته زمان زیاد برای توليد ویدئو و ادیت آن می گذرد اما 
آنها را پولدار می کند، بازار سرمایه را به تدریج به سمت آنها می کشاند 
و باعث می شود بعضی از آنها در سن 20سالگی اندوخته مالی بسيار 
فراتر از والدینشان داشته باشند. من و تعدادی از دوستانم در اوایل 
دهه 80 شمسی، مجله همشهری جوان را تاسيس کردیم و شخصا 
این توفيق را داشتم که 10 ســال در سمت دبير تحریریه و سردبير 
آن حضور داشته باشم. هنوز 20 سال از آن زمان نگذشته اما جهان 
تغييرات بزرگی کرده اســت. جوان های 18ســاله روزگاری انبوه 
مخاطبان یک مجله هفتگی کاغذی مثل همشهری جوان را تشکيل 
می دادند. امروز اما کمتر جوانی است که دلش بخواهد مجله کاغذی 
بخرد که فقط این نيست. جوان های امروز قادرند با سرعت و مهارت 
و جدیت و با هوش و قوه طنز بالا، محتوا توليد کنند، مخاطب بگيرند 
و روی دیگران تأثير بگذارند. نسل تيک تاک شاید نخستين نسلی 
نباشد که مناسبات بين نسلی سنتی را بر هم زده است اما بدون شک 
قدرتمندترین آنها تا امروز است. آنها ظهور کرده اند و دنيا را از اینی 

که می بينيم هم بيشتر تغيير خواهند داد.

دویدن بــرای دویدن، 
یــک پدیده مــدرن در 
تاریخ بشر به شمار می رود. در تاریخ، موردی را پيدا 
نمی کنيد که یک آدمی، صرفا دونده بوده باشد و مثلا 
سال ها برای دویدن 10کيلومتر زیر 40دقيقه تلاش 
کرده باشد. قطعا انسان هایی از اجداد ما بوده اند که 
فارغ از شکار و فرار از مهاجمان و انگيزه های شغلی 
یا هر پدیده بيرونی دیگری، صرفا دوست داشته اند 
بدوند و می دویده اند، اما دویدن برای دویدن، پدیده 
دنيای مدرن اســت. مفاهيمی مثل دویدن ماراتن 
زیر 2ساعت، دویدن یک مایل زیر 6دقيقه و دویدن 
100متر زیر 10ثانيه دغدغه ها  و نگرانی های همين 

چند نسل اخير بشر است.
دویدن اما هميشه در تاریخ بوده، هرچند با انگيزه ها و 
اهداف متفاوت. از دویدن برای شکار در دوران خيلی 
دور کــه بگذریم، در فرهنگ هــا و جوامع مختلف، 
دویدن معانی و کارکردهای مختلف داشته است. در 
ژاپن، برخی راهبان آزمونی دیوانه وار از دویدن دارند 
که از پس اعصار همچنان زنده مانده است. آنها، به 
اميد رسيدن به روشنایی، در 1000روز 1000ماراتن 
باید بدوند. آنقدر نشــدنی اســت که گفته می شود 
در حدود 200ســال اخير فقط 46راهب از پس آن 
برآمده اند. اینجا دویدن، وسيله ای برای ارتقای روح 
است. در جاهای دیگر دنيا هم این ایده که انسان ها 
با تاب آوری غيرقابل باور در ميــزان دویدن متمایز 
شوند، خریدارانی داشته است. یک مورد شاخص و 
متمایز آن، که متأســفانه به دست فراموشی سپرده 
شــده و فقط در روایت های مکتــوب تاریخی زنده 
مانده، شــاطری و شــاطردورانی در دوران صفویه 
در همين اصفهان خودمان اســت. شاطر به معنای 

ز چالاک و فرز، نامی است که به برخی  ا
توانمندترین ورزشکارانی که ایران 
به خود دیده، می دادند. شــاطر در 
واقع، پيش قراول اســب شــاهی 
بوده و با دویدن در پيش از شاه، 
اطلاع رســانی می کرده است. 
شــاطرها همچنيــن بهترین 

پيک ها و نامه رسان های عصر خودشان 
بوده اند. این افراد، طبقــه ای بانفوذ در 

دربار شاهی و حکام محلی در دوران 
صفویه بوده اند کــه ورود به طبقه 
آنها، کار هر کسی هم نبوده است. 

شــاطرها به خاطر نزدیکی به شاه 
و امرا، از نفوذ بالایــی هم برخوردار 

بوده اند و شــاطری برای برخی، راهی مطمئن برای 
ترقی و پيشرفت در دســتگاه دولت و حاکمان بوده 
است. بهترین و چالاک ترین افراد، تنها بعد از ماه ها و 
سال ها تمرین و قبولی در یک آزمون دیوانه وار وارد 
دستگاه شاطری می شــده  اند. بعد از مدتی تمرین، 
داوطلبان به اذن شاه در یک مســابقه بسيار مهم و 
بزرگ شرکت می  کردند. شاطرها از ميدانی در شهر 
شروع می کردند و مسافت مشخصی را تا خارج شهر 
می دویدند و نشانی که در جای مشخصی قرار داشت 
را از یکی از افراد شــاه می گرفتنــد و آن را به محل 
شروع می آوردند. تمام این مسير آذین بندی می شد 
و مردم مشتاقانه رفتن و آمدن این داوطلبان را نظاره 
می  کردند و در تمام ساعات مسابقه، جشنی بزرگ در 
شهر برپا بود. هر داوطلب حدود 12بار این مسير را 
می دوید و برمی گشت؛ یعنی در یک نفس، بيش از 
70کيلومتر )برخی گفته اند 72کيلومتر( را می دوید 
تا در نهایت به مقام عالی شاطری برسد. در غروب، 
که نخستين برنده مســابقه به محل پایان نزدیک 
می شد، شور و شادی مردم خارج از وصف بود و خود 
شخص شاه به استقبال او می رفت. می گویند که برنده 
مسابقه، در آخر مســير یکی از کودکان را هم بلند 
می کرد و روی دوش خود می گذاشت تا محل پایان 
می دوید تا نشــان بدهد چه توانایی و تاب و تحملی 
دارد. با ورود کالسکه و ماشــين و تلگراف در دوران 
بعد از صفویه، بساط شاطری هم برچيده شد. اما 
آزمون آنها، احتمالا برای مدتی طولانی تنها 
مسابقه دوی منظم در سراسر دنيا بوده است. 
هرچند شاطری رفته، اما اصفهانی ها می توانند 
این رسم و سنت و آیين را دوباره زنده کنند. حالا 
که دویدن برای دویدن صحبت روز اســت، چرا 
دونده های ایرانی، بدون چشمداشــتی به جاه 
و جلال و شــغل درباری 
و حکومتــی، رســم 
شاطران دوره صفوی 

را دوباره زنده نکنند؟

وقتی از دو حرف می زنيم

تقلید از چالاکان عهد صفوی

تقويم/ زادروزعدد خبر

پروفسور مغز

در ايران کمتر کسی است که پروفسور سمیعی 
 را نشناسد يا حداقل اسمش را نشنیده باشد. 
مجید سمیعی که حالا ديگر در دنیا شهرت پیدا 
کرده، يكی از بهترين جراحان مغز و اعصاب است 
و با ابداع روش نويــن در جراحی مغز، خدمات 
زيادی برای آموزش جراحان انجام داده است. 
او 29خرداد1316 خورشیدی در تهران به دنیا 
آمد. پدرش از خانواده های سرشناس رشت و 
مادرش اصالت شیرازی داشت. خانواده  او چند 
سال بعد از تهران به رشت بازگشت و در محله  
تلفن خانه )بحرالعلوم( ســاکن شد. او به دلیل 
کسب عالی ترين نمرات در امتحانات پايان دوره  
پزشكی توانست جايزه  ويژه  وزارت علوم ايران 
برای برترين دانشــجويان مقیم اروپا را از آن 
خود کند. ســپس دوره  تخصصی جراحی مغز 
 و اعصاب را زير نظر کورت شورمن آغاز کرد و 
درسال 1349 يعنی در 33ســالگی موفق به 
دريافت مدرك بورد تخصصی در اين رشته از 
آلمان شد.  سال1356 رياست دپارتمان جراحی 
مغز و اعصاب در بیمارستان نورداشتات شهر 
هانوفر آلمان را بر عهده گرفت. او ســال19۷9 
میلادی نخستین دوره  آموزشی جراحی قاعده  
جمجمه در جهان را در شهر هانوفر بنیان نهاد 
و در سال های 199۷ تا 2001 میلادی به عنوان 
رياست فدراسیون جهانی انجمن های جراحی 
مغز و اعصاب برگزيده شــد. پروفسور مجید 
سمیعی در دهه 1990 میلادی يک مرکز خصوصی 
 INI بین المللی علوم اعصــاب را که به اختصار
نامیده می شود در مرکز هانوفر آلمان تأسیس 
کرد. اين مرکز که معماری آن برگرفته از شكل 
مغز است، از تجربه  بهترين پزشكان بین المللی 
و جديدترين تكنولوژی های پزشكی و خدماتی 
بهره  می برد و به همیــن منظور باکیفیت ترين 
خدمات ســلامتی را به بیماران سیستم های 
عصبی ارائه می کند. او حدود 14سال پیش از 
رياســت دپارتمان های جراحی مغز و اعصاب 
در بیمارستان نورداشتات و دانشگاه پزشكی 
هانوفر اعلام بازنشستگی کرد و تمام توان خود 

را به توسعه  اين مؤسسه  اختصاص داد.

حافظ

يوسف عزيزم رفت  ای برادران رحمی

کز غمش عجب بینم حال پیر کنعانی

آن طور که از متــون کهن بر می آیــد قدیم تر ها 
دزدی کار دشواری بوده اســت. تا جایی که برای 
دزدیدن مناره توصيه می کردند، ابتدا چاهی برای 
پنهان کردنش حفر کننــد. حالا چاه به وفور همه 
جا از پيش حفر شده و فقط کافی است بی خانمانی 
برچسب معتاد متجاهر هم به پيشانی داشته باشد 
و درپوش فلزی آن را بردارد، آن وقت اســت که 
پياده و ســواره از همه جا بی خبر از این چاه ویل 
راهی دیار باقی که نه! راهی درمانگاه و بيمارستان 
شود. پرسش اینجاست که ریشــه سهل بودن و 
پرشــمار بودن این آفتابه دزدی ها و دله دزدی ها 

به خصوص از مبلمان شهری و تجهيزات ترافيکی 
چيست؟ فقط در ســال 1400حدود 55ميليارد 
تومان تجهيزات ترافيکی و شهری شامل گاردریل، 
پایه تابلو ها و درپوش های فاضلاب به سرقت رفت. 
جدا از تمام دلایلی که همه ما به قول بچه ها آنها 
را فوت آبيم و نيازی به تکرار آنها نيست یک دليل 
هم آن پشت و پسله ها به خود ما بازمی گردد. دليل 
اجتماعی که می توان آن را بــه انفعال اجتماعی 
مرتبط دانست. شاید فقط 2 دهه پيش تر اگر شاهد 
سرقتی بودیم به سرعت با پليس تماس می گرفتيم 
تا مجسمه ای یا حتی چراغی از تير برق پارک سر 
کوچه کم نشود. این روز ها اما به نظر می رسد اگر 
عضوی از شــهر فقط بيمار اســت و دچار غش و 
ضعف شــده رهگذر ها انگار مرده تماشایی شکل 
گرفته گاهی بی هيچ واکنشــی فقط آن را تماشا 

می کنند. موردی که نمی توان به کليت جامعه آن 
را تعميم داد و مورد فقط نقدی اســت به افزایش 
احتمالی این انفعال. نقيض اش همان آجر چين و 
تکه چوبی است که شهروندی مسئول حتی پيش 
از تماس با پليس یا ســامانه 137در اطراف چاه 
فاضلاب درپوش به سرقت رفته می گذارد. به طور 
کلی جامعه شناس ها و کنشگر ان اجتماعی یکی از 
مهم ترین عوامل پویایی جامعــه و کاهش انفعال 
اجتماعی را در کاهش فاصلــه طبقاتی می دانند. 
اما وظيفه تک تک ماســت تا رسيدن به وضعيت 
مطلوب در همين وضعيت فعلی هم از چاله به چاه 
انفعال اجتماعی نيفتيم و بــرای نمونه به محض 
مشاهده سرقت هایی از این دســت با پليس و به 
فراخور موضوع با ســامانه 137شهرداری تماس 

بگيریم.

سیدجواد رسولی
کارشناس رسانه

سامان رضايینگاه
روزنامه نگار

فراغت نامه 

خواب و خوراک تنظیمی

در 2فراغت نامه ای که گذشــت، بــه 2مرحله مهم 
برنامه ریزی تابستانی برای کودکان و نوجوانان اشاره 
کردیم )تهيه ليست نياز-خواست  و مشخص کردن تعداد کلاس ها در 

روز و هفته(.
امروز از زاویه دید دیگری ایام تابستان را می بينيم که به مرور بتوانيم 

نقطه نگاه جامعی به دست بياوریم.
یادتان می آید شب هایی که فردا اردو داشتيم از ذوق کارهایی که قرار 
است انجام دهيم و آتش هایی که بســوزانيم خوابمان نمی برد! حتی 
برای خوراکی های مجاز و غيرمجاز و چه جوری و با کی خوردنشــان 
هم برنامه ریزی ذهنی داشتيم. بچه ها هم قبل از فرارسيدن تعطيلات، 
کلی آرزو می چينند و پيش بينی می کنند و منتظر غول چراغ تابستان 
هستند تا یکی یکی ایده هایشان برآورده شود. اما در عمل اگر به حال 
خود واگذار شوند، صدی نود فقط به برنامه خوردن و خوابيدن خوب 
وفادار می مانند و بيرون رفتن با دوستان و گعده گرفتن و فيلم و سریال 
دیدن و کتاب خواندن و کلاس های هنری و ورزش قهرمانی و... تقریباً 

دود می شوند.
قبل از رسيدن به این نقطه، ما اوليا در نقش رستم دستان وارد شده تا با 
دیو تنبلی و کسالت جنگيده و او را از منزل و مغز و قلب فرزندمان رانده 

و سبب شویم نسيم فعاليت و سازندگی وزیدن بگيرد.
برای این شاهنامه  که سرودیم باید اول از همه زمان خواب و بيداریمان 
را تنظيم کنيم. طبيعی است که می توانيم کمی دیرتر از ایام مدرسه 
بخوابيم و کمی دیرتر بيدار شــویم؛ ولی نه جوری که شب و روزمان 

قاطی یا جابه جا شود.
مورد بعدی وقت و شــکل غذاخوردن اســت. در بعضــی خانواده ها 
پهن کردن ســفره و دورهم بودن اهميت کمی دارد. درحالی که این 
دورهمی خوشــمزه، کارکردهای تربيتی بســياری دارد. پدر و مادر 
باید بتوانند برنامه شان را جوری تنظيم کنند که در ساعت مشخصی 
صبحانه و ناهار و شام ميل شود و دست کم یکی از این وعده ها را با هم 
بگذرانند. همچنين برای اوليا باید مهم باشد که هيچ یک از وعده های 
غذایی، بابت بی نظمی وقت خواب از دســت نرود. بــرای کودکان و 
نوجوانان هر کدام از ســه وعده و ميان وعده ها مهم هستند و در رشد 
و سلامتشــان تأثير دارند. پس در گام هاي سوم و چهارم برنامه ریزی 
قرار شد آهنگ خواب و بيداری و خورد و خوراک بچه ها در تعطيلات، 

آهنگ موزون و مرتبی باشد.

فرشته شیخ الاسلام

وقتی از فرانســه برگشت، همه 
فکر می کردند ممکن اســت چه 
تغييری کرده باشد؛ یعنی فارسی 
را به سختی حرف می  زند؟ باز هم 
می شود با او سر یک سفره نشست 
و آبگوشت خورد؟ وقتی از قطار 
پياده شد، همان گيوه ها پایش بود. چشم های تيزش می خندید 
و دنبال چهره های آشنا می گشت. تا شروع کرد به خوش و بش، 
همه اضطراب ها ریخت که »ای بابا، لهجه اش هم که هنوز عوض 
نشده!« این تصویر شاید همان تعریف خودش از روشنفکر باشد؛ 
کســی که با مردم زندگی کرد و به زبان آنها با فوت و فن خاص 

خودش حرف زد.
  

می گویند اعتماد به نفس دانشجویان مسلمان با بودن دکتر رنگ 
گرفت؛ همان هایی که با هزار ترفند نمازشان را جایی می خواندند 
که کسی نبيند و آبرویشان نرود، حالا سرشان را بالا می گرفتند و 
نماز جماعت می خواندند. دین را جور دیگری بين جوان ها آورده 
بود. البته دوست و دشمن در حقش بی انصافی کردند، چون هر 
کسی خواســت او را از آن خود کند و هيچ وقت آنطور که بود، 
آنطور که  خودش دوست داشت و همه زندگی اش را برای گفتن 
و روشن کردن و به حرکت انداختن گذاشت، به نقد کشيده نشد. 
او انسان آرمان خواهی بود که نگاه تلخ و تنهایی خود را می ستود. 
آنطور که دوست داشــت زندگی کرد و حسرت هيچ کاری را بر 
دلش نگذاشت؛ هر چند زندگی برای چنين کسی و کسانی که با 
او زندگی می کنند راحت نيست. اما کسانی که بر سر راه زندگی 
او قرار گرفتند و تأثير خودشان را گذاشتند، شادمان و لبریزش 
کردند یا غمی به غم هایش افزودند، تعدادشان کم نيست؛ از پدر 

و استاد و دوست گرفته تا دشمن و مخالف سر سخت.
  

»در آن سال های اول که تازه با هم آشنا شده بودیم و هنوز پا به 
زندگی من نگذاشــته بود، من چه بودم؟ که بودم؟ جوانی بودم 
پير! جوانی بدبين، تلخ اندیش، تنها، گریزپا، ســر به هوا و غرق 
در خيال.« علی شــریعتی، پوران شریعت رضوی را در دانشگاه 
دید. اسم و رســمش را از پيش تر می شناخت؛ به خاطر برادرش 
که 16آذر جلوی دانشگاه شهيد شده بود. پوران در آبان1313 
در خانواده ای مذهبی به دنيا آمد. پدرش، علی اکبر شــریعت 
رضوی خادم آســتان قدس و از بازاریان قدیمی مشهد بود. او و 
علی شریعتی 19ســال با هم زندگی کردند که به قول شریعت 
رضوی »زندگی خانوادگی« در این 19سال بيشتر حاشيه بود تا 
متن. »متن دغدغه ها و آرمان های علی بود. با وجود این، هميشه 
قدرشناس بود و گهگاه این شعر حافظ را برایم زمزمه می کرد؛ 
تو پيک خلوت رازی و دیده بر سر راهت / به مردمی نه به فرمان، 

چنان بران که تو دانی.«
  

دوست داشت کنار مزار حضرت زینب )س( دفن شود؛ کنار کسی 
که »جوانمردان از رکابش جوانمردی آموختند« اما شاید فکر 
نمی کرد تقدیرش اینگونه باشد. وصيت کرده بود او را پشت تالار 
حسينيه ارشاد دفن کنند اما ساواک نگذاشت جسدش رابه ایران 
بياورند. دوستانش او را از لندن به دمشق بردند. اما موسی صدر 
بر او نماز خواند و در قبرســتان کنار زینبيه به خاکش سپردند؛ 
کنار کسی که اعتراف می کرد حيرت زده اش می کند که انسان 

تا کجا می تواند برسد.

یادنامه

معجزه کویر

جواد نصرتی
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قهرمان اجتماعی ما 
کیست؟

واژه »قهرمان« شما را یاد چه کسی می اندازد؟ 
ورزشکاری که نام کشورش را با افتخار به یاد 
جهان آورده؟ یک هنرمند؟ فردی در کسوت 
آتش نشــان یا امدادگر و ناجی که جان مردم 
را نجات می دهــد؟ و.... فهمیدن این که در هر 
جامعه ای چه قشــری در دسته قهرمانان قرار 
می گیرند، کار دشواری نیست ؛ ارزشگذاری های 
واقعی یک جامعه به سادگی نشان دهنده این 
است که چه کسی را به عنوان قهرمان و الگویی 
برای زندگی انتخاب کرده و مردم دوست دارند 
راهش را ادامه دهند. امــا اینکه چه معیاری 
این ارزشــگذاری را به خورد جامعه می دهد 
و تفکر عمومی از یک قهرمان چطور ســاخته 
می شود هم، برای خود داستانی طولانی دارد؛ 
موضوعی که ریشه در سیاست های فرهنگی 
و اجتماعی هر کشوری داشته و به طور مستقیم 
و غیرمستقیم به مردم آموزش داده می شود. 
»قهرمان« مفهومی نسبی است که از جامعه ای 
به جامعه دیگر تفــاوت دارد. مجموعه ای از 
ارزش ها، نیازها، سیاســت ها و... هستند که 
این واژه را برای هر ملتــی تعریف می کنند. 
اصغر مهاجری، جامعه شــناس، پژوهشــگر 
و استاد دانشــگاه در این یادداشت توضیح 
می دهد که چرا افرادی بــا جایگاه اجتماعی 
مددکار، امدادگر، پرســتار، آتش نشان و... در 
بین قهرمانان اجتماعی یا »سلبریتی«های ما 

به چشم نمی خورند.

یادمان باشــد که قهرمانان هر جامعه ای، در متن 
اجتماعی  و فرهنگی آن جامعه متولد می شــوند. 
گذشــته تاریخــی، ســاختارهای جغرافیایی و 
ارزش هایی که جامعه در خــود پرورش داده وقتی 
با هم ترکیب می شوند، اطلس اجتماعی   و فرهنگی 

هر جامعه را می سازند.
قهرمانان اجتماعــی در هر جامعــه ای می توانند 
قهرمانانی از جنس مردم معاصر آن جامعه باشند 
یا قهرمانانی از گذشــته های دورتــر. این انتخاب 
تا اندازه زیــادی به اســطوره ها و قهرمانانی که در 
دوره های تاریخی گذشته در آن جامعه متبلور شده 
هم بستگی دارد. اما در کل جامعه ای که ارزش های 
اجتماعی به روزتری دارد، قهرمانان اجتماعی اش به 
امروز مردم هم نزدیک تر است. این جوامع اصطلاحا 
اسطوره پروری نمی کنند و قهرمان های آنها، افرادی 
از بطن همان جامعه به شــمار می روند. حال اگر به 
ارزش های اجتماعی، مقدم بــودن جامعه به فرد و 
جمع گرایی و موضوعاتی مثل یاری کردن و فرهنگ 
کمک به همنوع را هــم اضافه کنیــم، قهرمانان 
 جامعه ما به  افرادی مثــل داوطلبان، ایثارگران و... 

نزدیک تر می شوند.
در مقابل، جامعه تاریخ محور، جامعه ایدئولوژی محور 
و جامعه ای که ارزش های مادی در آن مقدم است، 
قهرمانانی اســطوره ای پــرورش می دهد و الگوی 
رفتاری این جامعه هم همین اسطوره های تاریخی 
هستند. افرادی مثل داوطلبان و امدادگران و فعالان 
این حوزه ها در چنین جامعه ای نمی توانند به یک 

الگو تبدیل شوند.
برای اینکــه بفهمیم یــک جامعه تا چــه اندازه  
مصرف گرا و مادی گراســت، می توانیم به ســبک 
زندگی مورد پســندعموم آن جامعه توجه کنیم؛ 
حقیقت این است که هم اکنون در جامعه ما کالاها، 
وسایل خانه، نوع پوشش و خلاصه ظاهر هر پدیده  
و هر شــخصی نشــانه وجاهت یا عدم وجاهت آن 
است. این موضوع حتی در محافل فکری، سیاسی 
و فرهنگی ما هم به چشــم می خورد. برای مثال، 
اگر شخصیت برجســته فرهنگی میهمان ما شود، 
بیشــترین بخش حواس ما درگیر انواع پذیرایی از 
این فرد با نوشیدنی ها و غذاها و شیرینی هاست. این 
یعنی برای ملاقات با چنین فردی به حوزه های مادی 
پناه می بریم. درحالی که ممکن است در فرهنگ های 
دیگر، بهره بردن از ســواد و تجربه میهمان دعوت 
شــده در آن دیدار ارزش بالاتری به حساب بیاید. 
اینکه چشــم و هم چشــمی در فرهنگی به نوعی 
رفتار اجتماعی غالب به شمار می رود، نشان دهنده 

انتخاب ارزش های مادی در این جامعه است.
اینها فقط مثال هــای کوچکــی از نهادینه بودن 
ارزش های مادی در فرهنگ ماســت. این ارزش ها 
ما را به جای جمع گرایی، به سمت فرد گرایی سوق 
می دهد. برای همین است افرادی که کارهایی مثل 
کمک به دیگران و از خودگذشتگی انجام می دهند، 
در بین قهرمانــان جامعه ما به چشــم نمی آیند و 
ســلبریتی های جامعه را افرادی که پوشش، خانه 
و ظاهر آنچنانی دارند تشکیل مي دهند و قهرمان 
اجتماعی ما می شوند. ارزش های معنوی در جوامع 
با جمع گرایی پیوند دارد. نفع جمعی و در اولویت 
قرار دادن آن نســبت به نفع فــردی، یک فرهنگ 
اجتماعی اســت. از طرفی این فرهنگ را می توان 
در نوع ایثارگری های ما هم مشاهده کرد؛ ما بیشتر 
تمایل داریم به سمت وســوی عشــق های ایثاری 
برویم؛ عشــق وارزش هایی که در آن یک نفر ایثار 
می کند و دیگــری از آن بهره  می بــرد. این ارزش 
ایثاری و عشــق ایثاری که فرهنگ »ایثار مادری« 
در جامعه ما از همین نوع است، خیلی زود به وظیفه 
تبدیل می شود و در نتیجه عشق وایثار، دیگر به چشم 
نمی آید. درحالی که عشق عدالت خواهانه، از تلاش 
هر دو طرف برای رشد یکدیگر سخن می گوید و از 
تبدیل شدن این تلاش به وظیفه، جلوگیری می کند.
به طــور کلی می تــوان گفت مجموعــه ای از این 
عوامل اســت که قهرمان را در سپهر روانی جامعه 
معنا می کند و به آن شــکل می دهــد. در این بین 
ممکن اســت به صورت مقطعی به دلیل رخ دادن 
حوادثی مثل حادثه پلاسکو، گروهی از جامعه که 
ازخودگذشتگی کرده اند مورد تقدیر قرار بگیرند، 
اما می دانیم که این تجلیل و قدردانی مقطعی است؛ 
چراکه اگر این یک قهرمان  پروری باشد، باید شاهد 

الگوبرداری مردم جامعه از آن باشیم.  

یادداشت

رودر رو با فداکاران

روزهای نخست شیوع کرونا در کشور را یادتان 
هســت؟ همان روزهای ســختی که شهرها 
در قرنطینه، به شــهر مردگان می مانســت و 
هیچ کس تمایلــی به حضور در خانــه اقوام و 
دوستانش را نداشــت؛ چه برسد به اینکه خبر 
می رسید کرونا فلانی را زمینگیر کرده و کسی 
را برای مراقبت نــدارد. اغلب خانواده هایی که 
در پیک های کرونا به این بیماری دچار شدند، 
عمق تنهایی آن روزها را با پوست و گوشت و 
استخوان لمس کرده اند. جای خالی کسی که 
یک لیوان آب به دست بیماران مبتلا برساند را 
اغلب افرادی که در این دوران با کرونا دســت 
و پنجه نرم می کردند حس کــرده بودند. کم 
نبود تعداد بیمارانی کــه به دلیل نبود همین 
مراقبت ها و تنهایی، خود را به ویروس مرگبار 
کووید- 19 تسلیم کرده و توان مبارزه با آن را 

از دست داده بودند.
علاوه بر تیم هــای پرســتاری و کادر درمان، 
گروه های کوچک و بــزرگ داوطلبی در این 
روزهای پر وحشــت تصمیم عجیبی گرفتند؛ 
تصمیم به مراقبت از بیمــاران مبتلا به کرونا 
که احتمالا به تنهایی نمی توانستند از پس این 
ویروس و غلبه بر آن بر بیایند. جشــنواره ملی 
تندیس فداکاری، امسال قهرمانان جوان کشور 
را از میان این داوطلبان انتخاب کرد؛ قهرمانان 

دوران پاندمی.
مجازی شــدن کلاس های درس مدارس در 
شهرها و روستاهای محروم، دانش آموزان را در 
این مناطق با اضطراب بیشتری روبه رو کرده 
بود؛ نداشتن گوشی هوشــمند برای استفاده 
از کلاس های مجازی، بی ســواد بودن والدین 
و عدم توانایی اســتفاده از گوشــی هوشمند 
سد بزرگی برای این دانش آموزان به خصوص 
در مقاطع ابتدایی به وجــود آورده بود. »الهام 
ابراهیمی« دانشجوی اهل سنندج که سال ها 
از آغاز فعالیت هــای داوطلبانه اش می گذرد 
می گوید:»شــرایط اجتماعی و اقتصادی در 
برخی مناطق حاشیه ای کردستان بسیار وخیم 
است. والدین عمدتا سواد ندارند، برخی دچار 
سوءمصرف موادمخدر هستند یا زوجین از هم 
جدا شــده و کودکان حامی محکمی ندارند. 
خیلی از این افراد یا گوشی هوشــمند ندارند 
یا بلد نیســتند که چگونه بایــد از برنامه های 
آموزش مجازی استفاده کنند. به همین دلیل 
به جرأت می توان گفت که تمام دانش آموزان 

در این محله ها به کمک تحصیلی نیاز دارند.«
فعالیت او و دیگر اعضای کانون دانشــجویی 
برای کمک هــای تحصیلی بــه دانش آموزان 
مناطق محــروم در کرونا از اینجا آغاز شــد. 
دانش آموزان پایــه دوم ابتدایی را می دید که 
حتی نمی توانستند شماره صفحه ای که قرار 
اســت تدریس شــود را پیدا کنند. برگزاری 

کلاس های خصوصی بــرای این دانش آموزان 
نخســتین قدم بود. پیشــرفت تحصیلی این 
دانش آموزان تنها بعد از گذشت یک ماه از آغاز 
کلاس های خصوصی آنقدر مشهود و مشخص 
بود که بی برو برگرد او را به ادامه فعالیت های 
داوطلبانه در حوزه آموزش تشــویق می کرد. 
این دانشــجوی داوطلب برگزیــده تندیس 
فداکاری می گوید:»دانش آموزانی داشــتیم 
که میانگین نمره هایشان از 11بالاتر نمی رفت 
اما امتحانات نیم ترم اول را با نمره 17و 18به 

سرانجام رساندند.«
در 2سال گذشــته 900دانش آموز محروم از 
گوشــی و تبلت را به کمک دیگــر داوطلبان 
ســنندج، به چرخــه آمــوزش برگردانده و 
کلاس های درس خصوصی شــان را با حضور 
یک تا 5نفر از دانش آموزان هم سن در مساجد، 
حسینیه ها، سرای محله ها و یا خانه های هلال 

برگزار کرده است.
کمک به تحصیــل دانش آمــوزان در مناطق 
محــروم در دوره کرونا، او را بــا خانواده های 
آســیب دیده ای در حاشیه شــهر آشنا کرد و 
فعالیت های او در حوزه آسیب های اجتماعی 
را عمق تــازه ای بخشــید. الهــام ابراهیمی 
می گویــد: »متأســفانه در این مناطــق ما با 
بچه هایی روبه رو شــدیم که به خاطر شرایط 
خانوادگی مانند زندانی بودن پدر به خاطر قتل 
هیچ اعتمادبه نفســی برای حضور در اجتماع 
نداشتند. یا از تمســخر و تحقیر شدن توسط 
مردم می ترســیدند. با تلاش های بسیاری که 
صورت گرفت کمــک کردیم ایــن بچه ها به 

زندگی اجتماعی برگردند.«
تلاش برای بازگردانــدن دختران به تحصیل، 
از دیگــر کارهایــی اســت کــه در ایــن دو 
ســال دغدغه آن را داشــتیم:»در بسیاری از 
روســتاها خانواده ها مخالف تحصیل دختران 
بودنــد و ما باوجــود تهدیداتی که شــدیم با 
فرهنگســازی و جلب اعتماد مــردم محلی، 
توانســتیم راه تحصیل را بــرای دختران باز 
کنیم.« شــیوع کرونا در کشــور و به طبع در 
 جهان شکل دیگری به خود گرفته و این روزها 
کووید 19دیگر نامی ترسناک به نظر نمی رسد. 
مدارس دوباره حضوری شــده. هنوز آماری از 
بازماندگان از تحصیل که به دلیل غیرحضوری 
شدن از رفتن به مدرســه بازمانده اند منتشر 
نشده و کســی نمی داند هزاران دانش آموزی 

که از این چرخه جا مانــده بودند به تحصیل 
بازگشتند یا نه!

مبتلایان تنهای تنهای تنها
بی شک کرونا در دو سال گذشــته مهم ترین 
 چالــش اجتماعی تمــام کشــورهای جهان 
به شــمار می رفت؛ همه گیری ای ناشناخته با 
آمار ابتلا و فوت بالا که تمام ابعاد زندگی بشر 
را تحت تأثیر خود قــرار داده بود. خانواده های 
ســاکن در مناطق محروم یا افراد تنها در این 
میان بیشترین آسیب ها را از این پاندمی دیده 
بودند. سالمندان تنهایی که برای گذران زندگی 
به پرســتار نیاز داشــتند در این دوران تنهاتر 
شدند و با خانه نشین شدن پرستاران خانگی، 
کسی را برای نگهداری و رســیدگی در دوره 
بیماری نداشــتند. »مجتبی ســرافراز« یکی 
از برگزیدگان تندیس فداکاری 1401اســت 
که در روزهــای اوج همه گیــری در ایران، از 
سالمندان بیمار داوطلبانه پرستاری می کرد. 
او می گوید:»روزهای ابتدایی شــیوع بیماری 
کرونا بود و بیمارستان ها مملو از بیماران مبتلا. 
در این بین بیماران سالمندی حضور داشتند 
که به دلیل تکمیل بودن ظرفیت بیمارستان ها 
باید در خانه بستری می شدند و نیاز به پرستار 
داشــتند. درحالی که تنها بودند. کمتر پرستار 
سالمندی در این دوران حاضر می شد از بیمار 
کرونایی نگهداری کند. چه برسد به اینکه این 
فرد بیمار تنها هم باشــد و پرستار عملا هیچ 

کمک حالی نداشته باشد.«
همین موضــوع او و تعدادی از دانشــجویان 
داوطلــب چهارمحــال و بختیــاری را به فکر 
انداخت تــا به مراقبت از بیماران ســالمند در 
دوره بیماری بپردازند. در طــول دو هفته که 
فرد بیمــار باید در قرنطینه می مانــد و نیاز به 
رسیدگی دائمی داشت، به خانه آنها می رفتند 
و خطر ابتلا به بیمــاری را به جان می خریدند. 
حمایت های او و دوســتان داوطلبش تنها به 
پرستاری از ســالمندان مبتلا به کرونا خلاصه 
نمی شد و به حمایت های مالی و معیشتی هم 
می پرداختند. آموزش به سالمندان و افراد ناآگاه 
برای رعایت نکات بهداشتی و مراقبت از خود 
در برابر ویروس کرونا، از دیگر کارهایی بود که 

در این ایام مجتبی سرافراز به آن مشغول بود.
او درباره مراقبت از بیمــاران مبتلا به کرونا در 
دوره اوج پاندمی می گوید:»کار پرســتاری از 

بیماران ســخت بود و ما با دور کردن اعضای 
خانواده از کانون بیماری، مجبــور بودیم این 
سختی را به تنهایی به دوش بکشیم. برخی از 
اعضای خانواده این سالمندان به بیماری های 
خاص مبتــلا بودنــد و برخی دیگــر به دلیل 
مشــغله هایی که داشــتند امــکان نگهداری 
شبانه روزی از ســالمندان مبتلا را نداشتند.« 
مراقبت هایــی که در نهایت منجــر به ابتلای 
خود او به کرونا هم شــد اما مجتبی ســرافراز 
معتقد است تحمل این سختی ها به نتیجه ای 
که داشت می ارزید چراکه از رنج افراد مبتلا و 

خانواده هایشان کم می کرد.
شــیوع کرونا به خصوص در شهرســتان ها و 
روســتاهای محروم کشــور با کاهش درآمد 
مردم و بروز مشکلات معیشتی فراوانی همراه 
بود. به طوری که مردم برخی روستاها حتی از 
عهده تامین اقلام بهداشــتی اضطراری هم بر 
نمی آمدند. در همین دوران بــود که مجتبی 
ســرافراز به کمک دیگر دوســتان داوطلبش 
به این روستاهای شهرستان یاسوج سرکشی 
می کردند و بســته های غذایی و ارزاق و اقلام 
بهداشــتی بین خانواده هــای نیازمند توزیع 
می کردند. او معتقد اســت نشــاط اجتماعی 
در گرو ســلامت عمومی جامعه اســت. برای 
همین هــم اغلب فعالیت هــای داوطلبانه اش 
را از نوجوانــی تا کنون روی همیــن موضوع 
متمرکز کرده است. این برگزیده جایزه تندیس 
ملی فــداکاری می گوید:»تصمیم دارم عمده 
فعالیت هــای داوطلبانه خودم را بــا تمرکز بر 
فعالیت های اجتماعی و کاهش آســیب های 

اجتماعی دنبال کنم.«
او به تجربه ای اشاره می کند که از 4سال پیش 
با مطالعه روی محله هاي محروم و حاشیه ای 
شروع شد. حالا در یکی ازمحله هاي پر آسیب 
شــهر خود به دنبــال ایجاد اشــتغال پایدار و 
کارآفرینی اســت و می گوید:»طی مطالعات 
گســترده در محله فوق الذکر متوجه شــدیم 
گروهی از زنــان به دلیل فقــر و عدم حمایت 
اجتماعی برای تامین هزینه هــای زندگی به 
اعتیاد و فروش موادمخــدر روی آورده بودند. 
در جایی که مردمش مهارتی آموزش ندیده اند 
و البته شرایطی برای اشتغال آنها فراهم نشده 
باشــد مواجهه با چنین موضوعی بسیار شایع 
است. به هر حال در قالب یک کارگروه  با یکی از 
خیریه های حوزه اجتماعی و زنان موفق شدیم 

ضمن ایجاد بســتر کســب وکار خانگی برای 
این افراد، زمینه درآمدزایی شان  را نیز فراهم 
کنیم. خوشــبختانه امروز بعد از 4سال شاهد 
خودکفایی 15تن از این زنان هســتیم.« این 
دانشجوی برگزیده فعالیت در حوزه کارآفرینی 
و اشــتغال زنان در محله هاي پر آسیب را یکی 
از بهتریــن خاطره های خــود از فعالیت های 

داوطلبانه می داند.

کادر درمان خسته بود
خستگی کادر درمان در شهرهای قرمز کرونا، 
از پررنگ ترین تصاویری اســت که در 2 سال 
گذشــته در خاطره جمعی مردم ایران نقش 
بسته اســت. راه اندازی نقاهتگاه های موقت و 
به کار گیری نیروهــای داوطلب آموزش دیده، 
در این دوران توانســت بــار هرچند کوچکی 
از دوش کادر درمان بــردارد و ظرفیت مراکز 
درمانی را برای پذیرش بیماران مبتلا به کرونا 
بالاتر ببرد. »فرشاد توکلی« یکی از دانشجویان 
داوطلبی است که در این دوران، به دل مراکز 
درمانی و نقاهتگاه های موقت زده بود تا کمک 
حال پرســتاران و کادر درمان بیمارســتان ها 
باشد. در این نقاهتگاه ها، بیمارانی که روزهای 
آخر نقاهت را پشت ســر می گذاشتند مستقر 
می شدند. این افراد گرچه شرایط اضطراری را 
پشت سر گذاشته بودند اما همچنان به مراقبت 

پیوسته و رسیدگی نیاز داشتند.
توکلی که به دلیل همین فعالیت های گسترده 
در دوره کرونــا از دریافت کننــدگان تندیس 
فداکاری امســال بود، می گویــد:»در دوره ای 
که شیوع بیماری کرونا ترس واسترس عجیبی 
به جان مــردم انداختــه بود تکمیــل بودن 
ظرفیت های بیمارستانی این هراس را بیشتر 
می کرد. داوطلبان هلال احمری در آن زمان با 
فعالیت شبانه روزی و استقرار بیمارستان های 
صحرایی تلاش کردند تا کمی از این نگرانی ها 
بکاهنــد. « او از خودگذشــتگی را مهم ترین 
شاخصه اخلاقی هر داوطلبی می داند ؛ ویژگی ای 
که در فعالیت هــای داوطلبی دوره کرونا بیش 
از هر زمان دیگری خودش را نشــان داده بود.  
او می گوید:»13ســال پیــش بود کــه برای 
 نخستین بار با تعدادی نیروی داوطلب که لباس 
هلال احمر بر تن داشتند روبه رو شدم. تماشای 
از خود گذشتگی آنها خاطره درخشانی از کار 
داوطلبانه در ذهن من به جا گذاشت. بعد از آن 
خودم هم به عنوان فردی داوطلب کار خود را 

آغاز کردم.«
به مناطق روســتایی و حاشــیه ای شهر سر 
می زنــد و بــرای حمایت های معیشــتی و 
بهداشتی و درمانی از نیازمندان، راه نرفته ای 
باقی نمی گــذارد. اهدای خــون داوطلبانه و 
مســتمر، به خصوص در دوره کرونا که ذخیره 
بانک خون کشــور دچــار کمبود می شــد، 

فعالیت هــای  دیگــر  از 
داوطلبانــه ای اســت کــه 
او سراغشــان رفتــه اســت.

جشنواره ای برای معرفی قهرمانان اجتماعی
جشــنواره ملی تندیس فداکاری کار خود را در نخستین سالگرد 
زلزله بم آغاز کرد. تقدیر و تجلیل از دانشــجویانی که در حوزه های 
بشردوستانه فعالیت داوطلبانه کرده اند، هدفی است که این جشنواره 
طی 11دوره برگزاری، دنبال می کند. »جمال رحیمیان« دبیر اجرایی 
یازدهمین دوره جشنواره ملی تندیس فداکاری می گوید:»براساس 
آیین نامه این رویداد ملی فرهنگی، حضــور داوطلبانه در دفاع از 
کشور، انقلاب اسلامی و حریم اهل بیت)ع(، ارائه خدمات پیشگیرانه 
و امدادرسانی داوطلبانه در حوادث و رخدادهای طبیعی یا غیرمترقبه، 
انجام فعالیت های داوطلبانه در امور خیریه، تأمین ارگان های حیاتی 
بیماران نیازمند از طریق اهدای خون و عضو، مشــارکت داوطلبانه 

در سازندگی، آبادانی و محرومیت زدایی کشور، انجام فعالیت های 
داوطلبانه در حوزه های ســلامت و توانبخشی و انجام فعالیت های 
داوطلبانه در زمینه حفاظت از محیط زیســت از مصادیق هفت گانه 
فداکاری تعریف شده است.« قرار بود تا یازدهمین آیین این جشنواره 
در زمستان1400 برگزار شــود. اما شرایط خاصی که شیوع کرونا در 
کشــور آن را رقم زده بود، باعث به تعویق افتادن آن شد. جشنواره 
تندیس فداکاری در یازدهمیــن دوره برگزاری خود، تمرکز را روی 
فداکاری های قهرمانان اجتماعی ای گذاشــت که برای گذار از دوره 
پاندمی و کمک به بهبود مبتلایان قدمی برداشته بودند. همچنین در 
میان کاندیدهای این تندیس و تقدیرشدگان، جوانان دانشجویی به 
چشم می خوردند که در دوره ابتلای والدین، از کودکانشان مراقبت و 

به وضعیت تحصیلی آنها رسیدگی می کردند. 

نگاه

مرضیه موسویگزارش
روزنامه نگار

علاوه بر تیم های 
پرستاری و کادر درمان، 

گروه های کوچک و 
بزرگ داوطلبی در این 

روزهای پر وحشت 
تصمیم عجیبی گرفتند؛ 

تصمیم به مراقبت از 
بیماران مبتلا به کرونا 
که احتمالا به تنهایی 
نمی توانستند از پس 

این ویروس و غلبه بر آن 
بر بیایند

در 2سال گذشته 
900دانش آموز محروم 

از گوشی و تبلت را به 
کمک دیگر داوطلبان  

سنندج به چرخه 
آموزش برگردانده 
و کلاس های درس 
خصوصی شان را با 

حضور يك تا 5نفر از 
دانش آموزان هم سن 

در مساجد، حسینیه ها، 
سرای محله ها و یا 

خانه های هلال برگزار 
کرده است

در طول 2هفته که فرد 
بیمار باید در قرنطینه 

می ماند و نیاز به 
رسیدگی دائمی داشت، 

به خانه آنها می رفتند 
و خطر ابتلا به بیماری 
را به جان می خریدند. 

حمایت های او و 
دوستان داوطلبش 
تنها به پرستاری از 
سالمندان مبتلا به 

کرونا خلاصه نمی شد 
و به حمایت های 

مالی و معیشتی هم 
می پرداختند

حال در قالب یک 
کارگروه با یکی از 
خیریه های حوزه 

اجتماعی و زنان موفق 
شدیم تا ضمن ایجاد 

بستر کسب وکار 
خانگی برای این افراد، 
زمینه درآمدزایی   شان 

را نیز فراهم کنیم. 
خوشبختانه امروز 

بعد از 4سال شاهد 
خودکفایی 15تن از این 

زنان هستیم

در دوره ای که شیوع 
بیماری کرونا ترس 

 و استرس عجیبی به 
جان مردم انداخته 

بود، تکمیل بودن 
ظرفیت های بیمارستانی 

این هراس را بیشتر 
می کرد. داوطلبان 

هلال احمری در آن زمان 
با فعالیت شبانه روزی و 

استقرار بیمارستان های 
صحرایی تلاش کردند 

تا کمی از این نگرانی ها 
بکاهند

یکی از برگزیدگان 
به مناطق روستایی 

و حاشیه ای شهر 
سر می زند و برای 

حمایت های معیشتی 
و بهداشتی و درمانی از 
نیازمندان، راه نرفته ای 

باقی نمی گذارد. 
اهدای خون داوطلبانه 
و مستمر، به خصوص 

در دوره کرونا که ذخیره 
بانک خون کشور 

دچار کمبود می شد، 
از دیگر فعالیت های 

داوطلبانه ای است که 
 او سراغشان 

رفته است

3برگزیده تندیس ملی فداکاری، از کار داوطلبانه در روزهای اوج همه گیری کرونا می گویند

 قانونی برای
کاهش جمعیت زندان ها

»داستان موفقیت«  
استارت آپ های ایرانی

 راه حل تازه برای
 گره گشایی از خط پرند

با تصویب لایحه قضازدایی در مجلس از ورود سالانه 
2میلیون پرونده کیفری به محاکم جلوگیری می شود 

 ورود استارت آپ ها به بورس   یک نقطه عطف 
در اکوسیستم فناوری کشور است 

شهرداری تهران مسافرگیری آزمایشی از حمل ونقل 
ریلی تهران-پرند در دهه فجر را در دستور کار قرار داد

موسی مرزبان
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قضازدایی به عنــوان یکی از رویکردهای سیاســت 
جنایي- تقنینی عبارت ازمحدود کردن یا کنار گذاشتن 
صلاحیت محاکــم قضایی در رســیدگی به دعاوی 
کیفری یا حقوقی با استفاده از راهکارها و سازوکارهای 
غیرقضایی اســت. این سیاست در اســناد و قوانین 
مختلفی ازجمله سیاســت های کلی قضایی ابلاغی 
ازســوی مقام معظم رهبــری و نیز قوانیــن برنامه 
پنج ساله چهارم، پنجم و ششم توسعه به عنوان یکی از 
سیاست های کلان قوه قضاییه اعلام شده است. با وجود 
تأکیدات رهبری و نیز الزام برنامه های توسعه کشور 
درمورد لزوم اجرایی شــدن این قانون به نظر می رسد 
توجه لازم برای عمل بــه موضوع قضازدایی از قوانین 
کشــور صورت نگرفته اســت. در گزارش پیش رو به 
چرایی تعیین تکلیف نشدن یکی از مهم ترین فرازهای 

سیاست های کلی قوه قضاییه پرداخته ایم.

لایحه ای معطل مانده اما حیاتی 
لایحه قضازدایی و حذف برخــی عناوین مجرمانه از 
قوانین در برنامه چهارم توســعه کشــور مورد تأکید 
قرارگرفته بود. با این حال، زمزمه های اولیه برای تدوین 
لایحه قضازدایی منطبق با سیاســت های توسعه ای 
کشور درسال 87 به گوش رســید. گرچه بعد از این 
ســال ها تا ســال95 عملا اقدام چندانی برای ارسال 
لایحه به مجلس انجام نشــد. این لایحه ابتدا در دوره 
هشتم مجلس شورای اسلامی مطرح شد که به دلیل 
ایرادهای قابل توجه به این دوره مجلس نرســید. این 
لایحه دوباره در دوره مجلس نهم بدون هیچ تغییری 
در دســتور کار قرار گرفت که باز به دلیــل ابهام ها و 
ایرادهای گوناگون کمیســیون قضایی مجلس آن را 
رد کرد. با تدوین برنامه ششــم توسعه کشور، تکلیف 
قانونی مشــخص و مهمی برای عمل به قضازدایی از 
قوانین کیفری در دســتور کار قرار گرفت. براساس 
بند»چ« ماده  113  این قانون، قوه قضاییه مکلف شد 
با بازنگری در قوانین جزایی و با هدف کاهش عناوین 
مجرمانه تا حداکثر پایان ســال دوم برنامه ششــم 
اقدامات قانونی لازم را برای کاهش عناوین مجرمانه 

و استفاده از ضمانت های انتظامی، انضباطی، مدنی، 
اداری و ترمیمی متناسب با مجازات تدوین کند. گرچه 
از ســال86 موضوع تدوین ســازوکارهای لازم برای 
قضازدایی در دستور کار قرار گرفت و در قالب لایحه ای 
ازسوی قوه قضاییه به دولت و ازسوی دولت به مجلس 
ارسال شــد اما، هنوز این لایحه درقوه مقننه تعیین 

تکلیف نشده است.

لایحه ای برای کمک به قوه قضاییه 
کندی رســیدگی به لایحه قضازدایی در قوه مقننه 
منجر به چالش افزایش تعداد پرونده های کیفری در 
محاکم شده است؛ چالشی که سبب شده  رئیس قوه 
قضاییه در جمع مسئولان استان قم از کمبود بودجه 
این قوه برای رسیدگی به این حجم از شکایت ها سخن 
بگوید. گلایــه محســنی اژه ای از آن جهت اهمیت 
دارد که این قوه ســالانه باید به بیــش از 17میلیون 
پرونده قضایی رســیدگی کند. مســئله ای که علاوه 
بر اطاله روند دادرســی نیازمند صرف اعتباری کلان 
است. حجت الاســلام و المســلمین نورالله قدرتی، 
معاون پارلمانی و حقوقی قوه قضاییه درباره سرانجام 
لایحه قضازدایی که در مجلس درحال بررسی است، 
می گوید: رئیس قوه قضاییه این اجازه را داده اســت 
تا با کار مشــترک میان قوه قضاییه و مجلس لایحه 
قضازدایی به شــکل جامع مورد بررسی قرار گیرد تا 
قانونی کامل در این حوزه به تصویب مجلس برســد. 
او معتقد اســت با این روش می توان هــم از ورودی 
پرونده ها به دستگاه قضایی ممانعت کرد هم هزینه های 
دادرسی را کاهش داد: در ماه های پایانی سال گذشته 
کار مشترکی را با معاونت راهبردی و مجلس شورای 
اسلامی داشته ایم. در این زمینه مواد بسیار کارآمد و 
اجرایی در راستای کاهش ورودی پرونده به دستگاه 
قضایی مدنظــر قرار گرفته اســت. پیش بینی ما این 
است که با تصویب این قانون از ورود 2میلیون پرونده 
به دستگاه قضایی و اطاله دادرسی ها تا حدود زیادی 

جلوگیری شود.

عزم مجلس برای پایان دادن به انتظاری 17ساله
بســیاری از قوانین فعلی کیفری یا منسوخ شــده یا 
بسیاری از آنان غیرقابل اجرا هستند و باید متناسب 

با زمان تغییر کنند. با این حال، در سال های گذشته 
قانونی در زمینه تنقیح قوانین تصویب شده  و مسئولیت 
کار از قــوه قضاییه به مجلس واگذار شــده اســت؛ 
ماموریتی که مجلس یازدهم در تلاش است تا قبل از 
به پایان رسیدن فعالیت خود آن را به سرانجام برساند. 
نایب رئیس کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس بر این 
موضوع تأکید دارد و می گوید: به ســرانجام رسیدن 
لایحه کاهــش عناوین مجرمانه در این کمیســیون 
مستلزم تعامل مناســب قوه قضاییه و مجلس است؛ 
چراکه باید مجازات های درجه 7 و 8 تخلف محسوب 
شده اما نباید برای هر تخلفی حبس پیش بینی شود. 
حســن نوروزی در این باره بیشــتر توضیح می دهد: 
دولت قبل لایحه کاهش عناوین مجرمانه را به مجلس 
ارائه کرد و هم اکنون این لایحه در دستور کار کمیته 
تخصصی کمیســیون قضایی و حقوقی مجلس قرار 
دارد و در تلاشیم تا عناوین مجرمانه کاهش بیشتری 
پیدا کند. او با بیان اینکه میزان بالای عناوین مجرمانه 
یکی از عوامل اصلی تراکم پرونده های قضایی است، 
افزود: می طلبد معــاون حقوقی قــوه قضاییه در به 
سرانجام رســیدن این لایحه به مجلس کمک کند تا 

بتوان با همکاری دو قوه هــزاران عنوان مجرمانه را از 
کتاب قوانین کیفری حذف کرد. نماینده مردم رباط 
کریم و بهارستان درمجلس یازدهم بر ضرورت توجه 
جدی به قضازدایی، حبس زدایــی و کاهش عناوین 
مجرمانه تأکید می کند و می گوید: مجلس و قوه قضاییه 
باید روی این موضوع تمرکز داشته باشند تا برای هر 
موضوع و تخلفی حبس پیش بینی نشــود. اظهارات 
این عضو هیأت رئیسه کمیســیون حقوقی و قضایی 
مجلس در حالی بیان می شــود که براساس آمارهای 

رسمی ارائه شده از سوی دستگاه قضایی، اکنون بیش 
از 12هزار قانون در کشور وجود دارد که بخشی از آنها 
نیازمند بازنگری، اصلاح و حتی حذف هستند. به گفته 
یک عضو کمیسیون امور داخلی و شوراهای مجلس، 
گرچه نظام قضایی ایران تعداد قوانین کمتری به نسبت 
برخی کشورها دارد اما جرم انگاری در همه این موارد 
می تواند اداره امور را در کشــور با مشکل روبه رو کند. 
ابوالفضل ابوترابی چنیــن دیدگاهی دارد و می گوید: 
برخی کشورها عناوین مجرمانه بیشتری نسبت به ما 
دارند. ما در عناوین کیفری در مقایسه با برخی کشورها 
وضعیت نگران کننده تری نداریم اما شــاهد هستیم 
که برای هرمســئله ای حتی کندن بوته در بیابان نیز 
جرم انگاری و مجازات حبس درنظر گفته شده است. 
او معتقد است برای برخی از جرایم که مشمول جرایم 
درجه 7 و 8 می شوند ضرورتی به جرم انگاری و حبس 
افراد نیست: برخی جرایم در این رده را باید از جرم به 
تخلف تبدیل کرد. اگر لایحه قضازدایی تدوین شود و 
به تصویب نهایی برسد، از تعداد زندانیان در زندان های 
کشور کاســته خواهد شــد و به تبع آن آسیب های 

اجتماعی نیز کاهش پیدا می کند.

کدام جرایم مشمول لایحه قضازدایی هستند؟
در این لایحه به حذف برخــی از عناوین مجرمانه در 
حوزه های مختلف که در قانون درباره آنها جرم انگاری 
صورت گرفته، اشاره شــده است. محیط زیست، امور 
پزشکی، بهداشــتی، درمانی و دامپزشکی، کار و امور 
اجتماعــی، حمل ونقــل، نظام مهندســی، معدن و 
ساختمان، ثبت اسناد، املاک و ثبت احوال، 6 حوزه ای 
است که در این لایحه در قالب 77 ماده به آنها اشاره و 
درمورد هر یک از آنها به صورت تفصیلی اظهارنظر و 
تعیین تکلیف شده است. برای نمونه درمورد جرایم 
مربوط به آلودگی هوا که در حوزه محیط زیست قرار 
گرفته اســت، متخلفان به پرداخــت جریمه موظف 
شــده  اند. در ماده3 این لایحه آمده اســت: صاحبان 
و مســئولان کارخانه ها، کارگاه ها، نیروگاه ها و سایر 
مجموعه هایی که برخلاف قانــون نحوه جلوگیری از 
آلودگی هوا مصوب سال137۴ عمل کنند، به جریمه 
نقدی و الزام بــه رعایت اســتانداردها و ضوابط فنی 

محکوم می شوند. 

قانونیبرایکاهشجمعیتزندانها
با تصویب لایحه قضازدایی در مجلس از ورود سالانه 2میلیون پرونده کیفری به محاکم جلوگیری می شود 

ایران برای جلوگیری از تهدیدات آمریکا و رژیم اسرائیل در منطقه غرب آسیا ناگزیر بر توسعه صنعت نظامی بومی است

دکترین»کاربستاستراتژیتهاجمیبااثراتبالا«

 اندیشمندان جغرافیای سیاسی تعاریف متعددی از واژه استراتژی  
ارائه کرده اند، که وجه مشــترک همه آنها طرح هایی است که به 
موجب آن افراد یا ســازمان ها در ســطوح مختلف به اهداف خود 
دست پیدا می کنند. استراتژی در دستیابی به منابع خاص تمرکز 
دارد و برای رســیدن به موفقیت مســتلزم تخصیص منابع است. 
مطالعه عوامل استراتژیک محیط جغرافیایی منطقه  ای و جهانی 
روی تصمیم گیری های سیاسی حکومت و اثرگذاری های متقابل 

کشورها در ابعاد منطقه ای و جهانی و سیاست های قدرتی است. 
 در همین حال جمهوری اسلامی ایران براساس تحلیل تهدیدات 
و فرصت های پیش رو درصدد تامیــن اهداف امنیت ملی خود در 
منطقه غرب آسیا در یک برآورد کلی ارکان چهارگانه ای را مدنظر 
قرار داده است که استراتژی »تهاجمی با اثرات گسترده« مرکز ثقل 
آن محسوب می شود. شالوده های اساسی این رویکرد در تقابل با 
سیاست های اعلامی و اعمالی حریف و نیز پاسخی قاطع در واکنش 
به عملیات روانی دشمن به ویژه رژیم تبهکار صهیونیستی قلمداد 
می  شــود. تأکید بر قانونمندی در روابــط بین المللی و منطقه ای 
با لحاظ حفــظ عزت و مصلحــت و تجهیز نظام دفاعی کشــور و 

برآوردهای مستمر اطلاعاتی از جهت گیری های حریف به منظور 
تداوم ثبات و انســجام داخلی و حفاظت از گســتره سرزمینی و 
حاکمیت است. شق سوم این تحلیل حاکی از مبهم سازی  توانایی 
خود برای ممانعت از تهاجم و عدم ایجاد انگیزه در تقابل عملیاتی 
است. ســرانجام اینکه تلاش برای تقویت جبهه مقاومت و تعمیق 
نفوذ در جهت همگرایی و هم افزایی با مردمان مســلمان منطقه و 

نهادینه کردن سیاست پیش رونده و پیش برنده است.
 بررسی ها نشان می دهد جمهوری اسلامی ایران برای جلوگیری 
از تهدیدات آمریکا و رژیم اســرائیل در منطقه غرب آسیا ناگزیر 
بر توســعه صنعت نظامی بومی و ترمیم نقصان هــا در احتمال به 
کار گیری قابلیت های متعــارف نظامی و تولیــد تکنولوژي های 
استراتژیک و نیز همگرایی با کشورهای همسو در این حوزه است. 
این انگاره البته ریشه در اذهان تاریخی بلندمدت ایرانیان نیز دارد. 
ایــران دارای قدمت تاریخی اســت که ناکارآمدی سلســله های 
پادشاهی به ویژه رژیم منحوس پهلوی مسبب عدم دستیابی به این 
جایگاه در گذشته شده است. اندیشمندان علوم سیاسی، تاسیس 
محور مقاومت و نگاه اســتراتژیک به کشــورهای مسلمان و رشد 
تقاضا های سیاسی برای الگوبرداری از انقلاب اسلامی ایران و نیز 
شکاف و جدایی مردم منطقه با حکام وابسته به غرب و افزایش نقش 
ایران در منطقه و در تقابل با سیاست هژمونی آمریکا را در راستای 

کاربست »استراتژی تهاجمی با اثرات بالا« تحلیل می کنند.
الگوی »جهان اســلام« که در اندیشــه مقام معظم رهبری امام 
خامنه ای»مدظله العالی« و در مراحل تکوین تمدن اسلامی به آن 
اشاره شده است زایشگاه چنین استراتژی ها و مقوم آنهاست. از این 
منظر تکوین جامعه بین الملل اسلامی بر شالوده ارزش ها و منافع 
مشترک اسلامی و آگاهی از سرنوشت مشترک بنیان نهاده شده 
و بستر های لازم برای عینیت بخشــی به ایجاد یک جامعه جهانی 

اسلامی  با حاکمیت دینی در آن نهفته است. 

بــهســرانجامرســیدنلایحــهکاهــش
عناوینمجرمانهمســتلزمتعاملقوه
قضاییهومجلساست؛نبایدبرایهر

تخلفیحبسپیشبینیشود

حمیدرضابوجاریانگزارش
روزنامه نگار

10ماه خدمت بی وقفه دولت سیزدهم 
دیروز 28خردادماه، 365روز از برگزاری سیزدهمین دوره 
انتخابات ریاست جمهوری می گذرد؛ سال گذشته در این 
روز بود که ملت ایران با حضور حدود 30میلیونی خود در 
انتخابات، سیدابراهیم رئیسی را برای سکانداری قوه مجریه 
کشور و به عنوان هشــتمین رئیس جمهور ایران انتخاب 
کردند. در ادامه نگاهی به برخی اقدامات و دستاوردهای 

دولت سیزدهم در 10ماه فعالیت آن می پردازیم.

اداره کشور با نظر کارشناسی 
رئیسی قبل از انتخابات اعلام کرده بود که در دولت وی جناحی 
عمل کردن، حزب گرایی سیاسی و بگومگوهای سیاسی جایی 
ندارد و با عزم ملی سراغ حل مشکلات و گره گشایی از مسائل مردم 
می رود. به باور ناظران سیاسی کشور در دولت قبل دچار نوعی 
شکاف سیاسی شده بود و نقدناپذیری و عدم استقبال از نقدهای 
سازنده توسط دولت سابق از علل این پدیده شناخته می شود.با 
روی کار آمدن رئیسی از افرادی که شاید نسبت سیاسی ای هم 
با او نداشتند اســتفاده کرد و برنامه گرفت؛ حدود 10روز بعد از 
انتخابات و قبل از استقرار دولت ســیزدهم، رئیسی در اقدامی 
با نامزدهای انتخاباتی جلسه 2 ساعته ای برگزار کرد و اعضا نیز 
راه حل ها و راهکارهای خود برای حل مشکلات را با رئیس جمهور 

منتخب در میان گذاشته و اعلام همکاری کردند.
رئیس جمهور از نامزدهای انتخاباتی خواسته بود که با دولت برای 
پیشبر د اهداف انقلاب و حل مشکلات همکاری داشته باشند و 
محسن رضایی را به عنوان معاون اقتصادی خود منصوب کرد و 
قاضی زاده هاشمی نیز به بنیاد شهید و امور ایثارگران رفت.از دیگر 
نکات قابل توجه و اقدامات رئیسی این بود که مخاطب خود را فراتر 
از دایره رأی دهندگان قرار داد و حتی به کسانی که به هردلیلی 
رأی هم ندادند پرداخته و گفت بنده به عنوان رئیس جمهور خود 
را خادم همه جمهور و ملت ایران می دانم، چه کسانی که به من 
و یا دیگر نامزدها رأی داده و یا کسانی که به هر علتی رأی ندادند.

کارنامه موفق دولت در مهار کرونا
از نخستین شعارهای رئیس جمهور در مناظرات انتخاباتی مسئله 
مقابله با کرونا و واکسیناسیون عمومی بود؛ براساس آمار)در اواخر 
کار دولت ســابق( روزانه حدود 700خانواده داغدار می شدند و 
واکسنی برای تزریق به دست عموم مردم نرسیده بود اما با روی کار 
آمدن دولت جدید، از ماه های نخســتین دولت سیزدهم سیل 
واکسیناسیون شکل گرفت و تا به امروز بیش از 150میلیون دوز 
واکسن وارد و همچنین تولید شده است. این درحالی است که 
در روزهای گذشته آمار کرونا به صفر رسید و هم اکنون نیز تعداد 

جان باختگان کمتر از انگشتان 2دست می شود.

تعامل با رسانه ها و گفت وگو با مردم
رئیســی پیش از انتخابات با مدیران روزنامه ها و خبرگزاری های 
اصلاح طلب دیدار و گفت وگو کــرد و این کار بعــد از انتخابات 
هم ادامه داشــت؛ و دیدار رمضانی رئیس جمهور با رســانه ها در 
فروردین ماه امسال برگزار شد و مدیران رسانه ها که از طیف های 
مختلف دعوت شده بودند بی پرده مباحث خود را با رئیس دولت 
در میان گذاشتند. از دیگر ابعاد توجه دولت به رسانه ها می توان به 
گفت وگوهای تلویزیونی رئیسی اشاره کرد)البته جدای از سفرهای 
استانی و حضور بی واسطه بین اقشار و طیف های مختلف مردم که 
مستمرا انجام می گیرد(. رئیسی تاکنون حدوداً هر 50روز یک بار در 
تلویزیون حاضر شده و مستقیما با مردم سخن گفته است. آخرین 
گفت وگوی تلویزیونی وی 21اردیبهشت ماه و در جریان اجرای 
مردمی سازی یارانه ها بود که شخصا در این باره با مردم سخن گفت 

و مسئله را با جامعه در میان گذاشت.

سفرهای استانی و  جمعه های دولت هم برای مردم
به گفته ناظران سیاســی و کارشناســان، از نقــاط قوت دولت 
سیزدهم انجام سفرهای استانی و سرکشی به اقصی نقاط کشور 
است که از اولین روزهای آغاز به کار دولت انجام گرفته و ادامه دارد. 
البته این موضوع مورد هجمه برخی قرار گرفته و اینگونه مطرح 
می شود که گویا این حجم از سفرهای استانی و سرکشی به مردم، 
کارشناسی نیست و جلوه رســانه ای دارد.مسئولان دولتی نیز 
فرایند این سفرها را منتشر کرده اند که پیش از انجام، با مسئولان 
محلی، نمایندگان مجلس و نخبگان هر منطقه جلسه  برگزار شده 
و کار کارشناسی انجام می گیرد و مسئله شناسی و اولویت شناسی 
می شــود. پیگیری مصوبات نیز قبل از پایان سفر آغار شده و تا 
به سرانجام رســیدن مصوبه، دنبال خواهد شد. مدیران دولتی 
نیز گفته اند که همت خود را برای به نتیجه رســاندن طرح های 
نیمه تمام گذاشته و کلنگ زنی نمی کنند.کارشناسان معتقدند 
حضور و گفت وگوی بی واسطه بین مردم و آن هم در نقاط مختلف 
کشور از شهری و روستایی و مناطق محروم موج جدیدی از اقبال 

عمومی و ترمیم سرمایه اجتماعی مردم را دربرداشته است.

حضور در میدان و سرعت عمل در اجرای برنامه ها
در این بخــش از گزارش به برخــی اقدامات و حضــور میدانی 
رئیس جمهور می پردازیم؛ آقای رئیسی پس از زلزله در اندیکای 
خوزستان صبح جمعه 7آبان 1۴00بدون اطلاع قبلی و سرزده 
خود را به منطقه رساند و ضمن بازدید از محل و گفت وگو با مردم 
دستورهایی برای رسیدگی فوری به زلزله زدگان صادر کرد. رئیسی 
همچنین در روزهای آغازین اجرای طرح مردمی سازی اقتصاد، 
صبح جمعه 23اردیبهشت ماه سال جاری به میدان بهمن تهران 
رفت و با مردم به گفت وگو پرداخت و همچنین بعد از بازدید از یکی 
از شعب فروشگاه های زنجیره ای، شخصا در جلسه ستاد تنظیم 
بازار حاضر شــد.ضمنا پس از فاجعه ریزش ساختمان متروپل 
در آبادان و جان باختن حدود ۴0نفر از هموطنان مان، مسئولان 
دولتی از ســاعات ابتدایی وارد میدان شده و مدیریت عملیات را 
به دست گرفتند. احمد وحیدی، وزیر کشور 6روز در محل حادثه 
حضور یافت و بحران را مدیریت می کرد که مورد تمجید و تحسین 
رهبر معظم انقلاب هم قرار گرفت. به علاوه رئیس جمهور که از 
نخستین ساعات وقوع حادثه دستوراتی را صادر کرده بود، صبح 
جمعه 13خرداد به محل حادثه متروپل رفت و ضمن بازدید، با 
خانواده های جان باختگان دیدار و گفت وگو کرد. رئیس جمهور 
همچنین در جلسه شورای اداری استان، مجددا دستور پیگیری 
مســئله را تا پایان صادر کرد.همچنین در روز جمعه 27خرداد 
سال جاری و در سالروز تشکیل جهاد سازندگی جمعی از فعالان 
و مدیران گروه های جهــادی با حضور در حســینیه جماران با 
سیدابراهیم رئیسی دیدار کردند و رئیس جمهور حمایت دولت از 

اقدامات و گروه های جهادی را اعلام کرد./ تسنیم

غلامرضامصباحیمقدم
عضومجمعتشخیصمصلحتنظام

دولتقبــلمعتقدبــوداگرمذاکــراتبه
نتیجهبرســد،بهمــاواکســنمیدهندو
مشکلآبخوردننیزحلمیشود!این
اشتباهبزرگیبودکهمسئولانداشتند.
ازایــنرواکنــونبایــدتلاششــودكهچه
مذاکــراتبــهنتیجــهبرســدچــهنرســد،
مشکلاتبهمذاکراتگرهنخورد./فارس

محمدتقینقدعلی
نمایندهمجلس

نگاهدولتکنونی،اعتمادبهجوانانو
نخبگانکشوراستکهموجبرشدو
توسعهکشورخواهدشد.ایندرحالی
استکهدولتقبلروندتوسعهعلمرا
متوقفکردهبودوپروژههایعمرانی،
ســازندگیوعلمیکشــورهممتوقف

شدهبود./ایرنا

روحاللهعباسپور
نمایندهمجلس

هرجاکهدولت،ملتونظامبهصورت
یکپارچهودرراستایفرمایشاتحضرت
امامورهبریمقابلاســتکبارمقاومت
کردنــدتوانســتیمپیروزیهــایبزرگــی
بهدســتآوریــم.درجریــانانقــلاب
اســلامی،جنگتحمیلــیونهــمدیدر
مقابــلآمریــکاایســتادیمکــهمنجربه
پیروزیهایارزشمندیبرایملتایران

شدودشمنعقبنشینیکرد./آنا

خیانتکاران به وطن 
هویت ملی ندارند

احمد نادری، اســتاد دانشــگاه تهــران گفت: 
همانطور که مقــام معظم رهبــری فرمودند، 
مشاوران خائن نه تنها به کشــور خود، بلکه به 

آمریکایی ها هم خیانت می کنند.
وی افزود:  این افراد با مشــورت های غلط خود 
موجب شکست  یک ملت می شــوند. نادری با 
انتقاد از عملکرد برخی فارسی زبانان که خیانت 
به کشورشــان را در پیش گرفته اند خاطرنشان 
کرد:  برخی از فارسی زبانان خائن سال هاست که 
به دشمنان نظام جمهوری اسلامی ایران مشاوره 
می دهند امــا تاکنون فقط با شکســت مواجه 
شده اند. کســانی که به ایران خیانت می کنند، 
هویت ملی و ایرانی ندارند چراکه شاخص های 
هویت ملی، ایرانی بودن و ملیت اســت که این 

افراد فاقد چنین ویژگی هایی هستند. 
وی افزود: این افراد بیش از ۴0سال است که به 
بیگانگان مشــورت می دهند و اگر مشورت های 
آنان به آمریکا و دشــمنان درســت بود، باید تا 
الان جمهوری اســلامی ایران ســاقط می شد؛ 
حال آنکه جمهوری اســلامی ایــران روزبه روز 
در عناصر قدرت نرم و ســخت تقویت می شود. 
نادری اضافه کرد: دشمنان بدانند که محاسبه 
و تحلیل درستی از وضعیت ایران ندارند. سنت 
الهی هم اقتضا می کند کسانی که به کشورشان 
خیانت کنند، به اهدافشــان نرسند و شکست 

بخورند./ مهر

نقل قول خبر

انتخابات

 خبر

گزارش2

رنا
ی ای

زار
رگ

 خب
س:

عک

باقر عبدالرضایییادداشت
کارشناس سیاسی

حل مشکلات با انتخاب رئیسی
ناصر ایمانی، کارشناس و تحلیلگر سیاسی اصولگرا با اشاره به سالگرد 
انتخابات ریاســت جمهوری1۴00 و انتخاب سیدابراهیم رئیسی 
به عنوان رئیس دولت سیزدهم گفت: مردم با توجه به 8سال دولت 
قبل و به ویژه ۴سال آخر آن، تشخیص دادند که آقای رئیسی فردی 
با صداقت کامل است. عملکرد ایشان هم که عملکردی آزادمنشانه 
در قوه قضاییه بوده و عملکرد قابل قبولی داشــته اند، اهل فساد و 
باندبازی و حزب گرایی هم نبوده انــد. روی نظرات خود مصمم و 
پایبند هســتند، از این رو و به همین دلایل ایشان انتخاب شدند. 
ایمانی درباره دلایل دیگر انتخاب رئیسی گفت: در مجموع در آن 
مقطع، در مقایسه با دیگر کاندیداها مردم آقای رئیسی را موفق تر 
دیدند و ضمن اینکه تصور کردند که ارتباط ایشان با مجموعه نظام  
محکم تر نسبت به بقیه کاندیداهاست و حل مشکلات مردم برای 
ایشان راحت تر خواهد بود، به همین دلایل مردم به ایشان رأی دادند. 
به گفته این تحلیلگر سیاسی اصولگرا »در این دولت از این رو که مردم 
احساس می کنند دولت درد آنها را می فهمد و از جنس آنهاست و در 
گفته هایش صداقت دارد و فضای جامعه را برخلاف دولت قبلی، از 
لحاظ احساسی و کلامی تند و خشونت آمیز نمی کند و آرامش ایجاد 
کرده، می توان گفت دولت آقای رئیسی در کسب اعتماد عمومی 
موفق عمل کرده است. اما از این جنبه  که مردم بخواهند آثار عینی 
و عملی در عرصه اقتصاد در زندگی خود ببینند، این دولت در جلب 
اعتماد عمومی موفق نبوده است.« او درباره بازگشت اعتماد عمومی 
و ترمیم سرمایه اجتماعی گفت: مردم باید در صحنه عمل ببینند 
که چقدر تغییرات در کشور حاصل شده است. شاید رشد نقدینگی، 
رشد سرمایه گذاری یا کاهش نرخ سرمایه گذاری را در کوتاه مدت 
نبینند، اما تورم و افزایش قیمت هــا و حفظ ارزش پول ملی، اینها 
چیزهایی است که مردم در کوتاه مدت می بینند و در مورد آن فرد و 
آن دولت قضاوت می کنند که باید دید با توجه به آمارهایی که وجود 
دارد و مردم در صحن میدانی می بینند، چقدر آقای رئیسی موفق به 

جلب اعتماد مردم شده اند.
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هفته گذشته، برای نخستین بار یک استارت آپ 
ایرانی توانســت به بورس راه پیدا کند. این اتفاق 
در حالی پس از 10سال از شکل گیری اکوسیستم 
نوآوری و استارت آپی در کشــور رخ داد که روش 
تامین مالی آن مشــابه روش های مرســوم نبود. 
درواقع، هم ســرمایه گذاران قبلی ســهام خود را 
حفظ کرده اند و هم ســرمایه جدید وارد آن شده 
اســت. این اســتارت آپ برای طی این مســیر با 
دشواری های بسیاری روبه رو بوده تا توانسته وارد 
بورس شود. به همین خاطر، معاون سرمایه گذاری 
صندوق نوآوری و شــکوفایی ریاست جمهوری، 
برای یک استارت آپ، صرفا ایده را مهم نمی داند 
و بر چشــم انداز مفهوم »خروج« در اکوسیستم 
استارت آپی کشور تأکید می کند. به عبارت دیگر، 
اگرچه اســتارت آپ ها با چالش هایی چون دانش 
فنی، برند، دارایی های نامشــهود، افزایش اندازه و 
تعداد کاربر روبه رو هســتند، اما برای کامل شدن 
چرخه تامین مالی باید از پس چالش های جدید 
مالی ازجمله اســتانداردهای حســابداری، نحوه 
ثبت حساب ها و همچنین ارزشــگذاری برآیند. 
علی ناظمی تأکید می کند که »بــرای این اتفاق 
آدم های زیادی تلاش کردند تا به نتیجه برســد. 
تیم این استارت آپ معنی کارآفرینی را اثبات کرد. 
آنها وقتی کار را برای فرایندهای عرضه اولیه آغاز 
کردند با مشکلات بســیاری چون موانع قانونی، 

قانونگذاری، تفکرها و موارد دیگر روبه رو بودند.«

رسمیت یافتن استارت آپ ها از سوی بازار
علــی ناظمی، معــاون ســرمایه گذاری صندوق 
نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری در گفت وگو 
با همشهری ورود نخســتین استارت آپ  ایرانی به 
بورس را یکی از مهم تریــن اتفاقات و نقطه عطفی 
در اکوسیستم استارت آپی کشور می داند و معتقد 

اســت که این اتفاق چشــم انداز اکوسیســتم 
استارت آپی کشــور را به دلایل مختلف تغییر 

داده است.
ناظمی تأکید می کند که ایــن اتفاق، فضای 

گفت وگــو و چالش های جدیــد از بعــد مالی، 
استانداردهای حسابداری و همچنین ارزشگذاری 
را، هم وارد اکوسیســتم بازار ســرمایه و هم وارد 

فضای نوآوری و استارت آپی کشور کرد.
او در توضیح این موضوع می گوید: »از یک طرف 
استارت آپ ها با مســائلی چون دانش فنی، برند، 
دارایی های نامشهود، افزایش اندازه و تعداد کاربر 
به عنوان چالش های خود روبه رو بودند و از طرف 
دیگر، بازار سرمایه اســتارت آپ ها را به رسمیت 

نمی شناخت و به عبارتی با آن بیگانه بود.« 
معاون سرمایه گذاری صندوق نوآوری با اشاره به 
اینکه این اتفاق باعث شد که موضوع گفت وگو بین 
اکوسیستم نوآوری و اســتارت آپی با بازار کشور، 
رنگ و بوی دیگری بگیرد و این موارد جدی تر دیده 
شود، ادامه می دهد: »پیش از ورود این استارت آپ 
به بورس چندین جلسه برای ارزشگذاری آن برگزار 
شــد. افراد مختلف گزارش های ارزشــگذاری را 
خواندند و با مباحث ارزشگذاری آشنا شدند. حتی 
سراغ این موضوع رفتند که طی این 2 سال، تپسی 
مجبور شد استانداردهای حسابداری و نحوه ثبت 
حساب ها را تغییر دهد که همگی این موارد یکی 

از ارمغان های این اتفاق بود که به نتیجه رسید.«

چشم انداز روشن »خروج«
ناظمی دومین نکته مهم ورود نخستین استارت آپ 

به بازار سرمایه را چشم انداز روشن خروج )exit( و 
رشد اکوسیستم می داند.

به گفته او »ما پیش از این هیچ گونه خروج به این 
شکل نداشــتیم و به طور مرتب شــاهد بودیم که 
شرکت ها بزرگ می شــوند و از بخش خصوصی، 
صندوق های VC و شــرکت های سرمایه گذاری 

جذب سرمایه می کنند.«
ناظمی با اشــاره به اینکه اکنون اگر یک گزارش 
بین المللــی از ایران منتشــر شــود، می توانیم 
 بگوییم کــه ما در ایــران یک داســتان موفقیت
)success s tory( داریــم، توضیح می دهد که 
داستان موفقیت در اکوسیستم استارت آپی وقتی 
شکل می گیرد که بگوییم چند »خروج« داشته ایم 
و این نکته بســیار مهمی اســت. به عبارتی اتفاق 
امروز یک »چشــم انداز خروج« و در نتیجه برای 

سرمایه گذار امید ایجاد کرد.

تحقق ارزش پولی
معاون سرمایه گذاری صندوق نوآوری سومین نکته 
مهمی را که در پی این اتفاق شاهد هستیم، تحقق 

ارزش پولی عنوان می کند.
ناظمی بــا ذکر یک مثــال توضیــح می دهد که 
به عنوان مثال، 3ماه پیش می گفتیم که استارت آپ 
ایکس، Aتومان ارزش دارد. امــا برای این ارزش، 
هیچ مبنا و معیاری وجود نداشت. ارزش Aتومانی 

این شرکت را فقط افرادی که در یک فضای بسته 
با هم تعامل داشتند، اعتبار می دادند و در این بین 
ادعاهایی را هم مطرح می کردند. درحالی که هیچ 

بازاری نبود که برای آن ارزش تعیین کند.
او با اشــاره به اینکــه »ارزش« در مفهوم جدید 
اقتصاد، از »بازار« گرفته می شــود ادامه می دهد: 
»وقتی بازار روی یک شرکت ارزش می گذارد، این 
به معنای تحقق و عینیت یافتن آن ارزش اســت. 
بنابراین اتفاقی که شــاهد بودیم، یک بار دیگر آن 
ارزش هایی را که روی کاغذ بود عینیت داد و آن را 

»پولی« کرد.«

بهترین شکل تامین مالی
معاون ســرمایه گذاری صندوق نــوآوری تأکید 
می کند که نکته مهم دیگر این بود که بازار سرمایه 
توانســت یکی از کارکردهای مهم به نام »تامین 

مالی« را به بهترین نحو ممکن به همه نشان دهد.
ناظمی با اینکه بســیاری مواقع گفته می شود که 
در بورس روزی چند هــزار میلیارد تومان معامله 
)trade( اتفاق می افتد، اما ایــن موضوع را لزوما 

به معنای تامین مالی نمی داند.
به گفته او »ســهام در بازار ثانویــه خرید و فروش 
می شود و همه افراد در آن مشــارکت می کنند و 
فقط پول بین آنها جابه جا می شــود، اما پولی وارد 
بنگاه نمی شــود.« این در حالی است که ناظمی 
روش عرضه اولیه این شرکت را به دلیل اینکه پول 
وارد شرکت شد و به عبارتی، علاوه بر اینکه به یک 
شرکت سهامی عام و یک بنگاه تبدیل شد، همزمان 
توانست تامین مالی هم انجام دهد، قابل تحسین 
می داند. معاون ســرمایه گذاری صندوق نوآوری 
با اشــاره به اینکه کل پولی که پرداخت شد وارد 
شرکت می شود، تأکید می کند که »اینطور نیست 
که یک ســهامدار پول های وارد شــده را بگیرد و 
سهام خود را به مردم واگذار کند. همه سهامداران 
قبلی همچنان در شرکت حضور دارند و این پول 
جدید وارد شرکت می شــود که رشد آن را درپی 

خواهد داشت.«
ناظمی این اتفاق را بزرگ ترین اتفاق پس از 10سال 
از آغاز شکل گیری اکوسیستم استارت آپی کشور 
می داند که باید آن را به فال نیک بگیریم و خدا را 

شاکر باشیم.

»داستان موفقیت« استارت آپ های 
ایرانی با ورود به بورس

علی ناظمی، معاون سرمایه گذاری صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری در گفت وگو با همشهری، ورود استارت آپ ها 
به بورس را یک نقطه عطف در اکوسیستم فناوری کشور می داند

با کشف جدید دانشمندان می توان امیدوار بود که روزی واقعا قرص لاغری  با مجوزهای لازم به بازار بیاید
کشفمولکولیکهوزنراکاهشمیدهد

محققــان مولکولــی را در 
خون شناسایی کرده اند که 
در آزمایــش روی موش ها 
حین ورزش تولید شــده و 
می تواند به طور مؤثری مصرف غذا و چاقی را کاهش دهد. این کشف 
جدید درک ما را از فرایندهای فیزیولوژیکی که زمینه ســاز تعامل 

بین ورزش و گرسنگی است، بهبود می بخشد.
به گزارش ســایتک دیلی، دانشــمندان کالج پزشــکی بیلور با 
همراهی چند مؤسســه تحقیقاتی ایــن یافته هــا را در مجله 
نیچر منتشــر کردند. دکتر یونگ ژو، اســتاد اطفــال، تغذیه و 
زیست شناسی مولکولی و سلولی، درباره این یافته هیجان انگیز 
گفت: ثابت شده اســت که ورزش منظم به کاهش وزن، تنظیم 
اشتها و بهبود مشخصات متابولیک کمک می کند، به ویژه برای 
افرادی که اضافه وزن دارند و چاق هســتند. امــا اگر ما بتوانیم 
مکانیسمی را که ورزش از طریق آن این فواید را ایجاد می کند، 
درک کنیم می توانیم بسیار بهتر و راحت تر به افراد برای بهبود 
سلامت شــان کمک کنیم. جاناتــان لانگ، اســتادیار پاتولوژی 
در دانشکده پزشــکی اســتنفورد و محقق این مؤسسه، گفت: ما 
می  خواستیم بفهمیم ورزش در سطح مولکولی چگونه کار می کند تا 
بتوانیم برخی از مزایای آن را درک کنیم؛ به عنوان مثال، افراد مسن 
یا ضعیف که نمی توانند به اندازه کافی ورزش کنند، ممکن اســت 

روزی از مصرف دارویی ســود ببرند که می تواند به کاهش سرعت 
پوکی استخوان، بیماری های قلبی یا سایر شرایط کمک کند.

ژو، لانگ و همکارانشــان تجزیــه و تحلیل جامعــی از ترکیبات 
پلاسمای خون موش  ها پس از دویدن شدید روی تردمیل را انجام 
دادند. مهم ترین مولکول القا شــده یک اسید آمینه اصلاح شده به 
نام Lac-Phe بود. اینها از لاکتیک که مسئول احساس سوزش در 
عضلات پس از ورزش است و فنیل آلانین، اسید آمینه ای که یکی 
از بلوک های سازنده پروتئین ها است، سنتز می شود. در موش  های 
مبتلا به چاقی ناشــی از رژیم غذایی که با رژیــم غذایی پرچرب 

تغذیه می شــدند، دوز بالای Lac-Phe مصرف غذا را در مقایسه 
با موش  های تحت کنترل تا حدود 50درصد در مدت 12ســاعت 
کاهش داد بدون اینکه بر حرکت یا مصــرف انرژی آنها اثر بگذارد. 
وقتی Lac-Phe به مدت 10روز برای موش ها تجویز شــد، مصرف 
غذای تجمعــی و وزن بدن را کاهش داد و تحمــل گلوکز را بهبود 
بخشــید. محققان همچنین آنزیمی به نام CNDP2را شناسایی 
کردند که در تولید Lac-Phe دخیل است که آزمایشات نشان داد 
موش  های بدون این آنزیم در یک رژیم ورزشی به اندازه گروه کنترل 

در همان برنامه تمرینی وزن کم نکردند.
نکته جالب این است که تیم تحقیقاتی همچنین به دنبال فعالیت 
بدنی در اسب های مسابقه و انسان، افزایش قابل توجهی در سطوح 
Lac-Phe پلاسما را پیدا کردند. داده های یک گروه ورزشی انسانی 
 Lac-Phe نشان داد که ورزش  های سرعتی بیشترین افزایش را در
پلاسما ایجاد کردند و به دنبال آن تمرین مقاومتی و سپس تمرین 
استقامتی. لانگ گفت: این نشان می دهد که Lac-Phe یک سیستم 
قدیمی و حفاظت شده است که تغذیه را تنظیم می کند و با فعالیت 
بدنی در بسیاری از گونه های حیوانی مرتبط است. ژو گفت: گام های 
بعدی ما شامل یافتن جزئیات بیشتر در مورد این است که چگونه 
Lac-Phe تأثیــرات خود را در بدن ازجمله مغز واســطه می کند. 
ما می خواهیم بدانیم چطور این مســیر تمرینی را برای مداخلات 

درمانی تعدیل کنیم.

عمادالدین قاسمی پناهدانش بنیان
روزنامه نگار

زهرا خلجیپزشکی
روزنامه نگار

چینی ها وجود آب روی ماه را تأیید 
کردند

چین در ادامه رقابت خود با آمریکا در کاوش های 
فضایی، توانست با نمونه های جمع آوری شده از سطح 

ماه، آب را در این سیاره کشف کند 

کاوشــگر Chang'e5 که از ســوی چینی ها به ماه فرستاده 
شــده بود، ماموریت خود را با یافتن آب در این سیاره به خوبی 
انجام داده است. به گزارش اسپیس، این کاوشگر در ماموریت 
جســورانه اش، دســامبر2020 روی ماه فرود آمد و تازه ترین 
نمونه های جمع آوری  شده از ماه را با حفاری به دست آورد و به 
زمین ارسال کرد. اکنون دانشمندان فاش کرده اند که اسکن و 
تجزیه و تحلیل نمونه های موجود در محل اســتقرار کاوشگر و 
همچینن آزمایشگاه های زمینی هر دو، وجود آب در ماه را تأیید 
می کند. نویسنده این مقاله، لی چونلای، دانشمند سیاره شناسی 
در رصدخانه ملی نجوم آکادمی علوم چین در بیانیه ای گفت: این 
نخستین بار در جهان است که نتایج تجزیه و تحلیل آزمایشگاهی 
نمونه های بازگشتی ماه و داده های طیفی از بررسی های سطح 
ماه در محل به طور مشترک، برای اندازه گیری شکل و مقدار آب 

در نمونه های قمری مورد استفاده قرار گرفت.
اما این نتایج قطعا به مخازن وسیعی در سطح ماه اشاره نمی کند. 
در عوض، نشان دهنده این اســت که به طور متوسط سنگ  ها و 
خاک سطح ماه حاوی حدود 30قسمت هیدروکسیل در میلیون 
است. هیدروکسیل با یک اتم اکسیژن و یک اتم هیدروژن جزء 
اصلی آب را تشــکیل می دهند. این تیم با انجام آزمایش هایی 
متوجه شدند که هیدروکســیل از دو منبع مختلف سرچشمه 
می  گیرد. بخش کوچکی از آن توسط مواد شیشه  ای ساخته شده 
توسط بادهای خورشیدی که با سطح ماه تداخل دارند، ایجاد 
شده است و بخش عمده آن نیز توسط آپاتیت)یک ماده معدنی 
کریستالی و غنی از فسفات که به طور طبیعی در ماه و همچنین 

زمین یافت می شود(، ایجاد شده است.
 )H2O( هرچند این کاوشگر سال گذشته وجود مولکول های آب
و هیدروکسیل )OH( را در خاک ماه تأیید کرده بود، اما حالا در 
 Oceanus نمونه هایی که از دشتی روی ســطح کره ماه با نام
Procellarum  جمع آوری شده، شواهد بیشتری از وجود آب 

در ماه به دست آمده است.

لی در ادامه گفت: این نتایج به طور دقیق به ســؤال هایی درباره 
 Chang'e5 ویژگی های توزیــع و منبع آب در منطقه فــرود
پاســخ می  دهد و یک حقیقت زمینی برای تفســیر و تخمین 
سیگنال های آب در داده های ســنجش از راه دور ارائه می کند. 
 Chang'e7 با نام Chang'e به گفته لی ماموریت های آتــی
همچنان روی آب در ماه تمرکز خواهد کرد تا تصویر بهتری از 

وجود آب در ماه ارائه کند.
پارواتی پرم، محققی که در این تحقیق شرکت نداشته گفت که 
میزان آب کشف شده در طول این ماموریت کمتر از حد انتظار 
بوده است. از سویی ممکن اســت جمع آوری نمونه ها در دمای 
ماه نزدیک به 93درجه سلسیوس، تأثیر زیادی روی نتایج این 

مطالعه داشته باشد.

رقابت چین با آمریکا در اکتشافات فضایی
چین در کنار این کشفیات قصد دارد برنامه خود را برای توسعه 
یک نیروگاه خورشیدی در فضا در سال2028 یعنی 2سال زودتر 
از تاریخ اولیه، راه اندازی کند. براساس این پروژه، ماهواره ای به 
مدار پایین زمین در 400کیلومتری زمین پرتاب می شــود تا 
فناوری را که نور خورشید را به الکتریسیته تبدیل می کند و آن 
را به شکل لیزر به زمین ارسال می کند، آزمایش کند. در صورت 
موفقیت، چین در این پروژه موفق به شکست آمریکا و انگلیس 
خواهد شد؛ زیرا این دو کشور نیز ایده راه اندازی نیروگاه مشابهی 
را برای تامین نیازهای انرژی خود در اواخر این دهه پیشــنهاد 
کرده اند. طرح چین برای توسعه نیروگاه خورشیدی در مقاله ای 
که در مجله علمی و فناوری فضایی چین منتشر شده است، به 
تفصیل شرح داده شده اســت. در این مقاله، توسعه دهندگان 
پروژه اعلام کرده بودند که نخستین پرتاب در سال2028 یک 
ماموریت نمایشی خواهد بود که در آن از یک ماهواره برای پرتو 
لیزر به مکان های ثابت روی زمین و حتی ماهواره های متحرک 
استفاده می شود. در صورت موفقیت آمیز بودن آزمایش، آژانس 
فضایی چین نسخه کوچک شده این نیروگاه را در سال2030 
به مدار زمین سنکرون 36000کیلومتری پرتاب خواهد کرد. 
به گفته توسعه دهندگان پروژه، نسخه اولیه نیروگاه خورشیدی 
دارای توان خروجی 10کیلووات خواهد بود. علاوه بر این، پکن 
درنظر دارد یک نیروگاه تمام عیار تا سال2050 را که 2گیگاوات 

برق تولید می کند، تأسیس کند.
ایده راه اندازی نیروگاه خورشیدی مبتنی بر فضا، چندین کشور 
را به تکاپو انداخته است، چرا که پنل های خورشیدی در فضای 
بیرونی منبع بی وقفه نور خورشید را دریافت می کنند، چیزی 
که برای سیاره های دیگر امکان پذیر نیست. کشورهایی مانند 
انگلیس و آمریکا نیز در نظر دارند از نیروی خورشید برای برآورده 
کردن نیازهای انرژی خود استفاده کنند. انگلیس حتی ابتکار 
انرژی فضایی)SEI( را راه اندازی کرده است و پیشنهاد پرتاب 
یک نیروگاه به فضا تا ســال2030 را ارائه کرده است. ناسا نیز 
پروژه مشــابهی را معرفی کرده بود اما توسعه آن را آغاز نکرده 
است. اوایل ســال جاری در ژانویه، آژانس فضایی روسیه به نام 
Roscosmos نیز فاش کرد که در حال کار روی پروژه نیروگاه 
فضایی خورشیدی خود)SKES( برای تامین برق بدون وقفه در 
مناطق دورافتاده زمین و همچنین ماهواره های درون مدار است.

تسخیر فضا از سوی چینی ها
آژانس فضایی چین روز شنبه اعلام کرد که چین در حال آماده 
شدن جهت پرتاب یک ماموریت 3نفره جدید برای تکمیل کار 
روی ایستگاه فضایی خود اســت. خدمه شن ژو 14، 6ماه را در 
ایستگاه تیانگوگ سپری خواهند کرد و طی آن بر اضافه شدن دو 
ماژول آزمایشگاهی برای پیوستن به فضای زندگی اصلی تیانه که 

در آوریل2021 راه اندازی شد نظارت خواهند کرد.

کلینتون عده ای را مأمور یافتن آدم 
فضایی ها کرده بود!

درحالی که کنگــره ایالات متحده جزئیــات جدیدی را در 
مــورد زندگی بیگانه ها فاش کرده اســت، بیــل کلینتون، 
رئیس جمهوری پیشین آمریکا اعتراف کرد که مامورانی را 
برای شــکار بیگانگان به منطقه51 فرستاده بود. به گزارش 
نیویورک پســت، کلینتون این موضــوع را در جریان یک 
گفت وگوی تلویزیونی در آمریکا فاش کرد. رئیس جمهوری 
پیشین آمریکا می گوید که دانشمندان به او گفته اند، امکان 
حیات در جایی غیراز زمین وجود دارد. کلینتون چند سال 
پیش در یک برنامه تلویزیونی اظهارات مشــابهی را مطرح 
کرده بود. منطقه51 یک پایگاه نیروی هوایی ایالات متحده 
است که بسیاری حدس می زنند در آنجا سرنخ هایی درباره 
اشیای پرنده ناشناس )UFO( یافت می شود. اگرچه وجود 
حیات بیگانه در اطراف تاسیسات نظامی هرگز ثابت نشده 
است، اما همواره فرضیه آن در این منطقه وجود داشته است. 
اظهارات کلینتون در حالی بیان می شود که ناسا اخیرا اعلام 
کرده است که تحقیقاتی را درباره پدیده های هوایی ناشناس 
)UAPs( آغاز خواهد کرد. حتــی در این خصوص، کنگره 
ایالات متحده نیز بحثی آزاد در مورد بشقاب پرنده ها داشت.

معــاون نــوآوری صنــدوق نــوآوری و 
شــکوفایی گفــت: در ســال گذشــته 
آمــار رســمی صــادرات شــرکت های 
دانش بنیــان بــه ۸۰۰ میلیــون دلار 
رســیده اســت. ســیاوش ملکــی فــر 
گفــت در دو روز گذشــته تعــداد 
شــرکت های دانش بنیــان از مــرز 
۸۰۰ شــرکت نیــز گذشــته  ۶هــزارو
اســت که نیمی از این تعداد شرکت  
دانش بنیــان در حــوزه الکترونیــک و 

برق فعالیت دارند.

  ۸۰۰
میلیون دلار 

 فعــالان نجومــی از رویــت ۵ ســیاره 
به صــورت همزمــان در آســمان شــب 
خبــر داده انــد کــه رصــد این ســیارات 
از بامــداد تــا قبــل از طلــوع خورشــید 
طــی ۵ روز آینــده امکان پذیــر اســت. 
تمــام ســیارات در آســمان از بامــداد 
۲روز گذشــته تــا ۵ روز آینده با چشــم 

غیرمسلح قابل رصد هستند.

 ۵  
سیاره 

شــهاب ســنگی که بیــش از ۲۰۰ســال 
آمــده،  فــرود  زمیــن  روی  پیــش 
نظریه های پیشــین در مورد چگونگی 
شکل گیری سیاره سرخ را به هم ریخته 
اســت. اکنــون تجزیــه و تحلیــل جدید 
نشــان می دهد کــه ترکیب شــیمیایی 
برخــورد  از  عمدتــا  مریــخ  درونــی 
شهاب ســنگ ها ناشی می شــود، نه از 
یک ابر گازی غول پیکر به نام ســحابی 

خورشیدی.

 ۲۰۰
ساله

تولید برق از فضا توسط 
انرژی خورشیدی

الکتریسیته خورشیدی از فضا می تواند راه حلی 
برای مشــکلات انرژی جهان باشد. دانشمندان 
دانشگاه زیدیان چین آزمایش و بررسی هایی را 
روی یک ارائه زمینی انجام داده اند که چنین امری 
جهان را یک قدم براي دســتیابي به جمع آوري 
انــرژی خورشــیدي مبتني بر فضــا، به صورت 
عملیاتی نزدیک تر می کند. طبق بیانیه مطبوعاتی 
دانشگاه، آنها نخستین نیروگاه خورشیدی پیوند 
و سیســتم کامل را در پنجم ژوئــن با موفقیت 
آزمایش کردند. یک برج فولادی با ارتفاع 75متر 
در پردیس جنوبی دانشــگاه زیدیــان، نیروگاه 
خورشــیدی مبتنی بر فضا را در خود جای داده 
است. نیروگاه دانشــگاه زیدیان از نظر تئوری به 
ماهواره های مداری متصل می شود که 24ساعت 
و 7روز هفته به دلیــل مدارهای زمین ثابت، برق 
خورشــیدی را جذب می کنند، قبل از اینکه این 
انرژی را از طریق پرتوهای مایکروویو فرکانس بالا 

به زمین بتابانند. 

دانش

عدد خبر

انرژی

فضا

مفهوم»خروج«دراکوسیستماستارتآپی
معاون سرمایه گذاری صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری در گفت وگو با همشهری 
در توضیح »خروج« می گوید: »استارت آپ از یک ایده شروع می شود و به تدریج مسیر رشد را 
طی می کند و درنهایت به نقطه ای می رسد که از چرخه بخش خصوصی خارج می شود. یعنی 
از چرخه ای که سهام بین تعداد محدودی از افراد وجود داشته باشد خارج می شود. به 
این ترتیب می گوییم که این ایده به مرحله خروج )exit( رسیده است.«  علی ناظمی 
همچنین با اشاره به اینکه بعضی مواقع خروج به گونه ای تصور می شود که سهامداران 
قبلی سهام خود را می فروشند و از شــرکت خارج می شوند، یادآوری می کند که 
مفهوم »خروج« در اکوسیستم نوآوری هر دو مورد را شامل می شود. یعنی هم به 
واگذار کردن سهام یک سهامدار و هم به خارج شدن استارت آپ از چرخه تامین 
مالی خصوصی و ورود به تامین مالی عمومی گفته می شود. به گفته 
او »در مورد استارت آپی که صحبت شد هیچ کس سهام خود را 
واگذار نکرده است که عنوان شود سهامداران سهام خود را به 
مردم دادند و رفتند. همه سهامداران قبلی حضور دارند و پول 
نقد به طور خالص از طریق افزایش سرمایه وارد شرکت می شود 
و صددرصد برای توسعه شرکت و افزایش توان اجرایی و عملیاتی 

آن مورد استفاده قرار می گیرد.«

مکث
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باز هم شرکت مترو برای باز شدن گره مشکلات مالی 
خط پرماجرای تهران-پرند پیشقدم شد. این بار قرار 
است که بخشی از منابع مالی لازم پیمانکار برای انجام 
عملیات پروژه متــروی تهران-پرند با واگذاری چند 
قطعه زمین  صورت گیرد؛ زمین هایــی که با مجوز 
اســتانداری و وزارت راه و شهرسازی، کاربری لازم را 
پیدا کرده اند و شرکت متروی تهران از این مسیر قصد 
دارد تا پیش از پایان یافتن سال، حمل ونقل ریلی را به 
اهالی شهر جدید واقع شده در جنوب شرق استان، 
هدیه بدهد. ناگفته نماند که شــرکت مترو به عنوان 
مجری، باید عملیات عمرانی را به دوش بکشــد اما 
با این حال همواره تلاش بی وقفه ای برای باز شــدن 
گره مالی تاکنون داشته اســت؛ چراکه تکمیل خط 
اقماری تهران-پرند می توانــد روزانه حجم بالایی از 
تردد خودروهای شــخصی را کاهش دهد. بی تردید 
اینگونه تعداد تصادف هم کاهش می یابد و عده زیادی 
از خانواده ها دیگر دلنگران سرپرست خانواری که برای 
کسب درآمد هر روز به تهران سفر می کند، نخواهند 
بود.مدیرعامل شرکت متروی تهران در این رابطه به 
همشهری می گوید: »در تفاهمنامه ای که با شرکت 
عمران شهر جدید پرند امضا کرده بودیم، قرار بر این 
بود که آنها درصورت تمایل و امکان، خودشان اراضی 
مورد نظر را بفروشند و پول نقد به پروژه تزریق کنند. 
بر همین اساس زمین مورد نظر به 270قطعه حدودا 
250متری تفکیک شده است که مشخصات آنها در 
اختیار شرکت متروي تهران نیز قرار گرفت. همچنین 
در این تفاهمنامه به این موضوع هم اشاره شده بود که 
به موازات فروش زمین توســط شرکت عمران شهر 
جدید پرند، برای تامین منابع مالی پروژه می توانیم 
این قطعات را پس از ارزشگذاری به صورت مستقیم در 
اختیار پیمانکار پروژه قرار دهیم. در همین راستا طی 
جلساتی که برگزار شد راهکار های قانونی و حقوقی این 
موضوع بررسی شد و پیمانکار را نیز معرفی کرده ایم و 
ذی   حساب های شرکت متروي تهران و شرکت عمران 
شهر جدید پرند روی این موضوع کار کرده اند. سرانجام 
قرار بر این شد تا در هفته جاری تعدادی از این قطعات 
برای تامین منابع مالی پروژه به پیمانکار واگذار شود. 
این موضوع در تفاهمنامه نیز قید شده و برای تسریع 
در پیشبرد و تکمیل پروژه متروي تهران- شهر جدید 

پرند، در یک مسیر کاملا قانونی و شفاف درحال انجام 
شدن است.« 

مسعود درستی درباره اینکه آیا ممکن است در بحث 
واگذاری باز هم شاهد بروز مشکلات و ایجاد وقفه هایی 
در تامین مالی پروژه باشیم نیز می گوید: »به هرحال 
این مسیر و راهکاری اســت که برای نخستین بار در 
حال طی آن هســتیم، اما روی کاغذ و بررسی های 
قانونی و حقوقی انجام شــده هیچ مشکل و چالشی 
برای انجام این کار وجود ندارد.« با وجود وقفه چند 
ماهه در تزریق منابع مالی، مدیرعامل شرک مترو ابراز 
امیدواری می کند که طبق وعده داده شده فاز نخست 
متروي پرند افتتاح شده و در سال جاری به بهره برداری 
برسد: »کارهای باقیمانده پروژه بیشتر شامل بخش 
تامین تجهیزات اســت که برخلاف بخش ساخت و 
ساز، پیشــبرد آن به صورت غیرنقدی بسیار سخت 
است. واقعیت این است که اگر تامین مالی پروژه طبق 
زمانبندی انجام شده و بموقع صورت می گرفت، کارها 
خیلی راحت تر و سریع تر پیش می رفت. با وجود تأخیر 
پیش آمده امیدواریم طبــق قولی که به مردم خوب 
پرند با جمعیتی در حدود 450هزار نفر داده ایم، فاز 
نخست پروژه و یک خط از متروي تهران- شهر جدید 

پرند تا پایان سال1401 آماده شده و به بهره برداری 
برسد. در واقع 30کیلومتر از این مسیر که در سنوات 
گذشته ساخته شده است، با تکمیل و بهره برداری از 
20کیلومتر باقیمانده به بهره وری واقعی خود می رسد 
و زمانی که بتواند مسافران را از شهر پرند به تهران و 
برعکس جابه جا کند آن وقت راندمان و کیفیت اصلی 

خودش را پیدا می کند و جذاب می شود.

مسافرگیری آزمایشی در بهمن ماه 
سیدقوام الدین حسینی، مجری خط متروي تهران-

پرند نیز دربــاره تامین منابع مالی پــروژه از محل 
واگذاری زمین به شرکت پیمانکار توضیحات تکمیلی 
داده و به همشهری می گوید: »برای راه اندازی خط 
متــروی تهران-پرند همکاری لازم بین شــرکت 
متروي تهران و شرکت مادر تخصصی شهرهای جدید 
درجریان است و قرار شــده تا تامین مالی پروژه از 
طریق واگذاری اراضی صورت بگیرد. این تامین مالی 
اکنون در مرحله معرفــی زمین های قابل واگذاری 
قرار دارد. در همین راستا تعدادی قطعه زمین معرفی 
شده است که این زمین ها در حال کارشناسی برای 
ارزشــگذاری و تعیین قیمت قرار دارد. چهارشنبه 

)25خرداد( مجمع شرکت عمران شهرجدید پرند 
مجوز واگذاری این اراضی را به مدیرعامل شــرکت 
مذکور داد. دیروز )شــنبه28خرداد( هم شــرکت 
پیمانکار از این اراضی بازدید به عمل آورد و در ادامه 
پیمانکار از طرف شــرکت متروي تهران به شرکت 
عمران شهر جدید پرند معرفی شد. ان شاءالله طی 
روز های آینده قرار است با مجوزی که اخذ شده است، 
این قطعات به شرکت پیمانکار پروژه واگذار شود. با 
تامین 750میلیارد تومــان از منابع مالی مورد نیاز 
پروژه از طریق واگــذاری این قطعات، بخش زیادی 
از سفارشات پیش خواهد رفت. طی چند روز آینده 
کارهای باقیمانده نیز تکمیل می شود و از هفته آینده 
مسیر ریلی این خط از فرودگاه امام خمینی)ره( تا 
شــهر جدید پرند به صورت یکپارچه خواهد شد. با 
تامین مالی که امیدواریم صورت بگیرد، طی روزهای 
آینده خون تازه ای در رگ های ایــن پروژه دمیده 
خواهد شد و ان شــاءالله در مدت زمان باقی مانده و 
طی چند هفته آینده قرارداد های تجهیزاتی پروژه 
نیز بسته می شود تا بتوانیم در بهمن ماه و دهه مبارک 
فجر به صورت آزمایشی و موقت مسافرگیری را در 

یک خط انجام دهیم.«

راه حل تازه برای گره گشایی از خط پرند
شهرداری تهران مسافرگیری آزمایشی از حمل ونقل ریلی تهران-پرند در دهه فجر را در دستور کار قرار داد

مهدی اسماعیل پورگزارش
روزنامه نگار

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهر تهران از جمع آوری 
7درصد پل های عابر برقی خبر می دهد

فعال شدن پل های مکانیزه تا پایان تیرماه 
نخستین پل عابرپیاده مکانیزه تهران، 
فروردین سال83 در میدان هفت تیر 
به بهره برداری رسید. کم کم این کار 
تسری یافت و پل های نقاط پرتردد 
و تقاطعی شــهر مکانیزه شدند تا به 
امروز که پایتخت 120دستگاه پل عابر   برقی )مکانیزه( 
دارد؛ پل هایی که با هدف تسهیل عبور و مرور شهروندان 
به ویژه ســالمندان و توان یابان و... ایجاد شــدند اما 
تعداد  زیادی از آنها به دلیل مشــکلات فنی و ایمنی از 
چرخه خدمت رسانی بازماندند. همین مسئله موجبات 
نارضایتی مردم را در پی داشته و طی ماه های اخیر تعداد 
قابل توجهی پیام شهروندی در سامانه137 از این نظر 
به ثبت رسیده اســت. در این راستا، مقرر شد سازمان 
زیباسازی، به عنوان مسئول پل های عابرپیاده مکانیزه 
تا پایان خرداد تمام پل های مکانیزه را فعال کند اما رضا 
صیادی، مدیرعامل سازمان زیباسازی شهر تهران در 
گفت وگو با همشهری عنوان می کند که این کار با تأخیر 
و در تیرماه به اتمام می رسد و در نهایت 7درصد پل ها نیز 

جمع آوری می شوند. ادامه این مصاحبه را بخوانید.

چه تعداد از پل های عابرپیاده مکانیزه خاموش 
هستند؟

آن چه مــا اوایل امســال تحویل گرفتیــم 501یونیت بود 
که براســاس برآوردها 53درصد پل ها فعــال و 47درصد 
خاموش بودند. در راستای ساماندهی این پل ها، علاوه بر رفع 

مشکلات فنی، ایمن سازی آنها هم در دستور قرار گرفت.

چرا عملیات فعال  کــردن پل های خاموش 
اینقدر طولانی شده است؟

تکلیف پل های کاملًا خاموش و غیرفعال مشخص بود و باید 
از طریق تأمین قطعات و تجهیزات مشکلات فنی شان رفع 
می شــد اما موضوع به پل های فعال برمی گردد. 43درصد 
پل های روشــن ناایمن بودند و عملًا بــرای رفع عیوب باید 
خاموش می شــدند؛ بنابرایــن عملیات ســاماندهی روی 

90درصد پل ها شروع و به همین دلیل زمان بر شده است.

اواســط اردیبهشــت اعلام کردید حدود 
64درصد از پل های مکانیزه فعال شــده اند. با گذشت 

حدود یک ماه آیا این درصد سیر صعودی داشته است؟
کار با سرعت خوبی شروع شد و 36درصد از پل ها باقی مانده 
بودند تا عملیات به اتمام برسد اما به لحاظ تأمین قطعات و 
تجهیزات با مشکلاتی مواجه شدیم و کارها به کندی پیش 
رفت. به هر حال هدف ما خدمت به مردم اســت و از این رو 

تلاش می کنیم تا در اسرع  وقت این کار به پایان برسد.

اکنون چند درصد پل ها فعال هستند؟
به صراحــت می گویم که قطعاً 73درصــد پل های مکانیزه 
پس از رفع مشکلات فنی و ایمنی در تهران فعال شده اند اما 
شهروندان بابت 27درصد باقی مانده ناراضی هستند و حق 
هم دارند و به عنوان متولی این کار عذرخواهی می کنم. نکته 
قابل تامل این است که باید پذیرفت ما وارثان یک بی توجهی 
و بی تدبیری چندین ساله در حوزه نگهداشت، تأمین قطعات، 
سرقت تجهیزات و... هستیم و نتیجه چنین عملکردی منجر 

به وضعیت نابه سامان پل های مکانیزه شده است.

چه زمانی شاهد فعال شــدن تمام پل های 
مکانیزه خواهیم بود؟

اگر با مشــکل تأمین قطعــات و تجهیــزات مواجه نبودیم 
حتماً تا پایان خــرداد این کار عملی می شــد اما در برخی 
از موارد مشــکلاتی پیش می آید که اجتناب ناپذیر اســت. 
به هرحال پیگیر کارها هستیم و قطعات و تجهیزات از طریق 
شرکت های داخلی تأمین شــده اند و قول می دهم تا پایان 
تیرماه شهروندان شاهد فعال شدن 93پل  مکانیزه پایتخت 

خواهند بود.

وضعیت 7درصد دیگر چه خواهد بود؟
93درصد دربرگیرنده تمام پل های مکانیزه پایتخت است و 
7درصد باقی مانده به لحاظ کارشناسی، دیگر کارایی ندارند 

و قرار است جمع آوری یا تبدیل به رمپ شوند.

جعفر بندی شربیانی
عضو هیأت رئیسه شورای شهر تهران

 ۲۰ تا ۳۰ درصد عملیات پوشاندن کانال 
روبــاز عباس آباد انجام شــده اســت، اما 
پــروژه به دلیل یــک تفاهمنامــه متوقف 
شــده اســت. مــا از آب منطقــه ای و 
فرمانــداری، ادامــه ایــن رونــد را پیگیری 
کرده ایم و نامه نگاری ها درخصوص کانال 

عباس آباد صورت گرفته است. 

نقل قول خبر

عدد خبر

گپ

شهرداری منطقه7 برای افزایش ایمنی 
و کاهش تصادفات خطرناک در مسیر 
شــمال به جنــوب بزرگــراه شــهید صیاد 
شــیرازی اقــدام بــه نصــب ۱۵۰شــاخه 
گاردریــل بــه متــراژ ۶۰۰متــر طــول کــرد. 
یکی از مهم تریــن و رایج ترین روش های 
افزایش ایمنی در راه های اصلی و جاده ای 
کــه مانــع خــروج وســایل نقلیــه از جاده 
و یــا ســقوط از پرتــگاه می شــود، نصــب 
حفاظ هــاي فلــزی کناره هــا و میانه های 

جاده ها )گاردریل( است.
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ابوالفضل فلاح، معاون مالی و اقتصادی 
شــهرداری تهــران گفــت:  »شــرکت 
سرمایه گذاری شهر با برگزاری دو مناقصه 
عمومی نسبت به خرید ۲۰۰۰عدد چرخ 
مــورد نیــاز متــرو اقــدام کــرد کــه به طــور 
میانگیــن ۳۵درصــد کاهــش قیمت به 
نسبت خریدهای قبلی و به عبارتی دیگر 
به طور مستقیم ۲7میلیارد تومان کاهش 
قیمت ایجاد شد و برهمین اساس برنده 

مناقصه تعیین شده است.« 

2000
چرخ

2کلانتری جدید برای مرکز تهران
شهردار منطقه11 تهران در نشست بررسی موضوع امنیت 
اجتماعی در دارالولایه شهر تهران اعلام کرد: به جد، پیگیر 
موضوع ارتقای امنیت اجتماعی و ســاخت کلانتری جدید 
هستیم. به گزارش همشهری، نشســت بررسی موضوعات 
و معضــلات امنیــت اجتماعــی در منطقه11 بــا حضور 
محمدآخوندی، رئیس کمیســیون برنامه و بودجه شورای 
اسلامی شهرتهران، سیدمحمد موسوی، شهردار منطقه11، 
سرهنگ حسین مافی، سرکلانتر هشتم تهران، محمودی، 
فرمانده سپاه ناحیه مقاومت بسیج سلمان فارسی، مدیران 
شهری منطقه11 و رؤسای کلانتری های منطقه برگزار شد.

شهردار منطقه11  در این نشست ضمن اشاره به ویژگی های 
خاص و حساسیت های ویژه منطقه11 عنوان داشت: مسئله 
ارتقای امنیت شهروندان در منطقه11 از دغدغه های اصلی و 

دارای اهمیت فوق العاده است.
سیدمحمد موســوی ضمن اشــاره به جمعیت 308نفری 
ثابت و 2میلیون نفری شناور، جاذبه سفر به منطقه به دلیل 
فعالیت های سیاسی، اقتصادی و اجتماعی تأکید کرد: برای 
ارتقای امنیت ضمن همکاری نزدیک بســیج و ناجا در فاز 
اول به دنبال ایجاد 2کلانتری جدید در منطقه هســتیم و 
پیگیری های اولیه جهت تامین زمین و زیرســاخت انجام 

شده است.
 شــهردار منطقه11 تهران خاطرنشان کرد؛ افزایش حضور 
اتباع بیگانه در منطقه، ســگ گردانی و معضلات اجتماعی 
در برخی بوســتان ها ازجمله موارد مورد اشاره و مطالبات 
شهروندان است که با پیگیری،  همکاری و حمایت نهاد های 

دیگر مرتفع خواهد شد.

بودجه های متروی تهران-پرند

210میلیارد تومان 
 تامین مالی از سوی دولت 

)از ردیف بودجه های عمرانی( 

750میلیارد تومان 
از سوی شرکت مادرتخصصی 

شهرهای جدید

2250میلیارد تومان
 کل بودجه مورد نیاز برای تکمیل 

این خط است.

1300میلیارد تومان 
منابع مالی مورد نیاز برای احداث 

پایانه و تعمیرگاه در انتهای خط است.

استفاده از فضای مجازی باید فرهنگ سازی شود

افتتاح 2دسترسی جدید در خط6 مترو

همایش »سلامت و زندگی« با موضوع فضای مجازی 
و خانواده در سالن ایوان شمس برگزار شد و مدیرکل 
اداره سلامت شــهرداری تهران گفت که باید برای 
اســتفاده از فضای مجازی فرهنگ سازی انجام داد 
و مردم و مخاطبــان را از وجه مثبــت و منفی این 
فضا مطلع کرد. به گزارش همشــهری، ارتقای سواد 
سلامت به  منظور بهبود سبک زندگی و توانمندسازی 
شــهروندان، از اولویت های مهم اداره کل ســلامت 
اســت. حمید صاحب در این همایش با اشاره به این 
موارد گریزی به هویت در فضای مجازی زد و گفت: 
»فضای مجازی را نمی تــوان نادیده گرفت، این یک 
واقعیت اســت که باید بپذیریم. حــدود یک دهه از 
ورود فضای مجازی و اپلیکیشن ها به زندگی مردم در 

جهان می گذرد و به نوعی بخش جدایی ناپذیر زندگی 
شده اســت؛ بنابراین فرهنگ ســازی در این حوزه 
ضرورت دارد؛ چرا که برنامه هایی در فضاهای مجازی 
وجود دارد که برای کودک، نوجوانان، بزرگسالان و 
سالمندان مفید است. موضوعاتی که حال مخاطبان 
را به سمت بهترشدن می برد و می توان با برنامه ریزی 
متناسب از دستاوردهای مثبت آن بهره  برد و از ابعاد 
منفی آن در امان ماند.« در ادامه همایش قدرت الله 
حرآبادی، مشاور امور اجتماعی درخصوص مدیریت 
فضای مجازی، مهندس حسین عنبرستانی کارشناس 
فضای مجازی درباره پیشگیری از فضای مجازی و رضا 
ناظری، روانشناس پیرامون اثرات فضای مجازی در 

خانواده آموزش های لازم را به مدعوین ارائه دادند.

با پیگیری های صورت گرفته و در راستای تسهیل 
دسترسی شهروندان پایتخت به ایستگاه های مترو، 
ظرف تیرماه سال جاری 2 امکان جدید حمل ونقلی 
در خط6 مترو در اختیار مردم قرار خواهد گرفت. 
به گزارش همشهری، علی مزینانی، مجری خط 
6متروی تهران با اعلام این خبر گفت: »به دنبال 
افتتاح ورودی شرقی ایســتگاه شهید رضایی که 
مهرماه سال گذشته انجام شد، تلاش های زیادی 
در چند مــاه اخیر صورت پذیرفت تا دسترســی 
مســافران از خیابان شهدای 17شــهریور به این 
ایستگاه تامین شود و خوشــبختانه این موضوع 
مراحل پایانی خود را سپری می کند تا در تیرماه 
به بهره برداری برسد. ایجاد دسترسی جدید برای 
ایستگاه شــهیدرضایی ضمن تسهیل رفت وآمد 

مردم، ضریب ایمنی اســتفاده از این ایســتگاه را 
نیز افزایش می دهد.« مجری خط 6مترو در ادامه 
به افتتاح قریب الوقوع ورودی دوم ایستگاه شهید 
اشرفی اصفهانی اشاره کرده و می گوید: »ورودی 
نخست ایستگاه مذکور، اسفند ماه سال1399 در 
اختیار شهروندان قرار گرفت و در کمتر از 2سال، 
ورودی دوم که در ضلع شمال خیابان پیامبر)ص( 
قرار دارد، به زودی به روی مردم گشوده خواهد شد. 
این ورودی دارای آسانسور و 4رشته پله برقی بوده 
و چهارمین ورودی جدید ایستگاه های خط6 است 
که در دوره کنونی مدیریت شهری به بهره برداری 
می رســد. هزینه ســاخت و تجهیز ورودی دوم 
ایستگاه شهید اشرفی اصفهانی، مبلغی در حدود 

55میلیارد تومان بوده است.«

قدرت الله محمدی
مدیرعامل سازمان  آتش نشانی

اعلام اسامی ساختمان های ناایمن خیلی 
دردی را دوا نمی کند و ما باید در این زمینه 
کار انجام دهیم و هم اکنون نیز داریم انجام 
می دهیــم. اگــر مالــکان ســاختمان های 
ناایمــن بناهــای خــود را ایمن ســازی نکنند 
بنا بر دســتور قضایی آنها را پلمب خواهیم 
کرد. البته ایمن سازی ساختمان ها زمان بر 
است و ایمن ســازی ۵ الی ۶ ساختمان آغاز 

شده است و کار ادامه دارد.
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همراهی با سرآشپزهای کوچک
پیشنهادهایی برای مشارکت دادن کودکان در آشپزی 

خوشمزه های ساده 
وقتی قرار است با کودکان آشــپزی کنید با غذاهای ساده 
که مواد کمی لازم دارند شروع کنید. همچنین سعی کنید 
زمان هایی را برای آشپزی انتخاب کنید هم شما و هم کودکتان 
سرحال باشید چون آشپزی با کودکان صبر و حوصله زیاد 
لازم دارد. در این مطلب، چند دستور غذای ساده برای شروع، 

پیشنهاد می دهیم.

تست فرانسوی
مواد لازم: تخم مرغ، شیر، نان تست و کره

 یک عدد تخم مرغ را در نصف پیمانه شیر مخلوط کنید. می توانید 
کمی دارچین هــم به آن بیفزایید. نان تســت را در این مخلوط 
برای چند ثانیه بخوابانید تا دو طرف آن به مخلوط آغشته شود. 
سپس نان ها را در کره تفت بدهید و یک صبحانه یا عصرانه لذیذ 

درست کنید.

پنکیک
مواد لازم: تخم مرغ، آرد، شیر، شکر، کره، وانیل، پکینگ پودر

 3قاشق غذاخوری کره را آب کنید و با یک تخم مرغ، یک چهارم 
پیمانه شکر و یک چهارم قاشق چایخوری وانیل مخلوط کنید و 
یک و یک چهارم پیمانه شــیر را به آن بیفزایید. سپس یک و نیم 
لیوان شیر را با آن مخلوط کنید و آنچه به دست آمده را با قاشق 
در ماهیتابه نچسبی که داغ شده است بدون روغن بریزید و صبر 
کنید تا روی پنکیک ها حباب ظاهر شود. سپس آنها را برگردانید 
تا روی دیگرشان هم اندکی سرخ شود. می توانید در مرحله اول به 
جای وانیل از پودر هل یا پودر دارچین برای معطر کردن پنکیک ها 

استفاده کنید. نوش جان

سالاد میوه
مواد لازم: از هر میوه ای که در یخچال دارید یک عدد 

تخته برش و چاقویی که زیاد تیز نباشد را به کودکتان بدهید تا 
میوه ها را به اندازه مکعب های کوچک برش بزند. ترکیب طعم های 
ترش و شیرین با هم عالی می شوند. سعی کنید موقع کار حواس 
کودکتان را به بوی میوه ها، میزان ســفتی آنها، رنگشان، طعم 
هرکدامشان و حسی که از دســت زدن به آنها دارد، جلب کنید. 
میوه های خرد شده را در یک کاسه بریزید و از خوردنشان لذت 

ببرید.

مینی پیتزا
مواد لازم: نان تست، مایه ماکارونی، پنیر پیتزا، سس قرمز

 روی نان تســت یک لایه نازک پنیر پیتزا بریزید و روی آن مایه 
ماکارونی یا هر چه دلتان می خواهد )سوســیس ســرخ شده، 
ژامبون، سیب زمینی سرخ شده و یا حتی تخم مرغ نیمرو( بریزید. 
سپس سس قرمز و یک لایه نازک دیگر پنیر پیتزا یا پنیر ورقه ای 
اضافه کنید. می توانید این پیتزا را در ماهیتابه در دار یا ماکروفر 
آماده کنید. کافی است آنقدر حرارت ببیند که پنیر پیتزا آب شود. 

پیتزا آماده است.

بادکنک برو به خانه
یک بازی جذاب حرکتی که دقت 

و تمرکز و سرعت عمل را هم 
افزایش می دهد، رساندن 
بادکنــک بــه خانه اش 
اســت. برای ایــن بازی 

به یک بادکنــک و یک لوله 
مقوایی مثل رول دســتمال 

آشپزخانه یا ســفره یکبار مصرف 
نیاز داریم. چه کار باید بکنیم؟ باید یک مســیر 
پر پیچ و خم بســازیم. مثلا با تعدادی کوسن یا 
بالش یا با اســباب بازی هایی مثل ماشین و لگو 
یک مسیر درست کنیم. بعد بادکنک را روی لوله 
مقوایی قرار می دهیم و سعی می  کنیم آن را روی 
لوله نگه داریم و آرام آرام جلو برویم تا به انتهای 
مسیر برسیم. هر جا که بادکنک افتاد، دوباره آن 
را برداشته روی لوله گذاشته و ادامه می دهیم. به 

همین سادگی، به همین بامزگی.

زیپلین؛ زیبای دو رنگ
گیــاه زیپلین گیاهــی زیبا با 
برگ های ســبز و بنفش است. 
نام مستعار این گیاه، موسی در 
گهواره است و در واقع به خاطر 
شکل گهواره ای آن و گل های 
ســفید ریزی که رویش سوار 
می شــود به این نــام خوانده 

می شود. زیپلین به محیطی روشــن با نور غیرمستقیم نیاز دارد 
اما اگر می خواهید گیاه شما گل بدهد باید روزانه 6الی 8ساعت 
نور غیرمستقیم را برای آن تأمین کنید.این گیاه در شرایط نوری 
ضعیف نیز زنده می ماند اما برگ هایش درخشانی و شفافیت خود 
را از دســت می دهند و به احتمال بسیار کمی خلوت و کم پشت 
شوند. ازآنجا که زیپلین به  نور زیادی نیاز ندارد، سرویس بهداشتی 
و حمام یکی از مکان های خوب برای نگه داری آن است. این گیاه، 
خاک سبک با زهکشی مناسب را ترجیح می دهد و در عین حال که 
هوادهی خوبی باید داشته باشد رطوبت را هم باید در خود نگه دارد، 
با وجود این نباید بیش از حد خیس مانده و دیر خشــک شود. 
انگشت خود را حدود 3ســانتی متر در خاک فرو کنید اگر خاک 

خشک بود،  زمان آبیاری مجدد آن است.

باغ گل

بازیگوشی

تنور گرم

 چگونه با کودکان خردسال
 آشپزی کنیم

۱- با شستن کامل دســت ها، حداقل 20 ثانیه، شروع 
کنید. قبل از پخت وپز در مورد قوانین آشپزخانه بحث 

کنید و هر زمان که لازم بود آنها را تکرار کنید.
۲- کودک را هم سطح با میز قرار دهید؛ می توانید از 
چهارپایه استفاده کنید. اگر در حال آماده سازی مواد 
هستید، نسشتن روی میز یا زمین هم خوب است. وسایل 

و کارهای مناسب سن او را آماده کنید.
۳- دستور غذا را با فرزندتان بخوانید. توضیح دهید 
که برای تهیه غذا، مراحل نوشته شــده در دستور را 

دنبال می کنید.
۴- ترجیحا از وسایلی استفاده کنید که خراب نشوند. 
روی فعالیت فرزندتان نظــارت کنید اما طوری که این 

نظارت باعث اضطراب کودک نشود.
۵- دستورالعمل های ساده را یکی یکی انجام دهید و 
صبور باشید. منتظر خرابکاری و آشفتگی باشید. در هر 
صورت بعد از آشپزی با کودک، با یک آشپزخانه منفجر 

روبه رو خواهید بود، پس صبوری پیشه کنید.
۶- کودکان را در تمیزکاری نهایی مشارکت دهید.

مکث

از درس و مشق فراری بود و هر وقت اسم خواندن و نوشتن به میان می آمد، انگار دنیا بر سرش خراب می شد. خیلی فکر کردیم چه 
کنیم با این وروجک فراری از درس. تا اینکه یک روز که قرار بود کیک درست کنیم اصرار کرد او هم همراه شود. من هم دستور پخت 
کیک را بزرگ و خوانا نوشتم و قرار شد خودش بخواند و مواد را اندازه گیری کند و من فقط ناظر باشم. این بهترین راه برای تشویق او 
بود به خواندن و حساب و کتاب. در نهایت هر دو راضی بودیم و یک کیک خوشمزه هم نصیبمان شد و البته آشپزخانه ای سفید شده از آرد و کلی ظرف 
کثیف! ولی می ارزید به لذتی که هر دو برده بودیم و دستاوردی که داشتیم.  آشپزی با کودکان یک فعالیت آموزشی سرگرم کننده است که می تواند 
بسیاری از توانایی های فرزندانمان را به طور همزمان بهبود بخشد. کودکانی که در آشپزی گروهی شرکت می کنند، می توانند ریاضیات، علوم، زبان، 
رشد حرکتی، هنر و مهارت های اجتماعی را از این طریق تقویت کنند، زمان باکیفیتی با والدین خود بگذرانند و لذت ببرند. مشارکت دادن کودکان 
خردسال در تجربه آشپزی برنامه ریزی شده راهی عالی برای آموزش عادات خوب غذایی به آنهاست؛ پخت وپز به افراد حساس کمک می کند تا نسبت 
به غذاهای جدیدی که تهیه می کنند احساس مالکیت کنند و این کار، احتمال علاقه مند شدن آنها به غذاهای متنوع را زیاد می کند. درگیر شدن در 

آشپزی به کودکان کمک می کند تا مهارت های حرکتی، هماهنگی دست، چشم و حتی مفاهیم اولیه ریاضی و علوم را توسعه دهند.

گزارش
مهناز جعفری؛ تسهیلگر کودک

مهارت های زندگی
هنگام آشپزی، بچه ها باید متمرکز شــوند و به جزئیات توجه کنند، 
زیرا اگر هر گام را نادیــده بگیرند، محصول نهایی درســت از آب در 
نمی آید. ضمن اینکه در فرایند آشپزی، کودکان، استقلال، انتخاب و 
مسئولیت پذیری را می آموزند. به شرط آنکه این فرصت را در اختیارشان 
قرار دهید و خیلی به نتیجه قائل نباشید. اجازه دهید از جریان آشپزی 
لذت ببرند و در نهایت شــاهد نتیجه تصمیم گیری و انتخاب هایشان 
باشــند. به آنها یادآوری کنید برای کسب تجربه و لذت بردن، آشپزی 
می کنید و در نهایت هر چه حاصل شد خوب است. به این ترتیب اسباب 
اعتماد به نفس و عزت نفس کودکان هم فراهم می شود. اجازه دهید 
کودک تان احساس کمال داشته باشــد. از تلاش اش قدردانی کرده و 

به خاطر اینکه به شما کمک کرده است تشکر کنید.

مهارت های علمی
برای آشپزی لازم است مواد را اندازه گیری کنید و با توجه به اندازه های 
لازم، آنها را با هم مخلوط کنید. بچه ها، اندازه های مختلفی مانند فنجان، 
قاشق چای خوری و قاشق غذا را یاد می گیرند. همچنین از مهارت های 
جمع و تفریق و مهارت های دیگر ریاضی اســتفاده می کنند. در فرایند 
آشپزی، کودکان همچنین با مفاهیم علمی به خوبی آشنا می شوند. زمانی 
که می خواهید مواد تشکیل دهنده را با هم مخلوط کنید، می توانید توجه 
بچه ها را به نوع واکنش مواد با هم، ســنگینی و سبکی شان و مواردی از 
این دست جلب کنید. بنابراین بچه ها به طور عملی با مباحث علمی آشنا 
می شوند. اینکه چه اتفاقی می افتد وقتی کره گرم می شود؟ یا چرا بعضی از 
مواد جامد و بعضی دیگر روان و مایع هستند و بعضی دیگر مانند بخار آب 

به صورت گاز وجود دارند.  

تقویت حواس
به طور ذاتی بچه ها کنجکاو هســتند و چیزهای زیادی برای کشف در 
آشپزخانه وجود دارد. آشــپزی یک فرصت برای استفاده از حس های 
بینایی، شنوایی، بویایی، لمسی و چشــایی را فراهم می کند و کودکان 
می توانند روی این حواس پنج گانه تمرکز پیدا کنند. از بوی سبزی های 
تازه گرفته تا صدای جلزولز سرخ شــدن تخم مــرغ در ماهیتابه، لمس 
خمیر نان، مزه کردن غذا و اینکه آیا چاشــنی خاصی نیــاز دارد یا نه و 
همینطور تماشای تغییر شکل دادن مواد تشکیل دهنده بعد از ترکیب 
با یکدیگر؛ همه این حس ها کودک شما را برای کشف چیزهای جدید 

آماده می کند.

آموزش زبان
زمانی که مواد تشکیل دهنده غذای مورد نظر را یادداشت می کنید 
باعث تمرین لغات و بزرگ شــدن دایره واژگان کودک می شــوید. 
بچه ها باید مســیرهایی را که مهارت های زبان را تقویت می کنند، 
دنبال کنند. به این صورت که در هر مرحله آشپزی دستور پخت وپز 
را توضیح دهید. برای یادگیری پیشرفته تر، از کودکان سؤال کنید، 
در مرحله بعدی چه اتفاقی می افتد. هنگام آشپزی با کودکان خود، 
دســتورالعمل ها را بخوانید. می توانید برای خردســالانی که سواد 
خواندن و نوشتن ندارند، کنار اســامی مواد، شکل آنها را بکشید تا 
با شکل کلمات آشنا شوند و برای بچه های بزرگ تر می توانید متن 
دستورالعمل پخت را با  خط درشــت و خوانا بنویسید تا خودشان 

بخوانند. این روش به بهبود مهارت خواندن کمک می کند.
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سد سازی به بهانه توسعه کشاورزی
حمیدرضا یاقوتی، کارشناس ژئوتکنیک در پروژه های سد و نیروگاه، اراضی پایین دست مارون 2 را که 
قرار است برای توسعه کشاورزی درنظر گرفته شود، با ابزارهای تخصصی اندازه گیری و ارزیابی کرده 
است. او در این مورد می گوید: نقشه  های منطقه به ما می  گوید که زمین مستعد برای کشاورزی در دشت 
بهبهان )پایین دست سد مارون فعلی( 110هزار هکتار است و از آنجایی که 25درصد امنیت غذایی کشور 
وابسته به خوزستان است، توسعه کشاورزی در این منطقه مقرون به صرفه و معقول تر است. اما در عوض 
در دهدشت شرقی یعنی بالادست مخزن ســد مارون، اراضی موجود 33هزار هکتار است که 14هزار 
هکتار آن کوهستانی و غیرقابل کشاورزی اســت و عمده پوشش  گیاهی آن پسته کوهی، جنگل های 
بلوط و اراضی مرتعی است. از نظر سازمان جهانی غذا )فائو( برای حفظ امنیت غذایی همه اراضی نباید 
به کشاورزی تبدیل شود و باید برای استفاده مرتعی نیز درنظر گرفته شود. حمیدرضا یاقوتی می گوید 
که با نگاهی به شبکه آبیاری کشاورزی در منطقه دهدشــت می توان به اتلاف 70درصدی آب در این 
بخش پی برد؛ در نتیجه پیش تر از اجرای پروژه های انتقال آب بین حوضه ای، باید به به روزرسانی شبکه 
آبیاری و ایجاد توازن در عرضه و تقاضای آب توجه کرد و مــواردی مانند لایروبی انهار،  اصلاح الگوی 
کشت، افزایش بهره وری را جایگزین روش های معمول و کنونی کرد. او با اشاره به اینکه مطالب ذکر شده 
براساس گزارش های مستند و مستدل مطالعات سال های 1395 تا 1397 سد مارون2 تهیه شده است، 
می گوید: با آبگیری 135میلیون مترمکعبی مخزن سد مارون2 جاده استراتژیک دهدشت- پاتاوه زیر 
آب خواهد رفت. ضمن اینکه 72درصد آب مارون و 28درصد از رود علا از طریق رود جراحی به تالاب  
شادگان می ریزد. این تالاب هم اکنون با مشکل کم آبی مواجه است و تصور کنید اگر سهم 72درصدی 
مارون به 60درصد کاهش یابد؛ قطعا حیات زیستمندان پایین دست حوضه آبریز به مخاطره خواهد افتاد.  

مکث
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لزوم تجدید نظر
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خبرروز

عزیز الله فضلی 
معاون پیگیری اجرای قانون اساسی 

معاونت حقوقی ریاست جمهوری 
پیشــنهاد حــذف بنــد ۵ مصوبه ســال ۱۳۹۹ 
هیــأت وزیــران درخصــوص جــواز احــداث 
پتروشــیمی در میانکاله، در راســتای تحقق 
اصول ۴۵ و ۵۰ قانون اساســی و مواد۱، ۶، ۹ 
قانون حفاظت و بهسازی محیط زیست برای 
پیشگیری از نابودی تالاب میانکاله به دفتر 
رئیس جمهور ارسال شد و حیات میانکاله در 

گرو تصمیم ملی هیأت دولت است.

سمیه رفیعی
رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس

مجلس از مذاکرات رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیست با کشورهای منطقه در زمینه 
مقابله با ریزگردها بی اطلاع است و عملکرد 
ســازمان حفاظــت محیط زیســت در زمینه 
مقابله با گردوغبار، رضایت بخش نیست. 
مذاکــرات در مورد حــل پدیده ریزگــرد نباید 
بــدون برنامــه باشــد. هــدف و برنامه هــای 

عملیاتی باید مشخص باشد.

نقلقولخبر

هکتار وســعت اراضی بیابانی استان 
قم است که ۱۰۵ هزار هکتار از اراضی 
بیابانــی اســتان در دشــت مســیله، 
حسین آباد میش مســت و کوه نمک 
از کانون های بحرانی ایجاد گردوغبار 
اســت. تاکنــون عملیــات احیــای این 
مناطــق در ســطح ۱۵ هــزار هکتــار 

صورت گرفته است.

 178
هزار 

تومــان ادوات و تجهیــزات بــرای 
حریــق جنگل هــا در 2 مــاه گذشــته 
خریــداری و بــه ادارات کل منابــع 
طبیعی استان ها ارســال شد. حدود 
۵۰۰ دســتگاه دمنــده آتــش نیــز در 
حال تحویل اســت. مسعود منصور، 
رئیــس ســازمان منابــع طبیعــی نیــز 
خبر داده اســت کــه ۱۹۳هــزار همیار 
طبیعــت نیــز داوطلبانــه در ســامانه 

همیاران طبیعت ثبت نام کرده اند.
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شهرســازی،  شــهروندی،   حقــوق 
بــر  نظــارت  پســماندها،  مدیریــت 
طرح های پژوهشی و آموزش، مدیریت 
بحران، خدمات آتش نشانی و مباحث 
اداری در مطالعــات صــورت گرفتــه 
بیشــترین معضــل را دارند و بــه همین 

دلیل مورد توجه قرار گرفته اند

 رهاسازی ۳۲میلیون بچه ماهی
در رودخانه های گیلان

سرپرســت شــیلات گیلان با بیان اینکه از ابتدای امسال 
۳۲میلیون قطعه ماهی استخوانی در رودخانه های منتهی به 
دریای خزر رهاسازی شده است، گفت: همچنین ۵۰۰هزار 
بچه ماهی خاویاری رهاســازی کرده ایم. به گزارش ایسنا، 
حمیدرضا تقی نصیری افزود: بچه ماهیان رهاسازی شده در 

مراکز بازسازی ذخایر شیلات استان تولید شده است.
سرپرست اداره کل شــیلات گیلان ادامه داد: سالانه بیش 
از ۱۵۰میلیون انواع بچه ماهیان اســتخوانی شامل سفید، 
سوف، سیم و ســایر گونه ها با وزن بالای یک گرم و بیش از 
یک میلیون و۵۰۰هزار انواع بچــه ماهیان خاویاری در اوزان 
بالای ۲گرم تولید و با هدف احیا و افزایش ذخایر این گونه ها 

در دریای خزر رهاسازی می شود.

راه اندازی ۲مرکز خرید تضمینی 
گندم در البرز

مدیر تعاون روســتایی البرز گفت: همزمان با آغاز برداشت 
گندم در اســتان ۲مرکز خرید توســط اتحادیه های تعاون 
روستایی این استان برای خرید تضمینی گندم راه اندازی شد.

به گزارش ایرنا، سیدمحسن موسوی افزود: تعاون روستایی 
استان البرز پس از ۱۰ســال وقفه در خرید تضمینی گندم، 

کار خرید این محصول استراتژیک را از کشاورزان آغاز کرد.
وی با بیان اینکه برداشــت گنــدم از مزارع این اســتان از 
۲۵خرداد آغاز شده است، گفت: از آن روز تاکنون ۱۱۰۰تن 
گندم با بهترین کیفیت از کشــاورزان خریداری شده  که در 

انبارهای ۲مرکز نگهداری می شود.
وی قیمت خرید تضمینی گندم برای هــر کیلوگرم از این 
محصول را ۱۱هزارو۵۰۰تومان عنوان کرد و گفت: اتحادیه 
پیشگامان تعاونی های روستایی استان با تجهیز ۲مرکز خرید 
در شهرســتان های نظرآباد و اشــتهارد توسط شرکت های 
تعاونی روســتایی این شهرســتان کار خرید گندم را انجام 

می دهند.

پلدختر شهر تالابی می شود
معاون فنی حفاظت محیط زیست لرستان از معرفی پلدختر 
به عنوان شهر تالابی خبر داد. به گزارش ایسنا، نبی الله قائد 
رحمتی گفت: اگر این اتفاق بیفتد روستاهایی که در نزدیک 

تالاب ها قرار دارند به عنوان هدف گردشگری معرفی شوند.
معاون فنی حفاظت محیط زیست لرستان بیان کرد: هفته 
گذشته نیز طرح تالاب های پلدختر تدوین و برنامه مدیریت 
جامع زیست بومی با مشارکت جوامع محلی و ذینفعان انجام 

شده است.
قائد رحمتــی هــدف از تدوین ایــن برنامــه را آموزش و 
آگاهی بخشــی به جوامــع محلی عنــوان کــرد و گفت: 
دســتگاه های اجرایی باید با محیط زیست همکاری داشته 

باشند.
به گفته وی، اگر این ۲طرح در شورای توسعه و برنامه ریزی 
استان مصوب شود می توان برای آنها از اعتبار استانی، ملی و 

حتی بین المللی بهره گرفت.
هم اکنون از تالاب های ۱۱گانــه پلدختر، 8تالاب دارای آب 
هستند و ۳تالاب به دلیل خشکسالی خشکیده شدند و تنها 

نیزارهای آنان باقی مانده است.

نوسازی 600شالیکوبی در مازندران 
سرپرســت معاونت توســعه بازرگانی و صنایع کشاورزی 
سازمان جهادکشاورزی مازندران گفت: طی 6سال گذشته 

6۰۰شالیکوبی در استان نوسازی و صنعتی شده است.
به گزارش مهر، ســیدمحمد جعفری افزود: جهادکشاورزی 
مازندران برای پرداخت تســهیلات ویــژه و حمایتی برای 

نوسازی و اصلاح ساختار شالیکوبی ها آمادگی دارد.
به گفته وی، امســال نیز نوسازی و اصلاح ســاختار حدود 
۲۰۰شالیکوبی ســنتی به صنعتی در برنامه است و اعتبار 
ویژه این بخش نیز از محل اعتبارهای سفر رئیس جمهوری 
به مازندران پرداخت خواهد شد. سرپرست معاونت توسعه 
بازرگانی و صنایع کشاورزی سازمان جهادکشاورزی مازندران 
یادآور شد: نوسازی و اصلاح ساختار شالیکوبی ها از سنتی به 
صنعتی در کاهش هدررفت ضایعات برنج تا حدود ۳۰درصد 
تأثیر داشته است. مازندران با حدود ۲۲۰هزار هکتار شالیزار و 
تولید سالانه بیش از یک میلیون تن برنج سفید، رتبه نخست 

تولید این محصول را در کشور دارد.

 اختصاص ۲0 هزار میلیارد تومان
به عشایر 

رئیس سازمان امور عشایر کشور گفت: ۲۰هزار میلیارد تومان 
تسهیلات با سود بسیار پایین به عشایر کشور اختصاص یافت.
به گــزارش روابط عمومی اداره کل امور عشــایر سیســتان 
و بلوچســتان، عباس پاپی زاده در جریان ســفر ۳روزه به 
استان سیســتان و بلوچســتان از روند اجرایی پروژه ها در 
شهرستان های زاهدان، زابل و میرجاوه با حضور فرمانداران 
و مسئولان بازدید و با عشایر دیدار و گفت وگو و مشکلاتشان 
را از نزدیک بررسی کرد. رئیس سازمان امور عشایر گفت: با 
توجه به حذف ارز ترجیحــی و هدفمندی یارانه های بخش 
کشاورزی و برای کمک به تامین علوفه مورد نیاز دام عشایر 
۲۰هزار میلیارد تومان و در قالــب دامدار کارت و به صورت 
تسهیلات با سود بسیار پایین به عشایر کشور اختصاص یافته 
است. به گفته وی، عشــایر می توانند با ثبت تقاضا و حضور 
در جهادکشاورزی استان خود و معرفی به بانک کشاورزی 
با تمهیدات اندیشــیده شــده و آســان درباره ارائه ضامن   

تسهیلات مربوطه را دریافت کنند.

سیده زهرا عباسیگزارش
روزنامه نگار

 نخســتین مرکز مطالعات تخصصی شــهری و 
روستایی جنوب کشور در مرکز علمی و کاربردی 
سازمان همیاری   شهرداری های بوشهر به عنوان 
یک اتاق فکر بــرای شــهرداری ها و دهیاری ها 
تشکیل شده اســت؛ اتاق فکری که پیش از این 
فقط در کلانشــهر مشهد و در اســتان خراسان 
رضوی تجربه شــده بود. این اتاق فکر قرار است 
علاوه بر 4۰ شــهرداری و ۳64دهیاری بوشهر به 
شهرداری ها و دهیاری های 6استان جنوبی دیگر 
یعنی هرمزگان، خوزستان، سیستان و بلوچستان، 
فارس، کرمان و کهگیلویه و بویراحمد که از نظر 
اقلیم، جغرافیا، فرهنگ و مردم شناســی شرایط 

مشابهی دارند هم کمک کند.

نخبگان به کمک می آیند
سرپرست مرکز علمی کاربردی سازمان همیاری 
شهرداری های بوشهر با بیان اینکه این مرکز تنها 
و نخســتین مرکز مطالعات تخصصی شهری و 
روســتایی جنوب کشور محســوب می شود به 
همشهری می گوید: هدف اصلی از راه اندازی این 
مرکز اســتفاده از ظرفیت نخبگان دانشگاهی و 
استادان فعال حوزه مطالعات شهری و روستایی 
برای شناخت کمبودها و نارسایی های مدیریت 
شهری و روستایی است. لیلا انبارکی با بیان اینکه 
این مرکز تحقیق، پژوهش و آموزش را به عنوان 
حلقه مفقوده توسعه، مسیر و چشم انداز مدیریت 
شــهری فعال می کند، می افزایــد: برنامه ریزی 
و ارائــه راه حل کاربــردی برای رفع مشــکلات 
شهری و روستایی، ارائه راهکارهای کارشناسی و 
نظریه های مشورتی به مدیران شهری و روستایی 
و یافتن راهکارهای نوین و اقدامات مناســب با 
توجه به رسالت از ظرفیت های این مرکز محسوب 
می شود. به گفته وی، فعالیت های نخستین مرکز 
مطالعات تخصصی شــهری و روستایی جنوب 
کشور در 4ســطح پژوهشــی )اجرای طرح ها و 
پروژه های مطالعاتی(، مشــاوره ای )مشــاوره به 
شــهرداری ها و دهیاری ها(، اجرایــی )برگزاری 
رویــداد و همایش های تخصصی( و آموزشــی 
)برگزاری کارگاه ها و دوره های آموزشی تخصصی 
برای مدیران و کارکنان حوزه شهری و روستایی( 

انجام خواهد شد.
انبارکی توضیح می دهد ایــن مرکز 8دپارتمان 
)گروه( تخصصی شــامل مدیریت و برنامه ریزی، 
محیط زیست شــهری، فنی و عمرانی، معماری 
و شهرســازی، آتش نشــانی و خدمات ایمنی، 
حمل ونقل و ترافیک، ستادی و اداری، فرهنگی 

و اجتماعی و اقتصادی و مالی خواهد داشت؛ هر 
دپارتمان یک مســئول دارد و بین ۲۰ تا ۳۰نفر 
از نخبه های دانشــگاهی و افرادی که تجربه کار 
اجرایی داشته اند جذب این گروه های تخصصی 

شده اند.

فعالیت 8 دپارتمان تخصصی
شناســایی تجربه  شــهرداری ها و انتقال آن به 
مجموعه مدیریت شــهری دیگر شهرستان ها، 
تهیه بســته های کاربردی قوانین و مقررات در 
حوزه های مختلف شهرداری، شناسایی و تکمیل 
بانک اطلاعاتی منابع و امکانات شــهرداری های 
استان و شناســایی فرایندهای شــهرداری ها و 
تعریف نظام نامه کنترل داخلی برای هر شهرداری 
از اقداماتی است که این مرکز می تواند در راستای 
ارتقای وضعیت مدیریت شــهری و روســتایی 

انجام دهد.
رئیس نخستین مرکز مطالعات تخصصی شهری 
و روستایی جنوب کشور با بیان اینکه این تجربه 
نخستین بار در خراســان رضوی اجرا شده است 
به همشــهری می گوید: مرکز مشــهد تقریبا با 
ماموریت ها و اهدافی شــبیه به ما کار خود را از 
۳-۲سال پیش شروع کرده است و کار را در بخش 
آموزش، مشاوره و نظارت به خوبی پیش می برد. 
مرکز مشابهی هم در خود وزارت کشور فعال است 
که به صورت کلی و کشوری فعالیت می کند و با 
این توضیح می توان مرکز بوشهر را دومین مرکز 

استانی در این زمینه دانست.
احمد خواجه با بیان اینکه مرکز بوشــهر حتما از 
تجربه های مشهد استفاده خواهد کرد، می گوید: با 
توجه به نوع اقلیم، جغرافیا، فرهنگ و شهرسازی 
شهرهای جنوبی ما به مطالعاتی متفاوت و خاص 
این منطقه نیاز داریم و به نظر می رسد با فعالیت 
این مرکز اصلاحات اساسی و خوبی را در مدیریت 

شهری و روستایی جنوب شاهد باشیم.
به گفته او، حقوق شهروندی، شهرسازی، مدیریت 
پسماندها، نظارت بر طرح های پژوهشی و آموزش، 
مدیریت بحران، خدمات آتش نشــانی و مباحث 
اداری در مطالعات صورت گرفته بیشترین معضل 
را در حوزه مدیریت شهری و روستایی دارند و به 
همین دلیل مورد توجه مرکز مطالعات تخصصی 

شهری و روستایی جنوب کشور قرار گرفته اند.
خواجه با بیان اینکــه در گام اول تالیف و ترجمه 
منابــع تخصصی در حــوزه مدیریت شــهری و 
روستایی در این مرکز آغاز شده است،می افزاید: 
نیازسنجی پژوهش های شهرداری ها و آموزش ها 
شروع شــده و به عنوان نخســتین گام اجرایی 
نخســتین دوره آموزش تخصصی دهیاری های 
کل استان و شوراهای روســتا ، درباره مبارزه با 
تخلفات اداری، مدیریت نوین، مدیریت بحران، 
بودجه بندی و بودجه ریزی در مدیریت روستایی 
و آشنایی با ســاختار قانونی و تشکیلات اداری 
اواخر هفته جاری برگزار می شود. در گام بعدی 
مهر و آبان دوره های آموزشی پیشرفته مدیریت 

شهری برای شــهرداری ها و بهمن یک همایش 
تخصصی با حضور شهرداران جنوب کشور برگزار 
خواهد شد. او درباره اعتبار این مرکز نیز توضیح 
می دهد: تمام سعی مرکز این است که با برگزاری 
دوره های آموزشی و انجام پروژه های تحقیقاتی 
درآمدزایی داشــته باشد تا مشــکلات اعتباری 

مانعی ایجاد نکند.

    
آماده ســازی ســامانه ها و نرم افزارهای موجود 
در کلانشــهرها برای شــهرداری های بوشهر و 
دیگر استان های جنوبی از دیگر حوزه هایی است 
که نخبگان مرکز مطالعات تخصصی شــهری و 

روستایی در آن فعالیت خواهند کرد.

 اتاق فکر نخبگان شهری در بوشهر
نخستین مرکز مطالعات تخصصی شهری و روستایی جنوب کشور در مرکز علمی و کاربردی سازمان همیاری های 

شهرداری های بوشهر راه اندازی شد

عددخبر اخبار کوتاه 

روســتایی  ورزش  هیــأت  رئیــس 
و بازی هــای بومــی محلــی اســتان 
کرمانشاه از رقابت 2219تیم روستایی 
 از اســتان در مســابقات مینی فوتبــال

»جــام پرچــم« خبــر داد. بــه گــزارش 
ایســنا، زهــرا کشــتمند اظهــار کــرد: 
بالاترین آمار تیم های شرکت کننده در 
یک روستا در کشور متعلق به »سرباخ 
گلین« از سرپل ذهاب است که در آن 
22تیم شــرکت کرده انــد. به گفته وی، 
زمان شــروع رقابت هــای مینی فوتبال 

در کشور 21تیر است. 

 2219
تیم 
کرمانشاه

 رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
خراسان شــمالی گفت: میــزان اعتبار 
تملک دارایی های ســرمایه ای اســتان 
در قانــون بودجــه امســال نســبت بــه 
ســال گذشــته ۳1درصــد رشــد دارد 
کــه در این بــاره رتبــه خوبــی در میــان 
اســتان های کشــور داریم. بــه گزارش 
ایرنــا، حســن پارســی پور اظهــار کــرد: 
میزان اعتبار تملک دارایی و سرمایه ای 
 اســتان در قانــون بودجــه ســال 1۴۰1، 
1225میلیارد تومان اســت و استان از 

این نظر، در رتبه 2۰ قرار دارد. 
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دود غلیظی از جمعه شــب 

)۲7خرداد(  تا کنون برخی از آب و هوا
مناطق اهواز و ۳شهرســتان 
دیگر خوزستان را دربرگرفته و موجب آلودگی 

هوا در کنار ریزگردها شده است.
به گزارش همشهری، شهرستان های خوزستان 
به ویژه اهواز در دهه های گذشته به شکل های 
متفاوتی ازجمله ریزگرد، فلرهای نفتی، فعالیت 
صنایع، آتش سوزی سایت دفن زباله صفیره یا 

هورالعظیم آلودگی هوا را تجربه کرده است.
این بار و در آخرین روزهای بهار در شــرایطی 
که ریزگردهای عراقی امان نفس کشــیدن به 
مردم را نمی دهند، دود غلیظی آسمان جنوب 

خوزستان را در برگرفته است.
رئیس اداره حفاظت محیط زیست اهواز با اشاره 
به انتشار دود غلیظ در این شهر گفت: تصاویر 
ماهواره ای نشان می دهد احتمالا این دود ناشی 
از آتش سوزی بخش هایی از تالاب هورالعظیم 
در کشــور عراق اســت. علی بنی عگبه گفت: 
براســاس پایش های میدانی، مشکل خاصی 
در اهواز رخ نداده و در ســطح شــهر منشایی 
برای این دود پیدا نشده است. بنی عگبه افزود: 
با توجه به متفاوت بودن نوع دود و بوی ناشی 
از حریق ســایت دفن زباله صفیره اهواز، این 
دود ناشی از آتش ســوزی در سایت دفن زباله 
اهواز نیست. مدیرکل حفاظت محیط زیست 
خوزســتان هم با بیــان اینکه دود ناشــی از 
آتش ســوزی در بخــش عراقــی هورالعظیم 
4شهرســتان اهواز، دشــت آزادگان، هویزه و 
حمیدیه را در برگرفته است، گفت: با توجه به 
سرعت و جهت باد انتظار داریم پراکنش دود در 

ساعات آینده در منطقه بیشتر شود. محمدجواد 
اشرفی با بیان اینکه رودخانه های دجله و فرات 
منابع اصلــی تامین کننده آب هــور در عراق 
هســتند، اضافه کرد: حقابه ایــن رودخانه ها 
به دلیل سدسازی در ترکیه داده نمی شود و به 
تبع آن حقابه هورالعظیم نیز تامین نمی شود. 
همزمان بی توجهی عراق در نگهداشت تالاب 
موجب شده شاهد آتش سوزی های گسترده 
در هور در فصل خشــک باشــیم که ضروری 
است عراق و ترکیه برای حفظ سلامت ساکنان 
اطراف هور درایت بیشتری داشته باشند. وی 
ادامــه داد: بی توجهی به این تــالاب باارزش 
می تواند تبعات بســیار زیانبــاری در جوامع 
حاشیه تالاب و حتی در جوامعی که در فاصله 
دورتری از این تالاب ســکونت دارند، داشته 
باشد. مدیرکل حفاظت محیط زیست خوزستان 
همچنین با تأکید بر تامین حقابه بخش ایرانی 
هورالعظیم گفت: امســال به دلیل بارش کم 
و خالی بودن ســد کرخه، امکان تامین حقابه 
هورالعظیم وجود ندارد و باید انتظار آتش سوزی  
مشــابه را در بخش ایرانی این تالاب داشــته 
باشیم. وی افزود: تمام تلاش مسئولان استانی 
برای تامین حداقل حقابه هورالعظیم اســت 
و امیدواریم بــا توجه به خشکســالی بتوانیم 
به میزانی حقابه را تامیــن کنیم تا تنش ها به 
حداقل برسد. به گفته اشرفی، از ابتدای امسال 
آتش سوزی در بخش ایرانی هورالعظیم بسیار 
کم و بیشتر ناشی از دخالت انسانی بوده است. 
در همین زمان، ۱۱شــهر خوزستان به دلیل 
غلظت گردوغبار بیش از حد مجاز آلودگی هوا 

را تجربه کردند.

 دود هور در چشم خوزستان

نرضویعکس خبر
خراسا

داستان سپیدار
در شهر میاندوآب استان آذربایجان غربی بسیاری از 
باغبانان با کاشت سپیدار به خاک، آب و هوا و زیبایی 

محیط زیست کمک و پس از چند سالی آنها را قطع و از چوب 
آن برای اهداف تجاری خود استفاده می کنند. استفاده 

هدفمند از محیط زیست می تواند از ضربه زدن به آن و قطع 
بی رویه درختان جنگل که تبدیل به رویه ای عادی شده است، 

جلوگیری کند. عکس: تسنیم
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 در شرایطی که نرخ انواع برنج ایرانی 

بازار
در بــازار مصــرف، عمومــا از مرز 
100هزار تومان در هــر کیلوگرم 
فراتــر رفتــه، مصرف کننــدگان بــه تصمیمات 
سیاستگذاران حوزه کشاورزی برای مدیریت بازار 

برنج چشم دوخته اند.
به گزارش همشهری، هفته گذشته خبر واردات برنج 
کیفی از قول معاون برنامه ریــزی اقتصادی وزارت 
جهادکشاورزی در یکی از خبرگزاری ها منتشر شد 
و این شبهه را ایجاد کرد که در سیاست های وارداتی 
این وزارتخانه در زمینه برنج تغییراتی ایجاد شــده 
اســت. محمد قربانی، در این گفت وگو اعلام کرده 
بــود: واردات برنج با حجم مناســبی در حال انجام 
است و علاوه بر ارقامی با قیمت اقتصادی، برنج های 
کیفی خارجی نیز وارد می شــود که طعم آن شبیه 
برنج طارم ایرانی است و 30هزار تومان قیمت دارد. 
حجم مناســب واردات، انتخاب ارقــام کیفی برای 
واردات و قیمت 30هزار تومانــی این برنج ها برای 
مصرف کننده، نکاتی بود کــه در گفته های معاون 
وزیر جهادکشاورزی جالب توجه و البته سؤال برانگیز 
بود و همشهری را به کشف جزئیات بیشتری در این 

خصوص واداشت.

ابهام در گفته های سخنگوی وزارت جهادکشاورزی
واردکنندگان برنج از ابتدای امســال به دلیل تأخیر 
در ابلاغ قوانین جدید به گمرک با مشکلاتی مواجه 
بودند که حجم واردات را به طور چشمگیری کاهش 
داد. با رفع این مشــکل در یک ماه اخیر واردات به 
روال عادی بازگشته اما حجم واردات به گفته انجمن 
واردکنندگان با میزان هدف گذاری شده فاصله دارد. 
آمارها نشــان می دهد از مجموع 390هزار تن برنج 
وارد شده از ابتدای امســال 355هزار تن را بخش 
خصوصی وارد کرده درحالی که با توجه به نیاز بازار 

باید ماهانه 160هزار تن برنج وارد شود. 
در زمینه قیمــت نیز هم اکنون قیمــت برنج های 
باکیفیت خارجی در بازار به 40هزار تومان رسیده 
اســت، از این رو اعلام قیمت 30هزار تومانی برای 

برنج کیفی وارداتی، آن هم از زبان سخنگوی وزارت 
جهادکشــاورزی موضوع جالب  توجهی بود. نکته 
دیگری که در گفته های قربانی ســؤال برانگیز بود 
به نوع برنج انتخابی برای واردات برمی گشت که تا 
پیش از این، همــواره واردات برنج های پرمحصول 
برای تامین کسری بازار در دستور کار بوده است و نه 

برنج های کیفی.
اظهــارات معــاون برنامه ریزی اقتصــادی وزارت 
جهادکشاورزی علاوه بر اینکه این استنباط را ایجاد 
کرد که شاید دولت درصدد است برای تنظیم قیمت 
برنج ایرانی، برای آنها رقیب خارجی بیاورد، به طور 
ضمنی از رفع موانع واردات نیز خبر می داد که این 
مورد می توانست برای بازار پرنوسان برنج خبر خوبی 
باشد، اما پیگیری های همشــهری  نشان می دهد 
هر دو استنباط از خبر منتشــر شده چندان دقیق 

نبوده است.

چه نوع برنجی وارد می شود؟
دبیر انجمــن واردکنندگان برنج در پاســخ به این 
پرسش همشــهری که آیا نوع برنج وارداتی تغییر 
کرده و اشــاره معاون وزیر به چه نوع برنجی است، 
گفــت: برنج هایی که از هند وارد می شــود به دلیل 
بعد مســافت و ذائقــه متفــاوت مصرف کنندگان 
ایرانی شــرایط متفاوتی دارد اما برنج های وارداتی 
ما از پاکستان و تایلند، برنج های سفید، درجه یک و 
باکیفیتی است که بعضی از ارقام آن مثل جاسمین 
و هومالی از لحــاظ عطر و طعــم و کیفیت پخت، 
قابلیت رقابــت با برنج های ایرانــی ازجمله طارم را 
دارند و این چیز جدیدی نیســت. مســیح کشاورز 
افزود: گفته هــای معاون وزیر جهادکشــاورزی در 
زمینه کیفیت برنج های وارداتی برگرفته از اظهارات 
واردکنندگان در جلسه با مسئولان وزارتخانه است 
که اعلام کردند محدودیت های واردات برنج از تایلند 
از یک سو منابع تامین کسری برنج کشور را محدود و 
به هند و پاکستان منحصر کرده و از سوی دیگر مردم 
از برنج باکیفیتی که می تواند در حد برخی برنج های 
تولید داخل مثل طارم باشــد، محروم می شــوند. 

محدودیت مورد اشــاره دبیر انجمن واردکنندگان 
در پی استقبال نکردن مصرف کنندگان ایرانی از آن 
دسته از برنج های تایلندی بود که شرکت بازرگانی 

دولتی سال گذشته در بازار توزیع کرد. 
این برنج ها که طی چند ســال گذشته برای تامین 
ذخایر احتیاطی کشور در انبارهای شرکت  بازرگانی 
دولتی ذخیره شــده بود، به دنبال افزایش شــدید 
قیمت برنج، سال گذشــته طی چند نوبت در بازار 
توزیع شــد و اگرچــه توانســت در کوتاه مدت از 
سرعت رشد قیمت کم کند اما به دلیل اینکه ذخایر 
احتیاطی به طور معمول از منابع اقتصادی تر تامین 
می شود، بازارپسندی لازم را نداشت و چندان مورد 
اســتقبال قرار نگرفت. کشــاورز در توضیح قیمت 
اعلام شــده برای این برنج ها نیز گفت: قیمت 30 تا 
35هزار تومانی اعلام شــده برای واردکننده است، 
نه مصرف کننده. او اضافه کــرد: هزینه واردات هر 
کیلو از این نوع برنج برای واردکننده یک  دلار یعنی 
همان 35هزار تومانی اســت کــه پیش تر به عنوان 
میانگین نرخ واردات برای امســال عنوان شده بود 
که برای مصرف کننده همان حدود 40هزار تومان 

تمام می شود.

قیمت کنونی برنج در بازار
قاسم علی حسنی، دبیر اتحادیه بنکداران مواد غذایی 
تهران گفت: درحال حاضر قیمت عمده فروشی هر 
کیلو برنج خارجی بین 24 تا 37هزار تومان اســت 
و برای برنج ایرانی کمتریــن قیمت در بنکداری ها 
به کیلویی 60هزار تومان رسیده است. دبیر اتحادیه 
بنکداران مواد غذایی تهران در گفت و گو با همشهری 
توضیح داد: با اتمام توزیع برنج های 12هزار تومانی 
شــرکت بازرگانی دولتی هم اکنون کمترین قیمت 
برنج وارداتی در بنکداری ها 24هزار تومان و بالاترین 

قیمت 37هزار تومان است. 
قاســم علی حســنی، قیمت عمده فروشــی برنج 
ایرانــی را نیز بین 60 تــا 110هــزار تومان اعلام 
کرد که بــا نرخ هــای کنونی بازار خرده فروشــی 
مطابقــت دارد. هم اکنون کمتریــن قیمت برنج 

در خواربارفروشــی های ســطح تهــران کیلویی 
70هزار تومان و برای ارقــام مرغوب و کیفی بیش 
از 130هزار تومان اســت. قیمت برنج خارجی نیز 
در خرده فروشی ها بین 34 تا 42هزار تومان متغیر 

است.

ابهام در لغو یا اجرای ممنوعیت فصلی
در 2سال گذشته کل فرایند واردات برنج به دلایلی با 
مشکلات زیادی مواجه بوده که بخشی از آن همچنان 
ادامه دارد. این مشکلات در کنار کاهش تولید داخلی، 
بازار برنج را از تابستان سال گذشته با بحران قیمت 
مواجه کرد. کارشناســان بازار معتقدند بخشــی از 
نوسانات قیمتی می توانست با لغو ممنوعیت فصلی 
واردات با توجه به کاهش حجم تولید داخلی، برطرف 
شود و این قانون به طور مقطعی برای کنترل بازار به 
سود مصرف کنندگان مورد تجدید نظر قرار گیرد. 
این اتفاق سال گذشــته نیفتاد اما برای امسال وزیر 
جهادکشــاورزی قول هایی را به صورت شفاهی در 
زمینه احتمال لغو موقت ممنوعیت فصلی داده بود 

که هنوز رسمیتی نیافته است.
به گفته دبیر انجمــن واردکنندگان برنــج، تا این 
اظهارات به صورت مکتوب درنیاید و جنبه رســمی 
به خود نگیرد، سیاســت وزارت جهادکشاورزی در 
این زمینه همچنان بر پایه تداوم ممنوعیت فصلی 
استنباط می شود. کشاورز گفت: 4ماه، یک سوم کل 
زمان واردات است و اگر طي این مدت واردات انجام 
نشود مشکلات بازار ادامه خواهد داشت. اما از سوی 
دیگر به رغم اعلام وزیر جهاد مبنی بر نبود محدودیت 
برای واردات امسال، تا زمانی که این تصمیم مکتوب 
نشود نمی تواند ملاک کار واردکنندگان باشد زیرا 
ممکن اســت تبصره هایی برای آن تعیین شود که 
می تواند کل جریان واردات را تحت تأثیر قرار دهد. 
به گفته ایــن فعال بخش خصوصــی، تبصره هایی 
مثل اینکه واردات آزاد باشد اما توزیع انجام نشود، 
تأثیری بدتــر از ممنوعیت دارد و اگــر واردات آزاد 
باشد اما تبصره هایی از این دست برای آن وضع شود، 

واردکنندگان ریسک واردات را نخواهند پذیرفت.

جاسمین و هومالی جانشین برنج طارم؟
 درحالی که لغو ممنوعیت فصلی واردات برنج هنوز در هاله ای از ابهام است، معاون وزیر جهادکشاورزی

از واردات برنج کیفی برای تامین کسری بازار خبر می دهد

همشهری پیش نویس قانون جدید بازار اوراق بهادار را بررسی می کند

مرکز پژوهش های مجلس دیروز رسما پیش نویس اصلاحیه قانون بازار اوراق بهادار را برای دریافت نظر کارشناسان منتشر کرد
ارتقاي جایگاه حقوقی بورس در اقتصاد ایران

مرکز پژوهش های مجلس پیش نویس اصلاحیه قانون 

بورس
بازار اوراق بهادار را به طور رسمی منتشر کرد. قرار است 
در یک فرصت 10روزه نظر کارشناســان برای ارائه به 
کمیسیون اقتصادی مجلس دریافت شود. مهم ترین تغییرات این قانون 
نسبت به قانون قبلی اعمال برخی تغییرات در شورای بورس و انتخاب 
رئیس سازمان بورس با حکم رئیس جمهور و حضور او بدون حق رأی در 
جلسات هیأت دولت است. تغییراتی که می توان از آن با عنوان ارتقاي 

جایگاه حقوقی بورس در اقتصاد ایران یاد کرد.
به گزارش همشهری، چند سال اســت که کارشناسان از لزوم تغییر در 
قانون بازار اوراق بهادار ســخن می گویند. قانون قبلی در آذرماه1384 
به تصویب مجلس رسید اما به زعم بسیاری از کارشناسان این قانون نیاز 
به اصلاحاتی دارد تا مسیر توســعه بازار سرمایه هموار شود. مهم ترین 
اصلاحات مدنظر فعالان بازار سرمایه تغییر رویه های قانونگذاری است به 
این معنا که امکاناتی فراهم شود تا بازار سرمایه بتواند در تحولات اقتصاد 

کلان نقش داشته باشد. 
در طول سال های گذشــته تصمیم های زیادی در حوزه اقتصاد کلان 
گرفته شده که به ساختار بازار سرمایه آســیب جدی وارد کرده است، 
به طور مثال قیمت گذاری دستوری و نوسان های نرخ بهره ازجمله این 
موارد است. بر همین اساس بسیاری از فعالان بازار سرمایه اعتقاد دارند 
آثار تصمیم های اقتصادی که در هیأت دولت گرفته می شــود بر بازار 
سرمایه باید سنجیده شود.  از این رو کمیســیون اقتصادی مجلس از 
چندی قبل کار اصلاح قانون قبلی بازار اوراق بهادار را آغاز کرد و هفته 

قبل پیش نویس این اصلاحیه نهایی شد.
دیروز نیز مرکز پژوهش های مجلس این گزارش را منتشر کرد. به گفته 
محمدرضا پورابراهیمی رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس متخصصان 
و مجموعه های مختلف ازجمله بخش خصوصی، سازمان بورس، بانک 
مرکزی و وزارت اقتصاد 10روز فرصت دارندکه نظر خود را به دبیرخانه 
کمیته تخصصی ارائه کنند تا ظرف یک ماه آینده کمیسیون بتواند درباره 

آن تصمیم بگیرد.

تغییردر نقش سازمان بورس
بررسی های اولیه از پیش نویس اصلاحیه قانون بازار اوراق بهادار نشان 
می دهد مهم ترین تغییرات قانون جدید به نقش رئیس سازمان بورس  
بازمی گردد. طبق ماده 6قانون فعلی بــازار اوراق بهادار، هیأت مدیره 
سازمان بورس دارای 5عضو است که از میان افراد امین و دارای حسن 
شهرت و تجربه در رشته مالی منحصراً از کارشناسان بخش دولتی به 
پیشنهاد رئیس شورا و با تصویب شــورا انتخاب می شوند درحالی که 
طبق قانون جدیدکلید واژه رشــته مالی به حوزه مالــی تغییر کرده و 
مقرر شده هیأت مدیره سازمان بورس به پیشنهاد رئیس شورا و حکم 
رئیس جمهوری انتخاب شــوند. در قانون جدید همچنین تأکید شده 
رئیس هیأت مدیره سازمان بورس از بین اعضاي هیأت مدیره به پیشنهاد 
اعضا و تأیید هیأت وزیران و حکــم رئیس جمهوری برای مدت 30ماه 
تعیین شوند. همچنین عزل رئیس سازمان با حکم رئیس جمهوری و 

عزل سایر اعضای هیأت مدیره با تصویب شورای بورس انجام می شود.
در قانون جدید بازار اوراق بهادار همچنین اختیارات تازه ای برای رئیس 
سازمان درنظر گرفته شــده به طور مثال درصورت تصویب این قانون 
رئیس سازمان به عنوان عضو شــورای پول و اعتبار با حق رأی تعیین 
می شود. رئیس ســازمان بورس همچنین می تواند در جلسات هیأت 

دولت با موضوعات مرتبط با بازار سرمایه بدون حق رأی شرکت کند.

قوانین جدید پرداخت سود
نکته مهم دیگری که در پیش نویس اصلاحیــه قانون بازار اوراق بهادار 
وجود دارد و بــه نوعی تغییرات مثبتی تلقی می شــود مربوط به نحوه 
پرداخت سود به سهامداران است. سال هاست که شرکت های بورس بعد 
از برگزاری مجمع عمومی سالانه، سود سالانه خود را با تأخیر و از طریق 
شعب بانکی با انجام تشــریفات اداری مختلف پرداخت می کنند. این 
موضوع چالش های فراوانی را برای سهامداران به وجود آورده بود اگرچه 
از چندی پیش پرداخت سود سهامداران از طریق سامانه سجام به صورت 
متمرکز آغاز شده اما حالا آنطور که در پیش نویس اصلاحیه قانون بازار 

اوراق بهادار آمده قرار است پرداخت سود سهامداران به صورت تجمیعی 
الزام قانونی پیدا کند.

طبق پیش نویس جدید قانون بازار اوراق بهادار همه ناشران ثبت شده 
نزد سازمان بورس موظف اند، سود تقسیمی مصوب مجمع عمومی را با 
همکاری ســپرده گذاری مرکزی از طریق سامانه سجام به سهامداران 
پرداخت کنند. مدیران متخلف از اجرای این حکم با شــکایت سازمان 
به انفصال از خدمت در دســتگاه های اجرایی و شــرکت های سهامی 
عام به مدت 6ماه تا 2سال محکوم می شــوند. همچنین پرداخت سود 
به ســهامداران باید ظرف 3ماه پس از تصمیم مجمع عمومی راجع به 

تقسیم سود انجام شود.

نقد اصلاحیه جدید
به نظر می رسد با وجود برخی نکات مثبتی که در قانون جدید بازار اوراق 
بهادار وجود دارد، همچنان برخی چالش های بازار سرمایه حل نشده باقی 
مانده به عنوان مثال مشخص نیست نقش نهاد های سیاستگذار در حوزه 
بازار سرمایه در فضای اقتصاد کلان کجاست؟ یعنی مشخص نیست که 
مسئولان بازار سرمایه چگونه باید در عرصه سیاست های اقتصادی نقش 
داشته باشند. همه اینها در حالی اســت که اکنون بازار سرمایه ایران با 
ارزشی معادل 7300هزار میلیارد تومان بخش بزرگی از اقتصاد ایران 
را شامل می شــود و روزبه روز نقش بازار سرمایه در تامین مالی اقتصاد 
ایران بیشتر می شود. یکی از نقد های اساسی فعالان بازار سرمایه درباره 
سیاست های اقتصادی به قیمت گذاری دستوری بازمی گردد که صدمات 
زیادی در طول 2 دهه گذشته به بازارسرمایه وارد کرده است و مشخص 
نیست مسئولان بازار سرمایه چگونه باید در این باره به سیاستگذاران 
اصلی اقتصاد مشورت بدهند. محمدعلی دهقان دهنوی، رئیس پیشین 
ســازمان بورس قبلا درباره این پیش نویس گفته بود: بررســی کامل 
پیش نویس ارائه شده نشان می دهد برخی موارد آن هیچ سنخیت و وجه 
اشتراکی با یکدیگر ندارند و هیچ مسیر مشخصی در آن دیده نمی شود و 

این موضوع می تواند برای بازار سرمایه فوق العاده خطرناک باشد.

مهدی موحدی
رئیس مرکز پژوهش و برنامه ریزی مالیاتی

در ســال گذشــته بیــش از یــک میلیون و 
٢٠٠ هزار صاحب شغل و کاسب مالیات 
صفر داده اند. از ٣٠۶ هزار میلیارد تومان 
مالیاتــی کــه ســال گذشــته وصــول شــد 
ســهم صاحبان مشــاغل ١٧ هزار میلیارد 
تومــان بــوده و در مجموعــه ٣ میلیــون و 
۵٠٠ هــزار اظهارنامه از ســوی این اصناف 
ارائه شده که به طور میانگین هر کاسب 
در سال ۵ میلیون تومان و در ماه ۴١۶ هزار 
تومان مالیات پرداخته اســت درحالی که 
٢ میلیــون و ٣٠٠ هــزار حقوق بگیــر دولت 
٢٠هزار میلیارد تومــان مالیات پرداختند 
کــه به طــور میانگیــن هــر نفــر بیــش از 
٩ میلیــون تومان مالیــات داده اســت.در 
سال های گذشته میزان مالیات به سوابق 
بازمی گشــت و میزان افزایش مالیات بر 
اتــکای میــزان مالیــات پرداخت شــده در 
سال گذشته یا افزایش ٨ تا ١٢ درصد بود 
اما امســال معیار اطلاعات دســتگاه پوز 
اســت و معیار شــفاف تری درنظــر گرفته 
شده و صاحبان مشــاغل به این موضوع 

اعتراض دارند.
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 آخرین قیمت ترشی و زیتون
در میادین

قیمت بعضی انواع شــور، ترشــی و زیتون در میادین میوه و 
تره بار در آخرین نرخ نامه با افزایش همراه بوده است. به گزارش 
همشهری، قیمت هر کیلو ترشــی مخلوط ریز که در نرخ نامه 
پیشــین 15هزار تومان بود 5هزار تومان بالاتر رفته اســت، با 
این حال ترشی بادنجان شکم پر با قیمت 25هزار تومان در هر 
کیلو همچنان گران ترین ترشی سنتی ایرانی در میادین است. 

تغییرات قیمت زیتون کمتر از شور و ترشی بوده است.

ترشی 
بندری
21.000

زیتون بدون 
هسته

103.000

ترشی 
مخلوط ریز

20.000

 شور 
مخلوط
22.000

کنسرو 
زیتون

85.000
زیتون 
شکسته

82.000
زیتون 
پرورده

75.000
ترشی بادنجان 

شکم پر

25.000

قیمت خرداد 1401

کیلوگرم/ تومان

 کمیابی روغن
در فروشگاه های مجازی

روغن به رغم فراوانی در بازار در فروشگاه های مجازی 
همچنان کمیاب است. به گزارش همشهری، بعد از 
هدفمندسازی یارانه ها و تغییرات قیمت کالاهای 
اساسی کمبود ایجاد شــده در زمینه برخی کالاها 
ازجمله روغن در بازار برطرف شد و روند توزیع کالاها 
شتاب گرفت اما نگاهی به فروشــگاه های مجازی 
معروف نشان می دهد تنوع روغن در این فروشگاه ها 
به شدت کاهش یافته است. روغن در سامانه بازرگام 

نیز موجود نیست.

قیمت ها به تومان

102.000آفتابگردان - 1.35لیتریغنچه

169.000ذرت - 1.8لیتریلادن طلایی

440.000ذرت و کانولا - 3لیتریشیررضا

406.000نیمه جامد حاوی اومگا3 - 5کیلوییلادن

163.000آفتابگردان سرد - 900میلی لیتریورژن

116.000بهار الماس سرخ کردنی - 1.5لیتریبهار 

128.000آفتابگردان غنی شده - 1.6لیتریفامیلا

143.000آفتابگردان - 1.8لیتریاویلا

میادین

بازارها

چهره ها

سوپرمارکت

تالار شیشه ای

فروش حقوقی

فروش حقیقی

۵۴7

12۵9

33۵0

2۶37

خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

1.567.5

1.565

1.562.5

1.560

1.557.5

1.555

1.552.5

1.550

1.547.5

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته
ارقام به هزار واحد

شاخص کل بورس تهران در مبادلات دیروز 1۶هزار و 
۶10واحد، معادل 1.0۶درصد نزول کرد و به یک میلیون 
و ۵۴7هزار و 72۴واحد رسید. شاخص کل هم وزن نیز با 

37۴9واحد نزول به ۴2۵هزار و 182واحد رسید.

در مبادلات دیروز بازارسرمایه، قیمت سهام 
1۵۵شرکت رشد و ۴2۴شرکت کاهش یافت. قیمت 

سهام 10شرکت هم تغییری نکرد.

ارقام به درصد
تراز صعود و نزول در بازار سهام

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

در مبادلات روز گذشته سهامداران حقیقی 2هزار و 
۶37میلیارد تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم 

فروش سهامداران حقیقی به 3هزار و 3۵0میلیارد تومان 
رسید. سهامداران حقیقی دیروز 713میلیارد تومان 

نقدینگی از بازار سهام خارج کردند.

ارزش بازار سهام

ارزش کل ســهام شــرکت های حاضــر در بــورس و فرابــورس 
در مبــادلات دیروز80هــزار میلیــارد تومــان نــزول کــرد و بــه 
7317هزار میلیارد تومان رسید. ارزش دلاری کل بازار سهام 
ایران با توجه به قیمت روز گذشــته هر دلار آمریــکا در بازار 
تهران که در محــدوده 32هزار و 200تومان دادوســتد شــد، 

هم اکنون معادل 227میلیارد و 2۴0میلیون دلار است.
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ارقام به هزارمیلیاردتومان

ارزش معاملات بازار سرمایه

در مبــادلات دیــروز 8هــزار و 2۵3میلیــارد تومــان اوراق 
بهادار در بازار ســرمایه دادوستد شــد که از این میزان، 
3هــزار و 89۶میلیــارد تومان بــه معاملات خرد ســهام و 
بقیه به اوراق بدهی و معاملات عمده اختصاص یافت. 
این ارقام نشان می دهد که ارزش کل معاملات خرد در 
دادو ستد های روز گذشــته ۵۶۵میلیارد تومان، معادل 

17درصد رشد کرده است.

ارقام به درصد  کل معاملات  معاملات خرد

صعود
نزول

بدون تغییر

2

32

72
26

68

  موافقت با افزایش 15درصدی قیمت مواد شوینده
بختیار علم بیگی، رئیس انجمن صنایع شــوینده، آرایشــی و 
بهداشــتی، در مورد میزان افزایش قیمت اقلام شوینده گفت: 
در این موضــوع تصمیم گیرنــده نهایی ســازمان حمایت از 
تولیدکنندگان و مصرف کنندگان اســت که براساس تصمیم 
آنها اقلام شوینده تا 15درصد افزایش قیمت داشته که از 2روز 
گذشته اعمال شده است. او افزود: البته قرار شد که بررسی نهایی 
صورت بگیرد و الان تولیدکنندگان در حــال مذاکره با دولت 

هستند تا قیمت مواداولیه تعدیل شود.

  قیمت هرکیلو مرغ زنده؛ 45هزار تومان 
حبیب اســدالله نژاد، مدیرعامل اتحادیه سراســری مرغداران 
گوشــتی ایران قیمت تمام شــده مرغ زنده را بــا ارز نیمایی 
کیلویی 45هزار تومــان اعلام کرد و گفت: بــا توجه به تامین 
نهاده های طیور با ارز نیمایی، از 2هفته دیگر مرغ زنده باید با نرخ 
نیمایی در بازار عرضه شود.  درغیر این صورت با ضرر هنگفت 
تولیدکنندگان روبه رو خواهیم شد. او افزود: اکنون مرغ زنده در 
بازار به طور متوسط 30هزار تومان خریداری می شود، این بدان 
معناســت که تولیدکنندگان ما روی هر کیلوگرم مرغ حداقل 
15هزار تومان ضرر می دهند، درحالی کــه قیمت واقعی مرغ 
زنده، بدون احتساب سود برای تولیدکنندگان 45هزار تومان 

و با احتساب سود اندکی 49هزار تومان است.

  فروش املاک مسکونی ترکیه 2برابر شد
داده های مؤسســه آمار ترکیه نشــان می دهد کــه با وجود 
هزینه های وام گیری بالا و قیمت های مارپیچ، فروش خانه در 
ماه گذشته 107.5درصد نسبت به سال گذشته افزایش یافت 
و به 122هزار و768 خانه رسید. شهروندان روسیه در ماه مه با 
1275خانه در صدر فهرست قرار گرفتند و پس از آنان ایرانیان 
و عراقی ها به ترتیب با 736و617خرید در رده های بعدی قرار 
گرفتند. براساس داده ها، روس ها و اوکراینی ها، بیش از 25درصد 

از فروش به خارجی ها را تشکیل می دهند.



دنیزلی یا 
تومباکوویچ؟

زجرکش اسکوچیچ

تجارب کاملا متفاوت آجورلو در استخدام 
سرمربی خارجی

تلاش های باشگاه استقلال برای جذب سرمربی 
جدید ادامه دارد و دســت کم مشخص شده این 
مربی، خارجی خواهد بود. آبی ها یک دور مذاکره 
کامل با الکس نوری انجام دادند که به نتیجه نرسید 
و حالا دنبال نفر بعدی هســتند. گمانه زنی هایی 
در مورد گزینه های باشــگاه وجود دارد اما شاید 
مدیران اســتقلال با توجه به تجربه تلخ ناشی از 
هجوم هواداران به صفحه الکــس نوری، ترجیح 
بدهند این بار چراغ خامــوش، مذاکرات را پیش 
ببرند. مصطفی آجورلو، مدیرعامل استقلال بعد از 
منتفی شدن حضور نوری در تهران مدعی شد این 
هفته سرمربی جدید تیم معرفی خواهد شد. حتی 
شاید الان که شما این مطلب را می خوانید جانشین 
فرهاد مجیدی مشخص شده باشد. با این حال یکی 
از مسائلی که هواداران استقلال را در نوسان بین 
بیم و امید نگه می دارد، کارنامه عجیب آجورلو در 

استخدام مربیان خارجی است.
مدیرعامل فعلی استقلال سابقه به ایران کشاندن 
یکی از جذاب ترین مربیان خارجی تاریخ فوتبال 
کشــور را در کارنامــه دارد. آجورلــو زمانی که 
مدیرعامل پاس تهران بــود، مصطفی دنیزلی را 
به عنوان سرمربی این تیم برگزید. افندی با فوتبال 
جذابی که از تیمش می گرفت و نتایج خوبی که به  
دست آورد، مورد توجه قرار گرفت. تیم او تا آستانه 
قهرمانی در لیگ پنجم هــم پیش رفت اما از قضا 
اختلاف دنیزلی با نزدیکان خود آجورلو باعث شد 
این فرصت از دســت برود. حضور افندی در ایران 
آن قدر جــذاب بود که بعدها پرســپولیس در دو 
مقطع و تراکتور در یک نوبت سراغ این مربی رفتند 

و با او همکاری کردند.
اگر یک طرف ســکه آجورلو و مربیان خارجی به 
استخدام دنیزلی محبوب مربوط می شود، سمت 
دیگرش را بایــد در معرفی یــک مربی عجیب و 
غریب به اســم لوبیشــا تومباکوویچ جست وجو 
کرد. این مربی صربســتانی با کارنامه ای کم جان 
سرمربی استیل آذین شد و با تصمیمات اسفبارش 
آن تیم پرستاره را ناکام کرد. یکی از شاهکارهای 
تومباکوویچ، اســتفاده از علی کریمی در پســت 
دفاع آخر بود! دنیزلی بعدها در تراکتور نیز اقدام 
به جذب مربی خارجی کرد. او که کارش با یحیی 
گل محمدی خوب پیش نرفت، همین ارطغرول 
ساغلام را جانشین سرمربی فعلی پرسپولیس کرد. 
تیم ســاغلام خوب بازی می کرد اما نتایج جالبی 
نگرفت و این مربی جدا شد. پرسش اینجاست که 
انتخاب جدید آجورلو برای استقلال از چه سنخی 
خواهد بود؛ دنیزلی، تومباکوویچ یا شاید هم حد 

وسط آنها یعنی ساغلام؟

ماه هاست بلاتکلیفی دمار از روزگار دراگان 
درآورده و حالا شرایط بدتر هم شده است

درســت از روزی که تیم ملی با دراگان اسکوچیچ 
بــه جام جهانی قطر صعــود کــرد و مخصوصا از 
زمانی که ما بازی با کره جنوبی را در سئول آنطور 
باختیم، تردیدها در مورد اینکه مربی کروات باید 
در جام جهانی روی نیمکت ایران بنشیند یا نه شروع 
شد. هر کســی دیدگاه خودش را داشت، اما بارها 
نوشتیم، گفتیم و فریاد زدیم که تکلیف این آدم باید 
مشخص شود؛ یعنی اگر او را می خواهید باید بلند و 
قاطع حمایتش کنید و پای حرف تان بایستید، اگر 
هم دنبال یک مربی بزرگ تر هستید، خیلی سریع 
بدون از دست دادن زمان، او را جانشین اسکوچیچ 
کنید. فدراسیون اما هیچ یک از این دو کار را انجام 
نداد و با فرمول مرگبار »بی تصمیمی« جلو رفت. 
این شرایط بعد از شکست برابر الجزایر بدتر هم شد؛ 
به طوری که همه جا حرف از اخراج اســکوچیچ و 
جایگزینی یک مربی دیگر )مثلا کارلوس کی روش( 
ســر زبان ها افتاد. معلوم است که خط به خط این 
مطالب، جان اســکوچیچ را آب می کند. او در این 
شرایط نیاز به حمایت یا حداقل تعیین تکلیف دارد، 

اما خبری نیست.
به نظر می رسد فدراسیون موقت فوتبال قصد دارد 
دراگان را زجرکش کند. اگر مخالفید، این بخش 
از ســخنان میرشــاد ماجدی، سرپرست موقت 
فدراسیون را بخوانید: »اســکوچیچ با ما قرارداد 
دارد و تحت حمایت فدراسیون است، اما اولویت 
اعضای هیأت رئیسه و ارکان فدراسیون، تیم ملی 
است. بزرگ تر از نام ایران در عرصه ورزش و فوتبال 
نیست. هرکاری را برای سرمربی و تیم ملی انجام 
خواهیم داد. تاکنون ســرمربی ما قرارداد دارد و 
فدراسیون به این موضوع متعهد است .« به عبارت 
ساده یعنی فدراســیون صرفا تا زمان پیدا شدن 
سرمربی بعدی از اسکوچیچ حمایت می کند و این 
یعنی کشک! حالا شاید بشود فهمید چرا دراگان 
بعد از گل تساوی بخش علیرضا جهانبخش برابر 
الجزایر آنطور دیوانه وار شادی می کرد. او می دانست 
عده ای برای ســرنگون کردنش کمین کرده اند و 
باخت به الجزایر می تواند به قیمت از دست رفتن 
جام جهانی تمام شــود. حالا هم حرفی نیســت؛ 
اگر واقعا صلاح تیم ملی را در حذف اســکوچیچ 
می دانید، بدون لفاظی و تعارف هر چه ســریع تر 
بیرونش کنید. در ماه های منتهی به جام جهانی هر 
روزی که می گذرد، جواهری غیرقابل بازیابی است.

چهره روز
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چرا جلال حسینی، ستاره ای که بازوبند 
کاپیتانی برازنده دستش بود، در فوتبال 

ایران ماندگار شد؟ 

تیم پرستاره و قرارداد سنگین، 
انتظارات را از یحیی برای فصل آینده 

به شدت بالا برده است

طبق تاکتیک  لیست می دهممجال اشتباه نداری
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 مجیدی قلباً 
دوست داشت بماند 

اميرحسين حسين زاده، ستاره فصل گذشته استقلال مدعي است که 
رفتن مجيدي دلايل ديگري غير از پيشنهاد اتحاد کلبا داشته است

20

 سرمربی تیم ملی بسکتبال در گفت و گو 
بـا همشهـری از فـهرست 
14نفره اش دفاع می کند

ور|
ی پ

ید
 سع

ضا
س|ر

  عک
   



18
2 3 0 2 3 6 0   یکشنبه  29 خرداد 1401    شماره  8523  2

رع|
ی زا

هد
س|م

  عك
   

لابد شما هم باید دعوت شوی

نه؛ از اول مربیگری اش بوده!

چه شرطی بوده مثلا؟

بازار شایعات در مورد تغییر کادر فنی 
تیم ملی، داغ اســت؛ به حدی که 
اگر هر لحظه خبر عزل اسكوچیچ 
منتشر شــد، نباید تعجب کرد. 
این وســط از کارلــوس کی روش 
هم به عنوان گزینه اصلی جانشــینی 
اسكوچیچ یاد می شود. او موافقان زیادی دارد که یكی از آنها 
مسعود شجاعی است. هافبک نساجی گفته: »من هم خبرهایی 
شنیدم و نظرم روی بازگشت کی روش مثبت است. با توجه به 
زمان کمی که تا جام  جهانی مانده و شناختی که کی روش از 
تیم ملی دارد، اطمینان دارم او بهترین گزینه است«. خیلی هم 
خوب؛ لابد کارلوس هم که آمد، یكی از کارهایش دعوت دوباره 
مسعود به تیم است؛ بازیكن 38ساله ای که همین چند هفته 
پیش گفته بود هنوز به بازگشت به تیم ملی امیدوار است. شاید 

هم شجاعی با کی روش به جام جهانی سومش می اندیشد!

مجــری تلویزیــون از مدیرعامــل 
پرسپولیس ســؤال می کند: »این 
که شما کادر فنی را تغییر ندادی به 
 خاطر رقم قرارداد بالای کادر فنی 
نیست؟ ما شنیدیم دستمزد یحیی 
گل محمدی برای دو فصــل پیش رو 
حدود 40 میلیارد تومان است«. رضا درویش هم جواب می دهد: 
»کمی کمتر از این رقم است«. کلی سروصدا می شود و رسانه ها 
حتی دســتمزد گل محمدی را به روز و دقیقه و ثانیه حساب 
می کنند، اما ساعاتی بعد باشگاه بیانیه می دهد که این رقم، مربوط 
به ســه فصل قرارداد یحیی بوده که یک سال آن گذشته است. 
توضیح پرسپولیسی ها در حالی است که سؤال و جواب، کاملا 
روشن بود و اساسا قرارداد دوساله فعلی، بعدا و به صورت جداگانه 
با گل محمدی منعقد شد. باز جای شكرش باقی است که نگفتند 

این دستمزد، مال اول تا آخر دوران مربیگری اش بوده!

حواشــی جواب رد الكس نــوری به 
استقلال همچنان ادامه دارد و حالا 
باشــگاه در موضعی قرار گرفته که 
برای توجیه عدم حضور این مربی 
در ایران، حرف های مبهم و عجیب 
می زند. به عنوان مثال سمیعی، معاون 
حقوقی استقلال گفته: »ایشــان گزینه بود اما برخوردی شد و 
پیشنهادی داده شد که آن پیشنهاد با عزت و منزلت ایرانیان سازگار 
نبود«. جان!؟ عزت و منزلت ایرانیان؟ مثلا چه چیزی خواسته که 
باعث خدشه به حرمت همه ایرانیان شده؟ حالا اگر می گفتی منزلت 
استقلال زیر ســؤال رفته یک حرفی؛ چرا پای منزلت ایرانیان را 
وسط می کشی؟ مگر مذاکرات سنگین و سیاسی بین المللی است؟ 
خواســتید یک مربی را بیاورید، موفق نشدید؛ همین. همه  چیز 
به همین سادگی است. حالا یا الكس نوری بدقلقی کرده یا شما 

کوتاهی کرده اید؛ دیگر چرا موضوع را جنایی می کنید؟

رکورد بیشترین کلین شیت در این فصل 
به حسین حسیني دروازه بان استقلال 
رسید. اما درباره عدد دقیق این رکورد، 
اختلاف هایي وجــود دارد. در برخی از 
منابع، تعداد کلین شیت هاي حســینی 18 درج شده است و برای 
این دروازه بان در دیدار هفته دوم مقابل ذوب آهن هم کلین شــیت 
ثبت کرده اند. اما شرط در نظر گرفتن کلین شیت، حداقل 60دقیقه 
حضور در زمین است که حســینی در آن بازی قبل از دقیقه10 به 
دلیل آســیب دیدگی تعویض شــد. بنابراین تعداد دقیق و درست 
کلین شیت هاي این دروازه بان 17 است. حسینی همچنین با مهار 
84درصد ضربات داخل چارچوب بالاترین درصد مهار را داشته است. 
اما رکورد بیشترین تعداد مهار متعلق به محمدرضا اخباری است که 

به طور میانگین در هر بازي 3.3مهار موفق داشته است.

حامد پاکدل، مهاجم پرســپولیس در 
هر 108دقیقه بازي یک گل زد و از این 
لحاظ موفق ترین مهاجم لیگ گذشته 
شــد. پاکدل در اکثــر دیدارهای فصل 
به عنوان بازیكن تعویضی به زمین آمد ولی در همین زمان اندک هم 
موثر نشان داد. او 540دقیقه براي پرسپولیس بازي کرد و 5گل زد تا 
به رکورد 108دقیقه برسد. بعد از او در رتبه دوم به نام آقاي گل لیگ 
مي رسیم که رکوردش تقریبا 40دقیقه با پاکدل فاصله دارد. گادوین 
منشا در فصل گذشته هر 147دقیقه یک گل براي مس رفسنجان زد 
و محمد عباس زاده )تراکتور-187دقیقه(، مهدي عبدي )پرسپولیس-
189دقیقه( و کي روش استنلي )گل گهر-215دقیقه( در رتبه هاي 
بعدي قرار گرفتند. کوین یامگا که دومین گلزن برتر فصل بود به طور 

میانگین هر 232دقیقه یک گل براي استقلال زد.

تنها بازیكني که  فصل گذشته حتي یک 
دقیقه هــم از زمین بیــرون نرفت، ایمان 
صادقی بود.  دروازه بان فجرسپاسي شیراز 
در هر 30بازي  به عنوان گلر ثابت به زمین 
رفت، محروم و مصدوم و تعویض نشد. او تنها بازیكن 2700دقیقه اي فصل 
گذشته بود و بعد از او مهدي مهدي پور )استقلال( و دانیال اسماعیلي فر 
)سپاهان( در رتبه هاي بعدي قرار گرفتند. مهدي پور 2653دقیقه بازي 
کرد و دانیال هم 2652دقیقه براي سپاهان در زمین بود و فقط 48دقیقه 
از کل فصل را از دست داد. البته با اتفاقات عجیبي که در لیگ گذشته رخ 

داد 3بازي اساسا برگزار نشد و یک بازي هم نیمه کاره ماند.

اگرچه باشگاه پرسپولیس تلاش کرد داستان قرارداد 40میلیاردی یحیی گل محمدی را جمع کند و اگرچه 
برخی از هواداران هم گفتند: »هر چه می گیرد نوش جانش«، اما داستان به همین راحتی ختم نخواهد شد. آنها 
حتما متعجب هستند از دستمزدی که سرمربی تیم شان می گیرد؛ پولی که شاید با آن می شد یک مربی مولف 
خارجی جذب کرد و فصلی نو برای باشگاه ساخت. امروز داستان آن قرارداد 40میلیاردی مسكوت می ماند، 
اما فردا حتما در بزنگاه های خاص، شاهد بازخوانی این داستان خواهیم بود. حقیقت آن است که با شرایطی که 
پیش آمده، سرمربی پرسپولیس برای فصل جدید جای کوچک ترین لغزشی ندارد. هر کجا خبط و خطایی از او 
سر بزند، نتیجه ضعیفی بگیرد یا رفتارش غیرحرفه ای باشد، این قرارداد هنگفت را به رخش خواهند کشید. به 
علاوه گل محمدی امسال کلی ستاره جذب کرده؛ بازیكنانی که هر سال اسم شان در یک فهرست رؤیایی مطرح 
می شد، اما نهایتا باشگاه نمی توانست آنها را بگیرد. محمد محمدی، معاون ورزشی پرسپولیس می گوید تا اینجای 
کار 70درصد از بازیكنان فهرست اصلی گل محمدی جذب شده اند. حتی جذب 50درصد از فهرست اول هم 
کم سابقه و استثنایی بود، اما باشگاه امسال )احتمالا به لطف پول سهام( برای سرمربی اش سنگ تمام گذاشته 
است. از حالا به بعد دیگر گل محمدی باید به اندازه پولی که می گیرد، یعنی درست در استانداردهای یک مربی 

مؤثر خارجی عمل کند و نتیجه بگیرد، وگرنه انبوه انتقادات به سمتش سرازیر خواهد شد.

نكته بازی

متریکاآماربازی

مجال اشتباه نداری
تیم پرستاره و قرارداد سنگین، انتظارات را از یحیی به شدت بالا برده است

4 راز شماره 4
چرا جلال حسینی در فوتبال ایران ماندگار شد؟
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منهای فوتبال

 میراث کی روش 
چرا الجزایر را نبرد؟

هدف این مطلب دفاع از دراگان اســكوچیچ نیست. 
در مورد کیفیت کار این مربی، متخصصان باید نظر 
بدهند و البته بحث خاص خودش را می طلبد. هدف 
این مطلب، نقد فضای عجیب یک بــام و دو هوا در 
مورد عملكرد تیم ملی است؛ جایی که در این 2 سال 
هر زمان تیم کشورمان عملكرد خوبی داشته و نتایج 
مناسبی گرفته، گروهی امتیاز این موفقیت را به نام 
بازیكنان ثبت کرده اند و مدعی شــده اند این نســل 
طلایی به جا مانــده از دوران کارلوس کی روش بوده 
که کار را در آورده و سرمربی جدید هیچ نقشی نداشته 
است. در نقطه مقابل اما هر کجا نتیجه خوبی به دست 
نیامده، فورا صفر تا صد گناه را به نام دراگان اسكوچیچ 
نوشته اند. زمانی که تیم ملی برای نخستین بار بحرین 
را در زمین خودش برد یا بعد از چند دهه موفق شد 
عراق را با 3گل شكســت بدهد، بسیاری از تحلیل ها 
حول این محور بود که: »با این بازیكنان، کسب چنین 
نتایجی شــاهكار نیســت«، اما هیچ کس از خودش 
نمی پرسد چطور ممكن است همین میراث درخشان، 
همین نسل طلایی توانایی مقاومت برابر کره جنوبی در 
سئول را نداشته باشد یا مقابل الجزایر شكست بخورد؟

خیلی کار سختی نیســت اینكه بفهمیم بسیاری از 
این قضاوت ها از روی پیشداوری و حب و بغض است. 
کی روش قطعا مربی نامدارتری نسبت به اسكوچیچ 
محسوب می شود و چه بسا اصلا بازگشت او در همین 
مقطع زمانی هم به تیم ملی کمک کند. این یک بحث 
دیگر است، اما حق نیســت اگر نگوییم در این مدت 
واقعا به اسكوچیچ ظلم شد. یكی از آنها هم همین بود 
که او را فقط شریک ناکامی ها کردند و در موفقیت ها 
سهمی برایش قائل نشدند. مطمئن باشید اگر ما با او 
به جام جهانی برویم و یک درصد نتایج خوبی بگیریم، 
باز هم اسم کی روش بیشتر از اسكوچیچ شنیده خواهد 
شد، اما درصورت ثبت نتایج نامطلوب، دیگر خبری از 
مربی پرتغالی و نسل ساخته شــده به دست او باقی 
نخواهد بود. در این وضعیــت، فقط دراگان گناهكار 

است و خدا باید به فریادش برسد!

غفور يزدی شد
در حالي  که بعضــي از هواداران والیبــال این روزها 
حسرت جاي خالي امیر غفور را در تیم ملي مي خورند، 
یزدي ها از حضور او در تیم باشگاهي شان خوشحالي 
مي کنند. غفور که فصل پیش در تیم ســپاهان بازي 
کرد، امســال قرار است در شــهداب یزد بازي کند. 
شهداب سال گذشــته قهرمان لیگ شــد و در جام 
باشگاه هاي آســیا هم در رده ســوم قرار گرفت اما با 
تغییر سرمربي این تیم، بازیكنان جدیدي هم راهي 
یزد شده اند. بعد از مســعود غلامي از بازیكنان سابق 
تیم ملي، دیروز سایت باشگاه شهداب از جذب ستاره 
دیگر والیبال خبر داد. روزهاي گذشته گفته شده بود 
غفور از سپاهان جدا شده و قرار است به شهداب برود 
و دیروز هم سایت باشــگاه خبر را تایید و تصویري از 
غفور در این باشگاه منتشر کرد. سال پیش سپاهان با 
نتایجي که در بازي هاي رفت وبرگشت گرفته بود، یكي 
از امیدهاي اصلي قهرماني بود اما در پلي آف شكست 
خورد و نتوانست به فینال برسد. با این حذف، حسرت 
قهرماني در لیگ ایران به دل غفور ماند. بهروز عطایي، 
سرمربي تیم ملي هم با سیاست جوانگرایي، غفور را به 
تیم ملي دعوت نكرد. غفور 30ساله در حالي از تیم ملي 
کنار گذاشته شده که تعدادي از بازیكنان جدید 24، 

25سال سن دارند.

روزه سکوت در سپاهان
 ظاهرا اصفهانی ها با دو سه بازیكن توافق کرده اند اما منتظر انتخاب سرمربی هستند

 ساکت امیدوار است جواب مثبت را از مورایس پرتغالی بگیرد

لیگ برتر ایران)جام خلیج فارس( -فصل بیست ویکم
امتیاز تفاضل گل گل خورد ه گل زد ه باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه

39102968-301911استقلال1

30189344212363پرسپولیس2

30168643212256سپاهان3
30131253728951گل گهر4
30131073022849فولاد5
30129939291045مس رفسنجان6
437-30107132125ذوب آهن7

337-3071672023آلومینیوم اراک8

136-3071582627پیکان9
436-3099122630صنعت نفت10
734-30810121825هوادار11

1033-3061592434نساجی12
631-30710132632تراکتور13

2122-30313141435نفت مسجد سلیمان14
2617-30211171743شهر خودرو15
1917-30211171029فجر سپاسی16

امیرحسین اعظمی|  باشگاه سپاهان بعد از کناره گیری محرم نویدکیا، 
همانند باشگاه استقلال برای انتخاب ســرمربی جدید دچار چالش شده 
و هنوز محمدرضا ســاکت با گزینه ای به توافق قطعی نرســیده اســت. 
پس از منتفی شــدن حضور فلیكس ماگات، مســئولان باشگاه سپاهان 
مذاکرات شان را با ژوزه مورایس که سابقه همكاری با مورینیو در تیم های 
پورتو، اینترمیلان، رئال مادرید و چلســی را دارد جدی تر دنبال کردند و 
سپس این مربی راهی اصفهان شــد تا در مورد جزئیات قرارداد با مدیران 
سپاهان گفت وگو کند. مورایس حتی امكانات باشــگاه سپاهان را هم از 
نزدیک دید و درنهایت ایران را ترک کرد، البته بدون اینكه با باشگاه سپاهان 

قراردادی امضا کند.
در مورد آخرین روند مذاکرات مورایس با ســپاهان روایت های متعددی 
مطرح است. برخی از سایت های خبری به این موضوع اشاره کرده اند که 
سپاهان با مورایس به توافق رسیده ولی از اصفهان خبر می رسد که این مربی 
پرتغالی برای حضور در اصفهان مبلغی بیش از یک میلیون دلار درخواست 
کرده و همین موضوع باعث شده تا طرفین به توافق نرسند. نكته مهم دیگر 
این است که مدیران سپاهان با استفاده از تاکتیک همیشگی شان حاضر 
به گفت وگو با رسانه ها نیســتند تا حداقل در مورد زمان انتخاب سرمربی 
اظهارنظر کنند. با این حال مورایس همچنان گزینه اول باشگاه سپاهان 

است و آنها در تلاش هستند تا حضور این مربی پرتغالی را در تیم اصفهانی 
قطعی کنند. مورایس علاوه بر تجربه طولانی مدت به عنوان دســتیار که 
مهم ترین هایش با ژوزه مورینیو بوده، به عنوان سرمربی نیز در فوتبال آسیا 
تجربه زیادی دارد و توانسته در کی لیگ و لیگ عربستان با چونبوک موتورز 

و الهلال به مقام قهرمانی برسد.

مذاکره با چند بازیکن
از دست دادن 3ستاره و رفتن آنها به 2 تیم مطرح پایتخت، باعث نگرانی 
هواداران سپاهان شده و آنها در صفحات مجازی به شدت از مدیران باشگاه 
انتقاد کرده اند. جدا از شهباززاده، اسماعیلی فر و رفیعی، سپاهان احتمالا 
محمد نژادمهدی و ولسیانی را هم از دســت خواهد داد و تكلیف ماندن یا 
جدایی جلال علی محمدی و رضا میرزایی هم مشــخص نشده است. اگر 
سپاهان با این مربی پرتغالی به توافق نرسد، باز هم زمان را از دست خواهد 
داد ولی از اصفهان خبر می رســد که مدیران این باشــگاه با چند بازیكن 
مذاکره کرده اند. رامین رضاییان، روزبه چشــمی، گادوین منشــا، عارف 
غلامی، وحید محمدزاده، آرمین ســهرابیان، میلاد فخرالدینی و سعید 
صادقی نفراتی هستند که سپاهان با آنها مذاکره کرده ولی این باشگاه هنوز 
از خرید جدیدی رونمایی نكرده است. البته برخی هم می گویند ساکت با 

دو سه بازیكن توافق کرده و منتظر انتخاب سرمربی است تا از خریدهای 
سپاهان هم رونمایی کند.

حسینی خواهان جدایی
محمدرضا حسینی وینگر ســپاهان هم اکنون با پیشنهاد جدی استقلال 
روبه رو شده و باشگاه ســپاهان هم در جریان این موضوع قرار دارد ولی به 
این بازیكن اعلام کرده که برای جدایی حاضر به دادن رضایتنامه نیست. با 
این حال حسینی تمایل به جدایی و حضور در استقلال دارد و به مدیران 

استقلال هم گفته که خودش برای گرفتن رضایتنامه اقدام خواهد کرد.

سلمانی قرارداد دارد
یاسین سلمانی هافبک سپاهان هم هم اکنون با چند پیشنهاد مواجه شده 
است. این بازیكن مدتی پیش گفته بود که بازیكن آزاد است ولی آخرین 
اخبار حاکی از آن است که سلمانی فصل بعد هم با سپاهان قرارداد دارد. 
ظاهرا مدتی پیش سلمانی قراردادش را با سپاهان به مدت یک فصل دیگر 
تمدید کرده و حالا برای جدایی نیاز به گرفتن رضایتنامه دارد. این در حالی 
است که سلمانی مدعی شده چند پیشنهاد داخلی و خارجی دارد و هنوز 

تصمیمی برای فصل بعد نگرفته است.

بهروز رسایلی| چه جلال حسینی همین امسال به 
دوران بازیگری پایان بدهد یا نه، چه این تصمیم 
را با میل و رغبت کامل گرفته باشد یا نه، یک چیز 
در مورد او مسلم اســت؛ اینکه ستاره شماره4 
پرسپولیس و تیم ملی، یک کاراکتر ماندگار در 
تاریخ فوتبال ایران بوده اســت. جلال به آسانی 
به این نقطه نرســید. او خیلی زحمت کشید و 
البته فاکتورهایی داشــت که در نهایت باعث 
ماندگاری اش شد. در این مطلب به گوشه ای از 
اسرار ظفرمندی حسینی می پردازیم؛ ستاره ای 

که بازوبند کاپیتانی، برازنده دستش بود.

   توانایی
وقتی از فوتبال حرف می زنیم، از یک مهارت سخن 
می گوییم؛ در نتیجــه، مهم ترین رکن ماندگاری در 
این حرفه »توانایی« اســت. شما هر قدر هم که آدم 
خوبی باشی، اگر به اندازه کافی توانایی نداشته باشی 
محو خواهی شد. از این منظر جلال حسینی، یكی از 
بهترین مدافعان تاریخ فوتبال ایران بوده است. توانایی 
او در نبردهای هوایی کم نظیر اســت، اغلب ضربات 
سر را می زند و با »آگاهی محیطی« بالایی که دارد، 
معمولا این ضربه ها را طوری می زند که توپ در اختیار 
بازیكنان خودی قرار بگیرد. به علاوه او در قطع توپ و 
پوشش دادن هم یكی از بهترین هاست و البته بسیار 
باهوش فوتبال بازی می کند. شــاید یكی از معدود 
ضعف هایی که از ابتدا به جلال نسبت داده می شد، 
عدم مهارت او در بازیسازی از عقب زمین بوده باشد. 
از این دیدگاه حسینی نسبت به مدافعانی همچون 
محمدحسین کنعانی زادگان یا پژمان منتظری در 

رده ای پایین تر قرار می گیرد.

   تعهد
جلال حسینی در تمام سال های بازی، فهمیده بود که 
بیش از هر چیز دیگری یک »فوتبالیست« است؛ مثل 
بنایی که سر ساختمان می رود، آموزگاری که درس 
می دهد یا نانوایی که نان می پزد؛ در نتیجه هر روز باید 

تلاش کند و بابت آن، منتی بر ســر دیگران نداشته 
باشد. این اســتمرار، یكی از اسرار موفقیت حسینی 
بود. او 20 سال کامل در بالاترین سطح فوتبال ایران، 
در لیگ برتر توپ زد و همیشه هم نسبت به تیم هایش 
و نیز برند خــودش متعهد بود. در وجود او می شــد 
حداکثر جنگندگی و تلاش برای رسیدن به هدف را 
دید. جلال هرگز کم نگذاشت و مخصوصا از زمانی که 
بازوبند کاپیتانی را به  دست بست، به خوبی از عهده 

هدایت و رهبری تیم هایش برآمد.

    جاه طلبی
جلال حسینی به شكل عجیبی تشــنه افتخار بود. 
هیچ جــام و مقامی او را ســیر نمی کــرد. کاپیتان 
قرمزها بلافاصلــه بعد از پایان هر مســابقه به بازی 
بعدی می اندیشید و در نتیجه عجیب نبود که عنوان 
پرافتخارترین بازیكن تاریخ لیگ برتر را به  دست آورد. 
بهترین روزگار پرســپولیس، جایی بود که ذهنیت 
برتری خواه او با اندیشه مشابه برانكو ایوانكوویچ تلاقی 
کرد. مربی کروات هم پیش از هر بازی می گفت: »اگر 
این مسابقه را نبریم انگار هیچ کاری نكرده ایم«. وقتی 
مربی و کاپیتان این طوری فكــر می کنند، طبیعی 

است که تیم موفق می شود.

    دوری از حواشی
خیلی سخت است که این قدر توی چشم باشی، به 
شهرت و ثروت برسی و البته همیشه حواست باشد 
که دست از پا خطا نكنی. شاید حسینی هم بیرون از 
دایره حرفه ای گری اشتباهاتی داشته باشد اما آنچه 
مخاطب در همه این ســال ها از او دید، تصویر یک 
فوتبالیست زحمتكش بود که سرش را پایین انداخته 
و فقط و فقط دارد کارش را می کند. این رویكرد، قطعا 
در افزایش عمر مفید فوتبالی او مؤثر بود و می شــد 
نمودش را در نمایش هــای کاپیتان دید. کجای کار 
جلال را دوست نداشتیم؟ فقط آنجا که بیش از حد غر 
می زد؛ هی تیمش قهرمان می شد و هی او می گفت: 

»نمی خواهند ما قهرمان شویم«!
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بازگشت مسی و جدایی امباپه
در پی شکایت لالیگا از پاری سن ژرمن و منچستر سیتی بر سر 
رعایت نکردن فیرپلی مالی، وکیل لالیگا خواستار لغو قرارداد 
پاریسی ها شد. خواسته خوان بلانکو این است که قرارداد مسی 
که فصل پیش منعقد شده و امباپه که امسال تمدید کرده باید 
ملغی اعلام شود و مسی به بارسلونا برگردد و امباپه به رئال 
مادرید برود؛ این یعنی تمام قراردادهای پاری سن ژرمن که 
از ۲۵ ژوئن سال ۲۰۲۱ به ثبت رسیده به دلیل نقض قوانین 
فیرپلی مالی لغو شود. پاریسی ها در این مدت قرارداد بازیکنانی 
ازجمله سرخیو راموس، لیونل مسی، دوناروما و کیلین امباپه 
را ثبت کرده اند و درصورت تأیید این شــکایت، قرارداد این 
بازیکنان باید فسخ شود. گفته شده وزارت ورزش فرانسه هم 
قرار است روی قراردادها تحقیق کند. این در حالی است که 

ناصر الخلیفی رابطه ای عالی با چفرین، رئیس یوفا دارد و در 
اتحادیه فوتبال اروپا هم دارای سمت است. رابطه صمیمانه 
دو طرف را زمانی می توانید بهتر درک کنید که بدانید همین 
دیروز یوفا اعــلام کرده لئوناردو 8هــزار دلار جریمه نقدی 
می شود. لئوناردو مدیر ورزشی پاری ســن ژرمن بود که به 
خواسته امباپه برکنار شد. جرم او حمله به اتاق داوری بین 
دو نیمه دیدار پاری سن ژرمن با رئال مادرید در بازی رفت و 
پس از بازی برگشت در برنابئو بود. البته ناصر الخلیفی که در 
ویدئوهای منتشرشده به تجهیزات اتاق داوری و وی ای آر هم 
حمله کرد، هیچ جریمه ای نشد و جریمه نقدی به مدیر ورزشی 
اخراج شــده تعلق گرفت. آیا لالیگا و بارســایی ها و رئالی ها 

امیدوارند پاریس مورد تنبیه قرار بگیرد؟

فینال قبل از فینال
قرعه کشی بوندس لیگا هم انجام شــد و برای هفته اول 
۲ بازی جذاب فینال گونه درنظر گرفته شد. بایرن مونیخ 
دیــدار افتتاحیه را مقابل اینتراخــت فرانکفورت برگزار 
می کند؛ همان تیمی که بارســلونا را در لیگ اروپا حذف 
کرد و در نهایت با پیروزی بر سلتیک در فینال، قهرمان 
دومین جام اروپایی این فصل شــد. نکته اینجاست که 
اینتراخت فرانکفورت تنها ۵ روز مانده به سوپرجام اروپا 
مقابل رئال مادرید )قهرمان لیگ قهرمانان( مقابل بایرن 
که قهرمان مادام العمر بوندس لیگاست، بازی خواهد کرد.

پرونده زیدان بسته شد
زیدان که قبلا گفته بود به پاری  سن ژرمن نمی رود چون 
متولد مارسی اســت، به قولش عمل کرد. برای باشگاه 
پاریســی حضور زیدان روی نیمکت این تیم موضوعی 
تمام شده اســت. نبیل دجلیت از خبرنگاران نزدیک به 
پی اس  جی گفت: »زیدان برای پاریس تمام شده است.« 
حالا گالیتیه که ۲ فصل پیش لیل را قهرمان لیگ فرانسه 

کرده، آزاد است و می تواند به پی اس  جی بیاید.

مورینیومانیا در رم
مورینیو کــه توانســت آاس رم را بــه قهرمانی لیگ 
تازه تاسیس کنفرانس اروپا برساند، به قدری در پایتخت 
ایتالیا محبوب شده که هواداران آاس رم برای بلیت های 
بازی های خانگی در ورزشگاه المپیکو صف بسته اند. 
فعلا تمام بســته های بلیت فصل گذشته رم در همان 
فاز اولیه به فروش رسیده و ۳۳۵۰۰ نفر آن را خریداری 
کرده انــد. هم اکنون هم 9۳.8 درصــد از آنها خواهان 
تمدید هســتند و ۱۳ هزار نفر هم درخواست کرده اند 
در تمام بازی های خانگی رم در المپیکو حضور داشته 
باشند. مارکا این مسئله را »مورینیومانیا« خواند. رم 
فصل گذشته به طور میانگین ۶۰ هزار نفر تماشاگر در 
هر بازی داشــت که احتمالا در این فصل افزایش پیدا 

خواهد کرد.

جانشین ژاوی
خوانمــا لیلو، دســتیار ۵۶ ســاله پــپ گواردیولا در 
منچسترسیتی، به عنوان سرمربی جدید باشگاه السد 
منصوب شد. لیلو که سابقه هدایت سوسیه داد و آلمریا 
را نیز دارد، در تابســتان۲۰۲۰ و به عنوان جانشــین 
میکل آرتتا به کادر مربیگری ســیتی اضافه شــد. او 
زمانی که گواردیولا پس از مثبت شدن دوپینگ و اتمام 
محرومیتش به لیگ مکزیک رفته بود، سرمربی او بود. 
السد در ســال های اخیر فقط مربی اسپانیایی داشته؛ 

ژاوی ارناندس، خاوی گارسیا، خوانما لیلو.

چلسی به دنبال رحیم
چلســی در حال ارزیابی و چگونگی قرار گرفتن رحیم 
اســترلینگ در ترکیب فصل آینده خود است. به نظر 
می رســد انتقال احتمالی رحیم استرلینگ به چلسی 
در روزهای آینده اتفاق خواهد افتاد. منچستر سیتی با 
جدایی رحیم مشکلی ندارد اما اگر این انتقال صورت 
بگیرد، چلسی باید وینگر بفروشد؛ شاید حکیم زیاش 

یا پولیسیک.

کریس می ماند
رونالدو نمی خواهد برود و پس از ۱۶سال تصمیم گرفته 
به لیگ قهرمانان فکر نکند و در اروپا به میدان برود. هنوز 
خریدی درست و حسابی در اولدترافورد قطعی نشده 
و اریک تن هاخ در حــال تلف کردن وقتش برای خرید 
فرنکی دی یونگ اســت. اختلاف بین منچستریونایتد 
و بارســلونا بر ســر انتقال فرنکی دی یونگ مبلغی در 
حدود ۱۰ تا ۱۵ میلیون یورو اســت. بارسلونا برای این 
بازیکن 8۵ میلیون یورو درخواست کرده است. ویتینیا 
و مالکوم ایبووی هم دیگر گزینه های خرید هســتند. 
انتقال مالکوم ایبووی مهاجم ۱8 ساله داربی کانتی در 
حال نهایی شدن است و نمایندگان باشگاه با ویتینیا هم 
صحبت کرده اند اما هنوز پیشنهادی رسمی به باشگاه 

پورتو ارسال نشده است.

 مجیدی قلباً
دوست داشت بماند 

امیرحسین حسین زاده، ستاره فصل گذشته استقلال 
مدعی است که رفتن مجیدی دلایل دیگری غیر از پیشنهاد 

اتحاد کلبا داشته است
محمد زارعی |   امیرحسین حســین زاده، هافبک جوان استقلال در فصل گذشته 

توانســت خودش را به عنوان یکی از پدیده های لیگ و جوانان آینده دار فوتبال 
کشورمان مطرح کند. او که یکی از مهره های تأثیر گذار تیمش در راه قهرمانی بود، 

حالا در تیم ملی این فرصت را دارد که خودش را ثابت کند و یکی از بازیکنان 
تیم ملی در جام جهانی قطر باشد. جوان اول این روزهای استقلال و ستاره فصل 
گذشته لیگ برتر، در بازگشت از اردوی تیم ملی پای گفت وگو با همشهری 

ورزشی نشسته و به سؤالات ما پاسخ داده است.

 در لیگ امســال تعداد کمی از بازیکنان جوان 
توانستند خودی نشان بدهند اما تو از همان بازی اول که در 
ترکیب استقلال قرار گرفتی، توانستی خودت را به عنوان یک 

بازیکن آینده دار معرفی کنی.
من در طول زندگی ام هر جا فوتبال بازی کرده ام، چه رســمی و چه 
دوستانه، سعی کرده ام بهترین نتیجه را بگیرم. حتی وقتی بچه بودم، 
در مدرسه یا کوچه و خیابان که فوتبال بازی می کردم، دوست داشتم 
تمام تلاشم را برای بردن و بهترین بودن انجام بدهم. الان هم همینطور 
هستم. در هر بازی که به زمین رفتم، تلاش کردم بهترینِ خودم باشم. 
اگر کم و کاستی هم بوده، به خاطر من نبوده، به شرایط آن روز و اتفاقات 
آن روز بستگی داشته است. از اینکه یک فصل رؤیایی داشتم و توانستم 
نقش کوچکی در قهرمانی استقلال داشته باشم، خدا را شاکرم. من عضو 
کوچکی از این باشگاه هستم و همه مربیان و بازیکنان برای قهرمانی 

زحمت کشیدند.

  این بهترین فصل فوتبالی ات بود؟
بله، بهترین فصل بود.

  فرهاد مجیدی به تو اعتقاد داشت، حمایت هایش به 
تو اعتماد به نفس می داد؟

آقا فرهاد به من خیلی لطف داشت. همان اول فصل هم گفتم؛ استقلال 
تیم خیلی بزرگی است و آرزوی هر بازیکنی است در این تیم بازی کند 
اما من یکی از دلایلی که باعث شد به این تیم بیایم، خود آقافرهاد بود. 
با خود ایشان صحبت کرده بودم تا به استقلال بیایم. آقافرهاد به من 

اعتماد کرد و من هم تا جایی که می توانستم جواب اعتمادش را دادم.

 در مقطعی از اوج خودت فاصلــه گرفته بودی و 
حتی هواداران و برخی از کارشناســان معتقد بودند که باید 
نیمکت نشین شــوی اما مجیدی از تو حمایت کرد. انتقادات 

آزاردهنده بود؟
این انتقادها را قبول ندارم. من فقط یک مدت گل نزدم. گل نزدن دلیل 
بر این نیست که بازیکن خوب کار نمی  کند. گل نمی زدم ولی بهترین  
بازی ها را ارائه می دادم و کادر فنی از من راضی بود. نمی دانم کجای دنیا با 
معیار گل زدن یک بازیکن را می سنجند. مگر هر بازیکنی که گل می زند، 
باید بهترین بازیکن شود؟ یا بازیکنی که گل نمی زند یا خیلی کم گل 

می زند ولی همیشه تأثیرگذار است، بازیکن بدی است؟ باید کارشناسی 
به موضوع نــگاه کرد. در چند بــازی گل نزدم و بعضــی از هواداران و 
خبرنگاران انتقاد کردند و گفتند این بازیکن گل نمی زند، خوب نیست و 
باید بیرون بنشیند. اگر حرف آنها ملاک بود، کادر فنی راحت می توانست 

من را روی نیمکت بگذارد، عاشق چشم و ابروی من که نبودند.

 بهترین خاطره ات در فصل گذشته چه بود؟
روزهای خوب که خیلی داشتم ولی بعد از بازی با فولاد که قهرمانی مان 
مسجل شد، خیلی خوشــحال بودیم. حال همه خوب بود و همه  چیز 
خوب بود. بعد از بازی با تراکتور هم خیلی خوشحال بودم. این دو روز از 

شیرین ترین روزهایم بودند.

 بهترین بازی ات کدام بود؟
بازی رفت با صنعت نفت.

 بهترین گلت؟
گل خوب زیاد داشتم، سخت است انتخاب کنم ولی گلی که به فولاد 
زدم خیلی قشنگ بود. گل به تراکتور هم عالی بود. این دو گلم خیلی 

خوب بودند.

 چرا بعد از بازی با نساجی گریه کردی؟
در جام حذفی وقتی به نســاجی باختیم، خیلی ناراحت بودم و گریه 
کردم. این سوءتفاهم پیش آمد که به خاطر بازی بد خودم گریه کردم 
ولی من در آن بازی بد نبودم. با اینکه به نمره ها خیلی اعتقاد ندارم ولی 
من نمره7.۵ گرفتم و با اینکه تیم باخت، مــن در آن بازی عالی بودم 
و کارشناســان هم تأیید کرده بودند. حتی بعضی از بازیکنان گفتند 
که تو عالی بودی. مــن یکی از بازی های خوب عمــرم را انجام دادم. 
فقط ۳موقعیت را خودم ساختم ولی با بدشانسی خراب شد. به خاطر 
خراب شدن این موقعیت ها بعضی ها گفتند بدترین بازیکن زمین بودی. 
نمی دانم کجای دنیا یک بازیکن به خاطر از دست دادن موقعیت بدترین 
بازیکن زمین می شود. کریس رونالدو هم موقعیت خراب می کند. همه 
موقعیت از دست می دهند. ببینید چطور موقعیت ساخته شده و من 
چطور موقعیت را ساختم. از وسط زمین 8۰متر استارت زدم تا محوطه 
جریمه حریف رفتم و شــوت زدم و گلر گرفت، حالا چرا من بد بودم؟ 
بعد از بازی نه رسانه ای را دیدم و نه فضای مجازی را رصد کردم. فقط 

 قهرمانی
بدون شکست

از همان اول ما بچه های تیم دور هم جمع شدیم و عهد 

بســتیم تلاش کنیم تا بهترین نتیجه را کسب کنیم. ما به 

کســی قول قهرمانی نداده بودیم ولی تلاش کردیم بهترین 

نتیجه را بگیریم. خدا را شــکر با درایتی که کادر فنی داشت 

و با همدلی و تلاش بچه ها این قهرمانی به دست آمد. خیلی 

خوشحالم که در سن پایین و در نخستین سال حضورم 

در یک تیم بزرگ، در لیگ قهرمان شدم. در چند 

سال اخیر اتفاقات خوبی برایم افتاده است 

و امیدوارم ادامه دار باشد.

به خاطر تعصبی که به تیمم داشتم، تیمی که باخته و حذف شده بود، 
ناراحت بودم.

 در استقلال می مانی؟
قرارداد دارم. منتظرم با باشــگاه صحبت کنم و ببینم تمرینات از کی 

شروع می شود.

 در مورد جدایی فرهاد مجیدی چه نظری داری؟
فکر می کنم آقافرهاد قلبا دوست داشته بماند و رفتنش دلیل دیگری داشت. 
من هم مثل بقیه وقتی این اتفاق افتاد، شوکه شدم. آقافرهاد استقلال را خانه 

خودش می دانست ولی نمی دانم چه دلیلی داشت که رفت.

 از خود مجیدی نپرسیدی چرا جدا شد؟
نه...

  می گویند مجیدی از تو خواسته به تیم اتحاد کلبا 
بروی.

آقافرهاد همیشــه به من محبت دارد اما در این بــاره هیچ صحبتی 
نداشته ایم.

  اردوی تیم ملی در قطر و بازی با الجزایر چطور بود؟ 
من در جایگاهی نیستم که بخواهم در مورد شرایط اردو صحبت کنم. 
می خواستیم بازی های دوستانه بیشتری داشته باشیم اما نشد. خدا را 
شــکر کادر فنی به من اعتماد کرد و به اردو دعوت شدم و بازی کردم. 

تلاش کردیم در بازی با الجزایر بازنده نباشیم ولی متأسفانه نشد.

هالند جانشین کریم
آاس و مارکا ادعا کردنــد در قرارداد ۵ســاله ارلینگ هالند با 
منچستر سیتی بند فسخی گنجانده شــده که در سال۲۰۲4 
فعال می شود و رئال مادرید می تواند این مهاجم نروژی را برای 

جانشــینی کریم بنزما بخرد. باشــگاه 
عقیده دارد که کریم می تواند ۲ فصل 
دیگر در همین ســطح به بازی ادامه 
دهد. در قرارداد هالند با دورتموند 
بند فســخ 7۵میلیــون یورویی 
وجود داشــت اما منچسترسیتی 
با ۶۰میلیــون او را آزاد کرد و البته 
مبالغ هنگفتی هم به عنوان پاداش 

به خــود بازیکــن، پــدرش و مدیر 
برنامه هایش پرداخت. فلورنتینو پرس 

در مصاحبه تلویزیونی اش گفته بود فعلا 
بازیکنی نمی خرد و بــرای خرید هالند هم 

اقدامی نکرده بود چون بنزما را در همان پست 
در اختیار داشت اما ۲ سال دیگر وضعیت فرق دارد.

دومینوی انتقالات
هر حرکت در بازار نقل وانتقالات موجب به هم ریختن یا حرکت های بعدی می شود

6سال بعد
اگر مانه به بایرن برود، از تیمی که 

یورگن کلوپ شروع به ساختنش کرد، 

پس از ۶سال تنها هندرسون، میلنر، 

ماتیــپ و فیرمینــو در لیورپول 

باقــی خواهنــد ماند.

لیورپول برای آنکه به فروش ســادیو مانه به بایرن مونیخ راضی شــود، 
ابتدا جانشــین او را خرید و داروین نونیس را با 8۰+۲۰میلیون یورو از 
بنفیکا به آنفیلد آورد. بایرن مونیخ هم منتظر اســت تا باشگاه انگلیسی 
به پیشنهادش پاسخ مثبت دهد، آنگاه لواندوفسکی را با رقمی یر به یر، 
به بارسلونا بفروشد. به این می گویند دومینوی دیوانه وار نقل وانتقالات 
فوتبال اروپا. بایرن مونیخ پیشنهادش را برای خرید مهاجم سنگالی بالا 
برده و به ۵۰میلیون یورو معادل 4۲.۵میلیون پوند رسانده است. 
این دقیقا همان رقمی است که باواریایی ها از بارسلونا 
برای فروش لواندوفسکی درخواســت کرده اند. در 
واقع بایرن با پول بارســا می خواهد مانه را بخرد؛ 
پولی که نیمی از هزینه انتقال داروین را از بنفیکا 

به لیورپول تامین می کند.
این یــک روایت اســت؛ یــک روایــت هم از 
ســوی فابریتزیو رومانو، خبرنگار معتبر اخبار 
نقل وانتقالات فوتبال منتشر شده که می گوید 
باشــگاه بایرن مونیخ ۳۲ میلیون یورو برای سادیو 
مانه تضمینی به لیورپول پرداخت خواهد کرد. قرارداد 
از قبل امضا شــده و تا ژوئن ۲۰۲۵اعتبــار دارد. لیورپول 
همچنین پاداش هایی را دریافت خواهد کرد که حداکثر پکیج پیشنهادی 
به مبلغ 4۰ میلیون یورو می رسد. اگر این روایت درست باشد، بایرن از 
رفتن مهاجم ۳4ساله اش سود هم می کند و یک مهاجم ۳۰ساله می گیرد. 
سادیو مانه روز سه شنبه به مونیخ می رود تا تست های پزشکی بایرن را 

پشت سر بگذارد. نخستین مرحله از کاغذبازی ها هم انجام شده است.

پنجمین بازیکن گران
در صورت فعال شدن بندهای پاداش مانه )4۰میلیون یورو( او به پنجمین 
خرید گران قیمت بایرن تبدیل می شود. فهرست گران قیمت ترین 

خریدهای تاریخ بایرن مونیخ به این شرح است:
...................................  8۰ میلیون یورو 1   لوکاس هرناندز
2   لروی سانه..............................................  ۶۰ میلیون یورو
3   دایو اوپامکانو..............................................  4۲.۵ میلیون یورو

4   کورنتین تولیسو.....................................................  4۱.۵۰ میلیون یورو
5   خاوی مارتینس............................................................  4۰ میلیون یورو
6   آرتورو ویدال...........................................................  ۳9.۲۵ میلیون یورو
....................................................................  ۳7 میلیون یورو 7   ماریو گوتزه
8   متس هوملز و بنژامن پاوار و رناتو سانچس...............  ۳۵ میلیون یورو

بایرنی ها
لواندوفسکی که رفتنی اســت. از میان بازیکنان بایرن مونیخ که تنها 
یک فصل دیگر از قراردادشــان باقی مانده، احتمال خروج گنبری هم 
هست. گفته می شد رئال به او علاقه دارد اما فلورنتینو پرس گفت فعلا تا 
نیم فصل، قصد خرید بازیکن دیگری را ندارد. رابرت لواندوفسکی، سرژ 
گنبری، یازوا زیرکزی، چوپو موتینگ، کریس ریچاردز و اسون اولرایش، 

بازیکنانی هستند که قراردادشان سال۲۰۲۳ با بایرن تمام می شود.

لواندوفسکی
لواندوفســکی تصمیمش را برای رفتن از بایرن گرفته اما 
حالا می خواهد این جدایی کاملا مسالمت آمیز باشد. او 
درباره این شرایط درحالی که سعی داشت مسئولان بایرن 
را نرم کند، گفت: »هنوز یک ســال دیگــر با بایرن مونیخ 

قرارداد دارم؛ به همین دلیل از باشــگاه خواسته ام که 
برای انتقالم رضایت دهند و همکاری کنند. فکر 
می کنم در شــرایط فعلی، این بهترین راه حل 
اســت، به خصوص که باشــگاه از این طریق 
می تواند از انتقال من درآمدی داشــته باشد. 
من نمی خواهم چیزی را تحمیل کنم؛ قضیه 
اصلاً این طور نیست. همه چیز در مورد یافتن 

بهترین راه حل ممکن است. باید احساسات 
را کنترل کرد. می خواهم بــا آرامش و 

رودررو، نه از طریق رسانه ها، صحبت 
کنم. امیــدوارم روزی هــواداران 

بایرن مونیخ من را درک کنند«.
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خبر آخر

تاريخ سازی در ساحل 
تيم ملي هندبال ساحلي نوجوانان ايران با صعود به جمع 4 تيم اول 
مسابقات قهرماني جهان تاريخ ساز شد. نوجوانان ايران كه با پيروزي 
مقابل برزيل به جمع  8تيم رسيده بودند، در مرحله يك چهارم نهايي 
مقابل آرژانتين به پيروزي رسيدند و راهي مرحله نيمه نهايي شدند. 
اين اولين حضور هندباليســت ها در جمع 4 تيم اول جهان اســت. 
ديشــب در مرحله نيمه نهايي ايران با برزيل بازي داشت و در ديگر 

بازي اين مرحله كرواسي و فرانسه مقابل هم قرار گرفتند. 

منهای فوتبال

بازگشت جودو 
 ايران در تورنمنت سن پترزبورگ
 با روسيه و صربستان رقابت كرد

رقابت های جــودوی چهارجانبه كــه با حضور 
تيم هــای ايــران، روســيه و صربســتان در 
سن پترزبورگ برگزار می شــد به پايان رسيد. 
روســيه با 2تيم در اين رقابت  ها شركت كرده 
بود و جودوكاران ايران نيز پس از 3سال تعليق 
و دوری از مسابقات در مسير آماده سازی برای 
حضور در بازی های كشورهای اسلامی در اين 

رقابت ها حاضر شده بودند.
نشســت عمومی مجمع بين المللــی اقتصادی 
ســن پترزبورگ با حضــور ولاديميــر پوتين 
رئيس جمهوری روســيه برگزار شد و به همين 
مناســبت، رقابت هــای چهارجانبــه جودوی 
ســن پترزبورگ نيز در حاشــيه ايــن مجمع 
بين المللی برگزار شــد. ولاديمير پوتين رئيس 
افتخاری فدراســيون جهانی جــودو بود كه با 
شروع جنگ روسيه و اوكراين از اين سمت كنار 
گذاشته شــد. ولی علاقه او به جودو با توجه به 
اينکه خودش جودوكار بوده اســت سبب شد 
تا در كنار مجمع اقتصادی، مسابقات جودو نيز 

برگزار شود.
تيم های ملی جودوی ايران و صربستان به همراه 
تيم های اول و دوم روسيه، شركت كنندگان اين 
تورنمنت چهارجانبه بودنــد. جودوكاران ايران 
كه پس از 3ســال دوری از مســابقات به دليل 
تعليق فدراســيون جهانی پا به ايــن رقابت ها 
گذاشته بودند با 2شکســت رقابت ها را به پايان 
رســاندند. جودوكاران ايران در نخستين ديدار 
مقابل تيم ملی روسيه قرار گرفتند كه با نتيجه 
4بر يك شکست خوردند. تيم ايران در دومين 
رقابت خود مقابل صربســتان قــرار گرفت كه 
در مجموع 5مسابقه برگزارشــده با نتيجه 3بر 

2شکست خورد.
تيم ملی جودوی ايران قرار اســت در چارچوب 
بازی های كشورهای اسلامی با تركيب كامل در 
بخش های مردان و زنان راهی قونيه تركيه محل 
برگزاری اين رقابت ها شــود. اردوی مشــترک 
عراق، مســابقات جام صلح ودوســتی عراق و 
مســابقات چهارجانبه روســيه به عنوان ديدار 
تداركاتی برای ملی پوشــان ايران برنامه ريزی 
شده تا تيم ملی پس از 3ســال دوری از تاتامی 
با آمادگی در بازی های كشــورهای اســلامی 

حاضر شود.

ناگفته های ایراندوست

حرف های ايراندوست بعد از خداحافظی، صحبت های 9سال 
پيش او را يادآوری كرد. ســرمربی  تيم ملی فوتبال زنان در متن 
خداحافظی اش نوشــته بود: »فعلا مجبورم خداحافظی كنم و 
به خاطر موفقيت دختران ايران ســکوت می كنم. اما در آينده 
حرف های زيادی برای گفتن دارم.« اين جملات ايراندوســت 
تکراری بود؛ او ســال92 در دوران رياســت علی كفاشيان در 
فدراسيون از تيم ملی كنار گذاشته شد و گفت كه حرف های زيادی 
برای گفتن دارد اما هيچ وقت ناگفته ها را به زبان نياورد. اينکه در تيم  
ملی زنان چه اتفاقاتی می افتد و يا فوتبال زنان با مشکلاتی روبه رو 
است، كم وبيش رسانه ای می شود اما اينکه ايراندوست چه اسراری 
را در سينه حبس كرده و كمتر خبری می كند، مشخص نيست. 

كاش او برای يك بار هم كه شده حرف بزند.

لیگ فوتسال با مدل جدید

در فصل های گذشته يکی از معضلات ليگ فوتسال فاصله 
زياد بعضی از تيم ها بود. صدرنشــين ها بــا اختلاف زياد به 
پيروزی می رســيدند و تيم های ضعيف كيسه گل قوی ها 
بودند. اما اين فصل قرار اســت مدل برگــزاری ليگ تغيير 
كند. 8تيمی كه فصل پيش از گروه های يك و 2 به پلی آف 
صعود كردند، در سوپرليگ بازی می كنند. 8تيم دوم فصل 
گذشته و 4تيم صدرنشين ليگ دسته يك، 12تيم حاضر در 
ليگ برتر را تشکيل می دهند. خوبی برگزاری سوپرليگ اين 
است كه تيم های سطح اول فوتسال زنان ايران در آن حضور 
دارند، هم رقابت ها نزديك است و هم بازی ها باكيفيت تر. در 

ليگ برتر هم تيم های هم سطح بازی می كنند.

هفته پيــش درحالی كه خبــر برگــزاری اردوی تيم ملی 
فوتبال زنان در رسانه ها منتشر شده بود، مريم ايراندوست، 
سرمربی اين تيم با انتشار پست اينستاگرامی از بازيکنانش 
خداحافظی كرد. در شــرايطی كه تيم ملی چند ماه بعد از 
حضور تاريخی در جام ملت های آســيا تعطيل شــده بود، 
برگزاری اردو خبــر خوبی بود. اما چرا ايراندوســت نيامده 
خداحافظی كــرد؟ بعضی  از رســانه ها به نقــل از مديران 
فدراسيون نوشتند كه بركناری ايراندوست به خاطر دستوری 
بود كه از بالا رســيد اما به نظر می رسيد مســئله اصلی سر 
ياركشی برای مجمع انتخاباتی فدراسيون است كه شهريور 
برگزار می شود. هرچه هست اين فوتبال زنان است كه آسيب 

می بيند و كسی نيست كه به فکر منافع اين تيم باشد.

یارکشی انتخاباتی

گل زن
الهام محمودی | روزنامه نگار
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افقی:
1- انتشار يافته- جگرگوشه 
والديــن- از شــبکه های 

تلويزيونی كشورمان
2- نعمتــت افــزون كند- 

حيوان كيسه دار استراليايی
3- از ايــالات آمريکا- نوعی 

اتومبيل- دارنده
4- بی گناه- لقــب هريك از 
ياران حضرت عيســی)ع(- 

بيماری تنفسی
5- جست وجوگر- يك شصتم 
دقيقه- دمای غيرطبيعی بدن
6- حمله نظامــی- بازديد- 

رمانی نوشته محمد حجازی
7- ويرايش- نابــود كردن- 

ياری و كمك
8- شــرم و حيا- بی خبری- 

ديوانگی
9- قيمت اولــی كه در حراج 
اعــلام می كنند- نــام قديم 

بيت المقدس- سانسورچی
10- نام قديــم دريای خزر- 

پاكبان- تير پيکان دار
11- مخترع تلفن- نمايشنامه 

گارسيا لوركا- تفريق
12- جان ها- اجرای موسيقی 

در حضور مردم- آدم كشی
13- ساز ضربی- نوعی قايق 

پارويی- يك ششم ملك
14- همسايه كلمبيا و پرو- 

وزير معروف انوشيروان عادل
15- گلشن- همســر عزيز 
مصر كه دلباخته يوسف)ع( 

شد- دلداده شيرين
  

عمودی:
1- همانندی- رسوم- تحمل

2- فرشــته شــب اول قبر- 
فيلمی ساخته مايکل كورتيز 

با بازی همفری بوگارت
3- رواج دادن- درس هــا- 

استعداد سرشار
4- ورزش آبــی- نيکــو رو- 

نويسنده كتاب معروف مسخ
5- رب النوع خورشيد در مصر 
باستان- سرگشتگی- از ياران 

امام علی)ع(- سد خوزستان
6- يار خميردنــدان- حلال 

رنگ- كتف، شانه
7- نظــر مجتهــد در احکام 
شرعی فرعی- مشــغول به 

كار- كرايه دهنده چهارپايان
8- نمايشنامه ای نوشته اكبر 

رادی
9- از پيامبران بنی اسرائيل- 
پوشش- نشــانه اختصاری 
سازمان بهره وری انرژی ايران

10- زندان مســعود ســعد 
ســلمان- همســايه چين- 

مقدمه انديشيدن
11- رود آرام- مــــحــــل 

هنرنمايی دلقك- آهن ربا- طاقچه 
بالا

12- شهادت- پاره آتش- مخفف 
ديگر

13- بــی ارزش- ســبز روشــن- 
برپاداشتن

14- از صنايع دستی كه ايجاد نقش 
و نگار روی پارچه است- بی كس

15- از به هم پيوســتن جويبار ها 
تشکيل می شــود- مقابل آوردن- 

15هلی كوپتر

هرترپفلسيكدور
ازسانيارابيرف
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نيرفنراكهقباس

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4232
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.
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لیست 14نفره تیم ملی بسکتبال برای اردوی صربستان و بازی با تیم های قزاقستان و سوریه در پنجره سوم انتخابی جام  جهانی 
اعلام شد و طبق معمول انتقادهایی به لیست وارد اســت. حضور بعضی از بازیکنان در تیم و نبود بعضی از آنها ایرادهایی را 
متوجه سعید ارمغانی، سرمربی تیم کرده اســت. ارمغانی از انتخاب هایش دفاع می کند و می گوید براساس  تاکتیک هایش 
بازیکن انتخاب می کند نه خوب و بد بودن بازیکنان. تیم ملی چهارشنبه به صربستان می رود و با قهرمان سوپرلیگ این کشور 
بازی می کند. روزهای 1۰ و 13 تیر هم با قزاقستان و سوریه بازی می  کند. ارمغانی در مورد لیست بازیکنان و  شرایط تیم ملی به 

سؤالات همشهری پاسخ داده است.

    در این چند هفته ای که با تیم ملی کار کرده اید، 
به شناخت نسبی از تیم رسیده اید. وضعیت بازیکنان و تیم 

را چطور می بینید؟
در اين 3هفته بازيکنان عکس العمل های مناســبی از خودشان 
نشان دادند. آنها در تمرينات تلاش زيادی می كنند و روی كارشان 
تمركز دارند. می شود گفت كه ما در انجام برنامه  های تاكتيکی كه 
درنظر داشتيم، موفق بوديم. تيم منسجم و همدل است. چه در 
تمرين و چه بيرون زمين می شود اين انسجام، همدلی و تمركز را 

ديد. تا حدودی كارهای تاكتيکی ما هم به نتيجه رسيد و تقريبا 
همه  چيز خوب بود.

    زمان کمی داشتید. کوتاه بودن فرصت در انجام 
برنامه هایتان تأثیر منفی نگذاشت؟

هميشــه تيم های ملی فرصت كمی برای آماده  سازی دارند. اين 
شرايط برای همه تيم های ملی و حتی برای بعضی از كشورهای 
ديگر هم هست. درست است اگر زمان ما بيشتر بود بهتر می شد 
تيم را آماده كرد، اما بايد نسبت به شرايط، خودمان را به روز كنيم.

    مســئله مهمی که تیم شما دارد، نداشتن بازی 
تدارکاتی است.

ما بازی تداركاتی كم داشتيم و تنها بازی كه توانستيم انجام بدهيم، 
بازی با تيم ايران نوين بود. البته اين بازی فوق العاده برای ما مثبت 
بود. تيم» ب«كاملا با همان تفکرات و سيستم تيم» الف« تمرين 
كرد. آقای اسلامی هم زحمت كشيد و مدام در تمرينات تيم» الف« 
شركت می كرد تا بتواند همان تاكتيك ها 
را در تيم »ب« پياده كند. در بازی با 
ايران نوين ما بازيکنان جوان را به آنها 
داديم. اين بازی هم برای تيم» ب« 
مفيد بــود و هم برای تيم مــا. با اين 
حال بهتر بود كه با يکی از كشورهای 
اروپايی يا حداقل كشورهای همسايه 

بازی می كرديم ولی نشد.

    فدراسیون بیشتر معطل 
انتخاب سرمربی شد و زمانی به 
فکر بازی های تدارکاتی 
افتــاد کــه 

تیم های دیگر برنامه ریزی هایشان را انجام می دادند. نمی شد 
زودتر برای بازی های تدارکاتی برنامه ریزی کرد؟

حتما می شد اما فدراسيون درگير تغيير و تحولات بود. معمولا 
منتظر می مانند تا سرمربی برنامه هايش را برای تيم ملی اعلام 
كند. نمی شود خيلی به فدراسيون خرده گرفت. بازی با قهرمان 
سوپرليگ صربستان برای تيم تدارک ديده شده و چهارشنبه اين 

هفته به صربستان می رويم. بايد كمی صبر داشته باشيم.

    شما لیست 14نفره را برای اردوی صربستان و 
2بازی تیم ملی اعلام کرده اید اما بعضی ها به این لیست انتقاد 
دارند. می گویند بازیکنانی که در بازی تدارکاتی با ایران نوین 
خوب بودند، مثل سینا واحدی در تیم نیستند ولی بازیکنانی 

که خیلی خوب بازی نکردند، به تیم دعوت شده اند.
كسی كه انتقاد می كند بايد هر روز ســر تمرين باشد، بنشيند 
همه بازی ها و تمرينات را ببيند، بعد نظر بدهد. انتخاب كردن يا 
نکردن يك بازيکن دليل بر خوب بودن يا بد بودن او نيســت. اين 
تصور اشتباهی اســت. وقتی 14بازيکن انتخاب می شود به اين 
معنا نيست كه حتما بهترين ها انتخاب شده اند. كسانی را انتخاب 
می كنيم كه بتوانند تاكتيك های تيمی را اجرا كنند، بازيکنانی با 
كاراكترها و داده های مختلف احتياج داريم و براساس اين نيازها 
انتخاب انجام می شود. من خودم به ســينا واحدی علاقه دارم و 
در اين 3هفته هم خيلی پيشــرفت كرده اما الان در اين شرايط 
نمی تواند در تيم باشد. شرايط تاكتيکی تيم اقتضا می كند كه من 
بازيکن ديگری را انتخاب كنم. ممکن است 2هفته ديگر تيم به 
او نياز پيدا كند. من نمی دانم اين انتقادها روی چه اساسی است.

    ملاك همان بازی تدارکاتی است.
بله، در آن بازی سينا واحدی درخشيد ولی اين دليل نمی شود كه 
حتما در تيم باشد يا يك بازيکن كه بد بازی كرده، حذف شود. نه 
كسانی كه بيرون مانده اند حذف شــده اند و نه كسانی كه به تيم 
دعوت شده اند، مادام العمر عضو تيم هستند. شايد برای كاپ آسيا 

تغييرات داشته باشيم. 

    در پست خاصی مشکل بازیکن دارید؟ در این 
مدت گفته شده که حامد حدادی جایگزین مناسبی ندارد.

من خيلی اين حرف را قبول نــدارم. ما حامد حدادی را به عنوان 
بازيکن كامل در پســت5 داريم. بازيکنانی كه كنار يا پشــت او 
بازی می كنند، خصوصيــات حامد را ندارند 
اما اين دليل نمی شود كه بگوييم 
مشکل داريم. زمان هايی كه حامد 
استراحت می كند و در تركيب 
تيم نيســت، ما تاكتيك 
تيم را تغيير می دهيم تا 

جای او را پر كنيم.

پیش از ایــن در  اردوهای تیــم  ملــی بازیکنان از کیفیــت غذاها راضــی نبودند امــا ارمغانی 
می گویــد وضعیــت در اردو خــوب اســت: »مشــکل خاصــی نیســت و مــا کارمــان را انجــام 
می دهیم. همه  چیز را می شــود خیلی بهتر انجام داد. ما باید نســبی و با توجه به شــرایطی 
که کشورمان دارد، درباره مسائل منطقی فکر و صحبت کنیم. تغذیه تیم می تواند بهترین 
تغذیه موجود در بهترین تیم  های دنیا باشــد یا اردو خیلی بهتر از این می تواند باشد اما به 
نسبت شرایطی که هست، وضعیت خوب است. درباره تغدیه با فدراسیون صحبت کردم 
و تا جایی که می شد، تغذیه بهتر شد. تیم هم در هتل المپیک استراحت می کند که شرایط 

خوبی دارد.«

 طبق تاکتیک
بازیکن انتخاب می کنم

سعيد 

ارمغانی، سرمربی 

تيم ملی بسکتبال از ليست 

14نفره اش دفاع می كند. او 

می گويد شرايط اردويی و 

تغذيه تيم بهتر از قبل 

شده است 



احساس تعلق ما به والدین و نوع احساســی که به آنها داریم 
اصلی ترین بخش هویت ماســت. اما ما نسبت به کدام بخش از 
مادر احساس تعلق بیشتری داریم؟ بخشی که ما را به دنیا آورده 
و خلق کرده یا بخشی که ما را پرورش داده و در کنار او آموخته ایم 

و بزرگ شده ایم و شده ایم آنچه هستیم؟
آخرین ســاخته پدرو آلمودوار، کارگردان مشهور اسپانیایی 
کماکان در دایره هویت یابی و نقش کهن الگوی مادر در هویت یابی 
انسان قرار دارد. فیلم تازه او به نام »مادران موازی« حکایت دو 
مادری است که در یک روز در یک بیمارستان نوزادان خود را به 
دنیا می آورند و همین اتفاق یک آشنایی پایدار را بین آن دو رقم 

می زند. تماشاگر در اواسط فیلم متوجه می شود فرزندان این دو 
مادر در بیمارستان جابه جا شده اند و کودکی که توسط پنه لوپه 
کروز بزرگ می شود، دختر مادر جوانی است که با بی تجربگی 
سبب مرگ نوزاد جابه جا شده خود شــده است. در یک خط 
داستانی دیگر سرنوشت فرزندان سرزمین/ مادر اسپانیا به تصویر 
آمده است؛ ماجرای کشف گور دسته جمعی روستای مادری پنه 
لوپه که ساکنان مرد آن توسط مزدوران ژنرال فرانکو قتل عام 
شــده اند. روایتی کهنه و فراگیر در تاریخ معاصر اســپانیا که 
زخم های عمیقی از جنگ های داخلی و خونریزی های هم میهن 
دیکتاتور، نابکار و خونریز ســرزمین مادری بر پیکر خود دارد. 
فیلم مادران موازی مالامال از کاراکتر های زنانه است و ردپای 
تمامی مردان در آن حذف شده، کشته شده یا فراری است. گویی 
در دنیای ذهنی آلمودوار کسی غیر از زنان وجود ندارند و او این 
سؤال همیشــگی خود درباره هویت زن/ مادر را این بار در یک 

قصه تازه جست وجو می کند. کهن الگوی 
مادر قدیمی ترین، بزرگ ترین و عمیق ترین 
مجموعه باوری یا ارکتایپ انســانی است. 

وســعت، عمق و ابعاد گوناگون این مفهوم 
وسیع حقیقتا انسان را در خود بلعیده است 

و اگر کسی نتواند با یک قصه ناتمام خودساخته 
ولی رضایت بخش از آن خارج شود ناگزیر خواهد بود 

تا زیر سایه این نادانی از زندگی فاصله بگیرد و تا پایان 
زندگی در این حیرت و سرگشتگی باقی بماند و چقدر 

این سرگشتگی و حیرت به ناتوانی فرزند/پسر در فاصله 
گرفتن از دامان مادر فیزیکی و باقی ماندن در ســایه 

مادر شباهت دارد که در زندگی شخصی به آسیب دیدگی 
مردانگی و تجربیات رمانتیک مــردان خواهد انجامید؛ 

همانگونه که ریشه بسیاری از ناکامی های مردان در ایجاد یک 
رابطه پایدار با زنان را می توان در ناتوانی فاصله گیری عاطفی از 

مادر جست وجو کرد. اکنون به درستی روشن نیست که اصرار 
آلمودوار در تداوم این جست وجو در فیلم آخرش حکایتی تازه 

برای تبیین همان مفهوم قدیمی است یا حقیقتا او همچنان 
در این وادی معنایی سرگردان است و ما را نیز به دنیای 

ابهامات ذهنی خود برده است. 

ادامه سرگشتگی آلمودوار در بحران هویت

مادرواقعیمنکیست؟

دغدغه های یک 
جشنواره تئاتری

خلأ یک اساسنامه بعد از 26دوره برگزاری 
جشنواره تئاتر کودک و نوجوان احساس می شود 

طلســم بیســت وهفتمین دوره از جشنواره 
تئاتر کودک و نوجوان بالاخره شکســته شد 
و این جشــنواره بعد از تعویقــی چند باره در 
برگــزاری اش قرار اســت از اول تیــر ماه در 
همدان برگزار شود؛ جشــنواره ای که به زعم 
برگزارکنندگانش بــا کمترین بودجه میزبان 
گروه های نمایشی اســت. هزینه اجرای این 

نمایش ها با هزینه متوسط است. 
برگزار کنندگان این جشنواره بودجه این دوره 
را تنها یک میلیارد و 800میلیون تومان اعلام 
می کنند؛ جشــنواره ای که با گذشت 26دوره 
منتظر یک اساسنامه اســت که شاید از سوی 

مدیران جدی گرفته شود.
امیر مشــهدی عباس، دبیر جشــنواره تئاتر 
کودک و نوجــوان با همراهی مســعود ویژه، 
مدیرکل ارشــاد اســتان همدان با حضور در 
تالار مشاهیر )کنفرانس( مجموعه تئاتر شهر 
توضیحاتی دربــاره روند برگــزاری این دوره 
از جشــنواره ارائه و دغدغه های خود را بابت 

برگزاری این رویداد هنری عنوان کردند.

به گفتــه مدیر کل ارشــاد همــدان یکی از 
ویژگی های این دوره از جشــنواره این است 
که برنامه های جنبی و افتتاحیه آن فقط در 
مرکز استان برگزار نمی شود و تلاش شده تا 
کودکان دیگر شهرهای استان هم از برنامه ها 
بهره مند شــوند. ضمن اینکــه افتتاحیه در 
دیگر شهرها هم برگزار می شود و در کنار آن 
شادپیمایی با اجرای نمایش هایی از شهرهای 

مختلف برگزار می شود.
در ادامه، مشــهدی عباس، کارگردان فعال 
در حوزه تئاتر کودک کــه دبیری این دوره 
از جشنواره را بر عهده دارد، با عذرخواهی از 
گروه های شرکت کننده در جشنواره که ناچار 
شدند به دلیل تغییر تاریخ برگزاری جشنواره، 
گروه های اجرایی خود را تغییر بدهند، توضیح 
می دهــد: »۴0۵ اثر، متقاضی شــرکت در 
جشنواره بودند که حضور ۷6 کار نهایی شد. 
از این تعداد، ۵ اثر در بخــش مهمان داریم 
و ۹ نمایش هم در بخــش دانش آموزی اجرا 
می شوند. تقریبا ۷0 درصد آثار شرکت کننده 
از استان ها هستند و نکته دیگر اینکه تعداد 
زیــادی از مخاطبان مان یعنــی کودکان و 

نوجوانان هم در جشنواره حضور دارند.«
این کارگــردان از نبود مســتندات 26دوره 
گذشــته جشــنواره تئاتر کودک و نوجوان 
به عنوان یک خلأ گفت و اینکه کتابی در این 
زمینه منتشر شده است. دبیر جشنواره تئاتر 
کودک و نوجوان از تثبیت دبیر جشــنواره 
در دوران دبیری شــهرام کرمی و مصطفی 
رحماندوســت به عنوان رویدادی مثبت یاد 
کرد که در آن مقاطع ســبب ارتقای کیفی 
جشنواره شد و ابراز امیدواری کرد جشنواره 
کودک بعــد از 2۷دوره برگــزاری، صاحب 

اساسنامه ای شود.
این دبیــر به بخــش بین الملل هم اشــاره 
می کند: »در ایــن بخش ۹ اثــر خلاقانه را 
انتخاب کردیم، اما به دلیــل جابجایی های 
زمانی که سبب شد تاریخ برگزاری جشنواره 
2 بار عوض شــود، فقط 3گروه توانستند در 
جشنواره شرکت کنند. در انتخاب کارها به 
نام کشورها توجه نکردیم و رویکرد خلاقیت 
و شــکل آموزشــی کارها برایمان مهم بود. 
در شــرایط کرونایی خیلی از کشــورهای 
جشــنواره های خارجی، جشــنواره خود را 

تعطیل کردند.«
وی همچنین درباره بودجه توضیح می دهد: 
»بودجه جشــنواره کــه توســط اداره کل 
هنرهای نمایشی تامین می شود، یک میلیارد 
و800 میلیــون تومان اســت کــه بودجه 
برگزاری یک جشنواره بین المللی نیست. با 
این عدد، یک نمایش که خیلی هم پرهزینه 
نیست، به صحنه می رود. در کنار این، استان 
همدان هم 3میلیارد و200 میلیون تومان را 
تامین می کند. اگر الان بخواهیم جشنواره را 
برگزار کنیم، با بودجه ای که سال۹۹ مصوب 
شــده، قابل برگزاری نیســت.« در حاشیه 
جشنواره قرار است کارگاه های آموزشی نیز 
برگزار شود، مشهدی عباس می گوید: »این 
کارگاه ها برای مخاطبــان کودک، نوجوان و 
هنرمندان و با حضــور هنرمندانی همچون 
محمد عاقبتی، علی پور طبیب، بهارک بابک، 
ابراهیم شاکری و 2 هنرمند ایتالیایی برگزار 
می شود.« همچنین قرار اســت یادبودی از 
محمدرضا الوند و کریــم اکبری مبارکه نیز 
برگزار شود و امسال از مریم کاظمی، مهدی 
فرشیدی سپهر به عنوان 2هنرمند فعال در 
حوزه های کودک و نوجــوان در کنار آقای 
باغبانی، هنرمد فعال تئاتر کودک در استان 

همدان تجلیل خواهد شد.

هلیا نصیریجشنواره
روزنامه نگار
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بازار داغ نمایش ها
گروه های نمایشی، بیش از 100نمایش را در تابستان روی صحنه می برند

تئاتر دارد به روزهای قبل از کرونا بازمی گردد. بیشــترین حجم 
تمرین در پلاتو و اجراها در سالن های نمایشی در آخرین ماه بهار 
است و گروه های نمایشی در سالن های دولتی و خصوصی در انتظار 
رسیدن زمان اجرایشان هستند. نمایش هایی که حالا با گران شدن 
بلیت های نمایش ممکن اســت ریزش مخاطبی داشته باشند اما 
همچنان می فروشند و در سخت ترین شرایط روی صحنه می روند.

»دیو و دلبر« در تالار وحدت
تالار وحدت از 18خرداد میزبان نمایــش موزیکال »دیو و دلبر« 
است؛ نمایشی که بلیت هایش از 60هزار تومان تا 280هزار تومان 
شروع می شود. نوع قیمت گذاری بلیت نمایش ها به  گونه ای است 
که انگار سعی شده باتوجه به قیمت ها تماشاگران با هر درآمدی 
بتوانند به تماشای نمایش بنشینند. این موضوع در کنسرت نمایش 
سی صد هم دیده می شود؛ اثری که در فضای باز کاخ سعدآباد اجرا 
شــده و قیمت گذاری بلیت ها از ۷0هزار تا ۷00هزار تومان است. 
این نمایش به کارگردانی امیر جدیدی و حضور بازیگران چهره و 

خوانندگی رضا بهرام تا 2 ماه روی صحنه است.

باز هم آنتوان چخوف
محمد رحمانیان سال82 نمایشی را با نام »مرغ دریایی یا چخوف 
ساد« اجرا کرد. او در این 1۹سال نمایش های متعدد دیگری را روی 

صحنه برد ولی همچنان گوشه ای از ذهنش درگیر »چخوف ساد« 
دیگری بود. این کارگردان قصد دارد به دغدغه سالیان خود پاسخ 
گوید و این روزها در تدارک نمایشی با عنوان »چخوف ساد، جلد 
دوم و سوم« اســت. رحمانیان این نمایش را تیر ماه روی صحنه 
می برد. وی درباره اجرایش می گوید: »برای اجرای این نمایش از 
13داستان کوتاه از چخوف به همراه 2نمایشنامه او با نام های »در 
مضار توتون« و »بازیگر تراژدی با وجود میل خود« بهره می گیرم و 

با همه اینها »چخوف ساد« دیگری تدارک دیده ام.«

»ادواردو« در حوزه هنری
در تالار حافظ هم »درخشش« 
بهنور محمدی پور روی صحنه 
مــی رود. تماشــاخانه ملــک 
هــم میزبــان »دیگــران« به 
کارگردانی رحمــان خوب زاده 
اســت. نمایــش »ادواردو« به 
کارگردانی ابوالفضل عشرب هم 
در تماشاخانه مهر حوزه هنری 
روی صحنه می رود. »پناه کاه« 
به کارگردانی فرید قادرپناه عنوان نمایشــی اســت که در سالن 

ناظرزاده ایرانشهر اجرا می شود.

ترافیک در سالن های شهرزاد
در تئاتر شهرزاد هم نمایش های »سبکی« به کارگردانی داریوش 
علیزاده، »دختر« حســن حســامی، »درهم تنیدگی« احسان 

گودرزی و »چه کسی جوجه تیغی را کشت؟« بهرام افشاری تا پایان 
ماه روی صحنه اســت؛ البته از هفته اول تیر ماه هم نمایش های 
جدید در این پردیس روی صحنه می روند. »بوکســور« شــهاب 
مهربان از ۵تیر اجرایش را شروع می کند. نمایش »در گوش سالمم 
زمزمه کن« با بازی ایرج راد و ســعید امیرسلیمانی این روزها در 
تماشاخانه شهرزاد روی صحنه اســت. این نمایش ساعت20:30 

هر روز غیر از شنبه ها در پردیس تئاتر شهرزاد روی صحنه است.

»جنون محض«کوشک جلالی

در سالن رزا تماشاخانه اهورا هم نمایش »جنون محض« کوشک 
جلالی روی صحنه می رود. نمایشی که تا 2۴تیر روی صحنه است. 
نمایش »پنت هاوس« با حضــور بازیگران ایرانی و افغانســتانی 
به زودی در عمارت نوفل لوشاتو روی صحنه می رود.افشین غیاثی 
کارگردان این نمایش می گوید:»حدود ۵ ماه است که تمرین این 
نمایش را شروع کرده ایم و قرار است به زودی )از اوایل تیرماه( این 
نمایش در عمارت نوفل لوشاتو اجرا شــود. جمعی از هنرجویان 
افغانستانی من که بســیار باانگیزه هســتند و از راه های دور سر 

کلاس ها حاضر و پس از طی دوره های آموزشی آماده نقش آفرینی 
در این نمایش شدند، در کنار جمعی از بازیگران حرفه ای ایرانی در 
این تئاتر به ایفای نقش می پردازند.« »پنت هاوس« یک موضوع 
اجتماعی را روایت می کند که به اختلاف طبقاتی و عشق پسری 
به یک دختر می پردازد. »ماجرای فریدون« به نویسندگی اروین 
گالستیان و کارگردانی محمدرضا زمانی از 22خردادماه اجراهای 
خود را در سالن کوچک تئاتر مولوی آغاز کرد. در نمایش »ماجرای 
فریدون« که به روایت یکی از شــهدای ارتش در جنگ تحمیلی 

می پردازد، اروین گالستیان ایفای نقش می کند.

مبارک در ژاپن با یاد سعدی افشار
»عنوان موقت: براش« براساس ایده ای از نرگس هاشم پور و رمانی از 
ماریون براش، با کارگردانی نرگس هاشم پور به زودی در تماشاخانه 
ایرانشــهر به روي صحنه می رود. از دیگر نمایش هــا که در خانه 
هنرمندان از 22خرداد اجرایش شروع شده، »اطلاع ثانوی« است. 
نمایش »مبارک در ژاپن« به نویسندگی و کارگردانی علی فتحعلی 
که پیش از این در تمام ایران اجرا شده، بار دیگر در تماشاخانه  سنگلج 
میزبان علاقه مندان به نمایش های سنتی و ایرانی خواهد بود. این 
نمایش از اول تیر ماه، ســاعت1۹:30 با یادی از سعدی افشار اجرا 
می شود. »خواب کشــی« به کارگردانی صدف صفری از 30خرداد 
در سالن جمیله شیخی مجموعه تئاتر محراب روی صحنه می رود. 
کارگردان در نمایش تلاش کرده اســت با نگاهی نو به نمایشنامه 

»مکبث« بپردازد و تصویری جدید از »مکبث« 
را روی صحنه بیاورد. این نمایش از روز دوشنبه 

30خرداد از ساعت1۹:30 روی صحنه می رود.

 پرتره
 رضا رویگری

در تلویزیون  

رضا رویگری ایــن روزها 
بیشتر با حواشی ای که دور 
و بر زندگی شــخصی اش را 
گرفته به یاد آورده می شود؛ 
اما تا پیــش از اینکه بیمار 
شود، رویگری در پروژه های 
سینمایی و تلویزیونی زیادی 
حضور داشــت و در عرصه 
خوانندگی هم طبع آزمایی 
می کرد. به گزارش همشهری، 
حالا مستند پرتره »تماشاگر 
بهار« که بــه تهیه کنندگی 
ابوالفضــل محمدباقــر و 
کارگردانــی ابوالفضــل 
توکلی در شــبکه مستند 
تولید شــده، هنر نقاشی 
رویگری را هم به مخاطبان 

می شناساند.
 این کارگردان گفت: ما در 
این مســتند از محل بزرگ 
شدن ایشــان در تجریش 
فیلمبرداری کردیم و حتی 
با یکی از همبازی های شان 
که حــالا در محله تجریش 
سوپرمارکت کوچکی دارد 
گپ زدیم. همچنین از بقایای 
ســینمای روباز »بهار« در 
میدان تجریش هم که آقای 
رویگری نخستین بار آنجا 
سینما رفته تصاویری داریم.

توکلی گفت: بیشتر مردم 
رویگری را بــا خوانندگی 
می شناســند  بازیگری  و 
درحالی که استاد در نقاشی 
هستند  چیره دســت  هم 
و نقاشی های بســیار زیبا 
و اثرگــذاری دارنــد و در 
این مســتند تلاش کردیم 
نقاشــی هایش را به تصویر 

بکشیم.

درگذشت ستاره 
سینمای فرانسه  

ترینتینــان،  لوئــی  ژان 
هنرپیشه کهنه کار سینمای 
۹۱ســالگی  در  فرانســه 
درگذشــت. به گــزارش 
همشــهری، او در فیلم های 
کلاســیک معروفــی چون 
»قرمز« از ســه گانه »ســه 
رنگ« ســاخته کریشتوف 
کیشلوفسکی، »دنباله رو« به 
کارگردانی برناردو برتولوچی 
و »مردی که دروغ می گوید« 
ســاخته آلــن رب گریــه 
نقش آفرینی کــرد و برای 
»مردی که دروغ می گوید« 
در سال۱۹۶۸ جایزه خرس 
نقره ای بهتریــن بازیگر را از 
جشنواره فیلم برلین دریافت 
کرد. ژان لویی ترینتینان با 
حضور در فیلم فرانسوی »زِد« 
)۱۹۶۹( به کارگردانی کوستا 
گاوراس، جایزه بهترین بازیگر 
جشنواره فیلم کن۱۹۶۹ را از 
آن خود کرد. وی آخرین بار در 
فیلم »بهترین سال های یک 
زندگی« ساخته کلود للوش 
مقابل دوربین رفت. ترینتینان 
متولد۱۹۳۰ بود و نخســتین 
نقش مهمش را در سال۱۹۵۶ 
در فیلــم »و خداوند زن را 
آفرید« ساخته روژه وادیم در 
مقابل بریزیت باردو بازی کرد. 
پس از آن ترینتینان با یک 
دوجین از بهترین کارگردانان 
سینما همکاری کرد: والریو 
زورلینــی، ژرژ فرانژو، ادگار 
جی اولمر، آلن کاوالیه، دینو 
ریســی، کلود للوش، آلن 
رب گریه، کاســتا گاوراس، 
الکساندر آســتروک، کلود 
شابرول، اریک رومر، برناردو 
برتولوچی، رنه کلمان، اتوره 
اسکولا، میشــاییل هانکه، 
کیشلوفسکی  کریشــتف 
و... کارگردانانــی بودند که 
ترینتینان تحت هدایت آنها 
نقش آفرینی های ماندگاری از 
خود نشان داد. هانکه درباره 
علت علاقه اش به همکاری با 
او در فیلم »عشق« )2۰۱2( 
گفته بود: »او بازیگری است 
که همیشه تمجیدش کرده ام. 
مدت ها می شد که شیفته اش 
شده بودم، چون همانطور که 
درباره دانیــل اوتوی گفتم، 
انگار او هم همیشــه رازی با 
خود دارد. عــلاوه بر زیبایی 
ظاهری و هنر بازیگری اش، 
چیزی نامکشوف دارد. آیا به 
لطف صدای مشهورش است 
که همه بــه ارزش های آن 
اذعان دارند؟ خودم همیشه 
تحت تأثیــر نگاهــش قرار 
گرفته ام. به شما خیره می شود 
و حرف می زند، طوری که حتی 
ممکن است باعث شود آدم 
دست و پایش را گم کند. این 
البته یکی از سرچشمه های 
نیروی خاموشــی اســت 
 کــه می تــوان درصورتش

 مشاهده کرد...«

فهیمه پناه آذرنمایش
روزنامه نگار

جمال رهنمایینقد
روانشناس تحلیلی 
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فاتح 
قله های استقامت

پای صحبت های »داوود عامری«، جانباز، 
کوهنورد و عکاس برگزیده

 بعثی ها می خواستند
 دستگیرم کنند و تحویلم دهند

روایت زنده یاد حجت الاسلام والمسلمین 
سیدمحمود دعایی

 ژان وال ژانی
 برای نسل امروز 

گفت وگو با محمدرضا پارسایار درباره ویکتور هوگو 
و دشواری های ترجمه  »بینوایان«



يكشنبه 29 خرداد 221401
شماره  8523

بزرگ شــدن در میان خانــواده ای که پــدر دغدغه 
فعالیت های انقلابی را داشت، داوود را به سمت شرکت 
در جلسات مســجد و نشســتن پای سخنرانی های 
انقلابی هدایت کرد. از توزیع اعلامیه و شعارنویســی 
روی دیوار گرفته تا شرکت در راهپیمایی هایی که در 
گرگان برگزار می شد، همه از خاطرات پرشور و به یاد 
ماندنی دوران نوجوانی داوود عامری به شمار می آید. 
با شروع جنگ تحمیلی، برادر، پدر و عموهایش راهی 
جبهه شدند و داوود که تازه وارد 19سالگی شده بود، 
بعد از شــهادت عمویش از پدر خواست تا اجازه دهد 
او هم به جبهه برود؛ »پدرم اولین بار ســال1360به 
جبهه رفت. 2بار مجروح شد. یک بار سال61در منطقه 
موسیان در عملیات محرم و بار دوم سال63در عملیات 
بدر. من هم که توان بدنی خوبی داشتم می خواستم 
به جبهه بروم تا از مرزهای کشــور دفاع کنم. بالاخره 
سال1362درحالی که سال آخر دبیرستان بودم، عزم ام 
را برای رفتن به جبهه جزم کــرده و بی خیال درس 
و مدرسه شــدم و تا پایان جنگ هم با وجود مجروح 
شدنم، بازهم حاضر نشدم دست از جبهه رفتن بردارم. 
واقعیت این بود که خودم را جوان و توانمند می دیدم 
و برای ماندن در جبهه و دفاع از کشور احساس وظیفه 
می کردم. به همین دلیــل مجروحیتم را مانعی برای 

ادامه حضور در جبهه نمی دانستم.«

اولین تجربه عکاسی
سال 1358نخســتین دوربین عکاسی ام را با پول 
توجیبی ام خریــدم. همراه پدرم ســرکار بنایی 
می رفتم. پدرم دستمزد به من نمی داد فقط مبلغ 
کمی برای تشــویق می داد و من بــا همان پول 

دوربینی به مبلغ 800تومــان خریدم و به صورت 
تفننی عکاســی می کردم. وقتی بــه جبهه رفتم 
دوربینم را همراهم بردم. سال اول خیلی عکاسی 
نکردم، اما سال های بعد بیشتر عکاسی می کردم 
که تعــدادی از آنها را هنوز دارم. یک بار ســال62 
از فرمانــده دســته مان که مشــهدی بود عکس 
گرفتم. ســال بعد وقتی به مشــهد رفتم، عکس 
چاپ شده را به خانه شــان بردم و به فرمانده مان 
دادم. با دیــدن عکس ها کلی ذوق کــرد. یکی از 
حسرت هایم این است که چرا آن سال ها با وجود 
اینکه دوربین عکاسی هم داشتم، عکاسی جنگی 
نکردم. آن سال ها دوربین را مزاحم وظایف جنگی ام 
می دانستم. ســال ها بعد وقتی تبحر بیشتری در 
عکاسی به دســت آوردم با خودم گفتم کاش آن 
زمان این اطلاعات را داشتم و از صحنه های جنگ 

عکاسی می کردم.

با پای قطع شده به جبهه رفتم
داوود عامری، در طول 70 ماه حضور در جبهه، 2بار 
مجروح می شود. بار دوم در شلمچه و درحالی که 
دیدبان بوده مجروح می شــود، به طوری که تمام 
بدنش آسیب می بیند اما قطع شدن پا، سخت ترین 
جراحت جســمی برای این کوهنورد بــود. او از 
نوجوانی به کوهنوردی علاقه داشته و این ورزش 
را در دوره کوتــاه مرخصی های جبهــه نیز ادامه 
می داده است. زمانی که عامری از ناحیه پا مجروح 
می شود، تنها چیزی که فکرش را مشغول کرده این 
بوده که آیا باز هم می تواند کوهنوردی را ادامه دهد 
یا نه؟ او خاطره مجروحیتــش را برایمان اینگونه 

روایت می کند: »6بهمن ســال1365در منطقه 
شــلمچه و در ادامه عملیات کربلای5 درحالی که 
مشغول دیدبانی در تیپ مســلم بن عقیل، تحت 
فرماندهی قرارگاره خاتم الانبیاء)ص( بودم، مجروح 
شدم. ساعت 10:30بود که این اتفاق افتاد. 3نفر از 
دوستانم عبدلله عباس زاده، ابراهیم صدری و نصرالله 
مرجانی از همرزمان من بودند و درســت کنار من 
شهید شدند. سوزش اصابت ترکش را در تمام بدنم 
احساس می کردم و دیدم که پای راستم مجروح 
شده. به سختی توانســتم به زخم پای راستم نگاه 
کنم. از بالای چکمه دیدم که 15و 20سانت پایین تر 
از زانو، پایم قطع شده  است. در آن شرایط به تنها 
چیزی که به دنیای پشت جبهه فکر می کردم این 
بود که اگر پای من قطع شود، کوه نمی توانم بروم 
و این فکر من را آزار می داد. یادم هست زمانی که 
به بیمارستان صحرایی امام علی)ع( منتقل شدم 
شرایط خیلی سختی داشــتم. من را به اتاق عمل 
بردند. جراحت های زیادی در بدنم داشتم. از ناحیه 
روده، ران، قلــب، پا و... زخمی شــده بودم. وقتی 
بهوش آمدم، نخستین سؤالی که از دکتر پرسیدم 
این بود که پای من از کجا قطع شده؟ دکتر گفت: 
»پای تو قطع نشده.« اما من به او گفتم که می دانم 
قطع شده، فقط بگویید از بالای زانو یا زیر زانو. گفتم: 
من کوهنوردی می کنم و با پای قطع شده از زیر زانو 
راحت تر می شود کوهنوردی کرد. دکتر وقتی این را 
شنید گفت: »ما فقط جلوی خونریزی را گرفتیم«. 
بعد از 2 ماه عفونت و گذراندن دوره نقاهت، خواست 
خدا بود که زنده ماندم و پای من از بالای زانو قطع 
نشد. دکتر به من گفت: »حین عمل 2بار قلبت از 

فاتح قله های استقامت
پای صحبت های »داوود عامری«، جانباز، کوهنورد و عکاس برگزیده، به بهانه انتشار کتابش
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خاطرات شهید محمود لطیفیان را به مناسبت 
سالگرد شهادتش مرور کرده ایم

ديدبان  شوخ طبع جبهه ها 
محمود لطیفیان، دانش آموز درسخوان و کوشايی بود و 
خیلی هم باهوش و کاربلد. شايد اگر در آزمون سراسری 
شرکت می کرد بالاترين رتبه از بهترين رشته را قبول 
می شد. اما ترجیح داد به جای رفتن به دانشگاه راهی 
جبهه شــود. خود را ملزم به اين کار می ديد. بیشــتر 
ديدبانی می کرد. در اين کار همتا نداشت. آنقدر ماهرانه 
گرای دشمن را می گرفت که هر کس خبر از رزومه اش 
نداشت فکر می کرد در فنون نظامی استاد است. بعد از 
شلیک هر توپ يا خمپاره دست به قلم می شد و محاسبه 
می کرد. سپس موقعیت دشمن را می گفت. او سرانجام در 
عملیات مرصاد به دلیل بخشیدن ماسک ضدشیمیايی 
به همرزمش، دچار عارضه شد و بعد از 2 ماه تحمل درد 
و جراحت، سرانجام در بهار سال 68به شهادت رسید. 

30خرداد سالروز شهادت اوست.

محمود پسر شوخ و با محبتی بود. وارد هر جمعی می شد 
امکان نداشــت بگذارد به کسی ســخت بگذرد. با مزاح و 
لطیفه گویی فضا را سرشــار از انرژی می کــرد. او از همان 
بچگی ســر به راه و دوست داشــتنی بود. نــه اینکه حس 
مادرانه یا پدرانه اینطور بگوید. هر کس با محمود نشست و 
برخاست داشته این موضوع را تأکید می کند. محمود علاوه 
بر خلق نیک، درسخوان هم بود. از آن دسته بچه هایی که 
نورچشمی اولیای مدرسه هستند. همه معلمان با توجه به 
نمراتی که می گرفت یقین داشتند او با شرکت در آزمون 
دانشگاه رتبه بالایی را به دســت خواهد آورد. ولی اینطور 
نشد. او بعد از گرفتن دیپلم یکراست راهی جبهه شد تا در 
دفاع از میهن سهمی داشته باشــد. 4سالی هم در مناطق 
عملیاتی حضور داشت. او را مسئول دیدبانی کرده بودند. 
آخر محمود مهارت عجیبی در محاســبه گرای دشــمن 
داشت. اکبر هوشنگی دوست صمیمی او تعریف می کند: 
»در یکی از روزها محمود مثل همیشه مشغول رصد کردن 
بود. دید که فرمانده عراقی کاغذی روی زمین پهن کرده و 
با چوب مشغول توضیح دادن چیزی است. محمود از رفتار 
او متوجه شد که نقشه حمله به خط است. این در حالی بود 
که مهمات ما کم و در زمینــی که عراقی ها بودند کوهی از 
مهمات چیده شده بود. محمود به بچه ها قبضه 120اطلاع 
داد و گفت با اشاره او شلیک کنند. شــاید باورتان نشود. 
فرمانده عراقی هنوز حرفش تمام نشده بود که خمپاره ای 
جلوی پای او خورد و تعداد زیادی از آنها هم به درک واصل 

شدند.« 

از شیرينی رولت بدش می آمد
ســال67؛ عملیات مرصاد. منطقه عملیاتی شاخ شمیران. 
دشمن منطقه را شــیمیایی کرد. فضا مسموم شده بود. هر 
کس به دنبال ماسک بود تا خود را از گزند گاز خردل نجات 
دهد. یکی از رزمنده ها ماسک را گم کرده بود. یا حداقل آن 
زمان نمی دانست ماسک را کجا گذاشته است. محمود خود 
را به او رساند و ماســک را روی صورت همرزمش گذاشت. 
بعد گشت تا پارچه یا چفیه ای پیدا کند که جلوی صورتش 
بگیرد اما هر چه گشــت نیافت. می دانســت که شیمیایی 
خواهد شد. از درد به خود می پیچید. اما هیچ نگفت. بچه ها 
دورش را گرفته بودند و از زیر ماسک گریه می کردند. او را از 
جان و دل دوست داشتند. در این حین یکی از رزمنده ها به 
محمود گفت: »اگر بیمارستان رفتی برایت رولت می آورم.« 
می دانســت محمود از رولــت بدش می آید. آخــر او برای 
سرگرمی دوستانش شــایعه کرده بود که هر کس اسم این 
نوع شــیرینی ببرد حتما از خجالتش درمی آید. محمود در 
آن وضعیت هم دست از شوخی برنداشت و به رفیقش گفت: 
»گفتم جلوی من اســم رولت را نبر! مطمئن باش تا 2روز 
دیگر برمی گردم. آن وقت به حســابت می رسم.« در واقع با 

این کارش می خواست به بچه ها روحیه دهد.

به جای ناله کردن جوک می گفت
محمود در بیمارســتان لقمان تهران بســتری شد. 3 ماه 
مانده به پایان جنگ بود. وقتی مادر به عیادتش رفت چون 
چشمانش نمی دید از روی صدا مادر را شناخت. حال مادر 
از دیدن بدن شرهه شرهه محمود دگرگون شد اما به روی 
خود نیاورد. صورت سوخته پسرش را بوسید و بغضش را فرو 
داد. او در 2ماهی که محمود بستری بود هر روز به بیمارستان 
می رفت. محمود می دانست مادر چه حالی دارد برای حفظ 
آرامش او درد را تحمل می کــرد و به جای ناله مرتب جوک 
می گفت و سربه ســر مادر می گذاشت. او ســرانجام بعد از 
تحمل جراحت و سوختگی ناشی از گاز خردل در 22سالگی 

به شهادت رسید.

آقای راننده وقت نماز است
هوشنگی، رفیق صمیمی محمود، خاطره ای از مقید بودن 
محمود نسبت به نماز اول وقت تعریف می کند: »یک بار 
که محمود راهی جبهه بوده در بین راه به راننده اتوبوس 
می گوید چند دقیقه توقف کند تا او نماز بخواند. اما راننده 
این کار را نمی کند و برخورد تندی می کند. بعد هم به او 
می گوید در بین این همه آدم فقط تو نماز خوان هستی؟ 
نمی شود ماشین را نگه داشت. محمود هم دلخور می شود 

اما حرفی نمی زند.
کمی جلوتر ماشین می ایســتد راننده هر کاری می کند 
روشــن نمی شــود محمود و بقیه رزمنده هــا از فرصت 
اســتفاده کرده و می آیند پایین و نماز می خوانند. بعد که 
سوار می شوند ماشین  روشن می شود راننده متوجه رفتار 

اشتباهش شده و از محمود عذرخواهی می کند«.

يادی از  مجاهدت های 
خاموش در کردستان

سردار ابوالفضل شکارچی، سخنگوی ارشد ستادکل 
نیروهای مسلح، با حضور در اداره کل حفظ آثار و نشر 
ارزش های دفاع مقدس استان کردستان گفت:»بنا 
به فرموده رهبر معظم انقلاب اســلامی کردستان 
سرزمین مجاهدت های خاموش است.« او در ادامه 
با بیان اینکه مفهوم این جمله را کسانی عمیقا درک 
می کنند که در این ســرزمین درگیر جنگ بوده و 
حضور داشتند افزود: »کردستان از ابتدای پیروزی 
انقلاب اسلامی تاکنون درگیر جنگ با ضدانقلاب 
اســت و این جنگ همچنان ادامه دارد. این استان 
مهد مجاهدت های فراوان، عمیق و منحصربه فرد 
اســت و می توان آن را ســرزمین مجاهدت های 
خاموش تلقی کــرد. با این وصف بســیاری از این 
مجاهدت ها ثبت نشــده و زیر خاکستر خاموش 
مانده است.« سردار شکارچی احیای مجاهدت های 
خاموش کردستان را یکی از فلسفه های حفظ آثار 
و ارزش های دفاع مقدس دانســت و اظهار داشت: 
»کردســتان قدمگاه مجاهدان و شهدای شاخص 
و ملی اســت و وجب به وجب آن درگیر جنگ بوده 
است. بنابراین احیای این فداکاری ها وظیفه شرعی 
و قانونی اســت.« به باور این مســئول، کردستان 
می تواند بهترین و پر رونق ترین میزبان برای راهیان 
نور باشــد. باید مرکز فرهنگی و موزه دفاع مقدس 
استان کردستان -به اقتضای گنجینه هایی که در 

استان نهفته است- احداث شود.«

ديوانه ای از قفس پريد
»دیوانه ای از قفــس پرید« 
سومین فیلم بلند احمدرضا 
معتمــدی محصول ســال 
1381 اســت. این فیلم در 
بیســت و یکمین جشــنواره 
فیلم فجر بــه نمایش درآمد 
و موفق به دریافت 3سیمرغ 
بلورین شد. داســتان فیلم 
شرایط زندگی یک جانباز را 
روایت می کند؛ جانبازی که کارمند دادگســتری و پیگیر 
پرونده های مفاسد اقتصادی اســت. او با دختری به نام یلدا 
ازدواج می کند. زندگی عاشــقانه ای هم دارنــد. اما در این 
میان مستوفی، عموی یلدا ،که در ســال های بعد از جنگ 
زندگی اش را با رباخواری و اختلاس گذرانده است، سعی در 
به هم زدن رابطه آنها می کند. او از بیماری روزبه سوءاستفاده 
می کند و وقتی متوجه به هم خوردن شرایط جسمی و روحی 
همسر برادرزاده اش می شود بیشــتر فتنه انگیزی می کند. 
بخش دیگر فیلم به وضعیت بد فکــری یلدا می پردازد. او از 
یک سو ناچار به بستری کردن همسرش در آسایشگاه شده 
تا روند درمانی اش را طی کند. از سوی دیگر با بیماری پدرش 
مواجه اســت که روزبه روز حالش وخیم تر می شود. در این 
میان مستوفی هم تا جایی که می تواند با حرف ها و رفتارش 
یلدا را بیشــتر دچار تردید زندگی با روزبه می کند. او برای 
جدایی این زوج شــخصی به نام فراست را که رئیس شعبه 
حقوقی و املاک بانکی است وارد بازی می کند. فراست هم 
که در ملاقات های گاه و بیگاه دلباخته یلدا شده به آدم هایش 
دســتور می دهد تا روزبه را کتک بزنند. با ضربه های چوب 

ترکش سر روزبه جابه جا شده و معلولیت او بیشتر می شود.

کد 82
»کد 82« کتابــی ارزنده از 
گروه فرهنگی شهید ابراهیم 
هادی اســت که داســتان 
زندگــی شــهید »نجمــه 
قاسم پور« را روایت می کند. 
این بانوی شیرازی در سال 
87بر اثــر انفجار بمب حین 
مراسم عزاداری در حسینیه 
کانون رهپویان وصال شیراز 
به شــهادت رسید. در کتاب 

کد 82، ابتدا درباره بیوگرافی شــهید قاسم پور توضیحاتی 
داده شده است؛ اینکه در دانشگاه علوم قرآنی تحصیل کرده 
و عضو کادر انتظامات کانون فرهنگی رهپویان وصال بوده 
است. در بخشی از کتاب می خوانیم: »من و نجمه از سال 82 
دقیقا 5 سال قبل از شهادتش با هم آشنا شدیم. آن موقع در 
کانون فعالیت داشتیم. وظیفه ما، انتظامات کانون بود. البته 
قبل از انتظامات، با هم در سفرهای مذهبی، همسفر بودیم. 
نجمه با کد 82 در انتظامات کانون فعالیت می کرد. نجمه از 
من خواست که درد دل ها و اشتباهاتم را توی دفتر بنویسم 
و همیشه آن را در کیفم داشته باشم. خودش هم این دفتر 
را در کیفش داشــت. در واقع این دفتر یک محاسبه اعمال 
برایش بود. یکی از دلایلی که رذائل اخلاقی از وجود او دور 
شده بود همین مراقبت و محاسبه از اعمالش بود. همیشه 
2تا از محتویات مهم و همیشگی کیف نجمه همین دفتر و 
یک بطری آبی بود. البته آب را برای وضو و دائم الوضو بودن 
همیشه با خودش همراه داشــت. با پیگیری هایی که کردم 
این دفترچه تا شب 24 فروردین و لحظه انفجار هم با نجمه 

بود. اما بعد از انفجار هیچ ردی از این دفترچه باقی نماند!«

معرفی فیلم

معرفی کتاب

 خبر

یـاد

ورزش باستانی با  پوکه گلوله توپ در جبهه
روحیه ورزشکاری داوود عامری در جبهه سبب شد تا با همراهی دوستان و همرزمانش در محل 
خدمت خود در جبهه گود باستانی راه اندازی کنند و با میل و کباده ساخته خودشان ورزش 
کنند؛ »در تیپ مسلم ابن عقیل، قبل از مسئولیت ديدبانی، در قسمت ادوات نظامی و به عنوان 
خمپاره انداز کار می کردم. شايد تصوری که 
در ذهن همه وجود داشته باشد اين است 
که رزمندگان در جبهه همیشه زير آتش 
دشــمن بوده اند درحالی که آنهايی که به 
جبهه رفته اند می دانند که در جبهه زندگی 
جريان داشت. در وقت هايی که عملیات نبود 
بايد روحیه خودمان را حفظ می کرديم. يکی از 
ورزش هايی که ما در تیپ مسلم بن عقیل انجام 
داديم ورزش باستانی بود. آن منطقه تپه ماهورها بود و ما با کیسه های خاک دايره ای را مانند 
گود زورخانه درست کرديم. پوکه های گلوله های توپ و تانک را در قسمت تعمیرگاه جوش 
می زديم تا شبیه میل های ورزش باستانی شوند. علی احمدی يکی از همرزمانم، با چیزی شبیه 
قابلمه ضرب می گرفت و ما هم وسط گود می رفتیم و ورزش می کرديم. حتی کباده هم درست 
کرده بوديم. زندگی جريان داشت و ما بايد روحیه خودمان را حفظ می کرديم. برای کوهنوردی 

مسیرکوه های شیا کوه و بانسیران را چندين بار رفته بودم. « 

مکث

  کسب مقام اول مسابقه عکس کوهستان- مشهد در سال1381   
کسب مقام اول مسابقه عکس تصوير پايداری در سال 1382    کسب 
مقام دوم جشنواره عکس طبیعت- تهران در سال 1384   کسب مقام 
اول مسابقه عکس انجمن ســینمای جوان- بجنورد در سال 1390    
دارای اثر برگزيده در مسابقه بین المللی هنرهای تجسمی فجر- تهران 

در ســال1390   دارای 2اثر برگزيده در مسابقه بین المللی عکاسی 
مقاومت در سال 1390   کسب مقام اول 2سالانه عکس بسیج در 2بخش 
مسابقه- تهران در ســال 1392   داور دومین جشنواره ملی عکس 
سرمايه اجتماعی- رشت در سال 1394   کسب عنوان هنرمند ممتاز از 

سوی فدراسیون بین المللی هنر عکاسی )فیاپ( در سال 1396

  داور مسابقه 2سالانه عکس نور- تهران در سال 1398   برنده تنديس 
سفالین مسابقه عکس- لیتوانی در ســال 2004   برنده مدال طلايی 
مسابقه عکس- ژاپن در سال 2006   کسب بیش از 30عنوان و رتبه در 
مسابقات جهانی مختلفی چون آساهی شیمون ژاپن )3دوره(، بلژيک، 
هندوستان، ترکیه، هلند، کره جنوبی، آمريکا، لهستان، آرژانتین و روسیه.

افتخارات 
و جوایز

برپایی نمایشگاه عکس در سوئیس

مکث

شهره کیانوش رادگزارش
روزنامه نگار

وقتی در شلمچه مجروح شد و بدنش پر از ترکش، با ديدن پای قطع شده اش، تنها به يک چیز فکر می کرد؛ 
اينکه دوباره می تواند به کوه برود يا نه؟ داوود عامری بعد از دوران نقاهت و مجروحیتش، نه تنها کوهنوردی 
را ادامه داد، بلکه با تشکیل گروه های کوهنوردی جانبازان توانست قله های بسیاری را فتح و ثابت کند با 
اراده ای قوی می توان از سختی ها گذشت و به آرامش رسید. صعود به قله های سهند، سبلان، تفتان، دنا، شیرکوه و... در داخل کشور و قله های آرارات و کلیمانجارو 
در خارج از کشور، بخشی از فعالیت های او است. او تبحر خاصی هم در عکاسی داشته و عکس هايش در مسابقات مختلف حتی در سطح جهانی برگزيده شدند اما 
حسرتی همیشه در دلش دارد و می گويد: »چرا سال های جنگ با وجود اينکه دوربین عکاسی داشتم عکاسی جنگی نکردم؟« اين جانباز 70درصد گلستانی که تا 
يک قدمی شهادت پیش رفته، اکنون با وجود از دست دادن يکی از پاهای خود در راه دفاع از کشور، به افتخارات متعددی دست پیدا کرده است. با داوود عامری، 

اين عکاس، کوهنورد و جانباز سال های دفاع مقدس درباره فعالیت های ورزشی و هنری اش در جبهه و بعد از آن گفت وگو کرده ايم.

کار افتاد و خدا خیلی دوســت ات داشت که زنده 
ماندی«. من گفتم: »آقای دکتر! آدم تا کوپنش پر 
نشود از این دنیا نمی رود.« و دکترهم به من گفت: 

»الحق که تو یک بسیجی هستی!«.

خالق عکس های ماندگار
عکاســی از طبیعت در کنار کوهنــوردی یکی 
از علاقه مندی های عامری بــوده. عکس های او 
تاکنون در جشنواره های داخلی و خارجی جوایز 
بســیاری را به خود اختصاص داده انــد. عامری 
درباره علاقه اش به عکاســی می گوید: »در همه 
صعودها، شب وقتی همراهانم خواب هستند من 
دوربینم را برمی دارم و مشغول عکاسی می شوم. 
از ستاره ها و شب های کوهستان عکس می گیرم. 
عکس هایی هم دارم که بسیار دوست دارم؛ مثل 
عکســی که از حاج ملکعلی خداقلی زاده گرفتم. 
آن عکس در کتاب ســالگرد خانه عکاسان ایران 
چاپ شده اســت. او جانباز بود و 5سال پیش به 
رحمت خدا رفت. پای او از بالای زانو قطع بود ولی 
خیلی استایل کوهنوردی داشت و تمام قله ها را 
با هم صعود می کردیم. به خاطر فیزیک بدنی ای 
که داشت، ســوژه عکاسی ام می شــد. عکسی از 
او در پناهــگاه قله تفتان گرفتم با ســتاره ها و با 
دوربین آنالوگی که همراهم بود. آن عکس در خانه 
عکاسان ایران چاپ شده اســت. شب بعد هم از 
جانباز حاج خسرو ســلیمی نیا که از ناحیه جفت 
چشم نابینا و دو دستش قطع شده عکس گرفتم. 
عکس او در حال دعا و نیایش است و ستاره های 
شمالی بالای سرش هســت. اینها از عکس های 
دوست داشتنی و خاطره انگیزم به شمار می آیند«.  
او ادامه می دهد:»عضویت و همکاری در انجمن 
ســینمای جــوان انجمــن عکاســان انقلاب و 
دفاع مقدس، آژانس عکس ایران، خانه عکاســان 
ایران، انجمن عکاســی دانش پژوهان شــاهد و 
ایثارگر از مشغله های من است. عضو هیأت مدیره 
انجمن عکس بسیج گلستان، عضو هیأت مدیره 
انجمن عکاســان گلســتان و فدراسیون جهانی 

عکاسی ثیاب در فرانسه هستم«.

مژگان مهرابی ؛ روزنامه نگار

برپایی نمایشگاه عکس در سوئیس
داوود عامری بعد از اينکه پای خود را در جبهه از دست می دهد  باز هم به جبهه می رود. او تا پايان 
جنگ تحمیلی و در عملیات مرصاد هم در جبهه حضور داشــته است. اعظم السادات حسینی، 
خاطرات داوود عامری را در کتابی به نام »تو يک ژنرالی« گردآوری کرده که توسط انتشارات روايت 
فتح چاپ شده است. در بخشی از اين کتاب می خوانیم: »از اين جا به بعد فصل جديد زندگی ام 
شروع می شود، فصلی متفاوت از فصل های ديگر. به دلیل مجروحیت شديد، توانايی جسمی ام 
کمتر از قبل شده بود اما خودم را معلول نمی دانستم. من جانباز بودم، کسی که به دلیل ارزش های 
اعتقادی اش باارزش ترين چیزهای زندگی اش را فدا کرده بود و اين به من حس غرور عجیبی می داد، 
شبیه حسی که يک بازديدکننده در نمايشگاه عکس سوئیس به من داد. توی آن نمايشگاه وقتی 
برای بازديدکنندگان تعريف کردم که در نوجوانی ام جنگ شروع شد و در همان سن داوطلبانه به 
جبهه رفتم و پای خود را از دست دادم، ولی بعد از مجروحیت باز هم به جبهه برگشتم و از مملکتم 
دفاع کردم، يک نفر آمد جلو و با دست زد به پشتم و گفت:»تو يک ژنرالی!« ژنرال به آدم بزرگ 
نظامی شان می گويند. شبیه سرداری که ما می گويیم. گفتم: »مگه من چه کار کردم توی جنگ، من 
فقط يک ديد بان بودم و با توپخانه و دوشکا و خمپاره کار می کردم.« جواب داد: »کسی که برای دفاع 

از مملکت و داوطلبانه رفته پايش قطع شده و دوباره برگشته  به جنگ يه ژنراله!« 

داوود پاگنده
داوود عامری سال1369نخســتین گروه کوهنوردی جانبازان کشور را تشکیل داد و 
توانست همراه دوستان جانباز برنامه های کوهنوردی را انجام دهد. سال1371نخستین 
صعود سراسری جانبازان به قله سهند به میزبانی تبريز برگزار شد. او از کوهنوردی همراه با 
جانبازان به عنوان خاطره ای خوش ياد می کند؛ »روزهای قشنگی بود؛ وقتی با همرزمانم به 
قله کوه ها صعود می کرديم. برخی از آنها از دوستان قديمی من بودند 
که با هم کوهنوردی می کرديم. اصطلاحی در کوهنوردی زمان برف 
هست که نفری که اول از همه حرکت می کند را برف کوب می گويند. 
برف کوب بايد قوی ترين عضو گروه کوهنوردی باشد.  قدم های من 
بلندتر از بقیه بود و وقتی در جلو گــروه حرکت می کردم، گام های 
بلند تری نسبت به بقیه برمی داشــتم و سايرين پايشان را روی رد 
پای من می گذاشتند. به من می گفتند گام هايت بلند است! پايت را 
کوتاه تر بگذار. به شوخی می گفتند داوود پاگنده!«. می خندد وادامه 
می دهد: »البته بعد از مجروحیتم، داوود پاکوتاه شــدم«. عامری، 
مسئولیت گروه کوهنوردی جانبازان گرگان و سپس استان گلستان 
را از سال69به مدت 15سال برعهده داشت. 21بار صعود به قله سهند، 
21بار به قله دماوند، 18بار قله ســبلان، 15بار قله تفتان بخشی از 

صعودهای او همراه جانبازان است.

مکث
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تاریخ ایران

تاریخ معاصر

تاریخ انقلاب

 یادداشت های سیاسی ایران
)1260-1344( 

کتاب یادداشــت های سیاسی 
ایران )1344-1260( نوشــته 
آر.ام. بــارل را با ترجمه افشــار 
امیــری مرکــز اســناد انقلاب 
اسلامی منتشر کرده است.  این 
مجلد از مجموعه »یادداشت های 
سیاسی ایران« به وقایع سال های 
1288تــا 1298خورشــیدی 
می پردازد. دوره  10 ساله ای که 
چند قاجار را از ســلطنت خلع 

کرده بودند و یکی دو ماه بعد از این دوره نیز کودتای ســوم 
اسفند سال 1299رضاخان روی داد. 

در این برهه مشکلات کشور بی شــمار بود؛ خزانه  مملکت 
خالی بود، هرج و مرج بسیاری از ایالات و ولایات را فراگرفته 
بود و شماری از استان ها نیز تقریبا از کشور جدا شده بودند، 
راه های کشور ناامن بود و تجارت داخلی و خارجی به شدت 

مختل شده بود. 
در همین بحبوحــه موضــوع بهره گیری از مشــاوران و 
مستشــاران خارجی برای بهبود امور مطرح شد و مجلس 
با آن موافقت کرد و متعاقب آن مورگان شوستر آمریکایی 
همراه گروه کوچکی از مشاوران اقتصادی روانه ایران شد. 
از دیگر رخداد های مهم این دوره 10 ساله، تشکیل مجلس 
شورای ملی دوم و سوم، تاسیس »پلیس جنوب«، پیروزی 
انقلاب بلشــویکی در روســیه و بحث جدل های مرتبط با 
قرارداد 1919وثــوق الدوله بود که در مکاتبات ســفارت 
انگلیس در تهران با مقامات ارشد دولت این کشور در لندن 

منعکس شده است.

داعش
بسترها، اندیشه و عملکرد

کتاب داعش)بســترها، اندیشــه و 
عملکرد( نوشته حســن چراغلو و 
محمدرضا قلی هراتی را مرکز اسناد 
انقلاب اسلامی منتشر کرده است. 
زمینه های فکری و عملی شکل گیری 
داعش در تفکر اســلامی کدامند؟ 
آیا الگوهــا و چارچوب های فکری- 
عقیدتی این گــروه توانایی برپایی 
یک دولت و اســتمرار آن را داشت؟ 

اختلافات و تمایزات تفکر اصیل اســلامی و تفکر داعش کدامند؟ 
چه شــباهت و تفاوت هایی بین الگوی فکری داعــش و القاعده 
وجود دارد؟ آیا ســاختارهای ایجاد شده توســط داعش می تواند 
سازوکارهای ایجابی برای دولت سازی  محسوب شوند؟ زمینه های 
بین المللی ایجاد و استمرار فعالیت های داعش چیست؟ و... بخشی 
از پرسش هایی است که کتاب داعش؛ بسترها، اندیشه و عملکرد 
به آن پاســخ می دهد.این کتاب مشتمل بر 4 فصل و یک ضمیمه 
است؛ فصل نخست به واکاوی اندیشه و ایدئولوژی داعش می پردازد 
و تفاوت های بنیادین تفکر اصیل اســلامی با تفکر داعش را مورد 
بررسی قرار می دهد. بسترهای شــکل گیری داعش در فصل دوم 
مورد مداقه قرار می گیرد. در این فصل ارتبــاط داعش با القاعده، 
چارچوب سازمانی داعش، منابع مالی این گروه تروریستی و حامیان 
منطقه ای و بین المللی داعش بررسی می شود. همین فصل اطلاعات 
جالبی درباره یکی از مرموزترین چهره های داعش و خطرناک ترین 
زن تحت تعقیب دنیا و عضو این گروه تروریستی را ارائه می دهد. 
فصل سوم چالش ها، فرصت ها و پیامدهای حضور داعش در منطقه 
را بررســی می کند و فصل پایانی به بازخوانی عملیات تروریستی 
داعش در اقصی نقاط جهان می پردازد. یکی از مباحث این فصل، 

شرح عملیات تروریستی داعش در تهران است.

وکیل تا پای اعدام
کتــاب »وکیل تــا پای 
اعدام« خاطرات سیداصغر 
رخ صفت است که به همت 
فاطمه نظری کهره تدوین 
شــده و از ســوی مرکز 
اســناد انقلاب اســلامی 
روانــه بازار کتاب شــده 
است. در بخشی از کتاب، 
به نقــل از روای خاطرات 

می خوانیم: حاج صادق اسلامی، مسئول حوزه های ما 
در هیأت های مؤتلفه اسلامی بود و من با ایشان و حاج 
آقا اسدالله بادامچیان ارتباط داشتم. تا اینکه مسئله 
شهادت حاج آقا مصطفی در سال 1356پیش آمد. 
به یاد دارم که پس از شهادت حاج آقا مصطفی یک 
روز در بازار مشغول کار بودم و روی فرش ها شماره 
می زدم و قالیچه ها را شماره می کردم که دیدم یکی 
از پشت سر دستش را به شانه ام زد. برگشتم دیدم که 

حاج صادق اسلامی است.
گفت: می خواهم امضایت را بگــذارم برای ختم 

حاج آقا مصطفی.
گفتم: تا کجا؟
 گفت: تا اعدام.

 امضا کردم و گفتم: وکیل هســتی برو. همین را 
به من گفت و رفت. برگشت از همان انتهای بازار 
حدود چهل، پنجاه تا اسم امضا گرفته بود که ختم 
حاج مصطفی خمینی را در مســجد ارک اعلام 
کنیم. بدین ترتیب نخستین مراسم ختم حاج آقا 

مصطفی در مسجد ارک برگزار شد.

15خرداد سال 1401، برای علاقه مندان به انقلاب 
و نظام اسلامی، موسمی تلخ بود. در این روز یار 
دیرین امام و رهبری، زنده یاد حجت الاســلام 
والمسلمین سیدمحمود دعایی، روی از جهان 
برگرفت و به ابدیت پیوســت. هم از این روی و 
در نکوداشــت مجاهدات آن روحانی پرتلاش و 
اخلاقی، شمه ای  از خاطرات مبارزاتی وی را مورد 
بازخوانی تحلیلی قرار داده ایم. مستندات نوشتار 
پی آمده، از مجموعه »پا به پای آفتاب« جلد دوم، 
برگرفته شده اســت. امید آنکه تاریخ پژوهان 
انقلاب اســلامی و عموم علاقه مندان را  مفید و 

مقبول  آید.

نخستین سفر به عراق و دغدغه مبارزات در 
ایران

زنده یاد حجت الاســلام والمســلمین سیدمحمود 
دعایی، در دوران دســتگیری امام خمینی)ره( در 
15خرداد 42، به قم مهاجرت کرد و به کسوت یکی 
از مبارزان نهضت اســلامی درآمد. او چندی پس از 
تبعید رهبر کبیر انقلاب اسلامی به نجف و شناسایی 
شدنش توسط ساواک قم، تصمیم گرفت تا به عراق 
مسافرت کند. این نخستین ســفر مبارزاتی وی به 
نجف بود که به دلایلی که خود در خاطراتش گفته 
است، نســبتا زود پایان یافت و او را به بازگشت به 

ایران سوق داد؛
»ســفر اول من به عراق، وقتی بود که نســبتا در قم 
شناخته شــده بودم و ســاواک به نحوی، نسبت به 
فعالیت های من حساس شده بود. برای اینکه مدتی 
از انظار دور باشم و از طرفی به زیارت عتبات مقدسه 
و حضرت امام )رضوان الله تعالی علیه( علاقه داشتم، 
راهی عراق شــدم. 3 ماه در آنجا اقامــت گزیدم. در 
نجف شنیدم که حضرت امام برای نخستین بار بعد 
از تبعید، نامه ای سرگشــاده خطاب بــه امیرعباس 
هویدا نوشــته اند و همچنین اعلامیــه ای خطاب به 
فضلا و روحانیان حوزه های علمیه، انتشــار داده اند. 
این اعلامیه در سطح وســیعی، تکثیر و توزیع شده 
بود. در جریان توزیع، ســاواک موفق شد چاپخانه و 
هسته های توزیع کننده را کشف و عده ای را دستگیر 
کند. این موفقیت ساواک، تا اندازه ای شکستی را که 
در جریان توزیع و نشر موفق اعلامیه امام در جریان 
کاپیتولاسیون خورده بود، جبران کرد؛ چرا که ساواک 
نتوانست هیچ یک از افراد فعال در چاپ و انتشار آن 
اعلامیه را شناسایی کند. در گزارش های ساواک آمده 
بود: کلیه هسته های مرتبط با آقای خمینی را دستگیر 
کرده ایم و ایشان در داخل کشــور یاوری ندارد!... به 
همان نسبت که این موضوع برای ساواک خوشایند 
بود، برای یاوران امام، تلخ و ناگوار بود. روزی نزدیک 
غروب، در مدرسه آیت الله بروجردی در نجف، منتظر 
نماز مغرب و عشــا بودم که مرحوم حاج آقا مصطفی 
خمینی )رحمت الله علیه( به من فرمودند: در تهران 
چنین اتفاقی افتاده اســت، اگر برایتان امکان دارد، 
به ایران برگردید و این شکست را جبران کنید... من 
قبول کردم و گفتم: اتفاقا من امکانات تکثیر اعلامیه 
را هم دارم که قبــل از آمدن، آنهــا را در جای امنی 

پنهان کرده ام...«.

ساواک در پی دستگیری »سید شیرازی«
زنده یاد دعایی پس از بازگشــت خویش به ایران 
و برای جبران ملالت هایــی که پس از تبعید رهبر 
نهضت اســلامی از کشــورمان روی داده بود، با 
تکثیر موفقیت آمیز 50هزار نسخه از اعلامیه های 
امام خمینــی )ره( و پخش آن، بــه فعالیت های 
مبارزاتی خویش تداوم بخشــید. با این همه و در 
مرحله بعد، پس از انتشار اعلامیه اعتراضی، مورد 
شناســایی و پیگرد ســاواک قرار گرفت؛ »به این 
ترتیب مخفیانه از نجف به ایران برگشتم و اعلامیه 
امام را، در 20 هزار نســخه تکثیر کردم! اعلامیه با 
موفقیت چشمگیری پخش شد، به طوری که دوباره 
نیاز به تکثیر آن احساس شد. برای بار دوم، آن را 
در 30هزار نسخه تکثیر کردیم و باز هم با موفقیت 
توزیع شد و در دسترس همه قرار گرفت. این کار به 
دوستان و یاران امام، روحیه داد. جریان جشن های 
تاجگذاری پیش آمد. تنها گروه و هسته مبارزاتی 
که جرأت آن را پیــدا کرد که مشــخصاً در برابر 
شاه موضع بگیرد، روحانیان بودند. آقای هاشمی 
رفســنجانی بیانیه ای را خطاب به شــاه تنظیم و 
روحانیان آگاه و مبارز حوزه علمیه قم، آن را تأیید 
کردند. این بیانیه هم در سطح گسترده ای تکثیر 
و توزیع شــد. به دنبال این جریان، فعالیت ساواک 
برای کشــف و دستگیری هســته مرکزی شروع 
شد. آنها هر عنصر مبارزی را که احتمال می دادند 
دستی در این کار عظیم داشــته باشد، دستگیر و 
بازجویی می کردند. متأســفانه در جریان توزیع 
بیانیه علیــه تاجگذاری، یکی از آقایان دســتگیر 
شــد. رابطه این آقا و من، در جریان بســته بندی 
اعلامیه ها و نشریات به وجود آمد. به این صورت که 
وقتی او در تهران زندگی مخفی خود را می گذراند، 
من به توصیه آقای هاشــمی، جهت بسته بندی به 
منزل ایشــان می رفتم. این فرد مرا نمی شناخت 
و من هم خودم را بــه او، به عنوان ســیدعلوی یا 
حسینی معرفی کرده بودم و چون لهجه ام کرمانی 
نزدیک به شیرازی اســت، می گفتم: اهل شیرازم! 
با این همه این آقای بزرگوار، پس از دســتگیری 
و شکنجه های بسیار، نتوانسته بود مقاومت کند و 
قضیه لو رفت! به دنبال آن، ساواک به شدت در پی 
یک سیدشیرازی و کرمانی می گشت و هرکس را 
که به این نام و نشــان در میان طلبه های شیرازی 
یا کرمانی می یافت، دســتگیر و بازجویی می کرد. 
یادم هست یک سیدحسینی کرمانی بود که در آن 
زمان با آقای شریعتمداری ارتباط داشت. با اینکه 
ساواک از ناحیه او خاطرش آسوده بود، ولی من باب 

احتیاط او را هم دستگیر کرده بودند!... .«

در راه دشوار بازگشت به عراق
همانگونه که اشــارت رفت، زنده یــاد دعایی پس از 
شناسایی توسط ساواک، در پی اعلامیه اعتراض به 
تاجگذاری شــاه، به زندگی مخفی روی آورد و بنا به 
توصیه برخی انقلابیون، رهسپار نجف شد. وی در این 
بازگشت، فراز و نشیب ها و نیز دشواری های فراوان را 
متحمل شد که به شمه ای از آنها در خاطرات خویش 

اشاره کرده است:
»در این مقطع، دوســتان صلاح دیدند که من دوباره 
به عراق برگردم. آیت الله منتظــری به آیت الله قائمی 
در آبادن، نامه ای نوشــتند و مسئله خروج را به ایشان 
توصیه کردند. به آبادان که رســیدم، متوجه شــدم 
که شناسایی شــده ام! ســاواک کرمان از پرونده من، 
عکس هایی را برداشــته و به فردی که ذکرش رفت و 
دستگیر شده بود، نشان داده بود. او هم مرا شناسایی 
و هویت مرا تأیید می کند که بله، صاحب این عکس با 
من در ارتباط بود!... ساواک که در به در دنبال من بود، 
مطلع شــد که به آبادان رفته ام! در حیاط حوزه علمیه 
آبادان ایستاده بودم که فردی وارد مدرسه شد. آقای 
قائمی به من اشاره کرد که پنهان شوم. این فرد پیش 
از آن، به آقای قائمی گفته بود: دنبال طلبه ســیدی با 
این خصوصیات هستیم که طبق گزارش با اتومبیل از 
تهران به آبادان آمده است. آقای قائمی به او گفته بود: 
بله چنین شخصی برای تبلیغ به اینجا آمده بود و من 
او را به بندر ماهشهر فرســتادم! بعد از رفتن این فرد، 
آقای قائمی به من گفت: این شخص از مأموران ساواک 
است که من با دادن برخی اطلاعات سوخته، اعتماد او 
را جلب کرده ام و در عوض، او هــم اطلاعاتی را به من 
می دهد. اکنون هم توجه ساواک را، از آبادان به ماهشهر 
معطوف کرده ام، بنابراین بهتر است که هرچه زودتر از 
ایران خارج شوید... ایشان مرا به دست فردی مطمئن 
به نام صمد ســپرد که از مرز عبور دهــد. من عمامه 
سفیدی بر سر گذاشــتم و همراه با صمد، عازم عراق 
شدم. او مرا تا کنار جاده فاو-بصره رساند و از آنجا خودم 
با مشکلاتی بسیار، راهی نجف شدم. بین راه وقتی به 
کاظمین رسیدم، آقای توسلی را دیدم که عازم ایران 
بود. به ایشان گفتم: به آقای مصباح بگویید که فلانی 
به سلامت از ایران خارج شد! وقتی این خبر به دوستان 
در داخل زندان ها رســیده بود، خیلی خوشحال شده 
بودند. زیرا من مدارک بســیاری داشتم که درصورت 
لو رفتن، علاوه بر سنگین شــدن جرم بسیاری از آنان، 

عده جدیدی نیز دستگیر می شدند...«.

یاران ناشناخته امام خمینی)ره(در نجف
تکثیر و توزیــع بیانیه هــای امام خمینــی )ره( یا 
تشکل های مبارز در نجف، در زمره دیگر فعالیت های 
حجت الاسلام دعایی به شمار می رود. وی در ارسال 
این پیام ها به ایران، از طریــق مبارزین یا عده ای از 
یاران ناشناخته رهبر انقلاب در نجف، اقدام می کرد. 
او زنده یاد حجت الاسلام والمسلمین سیدعلی اکبر 
ابوترابی فرد را در زمره این عناصر ناشناخته می داند و 

در این باره می گوید: 
»بخش دیگری از فعالیت های من، مربوط می شد به 
تکثیر و پخش پیام ها و اطلاعیه های امام که پس از 
شــهادت حاج آقا مصطفی و حرکت های خودجوش 
مردمی، حجم آن زیادتر شده بود. به همین دلیل نیز 
حساسیت بر آن، بیشتر شده بود. اعلامیه ها را تکثیر 
می کردیم و از طریق مســافرانی که بــا کاروان های 
هفت روزه به عتبات می آمدند، به ایران می فرستادیم. 

علاوه بر آن، یکسری از افراد ناشناخته داشتیم که نه 
ســفارت ایران آنان را می شناخت و نه کسانی که در 
نجف، در اطراف بیت امام مراقب بودند. این مراقبان 
همواره حواس شــان به رفت وآمدهــای مربوط به 
بیت امام بود، تا مراجعین را شناســایی کنند. از این 
افراد ناشــناخته، برای فرســتادن پیام به ایران، در 
مواقع حساس استفاده می کردیم. یکی از این افراد، 
مرحوم آقای سیدعلی اکبرابوترابی فرد بود که پس 
از پیروزی انقلاب، هنگام جنگ رژیم بعث عراق علیه 
ایران، سال ها در اسارت رژیم صدام به سر بردند. فرد 
دیگر، آقا شیخ محمود محمدی یزدی بود که در دفتر 
استفتائات امام فعالیت می کرد. این آقایان بدون نام و 
نشان و در بدترین شرایط، با ایثار و فداکاری، پیام ها 
را به ایران می رســاندند. به طور مثــال همین آقای 
محمدی، بعد از ســال ها دوری و زندگی در غربت، 
بستگانشان را دعوت کرده بود که از ایران برای دیدن 
ایشان بیایند. عصر همان روزی که بستگانشان آمده 
بودند، نامه ای به ایشان دادم و گفتم: این نامه فوری 
است و باید آن را به تهران ببرید، بلیت هم برای شما 
گرفته ایم!... ایشان هم همان شب عازم بغداد شد و از 

آنجا نیز به ایران رفت. به خانواده خود نیز گفته بود 
که به بغداد رفته و برمی گردد! ولی در واقع به ایران 

رفت و برگشت...«.

ابوابراهیم مسیحی، به مثابه عامل ناشناخته 
تکثیر پیام ها

راه تکثیر اعلامیه های امام خمینی)ره( در نجف، هماره 
بر روحانیان مبارز ازجمله زنده یاد دعایی، هموار نبود. 
آنان پس از بهبود روابط عراق با ایران، در محدودیت های 
شدید قرار گرفتند و در این مسیر، دشواری های فراوان 
را به جان خریدند! دعایــی در خاطرات خود، به فردی 
مسیحی اشاره دارد که در بغداد، به تکثیر اعلامیه های 
رهبر انقلاب می پرداخت و تا پایــان نیز هویت وی بر 
مأموران عراقی و ایرانی پنهــان ماند؛ »امکانات تکثیر 
پیام ها پس از انعقاد قرارداد الجزایر، خیلی محدود شد. 
ما به شــدت در مضیقه قرار گرفته بودیم، به طوری که 
برای تکثیر مجبور بودم که به ســوریه بروم و برگردم! 
این کار بــه این صورت انجــام می گرفت که چون من 
3 ماه در پایگاه فلســطینی ها در لبنــان آموزش دیده 
بودم، از ســازمان الفتح کارت شناســایی داشتم، لذا 
به بغداد می آمدم، لباس هایم را عــوض می کردم و به 
وســیله این کارت از مرز خارج می شدم! در سوریه کار 
را انجام می دادم و دوباره به بغداد برمی گشتم و در آنجا 
لباس هایم را عوض می کردم و بــه نجف می آمدم. در 
بغداد یک وسیله تکثیر داشتم که تا آخر هم شناسایی 
نشد! به این صورت که در آنجا، مرکزی برای فروش و 
تعمیر وســایل تایپ و فتوکپی بود. مسئول این دفتر، 
فردی مســیحی به نام ابوابراهیم بود. من نزد این فرد 
رفتم و گفتم: من فردی روحانی هســتم که در کربلا 
مدرسه علمیه دارم، گاهی اوقات نیاز است که اوراقی 
را به تعــداد محصلان تکثیر کنم ولــی بعثی ها ایجاد 
مزاحمت می کننــد، در هر صورت ما و شــما به خدا 
اعتقاد داریم، پس به خاطر خــدا این کار را برایم انجام 
بده!...ابوابراهیم پذیرفت. گاهی به تعداد یک کلاس و 
گاهی نیز به تعداد شاگردان 5کلاس، اعلامیه های امام 
را به آنجا می بردم و تکثیر می کردم. در این جریان، با 
کارکنان این مرکز مأنوس شده بودم و به مناسبت های 
مختلف، مانند کریسمس و سایر اعیاد، برایشان هدیه 
می بردم. خلاصه اعتمــاد آنان را جلب کــرده بودم، 
به طوری که برخی اوقات خودم پای دستگاه می رفتم 
و تکثیر می کردم. صبح امام پیام می دادند و شب آن را 
تکثیر کردم و به دســت زائران می رساندم. در ماجرای 
مصاحبه امام با روزنامه لوموند، عین روزنامه را فتوکپی 
کردیم و یا متن ترجمه شده، آن را به زبان های عربی، 
انگلیسی و فارسی، در بغداد، ایران، لبنان و بسیاری از 
جاهای دیگر پخش کردیم. عراقی ها حساس شده بودند 
که این امکانات را ما از کجا به دست آورده ایم؟ مأموران 
ساواک و وابستگان به سفارت ایران هم، به خیال آنکه 
عراقی ها این خدمات را در اختیار ما می گذارند، به رژیم 
عراق اعتراض کردند! آنهــا فکر می کردند که عراقی ها 
عامل فعالیت مجدد ما هســتند. به همین منظور هم 
به دولت عراق پیغام دادند: این شــما هســتید که به 
اینان امکانات می دهید که می توانند با این ســرعت، 
پیام صبح را عصر و تکثیر شده، به مردم بدهند، حتی 
با عین دســتخط!... عراقی ها به تــلاش افتادند تا راز 
جریان را کشــف کنند. حتی رئیس ســازمان امنیت 
بغداد، به همیــن منظور به نجف آمد و مــرا به عنوان 
فردی که رابط تشکیلات حضرت امام با گروه ها هستم، 
خواست. او گفت: این کارهای شما، برخلاف آن تعهد 

و قراردادی است که ما با ایران امضا کردیم، اگر از این 
به بعد اطلاعیه ای تکثیر شود، تو را دستگیر می کنیم 
و تحویل رژیم ایران می دهیم!... به او گفتم: اولاً شــما 
این کار را نمی کنید، زیرا شــما که عامــل رژیم ایران 
نیستند، احتمالا متوجه نیستید که چه می گویید! ثانیاً 
من چنین مسئولیتی را نمی پذیرم! شما می توانید مرا 
یک هفته بازداشت کنید، اگر پیام های آیت الله خمینی 
تکثیر شــد، بدانید من مسئول نیســتم و اگر تکثیر 
نشد، معلوم می شود من مسئولم! گفت: به هر حال، تو 
مسئولی!... اکنون خاطره ای به یادم آمد که نقل می کنم. 
بعد از پیروزی انقلاب که من به عنوان مسئول سفارت 
جمهوری اسلامی در بغداد مشغول به کار شدم، روزی 
یکی از دستگاه های فتوکپی سفارت خراب شد. به یکی 
از کارمندان، آدرس ابوابراهیم را دادم و گفتم: بگو بیاید و 
این دستگاه را درست کند! این کارمند سفارت می گفت: 
وقتی خودم را به ابوابراهیم معرفــی کردم و فهمید از 
جانب تو هستم، مرا به گوشــه کارگاهش برد و با گریه 
مرا بوسید و گفت: من نمی داستم شماها کی بودید و 
چه می کردید، ولی وقتی سید را از تلویزیون دیدم که 
برگه اعتماد خود را به حسن البکر می دهد، فهمیدم که 
او چه کســی بود و آن اوراق را که برای تکثیر می آورد، 
چه بوده اســت. در هر صورت من اگر الان به سفارت 
شما بیایم، بعثی ها نســبت به من حساس می شوند و 
مرا اذیت می کنند. به سید بگو که به تعمیرکاران عراق 
اعتماد نکند، زیرا اینها همه مأمورند و به غیرمأمور، اجازه 
ورود به سفارت را نمی دهند! خودتان از تهران کسی را 

بیاورید تا برایتان تعمیر کند...«.

در روز واقعه!
بی تردید یکی از وقایع تلخ دوران حضور زنده یاد دعایی 
در عراق، شهادت فرزند ارشد و نام آور امام خمینی )ره(، 
آیت الله حاج سیدمصطفی خمینی بود. او در آن روز، 
نخستین کسی بود که از این واقعه تلخ اطلاع یافت و 
با احتیاط، حجت الاسلام والمسلمین حاج سیداحمد 

خمینی را به منزل برادر فراخواند:
»منزل ما، در همسایگی منزل مرحوم حاج آقا مصطفی 
بود و رابطه بســیار نزدیکی با هم داشــتیم. آن روز 
خدمتکار ایشان، سراســیمه آمد و از من خواست که 
ســریع خودم را به منزل حاج آقا مصطفی برســانم و 
گفت: حال ایشان خوب نیست! من به سرعت خودم را 
به بالای سر ایشان رساندم و بعد یک نفر را مأمور کردم 
که سریع به منزل امام برود و به حاج آقا احمد بگوید 
که خودش را به آنجا برساند و با هیچ کس دیگری هم 
حرف نزند! احمد آقا آمد و به اتفاق، حاج آقا مصطفی 
را به بیمارســتان بردیم. در آنجا فوت قطعی ایشان را 
اعلام کردند و گفتند: برای فهمیدن علت فوت، باید 
کالبدشــکافی انجام شود. احمدآقا ســریع به منزل 
برگشت تا از طریق افراد مورد اعتماد و احترام امام که 
در بیت حضور داشــتند، این خبر را به ایشان برساند. 
امام از رفتن غیرمترقبه احمد آقــا به منزل برادرش، 
حدس زده بودند کــه باید اتفاق ناگــواری رخ داده 
باشــد! لذا 2بار احمد آقا را که در طبقه بالای منزل 
بود، صدا می زنند و ایشــان جواب نمی دهد! بار سوم 
فریاد می زنند و احمدآقــا دیگر نمی تواند تحمل کند 
و اشکش جاری می شــود! به اطلاع امام می رسد که 
حاج آقا مصطفی از دنیا رفته اند و برای کشف علت، باید 
جنازه اش کالبدشکافی شود که امام اجازه این کار را 
نمی دهند و می گویند: »جنازه را 24ساعت نگه دارید 

و بعد دفن کنید!«.

احمد سینایی
تاریخ پژوه گزارش

زنده یــاد دعایــی پــس از بازگشــت از 
نخســتین ســفر مبارزاتــی خویــش بــه 
نجــف و بــرای جبــران ملالت هایــی که 
پــس از تبعیــد رهبــر نهضــت اســلامی 
از کشــورمان روی داده بــود، بــا تکثیر 
موفقیت آمیــز 50هــزار نســـــــــــخه از 
اعلامیه هــای امــام خمینــی )ره( و 
پخــش آن، بــه فعالیت هــای مبارزاتی 
خویش تــداوم بخشــید. با ایــن همه و 
در مرحله بعد، پس از انتشار اعلامیه 
اعتراضــی مــورد شناســایی و پیگــرد 
ساواک قرار گرفت و به توصیه جمعی 
از انقلابیــون، بــا دشــواری بــه عــراق 

بازگشت !

 بعثی ها می خواستند
 دستگیرم کنند و تحویلم دهند

روایت زنده یاد حجت الاسلام والمسلمین سیدمحمود دعایی، از دو سفر مبارزاتی به کشور عراق

حجت الاسلام والمسلمین سیدمحمود دعایی
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از انتشــار نســخه جدیدی از کتاب بینوایان 
به ترجمه محمدرضــا پارســایار، مترجم و 
فرهنگ نویس باسابقه ایرانی، توسط انتشاراتی 
هرمس یک ســالی می گــذرد. مترجم کتاب 
»بینوایان« در گفت وگو با روزنامه همشهری به 
دلایل نیاز به ترجمه دوباره این اثر جاودانه هوگو 
و همچنین تفاوت هــای ترجمه های مترجمان 
متقدم با مترجمان امروزی اشاره کرده است. 
محمدرضا پارسایار اگرچه انتقاداتی به نسخه 
بینوایان به ترجمه حســینقلی مستعان دارد 
اما به این مسئله نیز اشاره دارد که خود او برای 
نخســتین بار در نوجوانی با بینوایان ویکتور 
هوگو از طریق ترجمه مســتعان آشنا شده و 
این نسخه را در 3روز خوانده است. او همچنان 
بر این نکته تأکید دارد که ترجمه مســتعان از 
کتاب بینوایان برای زمان خود شــاهکار بوده، 
اما به دلیل دشــواری در کار ترجمه آثار هوگو 
و همچنیــن عادت مترجمان متقــدم ایرانی 
به ترجمه لفظ به لفظ از زبــان مبدا، بینوایان 
مســتعان خالی از اشــکال نبوده که این امر 
نیاز به ترجمه دوباره آثار کتــاب بینوایان را 
اجتناب ناپذیر کرده است. محمدرضا پارسایار 
همچنین بر این باور است که ترجمه های دیگر 
کتاب های ویکتورهوگــو در ایران نیز خالی از 
ایراد نبوده؛ چرا که هوگو در زمان نگارش کتاب 
به دلیل عمق اطلاعات خود از مسائل تاریخی، 
سیاسی، اجتماعی و فلسفی، در زمان نگارش 
کتاب ها و اشــعار خود از واژگان و اصطلاحات 
زیادی استفاده می کرده که برای برگردان این 
واژگان و اصطلاحات به فارسی، تسلط کامل به 
زبان فرانسه و همچنین آشنایی با شیوه نگارش 
ادبی در قرن نوزدهم ضروری است. گفتنی است 
که محمدرضا پارسایار که به تازگی کتاب های 
»گوژپشت نوتردام« و »نود و سه«، از آثار مطرح 
دیگر هوگو را نیز به فارسی برگردانده است، به 
ویژگی های کتاب گوژپشت نوتردام و اشکالات 
ترجمه های قبلی ایــن کتاب، در این گفت وگو 
نیز اشاره کرده است. پارسایار همچنین درباره 
فیلم های »بینوایان« نیز نظرات جالبی در این 
گفت وگو ارائه داده اســت. شرح کاملی از این 

گفت وگو را در پی می خوانید: 

از علایق کودکــی و جوانی خود به 
کتاب و خواندن رمان بگویید.

مانند بســیاری از هم نســل های خــود از دوران 
دبستان با خواندن نشریاتی که مربوط به کودک 
و نوجوان بود، ازجمله نشریاتی مانند کیهان بچه ها 
و دختران و پسران، مطالعه را آغاز کردم، همانطور 
که ســنم بالا می رفت و به اقتضای ســن، نشریه 
دانستنی ها و دانشــمند، ازجمله نشریاتی بودند 
که بیشــتر مطالعه می کردم. اولیور توئیست، اثر 
چارلز دیکنز نخستین کتابی بود که در زمانی که 
در دوم راهنمایی تحصیل می کردم، خواندم. این 
کتاب خیلی روی من تأثیر گذاشت. در نوجوانی به 
آثار نویسندگانی نظیر چارلز دیکنز، مارک تواین، 
ژول ورن و جک لندن علاقه مند بودم. به طور کلی 
هر اثری از این نویســندگان به دستم می رسید را 
مطالعه می کردم. حتی پول های تو جیبی خود را 
جمع می کردم و برای خودم کتاب تهیه می کردم.

چه زمانی با آثــار ویکتور هوگو و 
به طور ویژه با رمان بینوایان آشنا شدید؟

یک یا 2سال آخر دبیرستان بود که با رمان بینوایان 
آشنا شدم. در آن زمان ترجمه زنده یاد حسینقلی 

مستعان از بینوایان به دستم رسید و آن را مطالعه 
کردم و بی انــدازه لذت بردم. خاطرم هســت این 
رمان چنان به دلم نشســت که طی دو، سه روز و 
پشت سرهم این کتاب را مطالعه کردم و آن را به 
پایان رساندم. در مورد ترجمه جناب مستعان باید 
بگویم که این ترجمه برای زمان خود شــاهکاری 
محسوب می شد. زمانی که ایشان کتاب بینوایان را 
در سال1309 منتشر کردند، خیلی از منابعی که 
امروز موجود است ازجمله اینترنت که اقیانوسی 

بیکران است، موجود نبوده است.
برای نخســتین بار بــا دیدن فیلم 
بینوایان در ســینما یا از طریــق اصل کتاب 
فرانسوی این اثر جاودانه ویکتور هوگو و یا از 
طریق ترجمه حسینقلی مستعان با این اثر آشنا 
شــدید؟ کدام فیلم بینوایان را بیشتر به اصل 

داستان کتاب ویکتور هوگو نزدیک می دانید؟
همانگونه کــه قبلا هم گفتم برای نخســتین بار 
از طریق کتاب با بینوایان هوگو آشــنا شــدم، اما 
نخستین نمایشی که از بینوایان دیدم همان فیلمی 
بود که در آن ژان گابن، بازیگر مشهور فرانسوی در 
نقش ژان وال ژان بازی کرده است. این فیلم بسیار 
تأثیر گذار است و من این نسخه از فیلم بینوایان را 
بیش از سایر نسخه های ساخته شده با اقتباس از 
رمان بینوایان دوســت دارم. حتی نخستین فیلم 
موزیکالی که از بینوایان ســاخته شد، من چندان 
نپسندیدم؛ فضای موزیکال فیلم، باعث شده بود 

معنویت اثر خیلی خوب منعکس نشود.
با توجه بــه اینکــه در فصل های 
مختلف کتاب بینوایان ویکتور هوگو علاوه بر 
روایت داستان، توصیفاتی دل انگیز از محلات 
پاریس پیش از دوران لویی ناپلئون و پیش از 
تغییرات ساختاری انجام شــده در این شهر 
در دوران بارون هوسمان ارائه کرده است، آیا 
خود شما تا به حال به پاریس سفر کرده اید و 
از لوکیشن هایی که ویکتور هوگو در این کتاب 
به توصیف آنها پرداختــه دیدن کرده اید؟ آیا 
همچنان برخی از مناطق شــهر پاریس دست 
نخورده و مطابق بــا توصیفات هوگو در کتاب 

بینوایان باقی مانده؟
در سفر به پاریس چندان این ایده در ذهنم نبود که 
ببینم آیا هنوز مکان هایی که در کتاب های ویکتور 
هوگو به آن اشاره شده بود، موجود هستند یا نه. اما 
از منزل ویکتور هوگو دیدن کردم، همانطور که در 
بسیاری از کشورها خانه های بزرگان تبدیل به موزه 
می شود، خانه ویکتور هوگو در پاریس نیز تبدیل به 

موزه شده و من با اشتیاق از آن دیدن کردم.
با توجه به اینکــه مترجمانی نظیر 
حسینقلی مستعان، نســرین تولایی، ناهید 
ملکوتی و محمد مجلســی به ترجمه کتاب 
بینوایان مبادرت اقدام کرده اند، به نظر شــما 

آیا وقعا نیاز به ترجمــه دوباره این اثر جاودانه 
ویکتور هوگو بود؟چه کاستی ها و نواقصی در 
ترجمه های قبلی شما را به سمت ترجمه دوباره 

بینوایان سوق داد؟ 
 پیــش از من زنده یــاد محمد مجلســی هم این 
بینوایان را ترجمه کرده اند. به رغم اینکه ایشــان 
بسیار پرکار بودند و بســیار در امر ترجمه زحمت 
کشــیدند، اما همه ترجمه هایشــان آزاد اســت. 
علاقه مندان می توانند از ترجمه های ایشان به طور 
اتفاقی صفحه ای را بــاز کنند و با اصل فرانســه 
مطابقت دهند. افراد کتابخوان با مقایســه بخشی 
از ترجمه های آقای مجلسی با اصل کتاب به زبان 
فرانسه متوجه خواهند شــد که برخی عبارات که 
در متن اصلی وجود دارد در ترجمه ایشان نیست 
یا بالعکس عباراتی اضافه شــده یا درست ترجمه 
نشده است. عنایت الله شکیباپور نیز یکی دیگر از 
مترجمان کتاب بینوایان اســت که به رغم اینکه 
ایشان زحمت زیادی کشــیدند، علاقه مندان به 
کتاب می دانند که ترجمه های ایشان ترجمه های 
دقیقی نبودند. ترجمه های دیگر هم یا همزمان یا 

بعد از ترجمه های بنده به بازار آمدند.
با توجه به اینکه کتــاب بینوایان 
ترجمه حسینقلی مستعان نخستین برگردان 
کامل کتاب بینوایان به فارسی محسوب می شود 
و همچنان اقبال بالایــی در میان خوانندگان 
ایرانی نســبت به این ترجمه وجود دارد، از 
ترجمه حسینقلی مستعان و نقاط قوت و ضعف 

این ترجمه بگویید.
در ترجمه آقای مستعان از کتاب بینوایان، بسیاری 
از اسامی اشتباه ضبط شده و برخی از پانویس های 
کتاب اشتباه هستند، شیوه ترجمه نیز از آن زمان 
تا به امروز تغییر زیادی کرده اســت. در آن زمان 
خیلی ترجیح می دادند که ترجمه دقیق و لفظ به 
لفظ باشــد. به همین دلیل در نسخه ترجمه شده 
آقای مســتعان خیلی از اصطلاحات لفظ به لفظ 
ترجمه شــده که گاها باعث بی معنی شــدن این 
اصطلاحات به زبان فارسی شده است؛ مثلا زمانی 
که در زبان فرانسه و در جایی که صحبت از جنگ 
و نبرد و رزم افزار نیست، به این نکته اشاره می شود 
که »پرده از روی توپخانه اش برداشــت« در واقع 
منظور نویسنده این است که »رازش را برملا کرد« 
اما زمانی که ترجمه به صــورت لفظ به لفظ انجام 
می گیرد، این قبیل اشــتباهات نیز رخ می دهد یا 
در بخش دیگری از ترجمه آقای مستعان، به عنوان 
مثال به واژه »کلید صحراها« اشــاره شده است، 
درحالی که این عبارت فرانســه در فارسی »کلید 
آزادی« معنا می دهد. حتی واژه »حقوق بشــر« 
به صورت »حقوق مرد« ترجمه شــده است. البته 
اینجا قصد ندارم به اشــتباهات اشاره کنم و فقط 
به دو، سه مورد اشــاره کردم و همانطور که گفتم 

ترجمه ای که آقای مستعان از بینوایان ارائه دادند 
در زمان خود یک شاهکار بود.

شــما کتاب گوژپشــت نوتردام و 
نود و سه که از دیگر شــاهکارهای ادبی هوگو 
هستند را نیز اخیرا برای نشر هرمس ترجمه 
کرده اید. چطور شد احســاس کردید ترجمه 

دوباره این آثار ضرورت دارد؟
در مورد »گوژپشــت نوتردام« و »نود وسه« باید 
بگویم که جواد محیی، مترجم کتاب گوژپشــت 
نوتردام بوده و باید به این مسئله اشاره کنم که در 
ترجمه های ایشان اشتباهات زیادی رخ داده؛ چرا 
که به احتمال زیاد ایشــان چندان به زبان فرانسه 
مسلط نبوده. هر جا که در اثر اصلی به زبان فرانسه، 
خواه در یک جمله یا یک عبارت دشــواری وجود 
داشته، در ترجمه ایشــان جا افتاده و به آن اشاره 
نشده است. حتی در ترجمه »مردی که می خندد« 

2فصل آغازین کتاب به کل ترجمه نشده است.
چه دشواری هایی در زمینه ترجمه 
آثار ویکتور هوگو وجود دارد. آیا این به دانش 
هوگو یا استفاده از واژه ها و اصطلاحات قدیمی 

در کتاب های وی بازمی گردد؟
ترجمه های آثار ویکتور هوگو دشواری های خاص 
خود را دارد؛ چرا کــه آثار وی از غنــای واژگانی 
بسیار زیادی برخوردار است. بخشــی از این غنا 
به دلیل اطلاعــات زیاد هوگو از مســائل مختلف 
اســت؛ به عنوان مثال زمانی کــه درباره معماری 
صحبت می کند، اصطلاحات معماری را بســیار 

به جا به کار می گیرد.
از اشعار هوگو و اهمیت وی به عنوان 

یک شاعر در فرانسه برایمان بگویید.
همانگونه که می دانید ویکتور هوگو شاعر بسیار 
توانایی است. اشعار وی در فرانسه بسیار شناخته 
شده و مطرح هستند. بســیاری نیز او را بهترین 
شــاعر فرانســه می دانند. البته هوگو علاوه بر 
اینکه شاعر توانایی بود، سیاستمدار، فیلسوف و 
دانشمند بزرگی نیز بود که بخشی از آثار خود را 
به افکارش اختصاص داده است. اعتقادات و عقاید 
هوگو در آثار وی بسیار بازتاب یافته اند؛ به عنوان 
مثال در گوژپشت نوتردام او بسیار از اصطلاحات 
معمــاری و اصطلاحات قدیمی اســتفاده کرده 
و همانطور که می دانید داســتان کتاب در واقع 
مربوط به ســده پانزدهم میلادی است. در این 
کتاب هوگو از واژه های منســوخ زیادی استفاده 
کرده و به همین دلیل نیز مــن در این کتاب به 
جای واژه »دادگســتری« واژه »عدلیه« را به کار 
برده ام یــا از واژه هایی نظیر نظمیــه، ضیطیه و 
گزمه اســتفاده کرده ام. امروز این واژگان به کار 
نمی آیند اما در گذشته به کار می رفته اند، من از 
این واژگان استفاده کرده ام تا بتوانم فضای اثر را 

بهتر منتقل کنم.
از مرگ نابهنگام و ناگوار دختر هوگو 
و تأثیر این اتفاق در زندگی و آثار وی بگویید. 
برای حسن ختام به یک جمله با عبارت مهم 

ویکتور هوگو اشاره کنید.
هوگو روح بسیار حساسی داشــت، بزرگ ترین و 
دردناک ترین رویداد زندگــی وی مرگ دخترش 
لئوپولدین در 19ســالگی بود. در این حادثه قایق 
حامل وی در رود ســن واژگون شــد و به همراه 
همسرش غرق شد. پس از این حادثه هوگو اشعار 
زیبایی را برای دخترش سرود. گفته اند که ویکتور 
هوگو خوشــبخت بوده چرا که توانسته رنجش را 
در قالب شــعر بیان کند. این عبارت هوگو بسیار 
تأثیر گذار است: »خدایا مرا حفظ کن، کسانی را که 
من دوست دارم، برادرانم را، خویشانم را، دوستانم 
را، دشمنانم را نیز هر چند که با من بد کنند، حفظ 
کن تا هرگز تابســتان را بی گل، قفس را بی پرنده، 

کندو را بی زنبور و خانه را بی کودک نبینم.«

ژان وال ژانی برای نسل امروز 
گفت وگو با محمدرضا پارسایار درباره ویکتور هوگو و دشواری های ترجمه  »بینوایان« و »گوژپشت نوتردام« به زبان فارسی

آرش نهاوندیگفت وگو
روزنامه نگار

در مــورد ترجمــه جناب مســتعان بایــد بگویم کــه این ترجمــه برای زمــان خود 
شاهکاری محسوب می شد. زمانی که ایشان کتاب بینوایان را در سال1309 
منتشــر کردند، خیلــی از منابعی که امــروز موجود اســت ازجملــه اینترنت که 

اقیانوسی بیکران است، موجود نبوده است!

 انعکاسی محو  از »پدرخوانده« 
در »پیشنهاد«

مینی ســریال »پیشــنهاد« در پنجاهمین ســال ساخت 
»پدرخوانده« در 9قســمت رویدادها و داستان های مربوط 
به پشت پرده فیلم خاطره انگیز »پدرخوانده« را بررسی کرده 
است. پخش این سریال از 28آوریل سال جاری از پارامونت 
پلاس آغاز شده و مایکل تالکین آن را کارگردانی و مایلز تلر، 

ماتیو گود و دان فوگلر در آن نقش آفرینی کرده اند.
قهرمان اصلی ســریال آلبرت اس رودی است که نقشش را 
مایلز تلر بازی می کند. داستان سریال »پیشنهاد« متمرکز 
بر تلاش آلبرت اس رودی )تهیه کننده فیلم »پدرخوانده«( 
برای غلبه بر مشکلات عجیب و غریبی است که سر راه ساخت 
این فیلم قرار دارد. مهم ترین مشکلی که وجود دارد مخالفت 
مافیا و سنگ اندازی های آنها در راه ساخت فیلم »پدرخوانده« 
است. وقتی ماریو پوزو، رمان خودش را با عنوان »پدرخوانده« 
منتشر کرد، باند های مافیایی ایتالیایی های ساکن آمریکا این 
را یک جور خیانت و توهین به خودشان تلقی کردند و زمانی 
که فهمیدند قرار اســت فیلمی هم از روی این رمان ساخته 

شود، سعی کردند هرطور که شده جلوی آن را بگیرند.
آلبــرت رودی از ویژگی های خاصــی برخــوردار بود که 
می توانســت مســیر ســاخت فیلم را هموار کنــد. یکی 
از ویژگی های منحصر بــه فرد آلبــرت اس رودی در مقام 
تهیه کننده این بود که او اســتاد قبولاندن پیشــنهادها به 
کارگردانان و فیلمنامه نویســان بود. او درواقــع در زمینه 
قبولاندن پروژه های سخت و دشــوار عجیب به فیلمسازان 
از مهارتی تام برخــوردار بود و همین ویژگــی آلبرت اس 
رودی باعث شد سازندگان ســریال نام »پیشنهاد« را برای 

آن انتخاب کنند.
ســریال »پیشــنهاد« البته فارغ از نقدهایی که منتقدان به 
آن وارد کرده اند از یک نظر ســریالی خاص است. در سریال 
»پیشنهاد« ما ستارگان سینما را می بینیم که در نقش عوامل 
ساخت و ستارگان فیلم »پدرخوانده« بازی می کنند. درواقع در 
مینی سریال »پیشنهاد« ستارگان امروزی سینما و تلویزیون 
در نقش ستارگان دیروزی سینما ظاهر شــده اند. منتقدان 
نسبت به این سریال نقدهای مختلفی ابراز داشته اند و تعدادی 
از منتقدان در نشریات معتبر نیز از این سریال انتقاد کرده اند.

دانیل فینبــرگ، منتقد هالیوود ریپورتر در گزارشــی درباره 

این سریال نوشته اســت: مایکل تالکین در سریالی با عنوان 
»پیشنهاد« روند متلاطم و پرنوسان تولید فیلم »پدرخوانده« 
به کارگردانی فرانســیس فــورد کاپولا را با اســتفاده از تیم 
گسترده ای از بازیگران به تصویر کشیده است، اما اگر در فیلم 
»پدرخوانده«، داستان رمان ماریو پوزو که از نظر روایی ادبی 
چندان ارزشمند نبود)البته این رمان در سال انتشار ازجمله 
کتاب های پرفروش بود( در سطح یک داستان اعلا ارتقا یافت، 
در سریال »پیشنهاد« فیلم ارزشمند و با اعتبار »پدرخوانده« 

در سطح یک اثر کم اعتبار تنزل پیدا کرد.
این سریال که براساس تجربه آلبرت اس رودی از تولید فیلم 
»پدرخوانده« ساخته شده یک ورودی تصویری ویکی پدیایی 
درباره فیلم »پدرخوانده« است که از نظر زمانی 10ساعت آن 
را کش داده اند. بازیگران این سریال نیز در نقش هایشان چندان 
موفق ظاهر نشده اند و نقش های کاریکاتور و کارتون گونه دارند. 
در واقع ستارگان »پیشنهاد« در تجسم بخشیدن به بازیگران و 
عوامل فیلم»پدرخوانده« مانند مجسمه های موزه مادام توسو 
عمل کرده اند. البته منتقدان در مجموع نظرات ضد  و نقیضی 
نســبت به بازی بازیگران این فیلم ابراز کرده انــد و پاره ای از 
منتقدان به ویژه آنانی که درباره مینی سریال »پیشنهاد« نقد 
مثبت نوشته اند بازی همه بازیگران این سریال و به طور ویژه 
مایلز تلر را درخشان ارزیابی کرده اند. سریال »پیشنهاد« اگرچه 
سریال بدی است، اما حوصله مخاطب را سر نمی برد. با این حال 

در این سریال کاستی ها و نقصان ها کم نیستند.
 »پیشــنهاد« هیچ گونه حس روانی اپیزودیــک را به بیننده 
منتقل نمی کند. سکانس های این فیلم از نظر زمانی با یکدیگر 
مرتبط نیســتند. به جز صحنه های پایانی برخی قســمت ها 
که حاوی ســکانس های تیراندازی عوامل مافیا هســتند که 
تلاش دارند مانع ســاخت فیلم »پدرخوانده« شوند، سریال 
»پیشنهاد« از نظر داســتانی و موضوعی چیز در خوری برای 
عرضه ندارد. به نظر می رسد اگر در این ســریال 75درصد از 
نمایش صحنه های مافیایی کاسته می شد و به نکات تکراری و 
محقری نظیر اینکه »رابرت اوانز به آل پاچینو علاقه ندارد« یا 
»فرانسیس فورد کاپولا واقعا می خواست فیلم پدرخوانده را در 
سیسیل فیلمبرداری کند« یا »بری لیپیدوس ترجیح می دهد 
بیشتر با فیلم ها پول بســازد تا اثری هنری ارائه دهد« اشاره 
نمی شد، سریال »پیشــنهاد« مجموعه ای بهتر و دیدنی تری 

می شد.
سریال »پیشنهاد« به طرز عجیبی سریالی خنثی است که با 
دیدن آن حس دیدن ســریالی مربوط به وقایع پشت صحنه 
فیلمی بزرگ و خاطره انگیز به بینندگان القا نمی شود. دکستر 
فلچر، تهیه کننده این سریال و سایر کارگردان های »پیشنهاد« 
نتوانســته اند در این سریال ســبکی را جاری کنند که بتواند 
احساس فیلم پدرخوانده را بازتاب دهد یا احساسی متضاد با آن 
در بیننده پدید بیاورد. هر خط سناریوی این سریال با نگاهی به 
مخاطب امروزی نوشته شده و نه با نگاه به مخاطبان دیروزی؛ 
نتیجه آنکه ســناریویی نازل و کنایه آمیز جایگزین سناریوی 
پشت پرده این فیلم اصیل شده که نشان می دهد هیچ یک از 
نویسندگان این سریال نمی دانسته اند که چگونه باید سناریویی 
مناسب نام فیلم »پدرخوانده« تولید کنند. این سریال مملو از 
سکانس های بی اهمیت و دارای بار موضوعی اندکی است؛ البته 
این نکته نیز باید مدنظر قرار گیرد که برخی از مخاطبان فیلم و 
سریال به موضوعات بی اهمیت علاقه دارند و انتظار زیادی است 
که از یک طرفدار سینما بخواهیم که حوصله فرزند خود و دیگر 
افراد را با دادن اطلاعاتــی اضافی نظیر اینکه فلان بازیگر »آن 
مارگارت« بود، یا رابرت اوانز از اینکه اجازه داده آلی مک گرو در 

فیلم »گریز« بازی کند، پشیمان است، سر ببریم.

پیرمرد 
»پیرمرد« یک ســریال 
ترسناک و هیجان انگیز 
اســت که با اقتبــاس از 
کتابی به همیــن نام اثر 
توماس پری ساخته شده 
است. سریال »پیرمرد« 
توســط جاناتــان  ای 
استینبرگ و رابرت لوین 

توسعه یافته است. پخش این ســریال قرار است از 
16ژوئن 2022 آغاز شــود. در این سریال بازیگران 
مشهوری نظیر جف بریجز، جان لیتگو، ایمی برنمان 
و آلیا شــوکت نقش آفرینی کرده اند. داســتان این 
سریال درباره یک مأمور عملیاتی سابق سیا)سازمان 
اطلاعاتی آمریکا( به نام دن چیس اســت که مدت 
زمان طولانی ای زندگی مخفیانه داشــته است. اما 
زمانی که قاتلی از مخفیگاه وی اطلاع پیدا می کند، 
این مأمور پیر اطلاعاتی ناگزیر به فرار می شــود. او با 
هویتی دیگر یک آپارتمــان از زوئه مک دونالد اجاره 
می کند، اما دن چیس که به دنبال یافتن حقیقت است 
ناگزیر می شود مک دونالد را به عنوان هم آپارتمانی 
تحمل کند. با بیرون آمــدن دن جیس از مخفیگاه، 
هارولد هارپر معاون بخش ضد اطلاعات اف بی آی نیز 
فراخوانده شده و به او دستور داده می شود دن چیس 
را به دلیل گذشــته مبهم و پر رمز و راز و پیچیده اش 
بازداشت کند. بنابراین دو نیروی کارکشته به نام آنجلا 
آدامز و ریموند واترز مأمور تعقیب چیس می شــوند 
و او همزمان توســط یک قاتل و مأموران اف بی ای 

تحت تعقیب قرار می گیرد. 

بیلی د   کید
»بیلی د کید« سریالی حماسی 
در ژانــر وســترن ســاخته اتو 
باترســت اســت که از تاریخ 24 
آوریل 2022پخش آن از شبکه 
اپیکس آغاز شــد. در این سریال 
تام بلیت در نقــش بیلی د کید و 
دنیل وبر در نقش جسی اوانز بازی 
کرده اند. بلی د کید در یک فصل 
و 8 قسمت ســاخته شده است. 
شبکه اپیکس در شرح خلاصه ای 

از داستان سریال آورده اســت: در این سریال به داستان زندگی 
بیلی د کید)بیلی کوچیکه( از یاغیان و هفت تیرکشان آمریکایی 
در سال های نیمه دوم قرن نوزدهم و اصالت ایرلندی وی پرداخته 
شده است. بخش هایی از سریال بیلی دکید، به طور ویژه به نقش 
محوری و مؤثر وی در »جنگ لینکلن کانتی« اختصاص دارد. در 
این سریال همچنین به پیوستن بیلی د کید به جسی اوانز دیگر 
یاغی معروف آمریکایی و رئیس گروه یاغیان »هفت رودخانه« نیز 
اشاره شد. در واقع بیلی د کید مجذوب شخصیت جسی اوانز که در 
آن زمان یک یاغی و دزد و جنایتکار باسابقه است، می شود. جسی 
اوانز شخصیتی محوری در زندگی بیلی د کید است و او را به ورود 
به نیمه تاریک زندگی دعوت می کند. نام اصلی بیلی د کید، هنری 
مک کارتی بود، او که در طول عمر کوتاه 21ساله اش حداقل 11نفر 
را به قتل رســانده بود، در نهایت توسط کلانتر پت گارت کشته 
شد.تاکنون بیش از 50فیلم سینمایی و چندین سریال تلویزیونی 
درباره بیلی د کید ساخته شده است. نسخه سینمایی با نام »پت 
گرت و بیلی د کید« در سال 1973به کارگردانی سام پکین پا با 
بازی جیمز کابرن یکی از مشهور ترین نسخه های سینمایی است 

که درباره بیلی د کید ساخته شده است.

آسمان شب
»آســمان شــب« یک ســریال 
آمریکایی در ژانر علمی – تخیلی 
بــه کارگردانی فیلیــپ مارتین و 
نویســندگی هولدن میلر و دنیل 
سی کانولی اســت. آسمان شب 
برای شبکه »آمازون« و »لجنداری 
تلویژن«ساخته شده است. سیسی 
استیسک و جی کی سیمونز در این 
سریال نقش آفرینی کرده اند. چای 

هنســن، آدام بارتلی، جولیتا زیلبربرگ، روسیو هرناندز، کیاه مک  
کرنان، بت لاک، استفان لوئیس گراش و کاس باگی نیز دیگر بازیگران 
سریال آسمان شب هستند. این ســریال در ایالت ایلینوی آمریکا 
فیلمبرداری شــده و پخش آن از تاریخ 20مه 2022در یک فصل 
و 8قسمت آغاز شده است. سریال آسمان شب ازجمله سریال های 
ترکیبی متشکل از 3داستان است. داستان این سریال عاشقانه در 
مورد یک زوج فداکار و سالخورده است که آخرین سال های زندگی 
مشترک خود را پشت سر می گذارند. داستان دوم نیز از زمان پیدا 
شدن دالانی بین کهکشانی در پشت خانه این زوج شروع می شود و 
داستان سوم هم یک تریلر)داستان ترسناکی( درباره رقابت جوامع 
مختلفی است که دچار تضاد منافع شده اند. داستان این سریال از 
خانه زوجی بازنشسته به نام فرانکلین و ایرن یورک شروع می شود. 
در سریال »آسمان شب« ضمن پرداختن به زندگی حال این زوج، 
برای پیشبرد داستان، فلش بک هایی هم به زندگی گذشته آنها زده 
می شود. اصل داستان از زمانی شروع می شود که زوج یورک دالانی 
پنهانی را پیدا می کنند که به یک سیاره متروک راه دارد. آنها از زمان 
پیدا شدن این دالان، به دقت راز خود را مخفی نگه داشتند، اما زمانی 
که یک مرد جوان مرموز وارد زندگی آنها می شود، آرامش از زندگی 
زوج یورک به ســرعت از بین می رود و متوجه می شوند راز دالان 

اسرارآمیزشان بیش از چیزی است که می دانستند.
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